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Αθήνα, σήµερα στις 2 Ιουνίου 2020, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.19’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Τετάρτης 3 Ιουνίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής.)

1. Η µε αριθµό 750 /29-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου Βολουδάκη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Ανάγκες της δακοκτονίας στην Κρήτη». 

2. Η µε αριθµό 746/28-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύ-
ρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Αντιµετώπιση µειωµένης παραγωγής στην
ελαιοκοµία, λόγω των ασυνήθιστα υψηλών θερµοκρασιών (καύ-
σωνα) στην ανθοφορία της ελιάς.»

3. Η µε αριθµό 753/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη για ενίσχυση των νο-
σοκοµείων και των κέντρων υγείας της Ηλείας».

4. Η µε αριθµό 756/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό  Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ζηµιές
λόγω χαλαζόπτωσης και έντονων βροχοπτώσεων στη Θεσσα-
λία.» 

5. Η µε αριθµό 744/25-5-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Στήριξη
των επιχειρήσεων εκτροφής και εµπορίου σαλιγκαριών.»

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής.)

1. Η µε αριθµό 747/29-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα
Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αδικαιολόγητες
απαιτήσεις δαπανών ιδιωτικών ακτινοθεραπευτικών κέντρων
προς καρκινοπαθείς για ακτινοθεραπείες.»

2. Η µε αριθµό 759/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Εθνικό σχέδιο

αµυντικής βιοµηχανίας και επιχειρησιακά προγράµµατα και συµ-
βάσεις µε ΕΑΒ και ΕΑΣ». 

3. Η µε αριθµό 761/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Νικολάου Παππά προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µε θέµα: «Αποκλεισµός της πλειοψηφίας των επι-
χειρήσεων από τα εργαλεία ρευστότητας του ΤΕΠΙΧ ΙΙ και της
επιστρεπτέας προκαταβολής».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5703/10-4-2020 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώ-
τιδος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σα-
ρακιώτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα:« Προκλητικές και υπέρογκες αυξήσεις από τον ΕΛΓΑ
στην τιµολόγηση της ασφαλιζόµενης αξίας της ελιάς της ποικι-
λίας Καλαµών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση
και τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 28ης Μαΐου του 2020, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί και θα ψη-
φιστεί το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση
θα συζητηθούν και θα ψηφιστούν τα άρθρα του νοµοσχεδίου ως
µία ενότητα καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Στη σηµερινή
συζήτηση θα τοποθετηθούν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές
επί δεκαπέντε λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι επί δώ-
δεκα λεπτά, οι οµιλητές του καταλόγου επί επτά λεπτά και ο αρ-
µόδιος Υπουργός επί δεκαοκτώ λεπτά, σύµφωνα µε τα άρθρα
64, 96 και 97 του Κανονισµού της Βουλής. 

Συνεπώς, προτείνω τα κόµµατα να εκπροσωπηθούν κατ’ ανα-
λογία της κοινοβουλευτικής τους δύναµης µε έναν κύκλο σα-
ράντα ενός οµιλητών ως εξής: είκοσι δύο από τη Νέα
Δηµοκρατία, δώδεκα από τον ΣΥΡΙΖΑ, τρεις από το Κίνηµα Αλ-
λαγής, δύο οµιλητές από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και από ένας
οµιλητής από την Ελληνική Λύση και το ΜέΡΑ25. Ο χρόνος οµι-
λίας θα είναι επτά λεπτά. 

Νοµίζω ότι δεν έχουµε αντίρρηση επί της προτεινόµενης δια-
δικασίας. Το Σώµα συµφωνεί οµοφώνως. Θα ήθελα να σας πα-
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ρακαλέσω να κρατήσουµε όσο µπορούµε τον χρόνο, διότι στις
18.00’ η Αίθουσα πρέπει να παραδοθεί για την τρίτη συνεδρίαση
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων για το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας. Εάν τώρα παρ’ ελπίδα δεν έχει εξαντληθεί
ο κατάλογος και έχουν µείνει λίγοι συνάδελφοι, αυτοί θα προ-
ηγηθούν αύριο του όποιου καταλόγου θα έχουµε µπροστά µας.
Δηλαδή δεν θα χάσουν το δικαίωµα της οµιλίας τους, αλλά στις
18.00’ θα σταµατήσουµε τη συνεδρίαση.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, έχετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έχουµε και θα τις καταθέσουµε. Είναι στη Γραµ-
µατεία της Κυβέρνησης και έρχονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ει δυνατόν το γρηγο-
ρότερο, παρακαλώ, για να τις έχουν µπροστά τους οι Βουλευτές
και στην οµιλία σας παρακαλώ να πείτε σε ό,τι αφορά τις βου-
λευτικές τροπολογίες ποιες κάνετε δεκτές και ποιες όχι. 

Καλείται, λοιπόν, στο Βήµα ο γενικός εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας, συνάδελφος κ. Διονύσης Σταµενίτης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε

σήµερα στην Ολοµέλεια για τη συζήτηση του σχεδίου νόµου µε
τίτλο: «Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό
του αγροτικού τοµέα». Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου πραγµατοποιήθηκε µια εκτε-
νής συζήτηση και αναλυτική επεξεργασία των διατάξεων του νο-
µοσχεδίου, το οποίο έρχεται να ρυθµίσει και στην πραγµα-
τικότητα να διευθετήσει µια σειρά από θέµατα που αφορούν τη
γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία. Πρόκειται για ζητήµατα
που χρονίζουν, χωρίς όµως να έχουν βρει τη λύση. Και άµεση
συνέπεια όλων αυτών των αστοχιών, των κενών και των ασα-
φειών που υπάρχουν σήµερα στη νοµοθεσία, είναι η αδυναµία
εφαρµογής των πολιτικών του Υπουργείου και κατ’ επέκταση η
στασιµότητα του κλάδου στο σύνολό του αλλά και η µεγάλη, φυ-
σικά, ταλαιπωρία των πολιτών που δραστηριοποιούνται σε αυτόν
τον τοµέα. 

Η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
φανερώνει µε την κατάρτιση του παρόντος νοµοσχεδίου ότι
βάζει βήµα-βήµα µια τάξη στο νοµοθετικό πλαίσιο θεµάτων που
απαντώνται στον αγροτικό-κτηνοτροφικό τοµέα και στην αγρο-
τική οικονοµία γενικότερα, πρώτα µε τη νοµοθετική ρύθµιση για
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, µε την οποία άλλαξε το θε-
σµικό πλαίσιο, έλυσε προβλήµατα και ρύθµισε ζητήµατα, που
αποτελούσαν για χρόνια τροχοπέδη στην εύρυθµη λειτουργία
των συνεταιρισµών. Τώρα µε το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρεί
µια συνολική διευθέτηση των θεµάτων τακτοποίησης ζητηµάτων,
κάλυψη νοµοθετικών κενών, διόρθωση ασαφειών σε ένα ευρύ
φάσµα των τοµέων ευθύνης του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει αξία, πριν περάσουµε στην
ανάλυση των σηµείων του νοµοσχεδίου, να τονίσουµε ότι η συγ-
κεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία της ηγεσίας του Υπουργείου
είναι µια ακόµα απόδειξη ότι υπάρχει ένας ολοκληρωµένος σχε-
διασµός, που υλοποιείται µε σταθερά βήµατα. Η ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα, η ανάδειξή του σε βασικό πυλώνα ανασυγ-
κρότησης της χώρας είναι µια στρατηγική επιλογή της σηµερινής
Κυβέρνησης και ίσως η συζήτηση για τον ρόλο στην ανάπτυξη
της οικονοµίας και τη θέση του στην ανασυγκρότηση της χώρας,
µετά από την πρωτόγνωρη εµπειρία του κορωνοϊού, είναι πιο επί-
καιρη και ταυτόχρονα πιο επιβεβληµένη από ποτέ. Κι αυτό γιατί
η εµπειρία της πανδηµίας µάς έδειξε ότι πρέπει να είµαστε έτοι-
µοι για κάθε ενδεχόµενο. Και όταν αυτές παίρνουν διαστάσεις
σαν αυτές της πανδηµίας του κορωνοϊού, µε χτυπήµατα σε πολ-
λαπλά µέτωπα, όπως της υγείας ή της οικονοµίας, σε αυτή την
περίπτωση πρέπει να είµαστε σε θέση να ανακάµψουµε γρή-
γορα. 

Για τη χώρα µας ο πρωτογενής τοµέας είναι ένα τέτοιο όπλο
στη φαρέτρα µας. Είναι ένα εργαλείο που µας επιτρέπει µέσα
από την ορθή διαχείριση, να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε µε
τρόπο καθοριστικό την προσπάθεια επανεκκίνησης της οικονο-
µίας. Ο παγκοσµιοποιηµένος κόσµος που ζούµε, του οποίου εί-
µαστε ένα κοµµάτι, εκτός από τα οφέλη που προσφέρει, κρύβει

και κινδύνους. Εξωγενείς παράγοντες µπορεί να µας αναγκά-
σουν σε πολιτικές έκτακτης ανάγκης. Γι’ αυτό και η χώρα πρέπει
να είναι θωρακισµένη, να είναι έτοιµη να απαντά στις προκλή-
σεις. Γι’ αυτό, λοιπόν, και η χάραξη της γενικότερης αγροτικής
πολιτικής πρέπει να γίνει µέσα από έναν ολοκληρωµένο σχεδια-
σµό και όχι αποσπασµατικά. Μέρος αυτού του σχεδιασµού, λοι-
πόν, είναι και το σηµερινό σχέδιο νόµου που συζητάµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. 

Δυστυχώς, στην επιτροπή υπήρχαν υπόνοιες ότι δεν είναι τόσο
σηµαντικό το νοµοσχέδιο, δεν λύνει προβλήµατα, παρά µόνο
ρυθµίζει κάποιες µικρές εκκρεµότητες, και στην πραγµατικότητα
οι αγρότες, οι επαγγελµατίες του κλάδου περίµεναν άλλα από
την Κυβέρνηση. Όσοι το πιστεύουν αυτό κάνουν λάθος και κά-
νουν λάθος γιατί όπως είπα και στις συνεδριάσεις της επιτροπής:
«Αν δεν λύσεις τα µικρά, πώς θα ρυθµίσεις τα µεγάλα;» και «αν
δεν τακτοποιήσεις τις εκκρεµότητες που έχεις, πώς θα προχω-
ρήσεις σε νέους σχεδιασµούς;». Στα πλαίσια αυτά, εποµένως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου εµπεριέχει
διατάξεις µε τις οποίες αντιµετωπίζονται προβλήµατα χρόνων. 

Βασικά σηµεία του προτεινόµενου σχεδίου αφορούν διατάξεις
που προβλέπουν τη δηµιουργία και τη λειτουργία του εθνικού
ηλεκτρονικού µελισσοκοµικού µητρώου στο Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µια πληροφοριακή βάση δεδοµέ-
νων που σκοπός αυτής είναι η καθιέρωση ενός ενιαίου συστή-
µατος καταγραφής, απογραφής και ταυτοποίησης όλων των µε-
λισσοκόµων και του µελισσοκοµικού κεφαλαίου, τη ρύθµιση του
µεγάλου ζητήµατος των ελληνοποιήσεων και του µιµητισµού.
Πρώτη παρέµβαση σε αυτή την κατεύθυνση αποτελεί η αυστη-
ροποίηση µέσα από τις τροποποιήσεις και την κατάργηση, µια
αυστηροποίηση του εύρους των διοικητικών προστίµων που
αφορούν στον τοµέα των τροφίµων για παραβάσεις, σχετικές µε
τον τόπο παραγωγής, προέλευσης ή µεταποίησης. Η ηγεσία του
Υπουργείου, υλοποιώντας τη δέσµευσή της για πάταξη του φαι-
νοµένου του µιµητισµού και των παράνοµων ελληνοποιήσεων, µε
κύριο µέληµα την προστασία των ελληνικών προϊόντων και κατ’
επέκταση των Ελλήνων παραγωγών και καταναλωτών από αθέ-
µιτες πρακτικές, προχωρά στην αυστηροποίηση του νοµοθετικού
πλαισίου, τόσο σε επίπεδο διοικητικών προστίµων όσο και σε επί-
πεδο ποινικού καθεστώτος. Γιατί πρέπει να αναφέρουµε ότι µε
τις ως τώρα ισχύουσες διατάξεις τα φαινόµενα αυτά, ουσιαστικά,
δεν τιµωρούνταν καθόλου ποινικά. Οι σχετικές διοικητικές κυρώ-
σεις ήταν αποσπασµατικές και ιδιαίτερα επιεικείς, γεγονός που
δηµιούργησε την κοινή αντίληψη στους παραγωγούς και τους
εµπόρους ότι ο αποσπασµατικός χαρακτήρας και οι επιεικείς κυ-
ρώσεις συνέβαλαν ουσιαστικά στην µεγέθυνση του φαινοµένου,
ιδίως των παράνοµων ελληνοποιηµένων προϊόντων. Όλοι γνωρί-
ζουµε ότι οι µεγάλοι χαµένοι µε τις περισσότερες οικονοµικές
ζηµιές σε αυτή την κατάσταση είναι οι παραγωγοί και οι µεταποι-
ητές των αντίστοιχων προϊόντων και σαφώς το ελληνικό κατανα-
λωτικό κοινό, που άλλο πιστεύει ότι αγοράζει και άλλο
καταναλώνει στην πραγµατικότητα. 

Δεύτερη παρέµβαση, αποτελεί η ένταξη των επιχειρήσεων πα-
ραγωγής και εµπορίας αυγών κατανάλωσης στην ενιαία βάση δε-
δοµένων «ΑΡΤΕΜΙΣ», µε σκοπό την επίτευξη αποτελεσµατικού
ελέγχου ισοζυγίων ιχνηλασιµότητας και αντιµετώπιση των αθέ-
µιτων πρακτικών, ιδίως των ελληνοποιήσεων. Πιο συγκεκριµένα,
αναφέρουµε ότι προβλέπεται η επέκταση των αρµοδιοτήτων του
ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» στον έλεγχο των ενωσιακών προτύπων εµπο-
ρίας και διακίνησης των αυγών µε χρήση ισοζυγίων. Παράλληλα
περιλαµβάνονται και ρυθµίσεις για τη συνολική ρύθµιση των θε-
µάτων του δικτύου γεωργικής λογιστικής πληροφόρησης, µε την
οποία τροποποιούνται και συµπληρώνονται διατάξεις, σχετικά µε
τη λειτουργία και το έργο της εθνικής επιτροπής.  

Για την αλιεία και την ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών µε δια-
τάξεις για τη ρύθµιση θεµάτων αλιείας και την επιβολή κυρώ-
σεων σε βάρος αλιευτικών σκαφών αλλά και τη ρύθµιση θεµάτων
λειτουργίας περιοχών οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιερ-
γειών. 

Για τα κτηνιατρικά φάρµακα µε την τροποποίηση διατάξεων
που ρυθµίζουν την πώληση κτηνιατρικών φαρµακευτικών προ-
ϊόντων, διαχωρίζοντας τα καταστήµατα χονδρικής από οποιοδή-
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ποτε άλλο εµπορικό κατάστηµα, κτηνιατρική κλινική, κτηνιατρείο
και κατάστηµα πώλησης ζώων.

Για το πολλαπλασιαστικό υλικό ορισµένων ποικιλιών κάνναβης
για ιατρικούς λόγους µε την αποσαφήνιση ζητηµάτων προκειµέ-
νου να διασφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία των απαιτητικών µο-
νάδων καλλιέργειας ποικιλιών φαρµακευτικής κάνναβης, να
διευκολυνθεί το έργο των αρµοδίων ελεγκτικών αρχών σε περί-
πτωση απόκλισης από τη νοµοθεσία και να διασφαλιστεί η ορι-
ζόντια εφαρµογή του θεσµικού πλαισίου. 

Σχετικά µε τις διατάξεις που αφορούν τα λιπάσµατα, απλοποι-
είται η διοικητική διαδικασία αξιολόγησης των νέων τύπων λιπα-
σµάτων που προέρχονται από αστικά ή βιοµηχανικά απόβλητα.
Αυτό επιτυγχάνεται µε την αποσύνδεσή τους από σχετικές προ-
ηγούµενες αποφάσεις, που είτε δεν εµπίπτουν σε αυτές είτε
έχουν καταργηθεί. Επισηµαίνεται, όµως, ότι οι προϋποθέσεις κυ-
κλοφορίας για τους νέους τύπους λιπασµάτων είναι αυστηρότε-
ρες από εκείνες που ίσχυαν το 1991.

Για τις έγγειες βελτιώσεις µε την αποσαφήνιση της ισχύουσας
νοµοθεσίας µε στόχο να οριστούν όλα τα θέµατα, σχετικά µε τη
µεταβίβαση εγγειοβελτιωτικών έργων του Υπουργείου στους δή-
µους, καθώς διευκρινίζεται επίσης ότι η διάθεση των αναγκαίων
πιστώσεων και η έγκριση πραγµατοποίησης των οριζόµενων δα-
πανών διοίκησης, λειτουργίας, συντήρησης των εγγειοβελτιωτι-
κών έργων, που εγκρίνονται από τον Οργανισµό Εγγείων
Βελτιώσεων και που µέχρι τώρα βαρύνουν τον προϋπολογισµό
δηµοσίων επενδύσεων, δύναται να ενεργούνται και από τον προ-
ϋπολογισµό της οικείας περιφέρειας που εποπτεύει τον συγκε-
κριµένο οργανισµό. 

Τέλος, για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις παρατείνεται η
προθεσµία µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2020 για την έκδοση
άδειας εγκατάστασης κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων όλων των
κατηγοριών, για την υποχρέωση υποβολής αιτήµατος από τους
κτηνοτρόφους που επιθυµούν τη συνέχιση της λειτουργίας των
κτηνοτροφικών τους εγκαταστάσεων που λειτουργούσαν ή λει-
τουργούν πλησίον κατοικηµένων περιοχών σύµφωνα µε τις κεί-
µενες διατάξεις στην οικεία ΔΑΟΚ.

Επιπρόσθετα εισάγονται διατάξεις που στοχεύουν στη βελ-
τίωση του νοµοθετικού και κανονιστικού πλαισίου των εποπτευό-
µενων φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Προβλήµατα που εντοπίζονται στη λειτουργία του νο-
µικού τµήµατος του ΕΛΓΑ λόγω του όγκου των υποθέσεων από
τη µία και της έλλειψης προσωπικού από την άλλη καθιστούν
αναγκαία τη στελέχωση µε περαιτέρω νοµικό προσωπικό. 

Ακόµα ρυθµίζονται ζητήµατα εκλογικών διαδικασιών του Γεω-
τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, επεκτείνοντας τη θητεία του
διοικητικού συµβουλίου από τα τρία στα τέσσερα χρόνια. Ικανο-
ποιείται, δηλαδή, ένα βασικό αίτηµα του ΓΕΩΤΕΕ, που βασικό
στόχο έχει την εύρυθµη λειτουργία και την καλύτερη διοίκηση
του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου. Ταυτόχρονα, µε την τροποποί-
ηση των ισχυουσών ρυθµίσεων τα όργανα του ΓΕΩΤΕΕ γίνονται
πιο ευέλικτα και µειώνονται και τα έξοδα που προκύπτουν από
δαπάνες παράστασης µελών. 

Ακόµα στο προτεινόµενο σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται οικο-
νοµικές ρυθµίσεις, που σχετίζονται µε την καταβολή αµοιβών
ιδιωτών κτηνιάτρων εκτροφής οι οποίοι προσλήφθηκαν από τις
περιφέρειες της χώρας για την εφαρµογή του προγράµµατος
εκρίζωσης και ελέγχου της βρουκέλλωσης αιγοπροβάτων και
αγελαίων βοοειδών το 2014.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την αρχή της ανάληψης της
διακυβέρνησης της χώρας ένας από τους βασικούς στόχους που
έθεσε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης, ήταν ο εκσυγχρονισµός των δοµών του
κράτους, η πάταξη της γραφειοκρατίας, αλλά και η κάµψη των
εµποδίων που δηµιουργούσαν σε πολλές περιπτώσεις οι ασά-
φειες και οι αστοχίες στη νοµοθεσία. Σε αυτό το πνεύµα κινείται
η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
ενός Υπουργείου που εποπτεύει, ρυθµίζει και νοµοθετεί για τον
πιο πολύπλοκο, λόγω της φύσης και των ιδιαίτερων χαρακτηρι-
στικών, αλλά συνάµα έναν από τους σηµαντικότερους τοµείς,
τον πρωτογενή τοµέα της χώρας.

Συνεπώς, σύµφωνα µε όλα τα παραπάνω αλλά και λαµβάνον-

τας υπ’ όψιν και τις υπόλοιπες νοµοθετικές πρωτοβουλίες αλλά
και τις παρεµβάσεις του Υπουργείου, γίνεται αντιληπτό ότι το
προτεινόµενο σχέδιο νόµου αποτελεί ένα κοµµάτι του παζλ του
γενικότερου σχεδιασµού για την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα αλλά και τη χάραξη µιας συνολικής πολιτικής που έχει
στόχο να στηρίξει τους ανθρώπους της γης και της υπαίθρου
αλλά και όσους συνδιαλέγονται επαγγελµατικά µε αυτούς.

Στην επόµενη συνεδρίαση θα έχουµε τη δυνατότητα να δούµε
τα επιµέρους στοιχεία του νοµοσχεδίου πιο αναλυτικά και να συ-
ζητήσουµε ενδεχοµένως και ζητήµατα και θέµατα που θα προ-
κύψουν από τη σηµερινή συνεδρίαση.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου παρεµβαίνει σε σηµαντικά ζητήµατα, όπως αυτό των ελ-
ληνοποιήσεων, του µιµητισµού. Πράγµατι είναι η αρχή. Όµως η
αυστηροποίηση των ποινών είναι το πιο σηµαντικό όπλο για την
καταπολέµηση. Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα στο νοµοσχέδιο µι-
κρότερα, ίσως και είκοσι τον αριθµό και σε αυτά δίνει λύση, σε
ζητήµατα χρόνου που είχαν αραχνιάσει στο ράφι. Γι’ αυτό και νο-
µίζω ότι αυτή η σηµαντική παρέµβαση είναι για να πάει  ο πρω-
τογενής τοµέας ένα βήµα µπροστά. Θα µου κάνει,, πραγµατικά,
µεγάλη έκπληξη αν βρεθούν κόµµατα και Βουλευτές που να δεν
θα υπερψηφίσουν το συγκεκριµένο σχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο γενι-
κός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Βασίλειος Κόκκα-
λης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, εισάγεται στην

Ολοµέλεια της Βουλής για συζήτηση και ψήφιση, σήµερα επί της
αρχής και αύριο κατ’ άρθρον, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης.

Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν πρόκειται να απαξιώσουµε ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση το νοµοσχέδιο, διότι εµπεριέχει αρκετές
διατάξεις οι οποίες είχαν ετοιµαστεί και από τις προηγούµενες
ηγεσίες, αλλά εµπεριέχει και διατάξεις που εισάγονται για πρώτη
φορά από εσάς. Θα απαξιώσουµε, όµως, την προσπάθειά σας
να παρουσιάσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ως τοµή, ένα νο-
µοσχέδιο µε καινοτόµες λύσεις και ένα νοµοσχέδιο το οποίο δίνει
λύση σε πολλά θέµατα όπως αυτό των ελληνοποιήσεων.

Γίνοµαι πιο συγκεκριµένος. Την ώρα που η επικεφαλίδα του
νοµοσχεδίου αναφέρεται σε εκσυγχρονισµό και αναβάθµιση του
πρωτογενούς τοµέα, την ώρα που Βουλευτές της Συµπολίτευσης
κάνουν λόγο για καινοτόµο νοµοσχέδιο, την ίδια ώρα εσείς ο
ίδιος στην πρώτη συνεδρίαση του νοµοσχεδίου είπατε ότι δεν ει-
σάγει κάτι καινούργιο. 

Προσπαθείτε να συσκοτίσετε την ουσία της υπόθεσης φιλοτε-
χνώντας επιµελώς και ενίοτε επιτυχώς το ανύπαρκτο έργο στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης αλλά και την ανυπαρξία στρα-
τηγικών πολιτικών για τον πρωτογενή τοµέα. Η τακτική σας, η
συσκότιση της ουσίας µε θέµατα τα οποία είναι καθαρά επικοι-
νωνιακού χαρακτήρα, είναι πλέον επιστήµη. 

Συγκεκριµένα, αναδεικνύετε µια αυστηρή ποινική διάταξη, ταυ-
τόχρονα όµως αποκρύπτετε, δεν µιλάτε για τη διαδικασία εντο-
πισµού του παραβάτη. Φιλοτεχνείτε επιµελώς το προφίλ του
νοµοσχεδίου, ότι είναι κατά των ελληνοποιήσεων, ενώ αποκρύ-
πτετε την ίδια ώρα ότι είναι µια εντελώς αποσπασµατική ενσω-
µάτωση του κανονισµού 625/2017.

Προπαγανδίζετε µε έντονο, µε ισχυρό τρόπο την αυστηρότητα
των κυρώσεων στις ελληνοποιήσεις, την ίδια ώρα, όµως, απο-
κρύπτετε ότι δεν υφίστανται διατάξεις για τη νοθεία στα τρόφιµα.
Να θυµηθούµε όλοι ότι κάνατε σηµαία ότι τέλος πλέον οι ελλη-
νοποίησεις. Έγινε µια σηµαντική προσπάθεια, αυστηρές ποινές,
τρία χρόνια φυλακή για την παραβίαση των κατοχυρωµένων ση-
µάτων ΠΟΠ. Εδώ, όµως, ανακύπτει και σκοπίµως το αποκρύ-
πτετε, αλλά είναι η τακτική σας η συσκότιση. Μου θυµίζει το
υπερασπιστικό καθήκον στα δικαστήρια, η συσκότιση της ου-
σίας, ώστε να φιλοτεχνήσουµε ένα προφίλ συγκεκριµένο.

Νοθεία στα τρόφιµα. Εσείς, που λέτε ότι αυστηροποιείτε τις
ποινές, η διάταξη µε την οποία τιµωρείται όποιος εισάγει, εξάγει,
αποθηκεύει, διακινεί στην κατανάλωση τρόφιµα τα οποία είναι
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νοθευµένα, τιµωρείται µε ποινή κατά τι επιεικέστερη. Συγκεκρι-
µένα, τι έλεγε το άρθρο 27 του 2014; Τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τριών µηνών. Τι λέει τώρα η διάταξη για τη νοθεία
στα τρόφιµα; «Με ποινή φυλάκισης τριών µηνών ή µε χρηµατική
ποινή». Διαζευκτικά! Όπερ σηµαίνει ότι αν λάβει ο κατηγορούµε-
νος ένα ελαφρυντικό, πάει πιθανότατα και µε το ελάχιστο της
χρηµατικής ποινής. Συγγνώµη, αυτή είναι η αυστηροποίηση;
Όποιος νοθεύει, µπορεί να τιµωρηθεί µε ποινή φυλάκισης έξι
µηνών ή µε χρηµατική ποινή; Τουλάχιστον δεν αφήσατε την ίδια
τη διάταξη, «φυλάκιση τριών µηνών και χρηµατική ποινή». Σαφέ-
στατα έγινε κατά τι επιεικέστερη, κύριε Υπουργέ. Ξεκάθαρα.

Συνεχίζω σε ένα παράδοξο, το οποίο πρέπει να το αφαιρέσετε,
όχι σήµερα, χθες. Συνεχίζει ο νοµοθέτης εδώ σήµερα και λέει:
«Αν αυτά τα νοθευµένα τρόφιµα είναι επιβλαβή…». Και εγώ ανα-
ρωτιέµαι: Υπάρχει περίπτωση το νοθευµένο να µην είναι επιβλα-
βές για την υγεία; 

Κύριε Υπουργέ, αν ισχύει αυτό, συντρέχουν δύο διατάξεις. Η
µία που προβλέπει τρία χρόνια φυλάκιση, σωστό και η άλλη που
προβλέπει τρεις µήνες. 

Κύριε Υπουργέ, υφίστανται δύο διατάξεις µε την ίδια αντικει-
µενική υπόσταση σε περίπτωση επιβλαβών για τη δηµόσια υγεία
προϊόντων. Είναι δύο διατάξεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Με διαφορετικό περιεχόµενο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι, είναι ακριβώς τα ίδια. Όποιος
µε πρόθεση παράγει, εισάγει, εξάγει, αποθηκεύει, διακινεί ή δια-
κινεί στην κατανάλωση τρόφιµα τα οποία είναι νοθευµένα και
πάει στην περίπτωση β’, αν αυτά είναι επιβλαβή, τότε συντρέχουν
δύο διατάξεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, είναι νοθεία και επιβλαβή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι, σε περίπτωση αµφιβολίας,
κύριε Υπουργέ, η ευµενέστερη θα εφαρµοστεί για τον κατηγο-
ρούµενο. Αυτό οφείλετε να το αποσύρετε χθες. Αυτή είναι αυ-
στηροποίηση για τους παραβάτες; Αυτή είναι η αυστηροποίηση
γι’ αυτούς οι οποίοι νοθεύουν, εµπορεύονται, διακινούν τρόφιµα;
Αυτή είναι η αυστηροποίηση, αν αυτά τα τρόφιµα είναι επιβλαβή
για τη δηµόσια υγεία; Να συντρέχουν δύο διατάξεις ταυτόχρονα,
η µια ευµενής για τον παραβάτη, η άλλη όχι;

Το έργο σας, όµως, είπαµε, είναι επιµελώς και ενίοτε επιτυχη-
µένο, το να προσπαθείτε να φιλοτεχνήσετε ένα έργο, το οποίο
ουσιαστικά δεν υφίσταται. Αυτά για τις ελληνοποιήσεις.

Ειρήσθω εν παρόδω, κύριε Υπουργέ, βάλατε στον πάγο ξεκά-
θαρα το νοµοθέτηµα του 2017, και δεν είχατε το πολιτικό θάρρος
να το υποστηρίξετε, να υποστηρίξετε την ψήφο σας, τον
ν.4492/2017, για την υποχρεωτική επισήµανση στο γάλα και στο
κρέας και τις αποφάσεις που έχουν εκδοθεί µετά από αυτόν τον
νόµο. Είναι ένας νόµος τον οποίο και εσείς θεωρήσατε θετικό και
οφείλατε, έτσι λειτουργεί µια συνετή πολιτική ηγεσία από τη
στιγµή που έχετε ψηφίσει αυτόν το νόµο να προσπαθήσετε να
βρείτε πού πάσχει, ώστε να τον βελτιώσετε, ώστε να εκσυγχρο-
νίσετε το θεσµικό πλαίσιο που και εσείς έχετε ψηφίσει το 2017,
και όχι να βάζετε στον πάγο νοµοθετήµατα τα οποία ικανοποιού-
σαν αιτήµατα του κτηνοτροφικού κόσµου αλλά και των κατανα-
λωτών. 

Δεν θα υποστηρίξω ότι µε αυτόν τον νόµο λύθηκαν όλα τα προ-
βλήµατα. Μην κουνάτε το κεφάλι. Από τη στιγµή που τον έχετε
ψηφίσει να πείτε «ναι, θα τον βελτιώσω, θα τον εκσυγχρονίσω».
Και έρχεστε όλες αυτές τις ηµέρες και λέτε ότι πατάσσετε τις
ελληνοποιήσεις. Με ποια διαδικασία θα βρείτε τον παραβάτη;
Έρχεστε και λέτε ότι πατάσσετε τις ελληνοποιήσεις, όταν υπάρ-
χουν διατάξεις στο νοµοσχέδιο οι οποίες είναι ευµενέστερες για
αυτούς οι οποίοι νοθεύουν τρόφιµα, σε σχέση µε το 2014. Δια-
βάστε, κάντε µια αντιπαραβολή από τις διατάξεις. «Τουλάχιστον
έξι µήνες και χρηµατική ποινή», ο νόµος του 2014 για τη νοθεία
στα τρόφιµα και τώρα «έξι µήνες ή χρηµατική ποινή».

Όµως, αυτό το έργο, το να αποκρύπτετε επιµελώς και να συ-
σκοτίζετε την ουσία της υπόθεσης, το συνεχίζετε και µε άλλα που
αφορούν το νοµοσχέδιο, όπως τη βιοµηχανική κάνναβη. Αποκρύ-
πτετε και αποσιωπάτε ότι η βιοµηχανική κάνναβη είναι οικολογική
καλλιέργεια. Αποσιωπάτε ότι είναι πρόσφορη για επενδύσεις. Το

κρύβετε. Δεν λέτε ότι είναι µια εναλλακτική καλλιέργεια και εν-
διαφέρει πολλούς αγρότες. Την ίδια ώρα, όµως, τη στοχοποιείτε
και λέτε ότι η βιοµηχανική κάνναβη έχει ψυχοτρόπες ουσίες, για
να ενεργοποιήσετε τα πλέον συντηρητικά αντανακλαστικά. Όχι,
κύριε Υπουργέ! Η βιοµηχανική κάνναβη έχει υπό προϋποθέσεις
και ψυχοτρόπες ουσίες. Κάνετε µεγάλο λάθος. 

Αποκρύπτετε ότι στα περισσότερα µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης το όριο ανοχής είναι 1%. Αποκρύπτετε πόσες ήταν οι υπερ-
βάσεις του ορίου ανοχής τα τελευταία τρία χρόνια. Αποκρύπτετε
την ΚΥΑ του 2019, που περιέγραφε µε τον πλέον τεκµηριωµένο
τρόπο τους όρους και τις προϋποθέσεις καλλιέργειας της βιο-
µηχανικής κάνναβης. Αποκρύπτετε ότι είχε τη δυνατότητα και την
έχει ο εκάστοτε Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, εάν µια ποικι-
λία υπερβεί το όριο, να την αποσύρει.

Όµως, δεν έχετε σχέδιο σε καµµία καλλιέργεια. Ειλικρινά, µπο-
ρείτε να µου πείτε σε ποια καλλιέργεια έχετε σχέδιο; Θα ήθελα
να σας κάνω έναν παραλληλισµό που αφορά τα τεύτλα. 

Αναφορικά µε τους τευτλοπαραγωγούς, κύριε Υπουργέ, ο βα-
σικός και µόνιµος πελάτης ήταν ένας, η Βιοµηχανία Ζάχαρης.
Πτώχευσε και έµειναν µετέωροι οι τευτλοπαραγωγοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τους πληρώσατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πού θέλω να καταλήξω, σχετικά µε

τη στρατηγική για την καλλιέργεια; Μη µένετε θεατές σε στρα-
τηγικές ανάγκες τουπρωτογενούς τοµέα. Στη βιοµηχανική κάν-
ναβη έχετε δει ότι ο καλλιεργητής µπορεί να είναι και νοµικό
πρόσωπο; Το έχετε δει σε άλλη καλλιέργεια; Συνδέσαµε –διότι
έτσι πρέπει να γίνεται η σωστή πολιτική- τον πρωτογενή τοµέα,
τους αγρότες, µε τη µεταποίηση. Αυτά τα δύο πρέπει ταυτό-
χρονα να προχωρούν, να συνδυάζονται. 

Εν τέλει, αποκρύπτετε ότι υπάρχει «γκρίζα» ζώνη στα προϊόντα
βιοµηχανικής κάνναβης και αυτή τη στιγµή εισάγονται προϊόντα
βιοµηχανικής κάνναβης από το εξωτερικό, όταν µπορούµε να τα
παράγουµε. Αλήθεια, αυτή είναι η απάντηση που δίνετε για το
παραγωγικό µοντέλο, δηλαδή να εισάγονται προϊόντα, ενώ µπο-
ρούµε να τα παράγουµε; Και µας λέτε ότι δεν είχαµε στρατηγική,
ότι δεν είχαµε σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή.

Θα θεωρούσα αστοχία τη σωρευτική ύπαρξη δύο διατάξεων
που περιγράφουν το ίδιο αδίκηµα. Το ένα το τιµωρεί µε τρία χρό-
νια φυλακή και το άλλο µε έξι µήνες. Αυτό πρέπει να το δείτε.
Αύριο θα µιλήσουµε αναλυτικότερα και την κατ’ άρθρον συζή-
τηση. 

Θα θέλαµε να µας λύσετε µία παρεξήγηση, κύριε Υπουργέ –
καλός άνθρωπος είστε –για τον ΕΛΓΑ. Ξέρετε ότι δεν θέλω να
προσωποποιώ –και ουδέποτε το κάνω, ουδέποτε διακόπτω συ-
νοµιλητή µου- την οποιαδήποτε διαφορά. Ο καθ’όλα σεβαστός
κ. Χαρακόπουλος ανέφερε για τον ΕΛΓΑ στη δεύτερη συνε-
δρίαση –διαβάζω τα Πρακτικά- «Ο υπογράφων Βουλευτής και το
«DOCUMENTO» που φιλοξενεί τη δήλωση, θέλουν να νοµιµοποι-
ήσουν την παραποίηση των Πρακτικών, γιατί πουθενά δεν προ-
κύπτει ότι ευχήθηκα κάτι τέτοιο». Διαβάζω επί λέξει, ίσως να
κάνω εγώ λάθος: «Πιστεύω ότι η ασφάλιση των αγροτών θα πρέ-
πει να είναι υποχρεωτική. Εάν πάψει να είναι υποχρεωτική, θα
δηµιουργηθεί µέγα ζήτηµα, το οποίο θα το βρούµε µπροστά µας,
εάν δεν είναι υποχρεωµένοι οι αγρότες να ασφαλίζουν την πα-
ραγωγή τους και επαφίεται στον πατριωτισµό τους ή στο ενδια-
φέρον τους. Θα βρεθούµε στη δύσκολη θέση, κύριε Πρόεδρε,
να έχουµε ανασφάλιστους αγρότες που θα παθαίνουν ζηµιές».

Δεν µιλώ. Αν αυτό είναι παραποίηση, τίθεται στην κρίση σας.
Δεύτερον, λύστε το το θέµα. Πείτε, δηλαδή, ότι δεν υπάρχει

θέµα κατάργησης της υποχρεωτικότητας, δεν υπάρχει θέµα να
εισέλθει δυναµικά ο ιδιωτικός τοµέας, γιατί ο ιδιωτικός τοµέας
µόνο έτσι µπορεί να εισέλθει και όχι παράλληλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε µ’
αυτό, κύριε Κόκκαλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, πείτε ότι δεν
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υπάρχει θέµα υποχρεωτικότητας. Λύστε µας αυτή την παρεξή-
γηση, για να συνεχίσουµε στο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Ευχαρι-
στούµε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χαρακόπουλε,
δεν είναι προσωπικό το θέµα. Δεν κάνουµε διακοπές. Είστε γραµ-
µένος να µιλήσετε. Θα σας δώσω ένα λεπτό παραπάνω, για να
πείτε το θέµα που θέλετε να πείτε τώρα, προκειµένου να υπερα-
σπιστείτε τον εαυτό σας. 

Προχωράµε µε τον ειδικό αγορητή από το Κίνηµα Αλλαγής,
τον συνάδελφο κ. Απόστολο Πάνα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής ένα σχέδιο νόµου µε θέµατα αρµοδιότητας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Είναι ένα σχέ-
διο νόµου, όµως, που η Κυβέρνηση επέλεξε να το καταθέσει για
τα αγροτικά θέµατα σε αυτή τη χρονική συγκυρία, που επί της
ουσίας δεν έχει να προσδώσει κάτι καινούργιο στον πρωτογενή
τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής αυτό
το διάστηµα των δέκα µηνών θητείας της Κυβέρνησης δεν έχουµε
σταµατήσει να αναδεικνύουµε τις παθογένειες που αναχαιτίζουν
την πρόοδο του αγρότη και του αγροδιατροφικού τοµέα εν γένει
στη χώρα. Έχουµε αναδείξει χρόνια προβλήµατα που ταλανίζουν
τον αγροτικό κλάδο και δυσχεραίνουν την καθηµερινότητα του
αγρότη, όπως το υψηλό κόστος παραγωγής και ειδικά της ενέρ-
γειας, την υπερφορολόγηση των αγροτών και τη σύνδεση των
ασφαλιστικών εισφορών µε το αγροτικό εισόδηµα, την ανυπαρξία
της στοιχειώδους λειτουργίας του τραπεζικού συστήµατος και την
έλλειψη ρευστότητας, τη στοχοποίηση της κτηνοτροφίας και την
έξαρση των ελληνοποιήσεων, τη µη προσαρµογή του ασφαλιστι-
κού κανονισµού του ΕΛΓΑ και την ανυπαρξία στην ουσία στοιχει-
ώδους προετοιµασίας για τις αυξανόµενες ζηµιές από την
κλιµατική αλλαγή, ενώ γνωρίζουµε πολύ καλά ότι έχει αυξηθεί
πάρα πολύ ο χρόνος των αποζηµιώσεων.

Επίσης, υπάρχει αδυναµία, αδιαφορία εφαρµογής στοιχει-
ωδών κανόνων στην αγορά προϊόντων, µε αποτέλεσµα η παρα-
γωγή γάλακτος, ελαιολάδου, βάµβακος και άλλων προϊόντων να
είναι έρµαια εναρµονισµένων πρακτικών, που συνοδεύονται από
πολύ µεγάλο χρόνο για την εξόφληση των τιµολογίων πώλησης
των προϊόντων τους. Παράλληλα, η µεγάλη καθυστέρηση στην
εφαρµογή και η αποτυχία της δακοκτονίας τα τελευταία χρόνια
απαξιώνει στην ουσία την ελαιοκαλλιέργεια και µειώνει το εισό-
δηµα των παραγωγών. 

Επίσης, παρατηρούµε καθυστέρηση αξιοποίησης του προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020, αφού όπως γνω-
ρίζουµε καλά, δεν έχουν προχωρήσει σε πολλές περιοχές ακόµη
τα σχέδια βελτίωσης για τον εκσυγχρονισµό των αγροτικών εκ-
µεταλλεύσεων, τα εγγειοβελτιωτικά έργα για τη µείωση του κό-
στους των αρδεύσεων. Καθυστερεί, επίσης, η δηµιουργία
δικτύου εµπορίας των προϊόντων. Καθυστερούν τα προγράµ-
µατα για την προστασία από τους κινδύνους της κλιµατικής αλ-
λαγής. Υπήρξε ουσιαστική αποτυχία στα προγράµµατα
βιολογικής και γεωργικής κτηνοτροφίας και, φυσικά, δεν ξεκί-
νησε το αναγκαίο µέτρο για τους γεωργικούς συµβούλους. Τι
σηµαίνει αυτό; Φαίνεται ότι το ενδιαφέρον που εκδηλώνεται από
νέους αγρότες να ασχοληθούν µε το επάγγελµά τους δεν αξιο-
ποιείται από την Κυβέρνηση.

Παρατηρούµε αυτή την αδυναµία στήριξης των συµφερόντων
µας και των προϊόντων της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στις διεθνείς συµφωνίες, καθώς και η προστασία των ΠΟΠ προ-
ϊόντων, όπως η φέτα και η προστασία του ελαιολάδου από τις
αθέµιτες προϋποθέσεις και ενέργειες. Μέσα σε όλα αυτά δεν
υπάρχει ένα εθνικό στρατηγικό σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα,
όχι µόνο για την ανάπτυξή του αλλά κυρίως για την είσπραξη των
κοινοτικών πόρων κατά την περίοδο 2021 - 2027.

Όλο αυτό το διάστηµα προτείναµε παράλληλα λύσεις και
εναλλακτικές πολιτικές µε ένα συνεκτικό πρόγραµµα. Είµαστε
από τους πρώτους που µίλησαν για την «πράσινη» ανάπτυξη, την
«ευφυή» γεωργία, την εκπαίδευση του αγρότη σε νέες καλλιερ-
γητικές µεθόδους, την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλιµα-
τικής αλλαγής και την έγκαιρη προστασία των συµφερόντων από
αυτές. 

Έχουµε αποδείξει όλα αυτά τα χρόνια και επί των προηγούµε-
νων κυβερνήσεών µας ότι επιδίωξη µας ήταν πάντα ο πρωτογε-
νής τοµέας να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο στην οικονοµία της
χώρας, ο αγρότης να αντιµετωπίζεται από το κράτος σαν επαγ-
γελµατίας, µε αξιοπρεπές εισόδηµα, µε προοπτικές εξέλιξης και
όχι να βρίσκεται στα µετόπισθεν της κοινωνίας παραγκωνισµένος
και υποτιµηµένος.

Η ελληνική ύπαιθρος ήταν ανέκαθεν το στήριγµα και ο συνε-
κτικός κρίκος των τοπικών κοινωνιών και οικονοµιών. Την πε-
ρίοδο, όµως, της κρίσης προστέθηκαν και άλλες παράµετροι. Με
τη συνολική, λοιπόν, αναδιάταξη του οικονοµικού µοντέλου της
χώρας και την επανεξέταση των παραγωγικών προοπτικών ανά-
πτυξης, ο πρωτογενής τοµέας φαίνεται να είναι κατ’ εξοχήν ο
κλάδος που πρέπει να επενδύσουµε, αν θέλουµε να βγούµε από
την κρίση, την κρίση και της προηγούµενης δεκαετίας αλλά και
την κρίση που βιώνουµε αυτή τη στιγµή, την οποία προκάλεσαν
τα περιοριστικά µέτρα κατά την εξάπλωση του κορωνοϊού.

Μπροστά στα εκάστοτε οικονοµικά και κοινωνικά αδιέξοδα, η
αγροτική πολιτική µπορεί να αναπροσαρµόζεται και µε τα κατάλ-
ληλα εκπαιδευτικά και χρηµατοδοτικά εργαλεία να αποτελέσει
µία κερδοφόρα λύση και µία προσοδοφόρα διέξοδο.

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να µη µιλήσουµε, επ’ αφορµή του εν
λόγω νοµοσχέδιου, για τη συνολική πολιτική της Κυβέρνησης
στον αγροτικό τοµέα κατά τους τελευταίους δέκα µήνες,  δεδο-
µένου ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί µια συρραφή
διαδικαστικών ρυθµίσεων και τροποποιήσεων του ήδη υφιστάµε-
νου πλαισίου, χωρίς, βέβαια, να αναιρούµε τη θετική συµβολή
πολλών εξ αυτών των τροποποιήσεων στην αντιµετώπιση κά-
ποιων γεωγραφικών αγκυλώσεων.

Η διήµερη συζήτηση θεωρούµε ότι η µοναδική ουσία που έχει
είναι η ανάδειξη των προβληµάτων του αγροτικού τοµέα, που
διογκώνονται και λόγω της κρίσης του κορωνοϊού χρονίζουν, στα
οποία η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης δεν έχει
καταφέρει µέχρι τώρα να δώσει λύση για την αντιµετώπισή τους.

Από την πρώτη στιγµή της τοποθέτησής µας επί του νοµοσχε-
δίου εστιάσαµε την κριτική µας στην επιλογή της χρονικής στιγ-
µής κατάθεσής του, µε δεδοµένο ότι η θεµατολογία του δεν
λύνει το βασικό πρόβληµα του αγρότη αυτή τη στιγµή, το οποίο
είναι η απουσία επαρκούς χρηµατοδότησης. 

Κύριε Υπουργέ, τα 150 εκατοµµύρια ευρώ που διέθεσε το
Υπουργείο Οικονοµικών στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,
χαρακτηρίστηκαν από το Κίνηµα Αλλαγής σταγόνα στον ωκεανό,
καθώς δεν υπάρχει καµµία παράλληλη ρύθµιση για τις πάγιες
υποχρεώσεις των αγροτών. Τι γίνεται µε τις ασφαλιστικές υπο-
χρεώσεις, µε τα λειτουργικά έξοδα, µε το κόστος παραγωγής,
ενώ για τις υπόλοιπες πληττόµενες κατηγορίες επαγγελµατιών,
έχουν εξαγγελθεί µέτρα ελάφρυνσης για να µπορούν να λειτουρ-
γήσουν; Ο αγρότης, λοιπόν, είναι επαγγελµατίας δεύτερης και
τρίτης κατηγορίας;

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είπατε από την πρώτη στιγµή ότι τα
µέτρα στήριξης θα κατευθυνθούν στους αγρότες που, πραγµα-
τικά, πλήττονται. Μάλιστα. Μπορείτε σήµερα, µετά από δυόµισι
µήνες κρίσης, να πείτε µε ασφάλεια ποιες κατηγορίες αγροτών
δεν έχουν πληγεί; Μπορεί να µην έχουν πληγεί όλες το ίδιο, τα
ακούµε αυτά, αλλά έχουν πληγεί όλοι ανεξαιρέτως σε κάποιον
βαθµό. Τα 150 εκατοµµύρια ευρώ αρκούν για να στηρίξουν
αυτόν τον κόσµο;

Οι κτηνοτρόφοι, όπως έχουµε πει όλοι, ήταν οι πρώτοι πλητ-
τόµενοι µε την αδυναµία πώλησης των αµνοεριφίων και του συ-
νόλου των προϊόντων τους το Πάσχα. Οι αλιείς, στη συνέχεια, µε
την αδυναµία πώλησης των αλιευµάτων στους χώρους εστίασης
και στις τουριστικές επιχειρήσεις. Σας έχουµε απευθύνει πάµ-
πολλα ερωτήµατα για το σύνολο των αγροτικών κλάδων και για
τον καθένα επιµέρους, προτείνοντας παράλληλα λύσεις. Όλο
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αυτό το διάστηµα ερχόµαστε και σας ασκούµε κριτική, έχοντας
ταυτόχρονα συγκεκριµένες προτάσεις για τον αγροτικό κόσµο.
Δυστυχώς, όχι µόνο τις δικές µας προτάσεις δεν µπορείτε να
εφαρµόσετε, αλλά δεν έχουµε δει να εφαρµόζετε καλά-καλά
ούτε το πρόγραµµα της Κυβέρνησής σας στον αγροτικό τοµέα.
Πού είναι, λοιπόν, η περιβόητη αναδιάρθρωση του κανονισµού
του ΕΛΓΑ, για την οποία έχετε κι εσείς ο ίδιος κάνει λόγο;

Το θέµα που ρυθµίζει το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι θέµα νοµι-
κής υπηρεσίας. Ούτε λέξη, λοιπόν, για το χρονοδιάγραµµα ολο-
κλήρωσης της αναδιάρθρωσης του κανονισµού. Σαφώς και
πρέπει να υπάρχει θεσµικό πλαίσιο για την επαρκή στελέχωση
της νοµικής υπηρεσίας. Αυτό το αναγνωρίζουµε. Όµως ένας τέ-
τοιος οργανισµός, µε τέτοιο όγκο θεµάτων, δεν έχει να προσδώ-
σει και κάτι άλλο; Δεν πρέπει, λοιπόν, το πρωτεύον ζήτηµα -όταν
ιδίως έχουµε ακραία καιρικά φαινόµενα, που καταστρέφουν ολο-
σχερώς τις αγροτικές εκτάσεις, που πετάνε στον κάβο προσπά-
θειες µιας ζωής- να είναι το κοµµάτι των αποζηµιώσεων;

Πριν λίγες µέρες στον τόπο µου, στη Χαλκιδική, κάνοντας και
µια περιοδεία, είδα ότι οι χαλαζοπτώσεις στην ουσία κατέστρε-
ψαν ακόµα µία φορά ένα µεγάλο µέρος των αποζηµιώσεων. Δυ-
στυχώς, οι αποζηµιώσεις των αγροτών από το καταστροφικό
χαλάζι από πέρυσι, ακόµα δεν έχουν ολοκληρωθεί. Θα έπρεπε,
λοιπόν, να υπάρχει ουσιαστικά µια ενεργοποίηση ενός µηχανι-
σµού επιτάχυνσης αυτής της διαδικασίας, ώστε οι αγρότες που
πλήττονται, να αποζηµιώνονται όσο το δυνατόν γρηγορότερα και
να µπαίνουν ξανά στην παραγωγική διαδικασία. Δεν µπορεί ο κα-
νονισµός του ΕΛΓΑ να παραµένει στα δεδοµένα της προηγούµε-
νης δεκαετίας, τη στιγµή που τα δεδοµένα αλλάζουν συνεχώς,
µε ραγδαίους ρυθµούς. Ας µην ξεχνάµε, άλλωστε, ότι η τελευ-
ταία ουσιαστική ρύθµιση του θεσµικού πλαισίου του οργανισµού,
έγινε µε τον ν.3877/2010 επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό το
θέµα θα έπρεπε, εποµένως, να υπάρξει ρύθµιση σε αυτό το νο-
µοσχέδιο, αφού σκοπός του είναι να ρυθµίσει κενά και ελλείψεις
του παρελθόντος, που εµποδίζουν την ενάσκηση της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Ένα ακόµα µεγάλο θέµα είναι η αδειοδότηση των κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων. Τα τελευταία χρόνια δίνεται η µια παρά-
ταση µετά την άλλη και το πρόβληµα δεν λύνεται. Υπάρχουν
φωνές αγροτών, που λένε ότι αυτό που χρειάζεται είναι µια συ-
νολική αλλαγή στη διαδικασία συγκέντρωσης και κατάθεσης των
απαιτούµενων δικαιολογητικών. Επίσης, πολλοί µιλούν για την
αναγκαιότητα αλλαγής των πολεοδοµικών σχεδίων από τους δή-
µους, ενώ κατά κοινή οµολογία η ευθύνη ανήκει κατά κύριον
λόγο στα δασαρχεία, τα οποία καθυστερούν αδικαιολόγητα διεκ-
περαίωση των διαδικασιών. Λόγω, λοιπόν, αυτών των παλινωδιών
και των καθυστερήσεων, η διοίκηση του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης κατέληξε να ζητήσει την επιστροφή της ενίσχυσης
που είχαν λάβει οι νέοι αγρότες και να τους καταστρέψει, κυριο-
λεκτικά, από τη στιγµή που πλήττονται από την κρίση. 

Επιπλέον, τα προβλήµατα των νέων αγροτών δεν σταµατούν
εδώ, καθώς χαρακτηριστικά λένε ότι δέκα µπαίνουν στο επάγ-
γελµα, ενώ εννέα βγαίνουν. Δεν υπάρχουν προγράµµατα χρηµα-
τοδότησης. Η απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων είναι
περιορισµένη και τα κίνητρα διαρκώς φθίνουν. Πού είναι, λοιπόν,
επί της ουσίας το ενδιαφέρον του κράτους για τον παραγωγό;

Για να συνοψίσουµε, λοιπόν, συγκεκριµένα ζητήµατα εκκρε-
µούν και περιµένουµε απαντήσεις σε µια σειρά από πρακτικά για
τον αγρότη θέµατα, τα οποία µέχρι τώρα δεν τα έχουµε δει και
τα οποία αναδείξαµε καθ’ όλη τη διάρκεια της περιόδου λήψης
περιοριστικών µέτρων κατά του κορωνοϊού. Μέτρα που θα διευ-
κολύνουν την παραγωγή και θα δώσουν οικονοµική ανάσα στον
αγροτικό κόσµο, όπως η δανειοδότηση µε χαµηλότοκα δάνεια
ως κεφάλαια κίνησης, αξιοποιώντας αντίστοιχα διαθέσιµα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, η εξειδίκευση των µέτρων στήριξης που
έχετε εξαγγείλει για τους ιχθυοκαλλιεργητές και γενικότερα για
την αλιεία, µε δεδοµένο -το έχουµε πει πάρα πολλές φορές απ’
αυτό το Βήµα- ότι οι εξαγωγές έχουν δεχτεί µεγάλο πλήγµα. Τι
θα γίνει ακόµα µε τις οφειλές προς τα ασφαλιστικά ταµεία και
την εφορία; Θα υπάρξει –και είναι µεγάλο ερώτηµα αυτό- άµεση
καταβολή των αποζηµιώσεων του 2019 που βρίσκονται σε εκκρε-
µότητα; Θα υπάρξει ταχύτερη καταβολή κοινοτικών ενισχύσεων,

ώστε µε χρήση προκαταβολών οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι να
εξασφαλίζουν την ταµειακή ρευστότητα που χρειάζονται; Θα αλ-
λάξουν τα κριτήρια για την απόδοση των εξισωτικών αποζηµιώ-
σεων ώστε να αυξηθεί ο αριθµός των δικαιούχων; Επίσης πώς
θα αξιοποιηθεί το ποσό των 446 εκατοµµυρίων ευρώ, που επι-
στρέφεται στην Ελλάδα µε αποφάσεις του Δικαστηρίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να ενισχυθεί, πραγµατικά, η αγροτική
οικονοµία και να επεκταθούν οι δυνατότητες αγροτικών δραστη-
ριοτήτων και παραγωγής, µέσω της αύξησης των βοσκήσιµων
εκτάσεων; 

Από ποιο σκέλος, επίσης, του κρατικού προϋπολογισµού -ένα
µεγάλο ερώτηµα, γιατί το έχετε ήδη εξαγγείλει- θα επιδοτηθούν
οι κτηνοτρόφοι, καθώς η εν λόγω κατηγορία αγροτών θα επιδο-
τηθεί από κρατικά κονδύλια, ενώ οι υπόλοιποι θα χρηµατοδοτη-
θούν, όπως ανακοινώσατε από µη κρατικά κονδύλια; 

Και αφού αναφέρθηκα στους κτηνοτρόφους, έναν από τους
περισσότερο πληττόµενους αγροτικούς κλάδους, ιδίως το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα, γιατί δεν προτείνετε µε το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο κάποια ευνοϊκή καινοτόµα ρύθµιση για την κτηνοτρο-
φία; 

Να αναφερθώ τέλος, στο άρθρο 28 του υπό συζήτηση σχεδίου
νόµου, µε τίτλο: «Μη συµµορφώσεις ως προς τη σήµανση των
ενδείξεων όπως ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ», το οποίο, όπως ισχυρίζεστε,
αποτελεί καινοτοµία. Καινοτοµία γιατί προβλέπει εκτός από διοι-
κητικές και νέες ποινικές κυρώσεις για τις παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις, όπως αναφέρει το άρθρο. 

Η παράταξή µας έχει αναδείξει µε κάθε πρόσφορο µέσο το
φαινόµενο των ελληνοποιήσεων. Έχουµε ζητήσει να αντιµετωπι-
στεί το φαινόµενο, ξεκινώντας από την εντατικοποίηση και αύ-
ξηση των ελέγχων των αρµόδιων αρχών και τη διασφάλιση της
δηµοσιότητας µέσω του ΕΦΕΤ. Προφανώς λοιπόν, και δεν δια-
φωνούµε µε την αυστηροποίηση των προστίµων και µε την ποι-
νικοποίηση των ελληνοποιήσεων. Θεωρούµε όµως, ότι το νήµα
πρέπει να το πιάσουµε από την αρχή και όχι από τη µέση και φυ-
σικά ούτε από το τέλος. 

Χρειάζεται εποµένως, ολοκληρωµένο σχέδιο για την πάταξη
του φαινοµένου αυτού, που αποτελεί πραγµατική µάστιγα για το
αγροτικό εισόδηµα, αλλά και για την προσπάθεια προστασίας
των συµφερόντων του καταναλωτή. Δεν αρκούν αποσπασµατικές
διατάξεις και είναι αναγκαία µια εφ’ όλης της ύλης συζήτησης
επί του θέµατος µε το άνοιγµα ίσως και ενός δηµοσίου διαλόγου
γι’ αυτό το διαχρονικό πρόβληµα.

Ως προς τα ειδικότερα σηµεία επί των άρθρων του νοµοσχε-
δίου που παρουσιάζουν ενδιαφέρον στο σχολιασµό, θα ανα-
φερθώ σχετικά στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε την ει-
δική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τη συνά-
δελφο κ. Διαµάντω Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που καµία σχέση δεν έχει µε συνδυασµό

ανάπτυξης της αγροτικής οικονοµίας, της ποιότητας και του
όγκου των παραγόµενων αγροτικών προϊόντων, ώστε να καλύ-
πτουν τις ανάγκες του λαού σε διατροφικά ποιοτικά, ασφαλή και
σε προσιτές τιµές προϊόντα, αλλά και τις ανάγκες της βιοµηχα-
νίας σε πρώτες ύλες, όπως στάρι, αλεύρι, ψωµί, ζυµαρικά ή
µπαµπάκι, νήµα, ύφασµα, ρούχο ή ακόµα και του κτηνοτροφικού
τοµέα και των ζωοκοµικών προϊόντων, αφού, όπως είναι γνωστό,
είµαστε ελλειµµατικοί σε κτηνοτροφικά προϊόντα και δίνονται δι-
σεκατοµµύρια κάθε χρόνο για εισαγωγές.

Ωστόσο, θα ήθελα να πω, ότι έναν τέτοιο σχεδιασµό µε τον κα-
πιταλιστικό τρόπο παραγωγής δεν µπορείτε να τον κάνετε, γιατί
ισχύει ο ανταγωνισµός για το κέρδος και συνεπώς η αναρχία
στην παραγωγή. Πολύ περισσότερο δεν µπορείτε να τον κάνετε
στα πλαίσια της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Είναι εφικτό να υλοποιηθεί κάτι τέτοιο µόνο µε τον επιστηµο-
νικό κεντρικό σχεδιασµό, όπου θα αξιοποιούνται τα εδαφοκτη-
µατολογικά πλεονεκτήµατα της χώρας και η πείρα του λαού και
θα βελτιώνουν την παραγωγικότητα. Δηλαδή µόνο σε µια σοσια-
λιστική κοινωνία µπορεί να γίνει τέτοιος σχεδιασµός µε κοινωνι-

13938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κοποιηµένα τα βασικά µέσα παραγωγής και της γης και µε κρι-
τήριο παραγωγής, όχι βεβαίως το κέρδος του καπιταλιστή το
οποίο δεν θα υπάρχει, αλλά την ικανοποίηση και σε όφελος των
λαϊκών αναγκών.

Ωστόσο, είναι χαρακτηριστικό ότι όλες αυτές τις ηµέρες της
συζήτησης στην επιτροπή δεν υπήρχε ουσιαστική αντιπαράθεση
για το κυβερνητικό νοµοσχέδιο από τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλ-
λαγής, αλλά από ό,τι φαίνεται µάλλον παρέα το ψηφίζετε. Για να
κρύψετε, όµως, τη συµπόρευσή σας, αναπτύσσετε αντιπαρά-
θεση και δήθεν τσακωµούς σε ζητήµατα που δεν υπάρχουν στο
νοµοσχέδιο και δηµιουργείτε κλίµα δήθεν διαφωνίας.

Ένα τέτοιο ζήτηµα, που δεν περιέχεται στο νοµοσχέδιο και
υπάρχει αντιπαράθεση, είναι παραδείγµατος χάριν η συµφωνία
της CETA. Ωστόσο και οι δύο κρύβετε την αλήθεια για να εξω-
ραΐσετε και να µην αποκαλύψετε την Ευρωπαϊκή Ένωση που
πούλησε την προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης της φέτας
στα παζάρια για να ευνοηθούν τα ευρωπαϊκά µονοπώλια. Έτσι,
παίζεται το παιχνίδι «δίνω και παίρνω», όχι όµως για τους λαούς,
αλλά για το κέρδος των καπιταλιστών.

Τι κρύβετε εσείς, λοιπόν; Ότι είναι οξυµένος ο ανταγωνισµός
στους τοµείς του κρέατος και του γάλακτος, αφού µε βάση τα
στοιχεία της EUROSTAT συγκεντρώνουν πάνω από το 40% της
αξίας της αγροτικής παραγωγής στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’
αυτό δηµιούργησε και προωθεί κατευθύνσεις που αξιοποιούνται
στο πλαίσιο της πολιτικής προστατευτισµού. Παραδείγµατος
χάριν µε την κατοχύρωση ορισµένων προϊόντων µε αυστηρές
προδιαγραφές, των γνωστών ως ΠΟΠ, όπως είναι και το ελληνικό
τυρί φέτα.

Κατά τη διαπραγµάτευση, λοιπόν, εµπορικών συµφωνιών µε
τον Καναδά, τη γνωστή ως CETA, και µε τη Νότια Αφρική και στο
πλαίσιο των παζαριών για την επίτευξη συµφωνίας κατάργησης
τελωνειακών δασµών που διευκολύνουν τους µονοπωλιακούς
οµίλους και τους εξασφαλίζουν τη µέγιστη δυνατή ελευθερία κί-
νησης κεφαλαίου και βέβαια επεκτείνουν το πεδίο δράσης τους
σε µεγάλες αγορές, κατοχυρώθηκε η αναγνώριση από τις χώρες
αυτές µιας σειράς πιστοποιήσεων που χορηγεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπως είναι τα προϊόντα ΠΟΠ κ.λπ., µε ελάχιστες εξαιρέ-
σεις, όµως, το τονίζω. Μια από αυτές τις εξαιρέσεις είναι και η
φέτα. Πρόκειται για µια ονοµασία που, υπό προϋποθέσεις, θα
µπορούν να χρησιµοποιούν και τα µονοπώλια του Καναδά και της
Νότιας Αφρικής. Αυτή είναι η αλήθεια, ότι η φέτα έπεσε θύµα
των παζαριών µεταξύ καπιταλιστών και πολλοί εκτιµούν ότι η ζή-
τησή της θα αυξάνεται.

Επίσης, στον µονοπωλιακό ανταγωνισµό, αν είναι αδυσώπη-
τος, και αυτό το γνωρίζουν πολύ καλά τα επιτελεία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που προωθούν την αστική στρατηγική, ποιος είναι
ο στόχος; Η Ευρωπαϊκή Ένωση να διατηρήσει και να αυξήσει το
προβάδισµά της ως ο µεγαλύτερος προµηθευτής αγροτικών
προϊόντων και τροφίµων στις διεθνείς αγορές. Πρόκειται για έναν
στόχο που αποκτά ιδιαίτερη σηµασία εάν ληφθούν υπ’ όψιν και
οι εκτιµήσεις του Παγκόσµιου Οργανισµού Τροφίµων, του FAO,
για αύξηση κατά 70% της ζήτησης των τροφίµων έως το 2050. 

Αυτές τις εξελίξεις τις παίρνετε υπ’ όψιν; Που µαζί µε την πρό-
σφατη εµπειρία από την πανδηµία του κορωνοϊού φαίνεται πιο
καθαρά η ανάγκη και η αξία της εξασφάλισης εγχώριων τροφί-
µων και να φέρετε ένα νοµοσχέδιο για συζήτηση; Όχι, βέβαια. Τι
είναι, λοιπόν, αυτό που προωθείτε και επιδιώκετε µε το παρόν
νοµοσχέδιο; 

Είναι ένα νοµοσχέδιο µε άρθρα διαφορετικού περιεχοµένου
και αντικειµένου, διάσπαρτα και χωρίς λειτουργική σύνδεση µε-
ταξύ τους και συγχρόνως είναι κυρίως να διαχειριστούν κραυγα-
λέες δυσλειτουργίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και εποπτευόµενων οργανισµών, να προσαρµοστούν
σε ευρωκοινοτικές ντιρεκτίβες και κανονισµούς, να εξυπηρετή-
σουν ανάγκες του κεφαλαίου που δραστηριοποιούνται στον
χώρο του αγροδιατροφικού τοµέα, να γίνουν διευκολύνσεις και
ίσως και ρουσφέτια, να καθιερώσουν και να εισπράττουν αντα-
ποδοτικά τέλη ή επιστροφή κρατικών ενισχύσεων από συνεται-
ρισµούς που δόθηκαν πολλά χρόνια πριν και δεν ενέκρινε η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Πρόκειται για µια διαδικασία που ξεκίνησε
ο ΣΥΡΙΖΑ και βέβαια συνεχίζει σήµερα η Νέα Δηµοκρατία.

Πάνω σε αυτό θα ήθελα να σταθώ λίγο πιο πολύ γιατί δεν
απαντήσατε σε πολλά ερωτήµατα, όπως για παράδειγµα από
ποιους θα τα πάρετε όταν οι ενώσεις αγροτικών συνεταιρισµών
έχουν διαλυθεί ή όταν η συνεταιριστική «ΑΓΝΟ» έχει πουληθεί
στον «ΚΟΛΙΟ», που χρεοκόπησε και την έχει πάρει ως σύνδικος
και είναι σε εκκαθάριση.

Επίσης, όπως ειπώθηκε και από άλλους συναδέλφους υπάρ-
χουν και κίνδυνοι για µεγαλύτερα και χειρότερα πρόστιµα από
τη στιγµή που δεν υπάρχει τροποποιητική για τις δόσεις που
προτείνετε. Επιµένετε, όµως, αν και προτείναµε την απόσυρση
του άρθρου 19, αφού κατά τη γνώµη µας είναι υπαρκτές οι δυ-
νατότητες επαναδιαπραγµάτευσης και παραγραφής στις σηµε-
ρινές συνθήκες όταν οι κρατικές ενισχύσεις δίνονται απλόχερα
από όλες τις κυβερνήσεις και την ελληνική σε επιχειρηµατικούς
οµίλους. Ήδη, η γερµανική κυβέρνηση δίνει 9 δισεκατοµµύρια
ευρώ κρατική ενίσχυση στη «LUFTHANSA» ή ακόµα εντός Ιου-
νίου, Ιουλίου δίνεται από κράτη-µέλη σε αγρότες και αγροτικές
επιχειρήσεις η προκαταβολή της βασικής ενίσχυσης µε µορφή
κρατικού άτοκου δανείου, δηλαδή έξι µήνες νωρίτερα. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι σήµερα δεν ενοχοποιείται η κρατική ενί-
σχυση, όµως, είκοσι έξι, είκοσι οκτώ χρόνια πριν θεωρείτο παρά-
νοµη, γιατί τότε αφορούσε συνεταιρισµούς, σήµερα αφορά
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. Βεβαίως, δεν λαµβάνονται
υπ’ όψιν η ανισοµετρία και οι διαφορετικές ανάγκες µεταξύ των
κρατών-µελών στο κοινωνικοοικονοµικό τοµέα, παρά µόνο οι
ανάγκες του κεφαλαίου.

Μας κατηγορήσετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν προσέξαµε την κο-
ρωνίδα του νοµοσχεδίου, που είναι τα τρία τελευταία άρθρα, που
αναφέρονται στις διοικητικές και ποινικές κυρώσεις αυτών που
παράγουν, εισάγουν, εξάγουν, αποθηκεύουν, διακινούν ή διαθέ-
τουν στην κατανάλωση νοθευµένα τρόφιµα. Γιατί δεν µας εντυ-
πωσίασε; Γιατί δεκαετίες έχουµε συνηθίσει από νοµοθετήµατα
που έχουν µεν κυρώσεις, αλλά δεν υλοποιούνται για διαφόρους
λόγους και κυρίως γιατί το αστικό σύστηµα δεν προστατεύει τον
βιοπαλαιστή αγρότη ή τον εργάτη ή τον αυτοαπασχολούµενο
µικρό επαγγελµατία, αλλά την κερδοφορία του µεγαλέµπορα,
του βιοµήχανου, του µεγαλοεπιχειρηµατία, του τραπεζίτη δη-
λαδή του κεφαλαίου. Οι νόµοι συνολικά στο αστικό σύστηµα αυ-
τούς εξυπηρετούν και όταν τους καταπατούν για να κερδίσουν
περισσότερα, τότε τροποποιείτε τους νόµους για να µην έχουν
εµπόδια στην επιχειρηµατική κερδοφορία τους. 

Στην προκειµένη περίπτωση, για αυτά τα τρία άρθρα εµείς
λέµε ότι είναι θετικά και είναι θετικά γιατί συστηµατοποιείτε κα-
λύτερα τα αδικήµατα και προσθέτετε την παρανοµία της ελλη-
νοποίησης. Δεν είναι, όµως, επαρκή. Γιατί; 

Πρώτον, εάν δεν γίνουν προσλήψεις προσωπικού στον ΕΦΕΤ
και στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για να
µπορούν να ασκούν ελέγχους, τότε παρανοµίες δεν θα µπορούν
να διαπιστωθούν και οι ποινές αυτές θα µείνουν στα χαρτιά.

Δεύτερον, υπάρχουν περιπτώσεις που µεγάλες βιοµηχανίες
κάνουν την ελληνοποίηση νοµότυπα, δηλαδή έχουν εργοστάσια
και στο εξωτερικό συνήθως στα Βαλκάνια, αγοράζουν την πρώτη
ύλη πάµφθηνα, το γάλα, φτιάχνουν τυρί µε χαµηλό εργασιακό
κόστος και το φέρνουν στο εργοστάσιο τους στην Ελλάδα, το
συσκευάζουν µε την πατέντα και το όνοµά τους. Ποιοτικά εγώ
θα έλεγα καλό, αλλά η παραγωγή τους δεν είναι στη χώρα παρά
µόνο η συσκευασία τους. 

Τρίτον, οι ποινές εναλλακτικά χρηµατικές ή η ποινή φυλάκισης
είναι καινούργιο, γιατί πριν υπήρχε µόνο η ποινή φυλάκισης.
Αυτό δεν επέφερε, όπως και τώρα δεν θα επιφέρει, κάποια βελ-
τίωση στην τιµή που παίρνει ο παραγωγός, παραδείγµατος χάριν
στο γάλα, γιατί το πρόβληµα των χαµηλών τιµών στον παραγωγό
και της απληρωσιάς οφείλεται στην ασυδοσία των µονοπωλίων
που προστατεύετε όλοι εσάς, τα οποία ελέγχουν στην κυριολεξία
την παραγωγή και εκβιάζουν τους αγροτοπαραγωγούς. 

Τέταρτον, είχαµε ορισµένα ερωτηµατικά για το εάν υπάρχει
διαφοροποίηση µεταξύ συνειδητού και ενδεχόµενου δόλου.
Εµείς, κύριε Βορίδη, δεχόµαστε την ερµηνεία που δώσατε ότι η
προσθήκη µε πρόθεση που νοθεύει καλύπτει κάθε περίπτωση,
δηλαδή και όταν η πράξη έχει τελεστεί µε ενδεχόµενο δόλο.
Καλό θα ήταν η επιβαλλόµενη ποινή να είναι ίδια και στις δύο πε-
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ριπτώσεις και του άµεσου και του ενδεχόµενου δόλου. Τουλάχι-
στον αυτή να είναι εκφρασµένη πρόθεση του νοµοθέτη. 

Πάντως, εµείς θεωρούµε ότι δεν χρειαζόταν η προσθήκη µε
πρόθεση που επαναλαµβάνεται συνεχώς στα δύο τελευταία
άρθρα 28 και 29 για να αποκλειστεί η περίπτωση της τιµώρησης
της πράξης της νόθευσης από αµέλεια. Και αυτό γιατί ως πληµ-
µέληµα διώκεται µόνο εκ δόλου τελούµενου, όπως λέει και ο Ποι-
νικός Κώδικας. Αν ήθελε ο νοµοθέτης να διώκεται και εξ αµελείας
η τέλεσή του θα έπρεπε να το ορίσει ρητά. 

Επίσης, υπήρχε η περίπτωση επαύξησης της ποινής όταν
υπήρχε υποτροπή, δηλαδή περισσότερες από δύο φορές να έχει
υποπέσει στο ίδιο αδίκηµα. Δεν υπάρχει τώρα. 

Συνολικά, λοιπόν, θα έλεγα ότι εσείς µπορεί να υποστηρίζετε
ότι τα διάφορα άρθρα τα έχουν εισηγηθεί οι υπηρεσίες και έτσι
µπορεί να είναι και το νοµοσχέδιο να έχει έναν τεχνοκρατικό χα-
ρακτήρα, περνάει ορισµένες διορθωτικές ενέργειες στο ισχύον
θεσµικό πλαίσιο και στη λειτουργία του, ωστόσο, το κύριο είναι
ότι έρχεται να θωρακίσει την εφαρµοζόµενη πολιτική. Γι’ αυτό
δεν έρχεται σε τίποτε  να βελτιώσει τη ζωή των µικροµεσαίων
αγροτών ούτε την προστασία της παραγωγής και την καλύτερη
εξυπηρέτηση των αγροτών, µε τη στελέχωση των κρατικών υπη-
ρεσιών και των εποπτευόµενων οργανισµών. 

Αντίθετα τα προβλήµατα υπάρχουν, οξύνονται -ήρθαν και νέα
να προστεθούν µε την πανδηµία- και δεν έχει ακόµα δοθεί καµµία
ουσιαστική απάντηση από την Κυβέρνηση για τους γεωργούς και
για τους κτηνοτρόφους που έπαθαν ζηµιές. Δισεκατοµµύρια
παίρνει το κεφάλαιο και οι µεταποιητές και οι µεγαλέµποροι, ψί-
χουλα καταλαβαίνουµε ότι ετοιµάζεστε να δώσετε στους αιγο-
προβατοτρόφους και αυτά µετά από σκέψη δύο µηνών. 

Γι’ αυτούς τους λόγους και άλλους που θα αναπτύξουµε και
στην κατ’ άρθρον συζήτηση, εµείς καταψηφίζουµε επί της αρχής
στο παρόν νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον
συνάδελφο ειδικό αγορητή της Ελληνικής Λύσης, κ. Βασίλειο Βι-
λιάρδο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στη σηµερινή συνεδρίαση θα αναφερθούµε γενικότερα στον

πρωτογενή τοµέα και επί της αρχής του νοµοσχεδίου, που άλ-
λωστε είναι εξαιρετικά φτωχό, ενώ στην αυριανή επί των άρθρων
θα επικεντρώσουµε τις παρατηρήσεις µας στα σηµαντικότερα,
ειδικά στα τρία τελευταία άρθρα, που είναι ίσως τα πιο αξιόλογα,
αφού θα συµβάλλουν στην προστασία των ελληνικών προϊόντων,
αρκεί βέβαια να συνοδευτούν από σοβαρούς ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς. 

Ελπίζουµε πάντως να έχει γίνει κατανοητή η διαφορά µεταξύ
αγροτικής παραγωγής και αγροτικού εισοδήµατος, όπου το τε-
λευταίο συµπεριλαµβάνει τις αγροτικές επιδοτήσεις και είναι
σχεδόν διπλάσιο της παραγωγής.

Θα ξεκινήσουµε, όµως, από την επικαιρότητα και από το ότι
τα 500 δισεκατοµµύρια ευρώ των προβλεπόµενων επιδοτήσεων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης έγιναν ήδη 440 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αφού τα 60 δισεκατοµµύρια θα αφορούν τις εγγυήσεις των κρα-
τών-µελών, ενώ δεν έχει καθοριστεί ακόµη ο τρόπος µοιράσµα-
τος τους και θα πρέπει να προηγηθεί η έγκριση των είκοσι επτά
Κοινοβουλίων συν του Ευρωκοινοβουλίου. 

Εκτός αυτού θα υπάρχουν όροι µε την έννοια πως η κάθε
χώρα οφείλει να προετοιµάσει ένα δικό της σχέδιο ανάκαµψης
για τη χρήση τους που θα πρέπει να αξιολογηθεί και να εγκριθεί
από την Κοµισιόν. Στη συνέχεια τα χρήµατα αυτά θα εκταµιεύον-
ται σταδιακά ανάλογα µε την πρόοδο του ρυθµού ανάπτυξης της
κάθε χώρας. 

Το κάθε κράτος θα συνεισφέρει κάποια ποσά στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για την αποπληρωµή αυτών 440 δισεκατοµµυρίων που
θα δανειστεί η Κοµισιόν από τις αγορές. Πολύ θεωρία! Σε κάθε
περίπτωση, το συγκεκριµένο ποσόν θα πρέπει να αφαιρεθεί από
την επιδότηση, αφού θα πληρωθεί πίσω. Οπότε ακόµη και αν
είναι σωστό το ποσόν των 22,5 δισεκατοµµυρίων που θεωρείται
πως θα εισπράξει η Ελλάδα, θα είναι χαµηλότερο, σηµαντικά χα-
µηλότερο.

Όσον αφορά δε τα 250 δισεκατοµµύρια, από τα οποία δικαιού-
µαστε πιθανότατα 9,5 δισεκατοµµύρια, αυτά θα είναι δάνεια, ενώ

θα υιοθετούν µάλλον αυστηρές προϋποθέσεις, οπότε δεν είναι
κάτι που πρέπει να συµπεριλαµβάνει κανείς. Είναι πάρα πολύ
νωρίς, λοιπόν, για θριαµβολογίες. 

Αυτό που πρέπει να µας ενδιαφέρει τώρα είναι το θέµα της
ύφεσης που ίσως υπερβεί το 10%, εάν δεν εξελιχθεί θετικά η του-
ριστική σεζόν, γεγονός που θα σήµαινε πτώση του ΑΕΠ µας, του-
λάχιστον στα 170 δισεκατοµµύρια, οπότε άνοδο του δηµόσιου
χρέους ως προς το ΑΕΠ στο 210%, χωρίς καν τον νέο δανεισµό
και το έλλειµµα του προϋπολογισµού.

Ανάλογη εξέλιξη θα είχε και ο ιδιωτικός τοµέας, όσον αφορά
τα κόκκινα χρέη του, τις εταιρικές χρεοκοπίες, την ανεργία και
ούτω καθεξής, µε επακόλουθο να χρειαστούν οι τράπεζες νέα
κεφάλαια, αφού το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» δεν θα είναι σίγουρα αρ-
κετό ούτε ήταν βέβαια ποτέ. Αν διαµορφωθεί η ύφεση στο µείον
10%, τότε το ΑΕΠ µας θα υποχωρήσει, όπως αναφέραµε στα 170
δισεκατοµµύρια, και τα έσοδα του δηµοσίου θα µειωθούν του-
λάχιστον κατά 5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι δαπάνες θα αυξη-
θούν κατά 14 δισεκατοµµύρια, εάν είναι τόσα τα δηµοσιονοµικά
µέτρα που έχει εξαγγείλει η Κυβέρνηση αλλά δεν µας τα έχει επι-
βεβαιώσει ποτέ, παρά τις συνεχείς ερωτήσεις µας.

Εποµένως, το έλλειµµα του προϋπολογισµού θα είναι της
τάξης των 19 δισεκατοµµυρίων ευρώ ή στο 11% περίπου του
ΑΕΠ των 170 δισεκατοµµυρίων, θυµίζοντας πως µε περίπου τόσο
χρεοκοπήσαµε το 2010. Δηλαδή θα είναι σχεδόν όση η επιδό-
τηση που θα πάρουµε τα επόµενα τέσσερα χρόνια από το Ταµείο
Ανασυγκρότησης που όµως, όπως τονίσαµε, θα είναι χαµηλό-
τερη, εάν αφαιρεθεί η συµµετοχή µας.

Σε µια τέτοια περίπτωση το έλλειµµα των 19 δισεκατοµµυρίων
δεν µπορεί να καλυφθεί από τα διαθέσιµα των οργανισµών του
δηµοσίου. Οπότε, εάν δεν θα δανειστούµε άλλα χρήµατα από τις
αγορές, το ακαθάριστο χρέος µας ως προς το ΑΕΠ µας θα πα-
ραµείνει στο 210%, µε την αύξηση όµως του καθαρού. Καθαρό
δε είναι αν αφαιρεθούν τα διαθέσιµα των 37 δισεκατοµµυρίων
που διαθέταµε στις 31-12-2019 από τότε χρέος των 356 δισεκα-
τοµµυρίων. 

Ακόµη όµως και αν το δηµόσιο χρέος µας παραµένει στο 210%
του ΑΕΠ, είναι δυνατόν να επιβιώσουµε; Δεν θα κριθεί αντίστοιχα
από τις εταιρείες αξιολόγησης και δεν θα µας επαναφέρουν στον
βαθµό «σκουπίδια» δηµιουργώντας τεράστια προβλήµατα στα
οµόλογα, στις τράπεζες και στις επιχειρήσεις µας, όσον αφορά
τα επιτόκια δανεισµού και τη βιωσιµότητά τους; Σε σχέση δε µε
το αµέσως επόµενο πρόβληµά µας είναι το πότε θα εισπράξουµε
τις επιδοτήσεις από το Ταµείο Ανασυγκρότησης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και πώς θα διαθέσουµε τόσο αυτές όσο και το νέο
ΕΣΠΑ, εάν υποθέσουµε πως θα επιβιώσουµε από την ύφεση και
δεν θα µας δηµιουργηθούν προβλήµατα από το χρέος του 210%.

Εν προκειµένω, η µοναδική λογική χρήση τους είναι η διάθεσή
τους στην αλλαγή του αποτυχηµένου οικονοµικού µας µοντέλου
που µας οδήγησε στη χρεοκοπία το 2010, καθώς επίσης στο ση-
µερινό χάος, η διόρθωση δηλαδή του τουριστικού µας µοντέλου
µε την αύξηση των κατά κεφαλήν εσόδων, κυρίως όµως η ανά-
πτυξη των άλλων κλάδων.

Με απλά λόγια, δεν πρέπει να διενεργηθούν καθόλου νέες
επενδύσεις στον τουρισµό, αλλά στον πρωτογενή τοµέα, στη µε-
ταποίηση και στη βιοµηχανία µας, όπως είναι η αµυντική, χωρίς
όµως να ξεπουληθούν οι ενεργειακές µας επιχειρήσεις που θα
στηρίξουν αυτούς τους τοµείς.

Τώρα, ως προς νοµοσχέδιο, στην πρώτη επιτροπή αναφέραµε
πως αυτό αποτελεί ένα είδος συρραφής διαφόρων τροπολογιών,
ότι δεν έχει κανένα όραµα και καµµία πρόταση για πραγµατική
ανάπτυξη. Τονίσαµε πως για την Ελληνική Λύση ο τοµέας είναι
πολύ σηµαντικός. 

Δυστυχώς όµως για κάθε ένα ευρώ που λαµβάνουν από την
πώληση των προϊόντων τους οι αγρότες µας, τα 90 περίπου
σεντς οδηγούνται εκτός της χώρας, όπως για παράδειγµα στα
παρακάτω, σύµφωνα µε παλαιότερη µελέτη.

Σπόροι εισάγονται σχεδόν στο σύνολό τους από Ολλανδία,
Ηνωµένες Πολιτείες, Ιαπωνία, Ισραήλ, Ιταλία και Γαλλία. Φυτο-
χώµατα εισάγονται από Λιθουανία, Γερµανία, Ολλανδία και Φιν-
λανδία. Αγροτικά µηχανήµατα και ανταλλακτικά εισάγονται
επίσης από Ιταλία, Ολλανδία και Ηνωµένες Πολιτείες. 
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Αυτοµατισµοί και συστήµατα ελέγχου περιβάλλοντος εισάγον-
ται. Λιπάσµατα εισάγονται από Γερµανία, Ισραήλ, Ιταλία και Ηνω-
µένες Πολιτείες. Θερµοκήπια εισάγονται από Ολλανδία, Ισραήλ,
Γαλλία, Ιταλία, ενώ η Ελλάδα διαθέτει ελάχιστα, κάτω από πε-
νήντα χιλιάδες στρέµµατα, όταν µόνο η Αλµερία στην Ισπανία µε
τη µισή έκταση της Πελοποννήσου διαθέτει 680 χιλιάδες στρέµ-
µατα. 

Δίκτυα σκίασης εισάγονται, επίσης. Συγκροτήµατα άντλησης,
προϊόντα προστασίας φυτών, τεχνικός εξοπλισµός, επαγγελµα-
τικά οχήµατα και άλλα µέσα µεταφοράς, υλικά συσκευασίας,
εξοπλισµός και λοιπά σχεδόν στο σύνολό τους είναι εισαγόµενα
από άλλες χώρες.

Ακόµη και η µισθωτή εργασία στη γεωργική παραγωγή είναι
εισαγόµενη, αφού απασχολούνται συνήθως µετανάστες από την
Αλβανία, τη Βουλγαρία, τη Ρουµανία, τα Σκόπια, το Πακιστάν,
την Ινδία, το Ιράν την Αίγυπτο και πολλές άλλες χώρες, εξάγον-
τας ένα µεγάλο µέρος των εισοδηµάτων τους στις πατρίδες τους
εις βάρος της οικονοµίας µας.

Συνεχίζοντας, ο πρωτογενής τοµέας στην Ελλάδα έχει τερά-
στιες προοπτικές κερδοφόρων επενδύσεων και ανάπτυξης. Εν
προκειµένω, το πλησιέστερο στην Ελλάδα παράδειγµα προς µί-
µηση είναι το Ισραήλ, το οποίο πριν το 1960 δεν παρήγαγε απο-
λύτως τίποτα, ενώ η έλλειψη νερού που είχε καθιστούσε απίθανη
τη χρήση του για καλλιέργειες, οι οποίες ήταν φυσικά ελάχιστες
λόγω της εδαφικής του δοµής, καθώς επίσης των κλιµατολογι-
κών συνθηκών του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Όµως, λίγες δεκαετίες αργότερα κατάφερε να παράγει στην
άµµο µε τη βοήθεια των σύγχρονων θερµοκηπίων καθώς επίσης
των δικτύων σκίασης, τα οποία εµποδίζουν τα παθογόνα έντοµα,
ενώ επιτρέπουν µόνο ένα µέρος της ηλιακής ακτινοβολίας να ει-
σέλθει. Έχει δε λύσει το πρόβληµα του νερού από τη θάλασσα
µέσω των µονάδων αφαλάτωσης, ενώ παράγει πλέον τα πάντα,
αν και επικεντρώνεται σε ορισµένους κωδικούς, διαθέτοντας ένα
αποτελεσµατικό δίκτυο διανοµής και πωλήσεων σε ολόκληρο τον
πλανήτη, κάτι που λείπει στην Ελλάδα.

Φυσικά, υπάρχει κεντρικός σχεδιασµός εκ µέρους της κυβέρ-
νησης του Ισραήλ –πάντοτε πρέπει να υπάρχει στον πρωτογενή
τοµέα-, η οποία κυβέρνηση εγγυάται ελάχιστες τιµές ανά προϊόν
στους αγρότες, ενώ τους επιτρέπει να κερδίζουν µόνοι τους τα
όποια ποσά υπερβαίνουν τις ελάχιστες τιµές, παρέχοντάς τους
σωστά κίνητρα για επενδύσεις και ανάπτυξη. Στο πλαίσιο αυτό
οι Έλληνες αγρότες θα µπορούσαν να πετύχουν θαύµατα, εάν
εκσυγχρονίζονταν και δεν εµποδίζονταν από το κράτος. 

Συνεχίζοντας θα επαναλάβουµε τις εξής προτάσεις µας για τη
σηµερινή κρίση και ιδιαίτερα για τον συγκεκριµένο τοµέα:

Πρώτον, επιδότηση των αγροτών για την αγορά σπόρων και
άλλων πρώτων υλών έτσι ώστε να διατηρηθεί τουλάχιστον η υφι-
στάµενη παραγωγή τους. 

Δεύτερον, επιδότηση για επενδύσεις σε θερµοκήπια και δι-
χτυοκήπια που έχει απόλυτη ανάγκη η Ελλάδα, για να µην εξαρ-
τάται η αγροτική της παραγωγή από τις καιρικές συνθήκες.

Τρίτον, διάθεση ενός ακόµη ποσού που είναι απαραίτητο για
να εκµεταλλευτούν οι αγρότες µας όλα τα ΕΣΠΑ.

Τέταρτον, συνδροµή της πολιτείας στην εύρεση εργαζόµενων
κατά τη συγκοµιδή, ενδεχοµένως από τους ανέργους του τουρι-
στικού κλάδου ή από τους άλλους εγγεγραµµένους στον ΟΑΕΔ,
χωρίς να χάνουν τα επιδόµατα τους λόγω της εποχικής εργα-
σίας.

Πέµπτον, ίδρυση ενός κεντρικού του οργανισµού διευκόλυν-
σης και διάθεσης των προϊόντων των αγροτών, ο οποίος θα ενη-
µερώνεται καθηµερινά, όσον αφορά τις ποσότητες παραγωγής
µε εξειδικευµένο λογισµικό.

Έκτον, επιβολή δασµών σε οµοειδή προϊόντα τρίτων χωρών,
όπως της Τουρκίας, πείθοντας την Ευρωπαϊκή Ένωση να µας το
επιτρέψει, κάτι που θα αύξανε το ΑΕΠ µας περίπου κατά 3 δισε-
κατοµµύρια  ευρώ περίπου, ενώ θα µείωνε το εµπορικό µας έλ-
λειµµα που αποτελεί το πολύ µεγάλο µας πρόβληµα.

Θα θέλαµε να τονίσουµε εδώ πως το εµπορικό έλλειµµα δεν
είναι θέµα µόνο των εξαγωγών και της ανταγωνιστικότητας, αλλά

κυρίως των εισαγωγών. Η µείωση των εισαγωγών δε, που απο-
τελεί την πρώτη προτεραιότητά µας, ενώ δεν απαιτεί καθόλου
εξυπνάδα ούτε δουλειά, προϋποθέτει την αγορά ελληνικών προ-
ϊόντων από τους Έλληνες, µέσω της οποίας διενεργούνται εγ-
χώριες επενδύσεις, αυξάνεται το ΑΕΠ µας και τα έσοδα του
δηµοσίου. 

Δυστυχώς, όµως, οι Υπουργοί Οικονοµικών στην Ελλάδα ενερ-
γούν συνήθως ως λογιστές και εισπράκτορες φόρων, όχι ως οι-
κονοµολόγοι. Το ίδιο ισχύει και για τις κυβερνήσεις γενικότερα,
που δεν κυβερνούν τη χώρα, αλλά συµπεριφέρονται ως διαχει-
ριστές. Και αυτή την εποχή ως διαχειριστές, δυστυχώς, της γερ-
µανικής κυβέρνησης. 

Εν προκειµένω, ενώ βρήκαν χρήµατα και τρόπους για να δια-
φηµίσουν το «Μένουµε Σπίτι» µε επιτυχία, αναρωτηθήκαµε και
τονίσαµε γιατί δεν βρίσκουν χρήµατα και δεν διαφηµίζουν ανά-
λογα το «αγοράζουµε ελληνικά προϊόντα από ελληνικές επιχει-
ρήσεις», το οποίο επιτρέπεται, αρκεί να µην αναφέρει κανείς τη
λέξη «µόνο». Χρειάζεται θέληση ή απλά σωστή αντίληψη, αποτε-
λεσµατικότητα και αγάπη προς την Ελλάδα; 

Έβδοµο. Κίνητρα στις τουριστικές επιχειρήσεις για την κά-
λυψη των αναγκών τους µε ελληνικά προϊόντα, µε αποτέλεσµα
την αύξηση του ΑΕΠ µας πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ,
των δηµοσίων εσόδων κατά 3 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου,
καθώς, επίσης, την ακόµη µεγαλύτερη µείωση του εµπορικού
µας ελλείµµατος. 

Όγδοο. Έλεγχος στις πωλήσεις αντιγράφων ελληνικών προ-
ϊόντων στο εξωτερικό, µε αποτέλεσµα την αύξηση των εξαγωγών
µας, τη µείωση του εµπορικού µας ελλείµµατος και την άνοδο
του ΑΕΠ. Πάντοτε πρέπει να στοχεύουµε στη µείωση του εµπο-
ρικού µας ελλείµµατος, αν θέλουµε να γίνουµε κάποτε µία υγιής
χώρα. 

Ένατο. Κίνητρα για την ανάπτυξη ιχθυοκαλλιεργειών σε βρα-
χονησίδες στο Αιγαίο, µέσω των οποίων θα προστατευόταν ο θα-
λάσσιος χώρος µας και η ΑΟΖ µας, ενώ θα αυξανόταν το ΑΕΠ
µας ξανά κατά περίπου 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Δέκατο. Κίνητρα σε παραµεθόριες περιοχές, όπως στον Έβρο
και τα νησιά µας, όπως, για παράδειγµα, η µείωση του ΦΠΑ και
η απλοποίηση των διαδικασιών. 

Εάν δεν έχουν κίνητρα οι Έλληνες στις παραµεθόριες περιο-
χές, αντιµέτωποι µε δεκάδες προβλήµατα, όπως είναι η τουρκική
επιθετικότητα και η παράνοµη µετανάστευση, γιατί να µείνουν
εκεί; Κοινή λογική και πολιτική βούληση χρειάζεται. Καθόλου εξυ-
πνάδα. 

Τελευταίο, αύξηση των εγχώριων αγροεφοδίων, όπου αυτή τη
στιγµή έως και το 90% διαφεύγει στο εξωτερικό. 

Τέλος, προσθέσαµε πως πρέπει να σταµατήσουµε να αντιµε-
τωπίζουµε τη γεωργία και γενικότερα τον πρωτογενή µας τοµέα
µε την παραδοσιακή του µορφή, αφού πραγµατοποιείται σήµερα
κυριολεκτικά µία επανάσταση σε τεχνολογικό επίπεδο, µε την
εφαρµογή της προηγµένης τεχνολογίας της γεωργίας ακριβείας,
µε τη χρήση υπολογιστικών µεθόδων για τη διαχείριση καλλιερ-
γειών, µε την παρακολούθηση µέσω δορυφόρων και drones, µε
αυτόνοµα συστήµατα κ.λπ.. Το γεγονός αυτό απαιτεί ουσιαστικά
τη δραστηριοποίηση πρόσθετων κατηγοριών επιστηµόνων στη
γεωργία, τους οποίους οι κυβερνήσεις µας διώχνουν στο εξωτε-
ρικό, όπως µαθηµατικούς, µηχανικούς κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Όλα αυτά και αρκετά άλλα προς την ίδια κατεύθυνση συναπο-
τελούν το όραµα που, δυστυχώς, δεν βλέπουµε να έχει η ελλη-
νική Κυβέρνηση, όπως άλλωστε όλες οι προηγούµενες, µε
αποτέλεσµα να µην είναι δυνατή η ανάπτυξη στην Ελλάδα,
καθώς, επίσης, να παραµένουµε προσδεδεµένοι στο ίδιο οικονο-
µικό µοντέλο που µας χρεοκόπησε και θα µας χρεοκοπήσει ξανά,
στους δύο επικίνδυνους προκυκλικούς και εντάσεως κεφαλαίου
πυλώνες της οικονοµίας µας, όσον αφορά τους επιχειρηµατίες,
τον τουρισµό και τη ναυτιλία, οι οποίοι είναι οι πρώτοι που κα-
ταρρέουν παταγωδώς σε περιόδους κρίσεων. 

Φαίνεται, λοιπόν, πως δεν έχουµε τίποτα από τις οδυνηρές εµ-
πειρίες µας, γεγονός που θεωρείται ως το βασικό χαρακτηρι-
στικό των ανόητων λαών. 
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Λυπούµαστε που το λέµε τόσο καθαρά, αλλά η Ελληνική Λύση
ήρθε στη Βουλή για να λέει την αλήθεια, αφού µόνο η αλήθεια
µπορεί να κινητοποιήσει τους εξαιρετικά ικανούς πολίτες µας,
τους Έλληνες, που πληρώνουν συνεχώς και πανάκριβα τον «λο-
γαριασµό» των ανεπαρκών και χωρίς όραµα κυβερνήσεών τους.
Ανεπαρκών και χωρίς όραµα! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο τε-
λευταίος ειδικός αγορητής, ο συνάδελφος κ. Κρίτων Αρσένης,
από το ΜέΡΑ25. 

Θα συνεχίσουµε µετά ως εξής. Έχει ζητήσει να πάρει τον λόγο
ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος, και µετά θα
µιλήσει ο Υπουργός. Οπότε, ανοίγει ο κύκλος και για τους Κοι-
νοβουλευτικούς, για όποιον θέλει να µιλήσει. 

Ορίστε, κύριε Αρσένη. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θέλω

να ξεκινήσω µιλώντας γι’ αυτό που έγινε αυτές τις ώρες στη
Λέρο, µε τροµερές καταστροφές στις αγροτικές καλλιέργειες και
στο αγροτικό οδικό δίκτυο. 

Ξέρω ότι ο δήµαρχος ψάχνει να βρει τον κ. Χαρδαλιά, ο οποίος
δεν έχει ανταποκριθεί καθόλου. Είναι απαραίτητο άµεσα να κη-
ρυχτεί το νησί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης.

Κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε το νοµοσχέδιο, σας είχα αδική-
σει στις οµιλίες µου λέγοντας ότι είναι ένα νοµοσχέδιο ποτ-
πουρί, ένα νοµοσχέδιο που ανοίγει όλα τα θέµατα και δεν κάνει
τίποτα σε κανένα. Σας είχα πει ότι ευτυχώς που δεν κάνει κάτι,
γιατί βλέποντας τι κάνουν οι άλλοι Υπουργοί στα νοµοσχέδιά
τους, όπως το τουριστικό ή το περιβαλλοντικό, καλύτερα πραγ-
µατικά να µην κάνετε κάτι στα θέµατά σας. 

Έχετε ως «σηµαία» σε αυτό το νοµοσχέδιο τις ελληνοποιήσεις,
ότι γίνεστε ο διώκτης των ελληνοποιήσεων µε τα συγκεκριµένα
άρθρα σας. 

Πραγµατικά, εµείς στηρίζουµε να παταχθούν οι ελληνοποι-
ήσεις. Δεν υπάρχει, ελπίζω, κανένας µέσα σε αυτή την Αίθουσα
που δεν θα το στήριζε. 

Αναρωτιόµαστε πώς είναι δυνατόν να επιτευχθεί αυτό µε την
χαλάρωση στην πράξη των κυρώσεων όσων φέρνουν και διακι-
νούν, µε το δικαίωµα να ανοίγουν νέες επιχειρήσεις αυτοί που
έχουν πιαστεί -αν ποτέ πιαστούν- να νοθεύουν, όταν υπάρχει επί-
σηµα άδεια εισαγωγής τεχνητού µελιού στην Ελλάδα, όταν δεν
υπάρχει καµµία διαδικασία ιχνηλάτισης και δεν υπάρχει κανένα
πλαίσιο, καµµία δυνατότητα, της διοίκησης στην πράξη να προ-
χωρήσει στους διοικητικούς ελέγχους. 

Δεν είναι δυνατόν να είναι ο στόχος σας η πάταξη των ελλη-
νοποιήσεων στην πράξη και να µην έχετε κάνει κάτι σε αυτά τα
θέµατα και, µάλιστα, να χαλαρώνετε στην ουσία τις κυρώσεις. 

Οπότε, το δικό µας ερώτηµα είναι αν θέλετε να διώξετε την
παρανοµία ή να τη χαϊδέψετε. Τι θέλετε να κάνετε; Να τη διώξετε
ή να τη χαϊδέψετε, όταν µειώνετε στο µισό τα πρόστιµα από
ζηµιά στο αγροτικό κεφάλαιο και στα ζώα και, µάλιστα, όταν τις
ζηµιές τις κάνει κάποιος από πρόθεση ενάντια στην αγροτική
ιδιοκτησία και τα ζώα που είναι στην κτηνοτροφία; 

Θέλετε να πατάξετε την παρανοµία ή να την χαϊδέψετε, όταν
στην ουσία σταµατάτε την κατάσχεση των αλιευτικών αδειών από
τους παρανοµούντες αλιείς στην περίπτωση που πληρώσουν τα
πρόστιµά τους, όταν ο νόµος ήταν ξεκάθαρος για την αφαίρεση
των αδειών, ακριβώς όπως και στη νοθεία, για να µην επαναλη-
φθεί;

Οπότε, δεν είναι ένα νοµοσχέδιο ποτ-πουρί, είναι ένα νοµοσχέ-
διο µε χάρες και εξυπηρετήσεις, µε εξαίρεση, βέβαια, τη βιοµη-
χανική κάνναβη, όπου ξεκάθαρα θέλετε να εκφοβίσετε τους
καλλιεργητές, αλλά δεν έχετε το θάρρος να το πείτε. Βγείτε και
πείτε το. Δηλώστε το ξεκάθαρα ότι είστε ενάντια ακόµα και στη
βιοµηχανική κάνναβη. Πείτε το ξεκάθαρα. 

Εσείς, όµως, λέτε ότι είστε υπέρ, την ίδια στιγµή που κάνατε
τους παραγωγούς που παίρνουν νόµιµους πόρους, πιστοποιηµέ-
νους πόρους, πραγµατικά να κινδυνεύουν να βρεθούν άθελά
τους παρανοµούντες, γιατί έτσι έχετε γράψει τον νόµο να είναι.

Με το νοµοσχέδιό σας οι νόµιµοι γίνονται παράνοµοι και οι πα-

ράνοµοι γίνονται νόµιµοι ή οι άφαντοι. Αυτό είναι το στίγµα του
νοµοσχεδίου σας, οι χάρες και εξυπηρετήσεις. 

Εµείς σας καλούµε να κάνετε µία χάρη απέναντι σε αυτούς
τους εκατό και πλέον συνεταιρισµούς που βρέθηκαν µε αυτό τον
νόµο που φέρνετε να πρέπει να πληρώσουν, στη χειρότερη
στιγµή της οικονοµικής κρίσης, εν µέσω κορωνοϊού, 110 εκατοµ-
µύρια ευρώ και πλέον. Θα ήταν απορίας άξιο πού θα τα βρουν,
αν δεν είχατε φέρει πριν λίγους µήνες το νοµοσχέδιο για την
ιδιωτικοποίησή τους, µέσω της εισόδου επενδυτών που θα µπο-
ρούν να ελέγχουν τις διοικητικές συνελεύσεις και άρα, τις απο-
φάσεις και άρα, τους συνεταιρισµούς. 

Εµείς σας καλούµε να απαιτήσετε µια πολιτική λύση, όπως
τόσες που βλέπουµε πλέον να λαµβάνονται σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης, οι οποίες προφανώς δεν αντιστοιχούν στις
ανάγκες της. Βλέπουµε, όµως, ότι υπάρχει µια διάθεση για µι-
κρές διευκολύνσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί δεν ζητάτε,
λοιπόν, αυτήν τη µικρή διευκόλυνση -γιατί τα 110 εκατοµµύρια
αυτή τη στιγµή για την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι µικρή διευκό-
λυνση- να στηριχθούν οι συνεταιρισµοί στο µεγαλύτερο, στο βα-
θύτερο σηµείο της κρίσης µας, από το να κλείσουν ή να
ιδιωτικοποιηθούν.

Αν δεν το κάνετε, θα µας επιτρέψετε να πούµε ότι δεν το κά-
νετε επειδή είναι συνεταιρισµοί, ότι αν ήταν ήδη ιδιωτικοποιηµέ-
νοι, θα το κάνατε, ότι αν ήταν ιδιώτες επενδυτές, θα το κάνατε.
Αποδείξτε ότι έχουµε άδικο. Αποδείξτε ότι κάνουµε λάθος σε
αυτήν την κριτική.

Εµείς, ώσπου να το κάνατε, όµως, και να διορθώσετε όλα αυτά
τα σηµεία, είµαστε κατά, ενάντια σε αυτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής και θα τοποθετηθούµε αναλυτικά επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ. 
Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, δεν περίµενα ποτέ ότι θα υπάρξει στιγµή που

θα ήσασταν εισηγητής στον «µπάφο», έστω κι αν είναι για ιατρι-
κούς λόγους. Είναι η δικαιολογία ο «µπάφος» και η ιατρική για
να είστε εισηγητής. Ενθυµούµαι πριν δεκαπέντε χρόνια τι λέγαµε
για όλα αυτά, αλλά καµιά φορά η εξουσία σε αλλάζει. Έτσι είναι
αυτά. Όσοι θέλουν να είναι µέσα στη νοµή της εξουσίας, µπο-
ρούν να «µπαφιάζονται» όποτε θέλουν. Ας το αφήσουµε αυτό.

Εγώ θα επιµείνω ακόµα και τώρα. Δεν καταλαβαίνω την αγωνία
κάποιων να ασχοληθεί όλη η Ελλάδα µε την κάνναβη. Δεν µπορώ
να το καταλάβω. Μια χώρα που διαθέτει έξι χιλιάδες αρωµατικά
φυτά, φαρµακευτικά φυτά, κύριε Υπουργέ, τα οποία θα µπορού-
σαν να γίνουν η βαριά βιοµηχανία της χώρας κι εµείς ασχολού-
µαστε µε τον «µπάφο», αν είναι για ιατρικούς λόγους, αν είναι για
θεραπευτικούς λόγους, για ψυχαγωγικούς λόγους, ζήτω η γενιά
των χίπις και όλων αυτών των περίεργων καταστάσεων.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Θα σας πω κάτι πολύ απλό για να το
καταλάβετε. Χίλια επτακόσια αυτοφυή βότανα έχει αυτός ο
τόπος, ο έρµος τόπος. Μόλις πριν δέκα µέρες διάβαζα στο
«Πρώτο Θέµα» -που είναι δικό σας µέσο, από τα δικά σας, από
τα πολλά που έχετε πλέον- ότι οι φίλοι µας οι Αλβανοί µπαίνουν
µέσα στον Γράµµο και παίρνουν ένα αρωµατικό, ένα φαρµακευ-
τικό βότανο το οποίο κοστίζει το κιλό 50.000 ευρώ. 

Πόσο κοστίζει η κάνναβη; Από την Αριστερά µπορεί να ξέρουν
καλύτερα βέβαια. Εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω πόσο κάνει το
κιλό. Εγώ λέω ότι ένα βότανο κάνει 50.000 ευρώ το κιλό και θα
ασχοληθώ εγώ  µε την κάνναβη, για να το κάνουµε σηµαία, για
να έχω τον κ. Καρανίκα να κάνει, µαζί µε την αδελφή του ή δεν
ξέρω ποιους άλλους, εταιρείες και ιστορίες. Είστε ίδιοι µε τον
ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, κύριε Βορίδη! Δυστυχώς!

Ακούστε. Δεν θα πω για διάφορα πράγµατα. Στο άρθρο 9 φτιά-
χνετε µητρώο. Καλά κάνετε. Γιατί, όµως, εισάγουµε µέλι από την
Κίνα; Ποιοι είναι οι λόγοι; Ποια χρείαν έχει η χώρα µας να εισάγει
µέλι από την Κίνα; Πείτε µου εσείς. Και µάλιστα δεν είναι µέλι.
Αφήστε το. Για να µην πω και το άλλο, κύριε Βορίδη, ότι σε πέντε
χρόνια από τώρα θα έχουµε και εισαγωγή ελαιολάδου από την
Κίνα, γιατί έχουν πάρει τεράστιες εκτάσεις, το ξέρετε, το συζη-
τήσαµε και µαζί, οι Κινέζοι εδώ και πάρα πολύ καιρό από την
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Κρήτη και έφτιαξαν δικά τους ελαιόδεντρα.
Δηλαδή, θέλω να πω ότι αν πραγµατικά θέλει η Κυβέρνηση να

βοηθήσει τον πρωτογενή τοµέα, που για µένα είναι η αιχµή του
δόρατος µιας οικονοµίας, θα πρέπει σοβαρά να κάνει ένα σχέδιο.
Δεν περιµένω από εσάς να λύσετε το θέµα του πρωτογενή
τοµέα. Προς Θεού! Είναι ένα πρόβληµα πενήντα-εβδοµήντα
ετών. Δεν είστε ο ειδικότερος, εν πάση περιπτώσει, ούτε εγώ
είµαι ο ειδικότερος. Εγώ ασχολήθηκα επιχειρηµατικά µε το θέµα
και έµαθα πέντε-έξι βασικά πράγµατα. 

Περίµενα, όµως, πραγµατικά να γίνει πραγµατική κουβέντα για
το θέµα αυτό. Να γίνει πραγµατική κουβέντα, ουσιαστική κου-
βέντα, όχι στη Βουλή, πριν τη Βουλή. Παραδείγµατος χάριν, τρά-
πεζα σπόρων. Κάναµε κάτι; Προχωρήσαµε σε κάτι;
Ανακοινώσατε κάτι; Προχωράει αυτό; Είναι σηµαντικό για µια
χώρα να έχει τράπεζα σπόρων. Δεν µπορεί να δικαιολογηθεί µια
χώρα χωρίς τράπεζα σπόρων. Να γίνει, όµως, οργανωµένα, συγ-
κροτηµένα, να ενηµερωθούν και τα κόµµατα της Βουλής, να τα
δούµε σοβαρά τα πράγµατα. Κι όταν λέω τράπεζα σπόρων, ανα-
φέροµαι κυρίως στα αυτοφυή βότανα που έχει η χώρα µας και
όχι µια τράπεζα σπόρων γενικά. Αναφέροµαι στα αυτοφυή βό-
τανα. Είναι σηµαντικό αυτό που λέω. Να έχουµε back up.

Καµµία πρόβλεψη για δηµιουργία µελισσοκοµικών πάρκων.
Πάµε τις µέλισσες τις  βάζουµε στο δάσος, τις βάζουµε από εδώ,
τις βάζουµε από κει, πάει ο άλλος περίπατος, τον τσιµπάνε οι µέ-
λισσες. Οργάνωση χρειάζεται και σχέδιο. Διαφηµιστική καµπάνια
δεν βλέπω πουθενά. Καµµία οικονοµική ενίσχυση των Ελλήνων
µελισσοκόµων που περνούν δύσκολα. Ξέρετε, εάν εξαφανιστεί
η µέλισσα -και δεν είναι µόνο ελληνικό πρόβληµα, αλλά είναι παγ-
κόσµιο το πρόβληµα- εξαφανίζεται όλη εκείνη η διαδικασία των
φυτών, επικονίαση, γύρη κ.λπ.. 

Το λέω γιατί πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος επιτέλους σε αυτό
το Κοινοβούλιο να µιλάµε µε προτάσεις. Κουράστηκα να γενικο-
λογούµε –δεν θα πω εικοτολογούµε-  να θεωρητικολογούµε και
να λέει ο καθένας τα δικά του και να περνάει η ώρα µας. 

Άρθρο 12. Τι δουλειά έχουν οι αλιείς στο Υπουργείο σας; Μπο-
ρεί να µου πείτε; Καλλιεργούνται οι τσιπούρες και τα ψάρια; Να
πάνε στο Ναυτιλίας. Εγώ δεν ήξερα ότι τα ψάρια καλλιεργούνται
στη γη. Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είστε. Δείτε µια φαυλό-
τητα, θέλετε να πω, µια αντιφατικότητα, θέλετε να πω, η αλιεία
να ανήκει στο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Κύριε Χαρακόπουλε, τι να πω.  Είναι µια µπερδεµένη ιστορία.
Στο δικό µου το µυαλό δεν χωράει. Μπορεί στο δικό σας να χω-
ράει. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε λάθος!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εντάξει, µπορεί να κάνω λάθος εγώ. Ναι, έχετε δίκιο.
Εγώ κάνω λάθος πάντα. Πτώχευσαν, όµως, όλοι οι Έλληνες. Εγώ
µπορεί να κάνω λάθη πάντα, αλλά πτωχεύσατε όλους τους Έλ-
ληνες. Πώς γίνεται να κάνω εγώ λάθος και να πτωχεύσετε εσείς
τους Έλληνες, δεν το καταλαβαίνω. 

Και θα σας πω πολύ απλά να καταλάβετε. Μιλάτε για ψάρια,
αφού πετάγεται ο κύριος συνάδελφος. Δεν έχουµε καθορίσει
αλιευτικές ζώνες, κύριε Χαρακόπουλε. Από το 1981 δεν έχει  αλι-
ευτικές ζώνες η Ελλάδα. Πιέζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, τελειώνει
Μάρτη του 2021 η ηµεροµηνία και δεν τις καθιερώσαµε. Έχω
άδικο, κύριε συνάδελφε; Όχι. Ορίστε, υπάρχουν και έντιµοι άν-
θρωποι που λένε ότι έχω και δίκιο που και που. Όχι πάντα.

Έλληνες αλιείς υπό καθεστώς οµηρίας, µε οχλήσεις τουρκι-
κών αεροσκαφών οι οποίες –ακούστε- εδράζονται όχι στον σω-
βινισµό της Τουρκίας, αλλά στο γεγονός ότι δεν έχουµε
καθιερώσει αλιευτικές ζώνες. Σου λέει ο Τούρκος ψαράς, ο Μα-
ροκινός, ο Αιγύπτιος ότι µέχρι τα έξι ναυτικά µίλια κάνεις κου-
µάντο. Μετά είναι διεθνή ύδατα. Κάνω ό,τι γουστάρω εγώ.
Μπαίνω µέσα, ψαρεύω, ό,τι θέλω κάνω. Αυτό είναι. 

Γι’ αυτό σας λέω για αλιευτική ζώνη. Κάντε την! Δεν την κά-
νετε. Φοβικοί  απέναντι στην Τουρκία είστε. Αυτή είναι η αλήθεια.
Γιατί δεν το λέτε; Δεν τολµάτε να πείτε ότι φοβόσαστε να το κά-
νατε. Και είναι ένα δικαίωµα-πλεονέκτηµα της χώρας που θα
χαθεί τον Μάρτιο του 2021 σας λέω. Χάνεται. Δηλαδή, τι πρέπει
να σας πω άλλο;  

Δεν σας λέω για την ΑΟΖ. Αυτή την ξεχάσατε. Αφήσατε τους

Τούρκους να κάνουν σύµφωνο µε τη Λιβύη. Εκεί ούτε στο ΟΗΕ
επιστολή µε συντεταγµένες δεν καταθέσατε. Κι εκεί φοβισµένοι.
Παντού φοβισµένοι είστε! 

Επίσης, εισαγωγή από την Τουρκία χωρίς δασµούς. Τι κάνουν
οι Τούρκοι; Ψαρεύουν στα ελληνικά νερά, πηγαίνουν το ψαράκι
τους στην Αττάλεια και το µεταφέρουν στην Ελλάδα µετά, το
αγοράζει ο Έλληνας το ελληνικό ψάρι από την Τουρκία ή κάνουν
εισαγωγή από την Τουρκία κάποιοι και τα πουλάνε για ελληνικά
προϊόντα. Αδασµολόγητα αυτά. 

Η Τουρκία προκαλεί την Ελλάδα. Γιατί να µην µπουν από χθες,
από σήµερα  δασµοί στα τουρκικά προϊόντα, όπως έκανε η ίδια
η Τουρκία πριν µια βδοµάδα σε οκτακόσια προϊόντα. Το είπα
εδώ. Οκτακόσια ευρωπαϊκά προϊόντα, µεταξύ αυτών τριάντα-σα-
ράντα ελληνικά, υπόκειται πλέον µε απόφαση του Ερντογάν σε
δασµούς. Και η Ελλάδα περνάει αδασµολόγητα όλα τα τουρκικά
προϊόντα, πολλά εκ των οποίων είναι και ανταγωνιστικά ελληνι-
κών αγροτικών προϊόντων, και τα περνάµε τράνζιτ. Δεν καταλα-
βαίνω.

Δεν θα µιλήσω για τις βιντζότρατες. Άλλο έγκληµα µεγάλο
αυτό. Επειδή έχω και µια οικολογική ευαισθησία, µπαίνει η βιν-
τζότρατα και ρηµάζει όλο τον γόνο, ό,τι υπάρχει από κάτω, εδώ
και δεκαετίες και κανείς δεν µιλάει. Κανένας δεν λέει τίποτα. Εν-
τάξει, µπορεί ο καθένας να έχει την άποψή του, να πιστεύει ό,τι
θέλει. 

Άρθρο 19: Η Ευρωπαϊκή Ένωση επιβάλλει ανάκτηση ενισχύ-
σεων από αγροτικές συνεταιριστικές οργανώσεις. Πάλι την πλη-
ρώνουν οι αγρότες. Γιατί όµως κύριε Υπουργέ; Θα σας πω γιατί
την πληρώνουν. Γιατί -όχι εσείς προσωπικά- το κόµµα σας, το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ έπαιρναν τις επιδοτήσεις, τις µοίραζαν τους
δικούς τους ανθρώπους, συνεταιρισµούς κ.λπ., έτρωγαν τα λα-
µόγια  και τώρα που µας κάνουν ελέγχους, πρέπει να πληρώσουν
οι αγρότες αυτήν την ιστορία. Αυτό είναι το έγκληµα του λαθε-
µένου µοιράσµατος των επιδοτήσεων. Έγκληµα κάνατε. 

Αφήνατε τον αγρότη χωρίς καθοδήγηση. Ο αγρότης τι έκανε;
Έπαιρνε  εκατό χιλιάρικα ή πενήντα χιλιάρικα ή είκοσι χιλιάρικα
κι έπαιρνε Cayen, έπαιρνε τρακτέρ, έπαιρνε αυτοκίνητο. Δεν τον
έλεγχε κανένας άλλος. Κι είναι λογικό εάν ο άλλος δεν έχει
έλεγχο και δεν έχει καθοδήγηση να παίρνει ό,τι γουστάρει.

Από χωριό είµαι, κύριοι, από τον Αξό Γιαννιτσών κι είµαι περή-
φανος που είµαι επαρχιώτης, από αγροτική περιοχή µε ροδάκινα.
Βλέπαµε την δεκαετία του ‘80 και του ‘90  φορτηγά, αυτοκίνητα,
ΙΧ. Επιδοτήσεις ήταν. Αντί το κράτος να κάνει τον αστυνοµικό –
ναι!- και να οδηγήσει τον αγρότη σε µια καλλιέργεια διαφορετική
ώστε να κονοµάει χρήµα και να παράγει πλούτο, τον οδηγήσαµε
στις επιδοτήσεις για να παίρνει αυτοκίνητα. Λάθος λογική, λάθος
στρατηγική. Και το σφάλµα εκείνο θα το πληρώσουν τώρα πάλι
οι αγρότες. Θα τους ζητήσουµε πίσω τα λεφτά.  Ποιος θα πλη-
ρώσει; Θα πάτε στον αγρότη να του πάρετε τον τραπεζικό λογα-
ριασµό;.  

Αν δεν µπορούν να πληρώσουν; Θα κατασχέσετε και θα κάνετε
πλειστηριασµούς; Στο νοµοσχέδιο τα γράφετε αυτά. Πείτε µας
εσείς.

Άρθρο 26: Επιτέλους και µπράβο σας, να µια καλή πρόταση,
να καλυφθούν οι φθορές και οι ζωοκλοπές από τους µετανάστες.
Μπράβο σας!  Ελπίζω όµως να µην  απαγορεύσει η δικαιοσύνη
του κτηνοτρόφου να πάει στη στάνη του. Γιατί στη Λέσβο αυτό
έγινε. Στη Μόρια τού έφαγαν τα κατσίκια και τα πρόβατα του αν-
θρώπου, πήρε την καραµπίνα και πυροβόλησε και η εισαγγελέας
τού είπε να µην ξαναπάει ποτέ στη στάνη του. Αυτή είναι η από-
φαση της δικαιοσύνης!. 

Κάποιοι χαµογελούν Υπουργέ µου, αλλά αυτή είναι η οικτρή
πραγµατικότητα. Στον κτηνοτρόφο που έχει µια στάνη και τον
κλέβουν οι άλλοι, -δεν αποζηµιώθηκε βέβαια αυτό είναι αληθές-
απαγορεύει να πάει ξανά πίσω στη στάνη του! Δεν καταλαβαίνω,
στο σπίτι µου δεν θα πάω; Αυτό λέει.  Και µπράβο είναι σωστό
µέτρο, ορθό, αυστηροποίηση των ποινών της ζωοκλοπής, ναι
είµαι µαζί σας!  

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, τι θα ήθελα εγώ: Ρητή κατοχύρωση
των µακεδονικών προϊόντων. Ρητή κατοχύρωση από την Κυβέρ-
νηση και αγώνα. Δεν κάνετε τίποτα ακόµα. Τι γίνεται µε τις δια-
πραγµατεύσεις, για πείτε µου; Σας ενηµέρωσε κανένας για τα
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σήµατα το «Μακεδονία», το «Made in Makedonia» των φίλων µας
των Σκοπιανών; Ξέρετε, εσείς τους λέτε Βόρεια Μακεδονία. Κά-
ποτε λέγατε ότι η Μακεδονία είναι µόνο µία κι είναι ελληνική. Εν
πάση περιπτώσει, τώρα τους λέτε Βόρεια Μακεδονία. Να το αν-
τιληφθώ κι αυτό. Δεν το δέχοµαι. Το ακούω εν πάση περιπτώσει,
γιατί η επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας είναι να είναι ΣΥΡΙΖΑ. Ό,τι
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το συνεχίζει η Νέα Δηµοκρατία.

Λέω, λοιπόν: Τι κάνατε ως Κυβέρνηση ένα χρόνο τώρα µε τις
ονοµασίες προέλευσης των προϊόντων; Πείτε µου τι κάνατε;
Πείτε µου ότι έχουµε αυτό το αποτέλεσµα, τα βρήκαµε µε τον
τάδε. Τι κάνατε; Πάει και ο χαλβάς και το κρασί, πάνε και όλα.

Προσπαθώ να τα πω µε όσο πιο απλά λόγια, γιατί θα χρειαζό-
µουν δύο µε τρεις ώρες για να συζητήσουµε το θέµα αυτό, που
είναι σοβαρό. Πείτε µου, η Κυβέρνησή σας πού στήριξε τα ελλη-
νικά γεωργικά προϊόντα; Πού; Όχι το Υπουργείο σας. Δεν έχετε
και κονδύλια εσείς. Αλλά το προσπερνώ αυτό. Τα κονδύλια είναι
λίγα έτσι κι αλλιώς. Έδωσε 150 εκατοµµύρια ο κ. Μητσοτάκης
στο Υπουργείο σας για να βοηθήσετε τον πρωτογενή τοµέα. Εγώ
γελάνε και κλαίνε και οι ρέγγες µαζί. Και δώσαµε σε voucher, σε
κολλητούς και φίλους εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ. Εάν αυτό
λέγεται πολιτική, εγώ το λέω διαφορετικά: Βγαίνω από τον πέµ-
πτο όροφο και πετάω πεντακοσάευρα για να τα πάρουν οι φίλοι
και οι γνωστοί µου που είναι από κάτω. Δεν είναι λογικές αυτές.

Πού είναι η  καθιέρωση δελτίου διαφήµισης ελληνικών προϊόν-
των;  Υπάρχει κάτι τέτοιο; Πού είναι η τράπεζα τροφίµων, που
έπρεπε να έχει γίνει ήδη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να µου πείτε–και θέλω να µε ακούει ο
Υπουργός, ο φίλος µου Μάκης Βορίδης άµα µπορεί, αντιλαµβά-
νοµαι ότι οι σύµβουλοί του λένε κάποια πράγµατα που θέλει να
απαντήσει- για την ενέργεια του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου. Προς
τιµήν των καθηγητών, ετοιµάζουν µια ολόκληρη πλατφόρµα ανα-
συγκρότησης γεωργικού τοµέα και ζητούν τη βοήθεια των δήµων
και της περιφέρειας.  Ενηµερώθηκε το Υπουργείο σας;  Ξέρετε
κάτι γι’ αυτό εσείς; Γνωρίζετε κάτι προσωπικά; Έχω πει χίλιες
φορές ότι εάν θέλουµε να κινηθεί ο πρωτογενής τοµέας, να µει-
ώσουµε τον ΦΠΑ στα ελληνικά προϊόντα. Μπορούµε να το κά-
νουµε. Δική µας απόφαση είναι. Εάν θέλουµε το µειώνουµε. 

Τεχνολογία, τεχνογνωσία, χρήµα, αύξηση αποδόσεων χωρα-
φιών, εφαρµογή αφορολόγητου πετρελαίου στους αγρότες. Το
είπε ο Μητσοτάκης, κύριε Βορίδη. Τι θα γίνει; Θα το κάνετε αυτό;
Λέγατε για αφορολόγητο πετρέλαιο. Το έλεγε ο κ. Μητσοτάκης.
Προς τιµή του δεν ανέβηκε στα τρακτέρ. Ο κ. Τσίπρας είχε ανέ-
βει κι έκανε βόλτες. Το αφορολόγητο πετρέλαιο δεν το έχουν δει
ακόµα οι άνθρωποι. Βρέχει νερό από πάνω, αλλά πετρέλαιο δεν
βλέπουν. Θα το κάνετε; 

Πρόωρη καταβολή των ενισχύσεων από Ευρωπαϊκή Ένωση
προς τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Το µεγαλύτερο πρό-
βληµα εδώ και πενήντα χρόνια των Ελλήνων αγροτών -το ξέρει
και ο Μάξιµος Χαρακόπουλος, από τη Θεσσαλία είναι- είναι το
νερό. Ακόµα τα κανάλια µας είναι χωµάτινα στα Γιαννιτσά. Στην
πατρίδα µου, τα Γιαννιτσά, τα κανάλια που ποτίζουν οι αγρότες
είναι χωµάτινα. Έχουµε τα µπεκ. Τα ξέρετε. Σαράντα βαθµούς
θερµοκρασία, πετάει νερό το µπεκ και εξατµίζεται. Δεν ποτίζεις. 

Σας λέω απλά πραγµατάκια για να κάνουµε ένα σχέδιο πραγ-
µατικό, για να µπορέσουµε επιτέλους να βάλουµε τη θεµελίωση
µιας σωστής αγροτικής πολιτικής.

Και η επάρατος χούντα έκανε τα κανάλια στα Γιαννιτσά. Η
επταετία τα ξεκίνησε και έβαλε τα τσιµέντα και τα άφησε ανοιχτά.
Ανοιχτά είναι, όµως.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπόγειο είναι. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τα κανάλια λέω είναι ανοιχτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Το άλλο είναι υπόγειο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εκεί που ποτίζουµε εµείς στα Γιαννιτσά, Αξιός, Παλαιός
Μυλότοπος, Αραβησσός, Σκύδρα, τα κανάλια είναι ανοιχτά. Δεν
ξέρω πού ποτίζετε εσείς. 

Λέω, λοιπόν: Έχουµε κάνει ποτέ ένα οργανωµένο σχέδιο για
το νερό; Γιατί το νερό πέρα από πηγή ζωής, είναι και πηγή πα-
ραγωγής πλούτου του πρωτογενούς τοµέα. Κάναµε κάτι σο-
βαρό; Ποτέ, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε το ΠΑΣΟΚ, ούτε η Νέα

Δηµοκρατία δεν κάθισαν σοβαρά να δουν το νερό. Δεν θα µι-
λήσω για το φράγµα του Αχελώου και την εκτροπή του Αχελώου.
Ο Ανδρέας Παπανδρέου το είχε οραµατιστεί, αλλά δεν έγινε
ποτέ. Οληµερίς το έχτιζαν και το βράδυ γκρεµιζόταν.

Πάµε στον πρωτογενή τοµέα και στην αυτάρκεια. Για µένα
είναι πολύ σηµαντικό µια χώρα που έχει προβλήµατα µε τα ελ-
λείµµατα, κύριε Βορίδη, να µπορεί να µειώσει την ψαλίδα του εµ-
πορικού ισοζυγίου πληρωµών. Αυξάνεις το έλλειµµά σου όταν
κάνει εισαγωγές και λίγες εξαγωγές. Απλά είναι τα νούµερα. Να
στηρίξουµε.

Πριν από δύο µήνες, τον Φεβρουάριο, πήγα και βρήκα πορ-
τοκάλια Αφρικής, ρύζι Κίνας, ντοµάτες Τουρκίας, πατάτες Αιγύ-
πτου, µέλι Κίνας, σταφύλι Ινδίας. Η Ευρώπη και η Ελλάδα
σιτίζεται από τρίτες χώρες. Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε στεγανά
και να στεγανοποιήσουµε τη δική µας παραγωγή. Να βρούµε
τρόπους. Υπάρχουν τρόποι. Εάν δεν ξέρετε, να σας πούµε εµείς
από τη δική µας οµάδα πώς µπορεί να γίνει αυτό. Δεν  ασχολεί-
στε, ειλικρινά το λέω αυτό και µου δηµιουργεί τεράστια έκπληξη. 

Ξέρετε την ιστορία, αγαπητέ κύριε Βορίδη, µε τον λύκο µε τα
πρόβατα;  Εάν φάει εννέα πρόβατα ο λύκος, ο κτηνοτρόφος δεν
αποζηµιώνεται. Πρέπει να φάει δέκα. Για να πληρωθείς πρέπει
να πας δέκα κουφάρια για να τα ελέγξουν. Και να πουν ότι είναι
δέκα, να τα µετρήσουν και να πληρωθείς. Και πόσο πληρώνεσαι;
Πληρώνεσαι το 50% και µε το ζόρι.  Αυτό λέγεται αποζηµίωση
του κτηνοτρόφου. 

Στη Γερµανία είναι τελείως διαφορετικό. Και ένα να σου φάνε,
θα το πληρώσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπορούσα να πω ένα σωρό πράγµατα, αλλά θέλω να µι-

λήσω λίγο για τον πρωτογενή τοµέα, τους αλιείς. Με τον νέο
αγροτικό νόµο, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση αναφέρεται σε ιχ-
θυοκαλλιέργειες. Ειλικρινά, έχετε ξεχάσει και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ ότι έχετε απαξιώσει τις ιχθυοκαλλιέργειες. Οι ιχθυοκαλ-
λιέργειες και οι υδατοκαλλιέργειες έχουν τροµακτικό πρόβληµα,
κύριε Υπουργέ. Γνωστός µου στην Χαλκιδική µού λέει ότι είναι
σε τροµακτική καθίζηση. Οι Ιταλοί και οι Ισπανοί µάς προσπέρα-
σαν. Είναι γεγονός όταν πριν από µερικά χρόνια µεσουρανούσε
η Ελλάς. Πρέπει να δούµε τις παθογένειες.

Πάµε να δούµε τις αποζηµιώσεις στους αλιείς. Ζηµιές από φώ-
κιες και δελφίνια, -τα οποία αγαπάει ο κύριος του ΜέΡΑ25- σε
αλιευτικά εργαλεία και αλιεύµατα. Τι αποζηµίωση υπάρχει; Ξέ-
ρετε; Τίποτα! Μπαίνει το δελφίνι, µπαίνει η φώκια ή οποιοδήποτε
ψάρι ρηµάζει τα δίχτυα και δεν αποζηµιώνονται οι άνθρωποι.
Γιατί; Μείωση ιχθυαποθεµάτων από ρύπανση ή υπεραλίευση.
Γιατί δεν το βλέπετε αυτό;

Εµείς προσωπικά ζητάµε –και µπορείτε να το κάνετε εσείς-
αποζηµίωση από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας και Αλιείας.
Έχουν τα χρήµατα. Χρειάζεται συντονισµός µεταξύ υπηρεσιών,
κύριε Βορίδη. Και κάντε το, γιατί µπορείτε να το κάνετε. Είστε
και leader, το γνωρίζω ως Αρχηγός από το παρελθόν. Έχετε µια
ηγετική φυσιογνωµία. Μπορείτε να τους κουρδίσετε όλους αυ-
τούς που δεν λειτουργούν στους διάφορους φορείς και κάντε
ένα πρόγραµµα να ζητήσετε τα λεφτά. Να επικηρύξουµε µε απο-
ζηµίωση αλιείας τα επιθετικά ψάρια, όπως ο λαγοκέφαλος ή το
λεοντόψαρο. Χαµογελούν κάποιοι! Αλλά προσπαθώ να εξειδι-
κεύσω τα προβλήµατα, µπας και καταλάβουν κάποιοι ότι δεν
είναι το ψάρι, ψάρι. Είναι επικίνδυνα και επιθετικά για το οικοσύ-
στηµα. Έχουµε κάνει κάτι γι’ αυτό; Ρωτήστε κάποιους σοβαρούς
που ξέρουν τα θέµατα. 

Χρηµατοδοτήσεις από ευρωπαϊκά κονδύλια δεν απορροφών-
ται. Υπάρχουν ευρωπαϊκά κονδύλια για το θέµα αυτό, κύριε Βο-
ρίδη, και δεν απορροφώνται. Γιατί ο δικαιούχος πρέπει να
καταβάλλει όλο το ποσό και µετά να περιµένει να πάρει την απο-
ζηµίωσή του. Πού το έχετε δει αυτό; Έξι µήνες, δύο χρόνια, για
να πάρει πίσω το επιδοτούµενο ποσό! 

Τα λέω όλα αυτά γιατί θα µπορούσα να µιλάω τουλάχιστον
τρεις ώρες και να σας λέω συγκεκριµένα πράγµατα µε προτά-
σεις. Τα έχουµε καταθέσει άπειρες φορές. Θέλω σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο, όταν η Ελληνική Λύση φύγει -ή όταν κυβερνήσει, λέω
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εγώ- να µείνουµε ως κόµµα που κατέθεσε προτάσεις συγκεκρι-
µένες.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τις ακούµε,
όµως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Το ξέρω, κύριε Λιβανέ. Είναι προς τιµήν σας, το ξεκα-
θαρίζω αυτό.

Δεν είµαστε ούγκανοι, δεν ήρθαµε εδώ να κάνουµε φασαρία.
Επαναλαµβάνω χίλιες φορές ότι η προσωπική µου άποψη είναι
προσωπική, αλλά το κόµµα και η θεσµική του θέση έχει µια σο-
βαρότητα. Δεν θα την αλλάξουµε ούτε µοίρα.

Λέω λοιπόν, το εξής, επειδή πολλοί µε ρωτούν, για να κλεί-
σουµε εδώ, γιατί έχει πάρα πολύ ζουµί η ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν χρειάζεται να το
στύψουµε όλο το ζουµί. Κλείνουµε τώρα µε αυτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Γίνεται νέκταρ αν το στύψεις όλο.

Πάµε στην ουσία. Έχουµε την Τουρκία, κύριε Κακλαµάνη. 
Δεν µπορώ να καταλάβω, κύριε Βορίδη, είστε ένας άνθρωπος

που έχει πατριωτική άποψη, όπως και πολλοί άλλοι στη Νέα Δη-
µοκρατία, είστε ένα πραγµατικά πατριωτικό κόµµα, έχετε άποψη
πατριωτική, πώς µπορείτε ακόµα και τώρα να ανέχεστε την προ-
κλητικότητα της Τουρκίας. Δηλαδή, αν βγάλει NAVTEX η Τουρκία
και θέλει να πιει έναν φρέντο καπουτσίνο στην Ακρόπολη, θα κά-
νουµε εντονότατο διάβηµα διαµαρτυρίας εµείς πάλι; Και θα βγει
ο κ. Δένδιας και θα πει «το απαγορεύει το Διεθνές Δίκαιο»; Με
αυτό οδηγείται η χώρα στην αντιπαράθεση µε την Τουρκία, µε
το Διεθνές Δίκαιο, το οποίο δεν υπάρχει; Δεν το έχετε καταλάβει
ακόµα; Θουκυδίδης έλεγε δεν υπάρχει δίκαιο, υπάρχει ο νόµος
του ισχυρού. Αντιληφθείτε το.

Έχουµε έναν κ. Δένδια, ο οποίος µιλάει για το Διεθνές Δίκαιο
συνεχώς. Θα έρθουν να τρυπήσουν στα 6 ναυτικά µίλια, θα έρ-
θουν να κάνουν γεώτρηση στα 6 ναυτικά µίλια. Τι θα κάνουµε
εµείς; Δεν πρέπει να ακούσουµε την φωνή της κ. Γεννηµατά, του
κ. Τσίπρα, του κ. Κουτσούµπα, τη δική µας, να κάτσουµε όλοι οι
Αρχηγοί για να συζητήσουµε ποια είναι η κόκκινη γραµµή µας; 

Γιατί κατά τη δική µας ταπεινή άποψη, κύριε Λιβανέ, στα 6 ναυ-
τικά µίλια αν τρυπήσουν είναι casus belli. Κατά την άποψη της
Ελληνικής Λύσης, αν τρυπήσουν στα 6 ή στα 12 ναυτικά µίλια
είναι casus belli. 

Αλλά θέλω να ακούσω και τους υπόλοιπους Αρχηγούς τι λένε.
Θα πάνε κάτω από την Κρήτη, θα τρυπήσουν. Είναι casus belli ή
δεν είναι; Ή θα τους κοιτάµε και θα βγάζουµε φωτογραφίες από
µακριά και θα φωνάζει ο κ. Δένδιας «το Διεθνές Δίκαιο λέει άλλα
πράγµατα»; Αν κραδαίνεις στο χέρι σου το Διεθνές Δίκαιο, στο
τέλος θα χάσεις και αυτά που έχεις και το χέρι σου µαζί. Και το
λέω για να τα καταλάβουν κάποιοι.

Για εµένα είναι casus belli οποιαδήποτε κίνηση της Τουρκίας
εναντίον της εθνικής κυριαρχίας. Και έχουµε εξαιρετικές δυνα-
τότητες, παιδιά. Η Ελλάς έχει εξαιρετικές δυνατότητες, πάρα
πολλές. Δεν θα πω τι θα µπορούσε να κάνει µε τους S-300 στην
Κρήτη, να κλειδώσει τους στόχους. Δεν θα πω για τα υπόλοιπα
σύγχρονα συστήµατα που έχει η Ελλάδα και δεν πρέπει να φο-
βόµαστε κανέναν. Είµαστε ισχυρή, πολύ ισχυρή χώρα, αλλά
απουσιάζει το µυαλό για να δηµιουργήσουµε δική µας πολεµική
βιοµηχανία.

Δεν µπορεί η Εσθονία του ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων χι-
λιάδων κατοίκων, κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, να κατασκευάζει
µη επανδρωµένο τεθωρακισµένο όχηµα µεταφοράς προσωπικού
δώδεκα ατόµων και η Ελλάδα να µην κατασκευάζει ούτε ρόδα.
Δεν γίνεται! Κάτι κάνουµε στραβά.

Και κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Πρό-

εδρε, για να διευκολύνετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριοι συνάδελφοι της ψευτοαριστεράς και της Αριστε-
ράς και κάποιοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν µπορώ να καταλάβω
γιατί τα βάζετε µε τον Τραµπ όλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, καλά τώρα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα τα πω αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να τα πείτε, αλλά να
σεβαστείτε και τους Βουλευτές που περιµένουν να µιλήσουν.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα κάτσω εδώ άλλα πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Όπως
κάνατε στους υπολοίπους Προέδρους θα κάνετε και σε εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν είναι έτσι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Έτσι είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν είναι καθό-

λου έτσι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Να σας δω να διακόπτετε τον κ. Μητσοτάκη και τι στον
κόσµο. Θα πηδήξω από τον δέκατο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ ξέρετε ότι δια-
κόπτω τους πάντες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τον κ. Μητσοτάκη αποκλείεται, για να τα λέµε όλα. Τους
πάντες, Υπουργούς, ναι. Γιατί είστε ακριβοδίκαιος. Αλλά αφήστε
µε να πω κάτι για την Αµερική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, πείτε το και κλεί-
στε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Καίγεται η Αµερική. Οι Antifa βάζουν φωτιά. Έχετε ίδια
άποψη. Μην µου το χαλάτε τώρα.

Η βία, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει σχέση ούτε µε φυλή ούτε
µε χρώµα. Η βία είναι βία.

Χθες παρακολουθούσα τον σταρ του NBA, τον Σµιθ, που παίζει
καλαθοσφαίριση, και του έσπασαν οι Antifa το αυτοκίνητο και
τους έκανε µαύρους στο ξύλο. Ο άνθρωπος είναι έγχρωµος. Τι
σηµαίνει, ότι είναι ρατσιστική η βία του; Είτε έγχρωµη είτε
άχρωµη, η βία είναι βία και είναι καταδικαστέα από όπου και αν
προέρχεται, καταλάβετέ το.

Και επειδή ο Σόρρος στηρίζει τον πόλεµο εναντίον του Τραµπ,
θα σας πω ένα πράγµα: µην χαίρεστε πολύ µε τους Antifa, γιατί
έχουµε και εδώ κάποια «µπουµπουκάκια», τα οποία µπορεί να δη-
µιουργήσουν πρόβληµα. Μια κτηνώδης δολοφονία ενός αστυνο-
µικού απέναντι σε έναν έγχρωµο δεν µπορεί να γίνει αντικείµενο
για να πυρποληθεί ολόκληρη η χώρα.

Το 2008 εδώ ήµασταν, κύριε Βορίδη και κύριε Κακλαµάνη. Βλέ-
παµε τι έκαναν οι κουκουλοφόροι, που κάποιοι υποθάλπουν κα-
θηµερινά. Γι’ αυτό λέω, όποιος κουκουλοφόρος πιάνεται για
δεύτερη φορά, κακούργηµα και µέσα και δήµευση της περιου-
σίας του, για να τελειώνει η ιστορία.

Κλείνω εδώ. Έχω µπροστά µου και θα τα καταθέσω στα Πρα-
κτικά αφίσες Antifa που στηρίζουν κάποιοι της ψευτοαριστεράς.
Η µία αφίσα µιλάει για την ΑΟΖ, εναντίον της ελληνικής ΑΟΖ. Η
άλλη αφίσα: «Στον διάολο οι φρεγάτες, στον διάολο και η πα-
τρίδα». Ορίστε οι Antifa, αυτούς έχετε. Κάποιοι τους υποθάλπετε.
«Φτάνει πια µε την πατριωτική», να µην το πω το άλλο, γιατί
έχουµε και το κανάλι της Βουλής. Antifa διαδήλωση «Δεν πολε-
µάµε ούτε για Κύπρο, ούτε για Αιγαίο, ούτε για Μακεδονία». Η
άλλη: ό,τι λέει η Τουρκία, «Συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο». Αυτοί
είναι οι Antifa σας, που στηρίζουν τον Ερντογάν. 

Γι’ αυτό και λέω κάποια στιγµή ο νόµος και η τάξη πρέπει να
επιβληθεί σε κάθε κατεύθυνση. Θα ξεκινήσουµε από τους παρα-
νόµους, τους λαθροµετανάστες, από τους Antifa και µετά, κύριε
Βορίδη, θα δέρνουµε στη Μαλακάσα τους Έλληνες. Τους κάνατε
µαύρους στο ξύλο µε τα δακρυγόνα, θλίβοµαι µε αυτό που λέω.
Δεν περίµενα, όµως η Νέα Δηµοκρατία να δέρνει στη Χίο, να δέρ-
νει στη Σάµο, να δέρνει στη Μαλακάσα όποιον Έλληνα αντιδρά,
αλλά όταν βγαίνουν οι λαθροµετανάστες και κλείνουν τους σιδη-
ροδροµικούς σταθµούς και την Εθνική Οδό να τους φερόµαστε
σαν κυρίες. Ο νόµος και η τάξη θα εφαρµοστεί κυρίως στους πα-
ρανόµους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να ευχαριστήσω για την παρουσίαση του νοµοσχεδίου τον ει-
σηγητή της Πλειοψηφίας, αλλά να ευχαριστήσω και τους ειση-
γητές από την πλευρά της Αντιπολίτευσης για τις κριτικές τους

παρατηρήσεις. Πάντα τις παρακολουθώ µε πολλή προσοχή.
Να τελειώσουµε µε ορισµένα διαδικαστικά. Καταθέτω νοµοτε-

χνικές βελτιώσεις. Είναι όντως νοµοτεχνικές αυστηρά και δεν
έχουν κάτι ιδιαίτερο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να φωτο-
τυπηθούν και να διανεµηθούν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ως προς το άλλο θέµα για το οποίο ζητήσατε να
τοποθετηθώ, κύριε Πρόεδρε, είναι δύο οι προτεινόµενες βουλευ-
τικές τροπολογίες. Έχουµε καταθέσει δύο τροπολογίες υπουρ-
γικές, για τις οποίες σας έχω µιλήσει στην επιτροπή. Είναι και
εµπροθέσµως κατατεθείσες. Αυτές οι τροπολογίες αυτονοήτως,
εφόσον είναι δικές µας, είναι και ενδιαφέροντος του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Η µία είναι για αυτό για το οποίο σας έχω ήδη µιλήσει, για το
θέµα των ανέργων που µπορούν να εργάζονται σε αγροτικές ερ-
γασίες χωρίς να διακόπτεται η παροχή του επιδόµατος. Αυτή
είναι η µία.

Η δεύτερη αφορά το θέµα των συνεταιρισµών και την παρά-
ταση που δίνουµε. Και υπάρχει και µία βελτίωση η οποία αφορά
την Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών για την οποία σας
µίλησα στην επιτροπή.

Υπάρχουν δύο βουλευτικές τροπολογίες, οι οποίες προέρχον-
ται από τον κ. Κεγκέρογλου. Χωρίς να τοποθετούµαι επί της ου-
σίας των τροπολογιών, γιατί έχουν ενδιαφέρον και οι δύο, η µία
έχει δηµοσιονοµικό κόστος και δεν µπορώ να την κάνω δεκτή,
γιατί δεν έχει έκθεση από το Γενικό Λογιστήριο και η δεύτερη
έχει µία σειρά νοµικών ζητηµάτων. Θέτει ένα πραγµατικό ζήτηµα,
αλλά θέλει περαιτέρω επεξεργασία, κυρίως για να αντιµετωπί-
σουµε τα θέµατα των δικαστικών αµφισβητήσεων που µπορεί να
εγερθούν. Εποµένως, δεν µπορώ να τις κάνω δεκτές στην πα-
ρούσα φάση, αλλά τις κρατώ για να τις αξιολογήσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Θα
µου επιτρέψετε να πω ότι αισθάνθηκα, έτσι το κατάλαβα εγώ,
έτσι το ερµηνεύω, µία αµηχανία από την πλευρά της Αντιπολι-
τεύσεως στην κριτική. Και θέλω να πω το εξής: Δεν είναι κακό
για την Αντιπολίτευση όταν ένα νοµοσχέδιο έχει θετικές διατά-
ξεις να αναγνωρίσει ότι έχει θετικές διατάξεις και συµφωνεί. Είναι
απλό και εύκολο να το κάνει. 

Για να πει ο ΣΥΡΙΖΑ το «ναι» στις διατάξεις για τις ελληνοποι-
ήσεις πια το έχει ψιλολογήσει και το έχει ακυρώσει τόσο πολύ,
που αυτό το «ναι» θα ακουστεί σαν «όχι». Αφού είναι να πείτε
«ναι», πείτε το να ξεµπερδέψουµε, να το χαρούµε και να πάµε
όλοι µαζί παρακάτω. Τι παιδεµός και αγωνία είναι αυτός να
βρούµε να πούµε κάτι κακό σε κάτι που αντικειµενικά είναι καλό;

Και επιτρέψτε µου, γιατί κατά τη γνώµη µου το θέµα των ελ-
ληνοποιήσεων είναι από τα σηµαντικότερα ζητήµατα που έχουµε
αντιµετωπίσει. Και, επειδή ακούω µια εύκολη και φυσικά ανέξοδη
κριτική, δήθεν, λέει η Κυβέρνηση δεν έχει στρατηγική, µε συγ-
χωρείτε, αλλά σας έχω εξηγήσει τη στρατηγική της Κυβέρνησης.
Σας την έχω εξηγήσει δεκάδες φορές.

Μπορείτε να αρχίσετε να λέτε ότι δεν σας αρέσει αυτή η στρα-
τηγική για τον πρωτογενή τοµέα, αλλά δεν µπορείτε να λέτε ότι
δεν υπάρχει στρατηγική. Κοµβικό σηµείο του προεκλογικού προ-
γράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας και δέσµευσή της απέναντι
στον ελληνικό λαό υπήρξε η αντιµετώπιση των ελληνοποιήσεων.
Το είχαµε πει προεκλογικά, έχει αναπτυχθεί ως κεντρικό προ-
γραµµατικό σηµείο και ερχόµαστε σήµερα να ξεκινήσουµε –το
τονίζω και το υπογραµµίζω- την υλοποίηση αυτού του συγκεκρι-
µένου στρατηγικού κοµµατιού µέσα στο συνολικό σχέδιό µας για
την αγροτική ανάπτυξη.

Έχω εξηγήσει και έχω µιλήσει πολλές φορές για τον τρόπο µε
τον οποίο θα ξεδιπλωθεί όλη η τακτική µας σε αυτό. Είχα πει και
είχα προσδιορίσει χρονικά ότι στο πρώτο εξάµηνο του 2020 πρό-
κειται να νοµοθετήσουµε και να βαρύνουµε το κυρωτικό πλαίσιο
για τις ελληνοποιήσεις. Αυτό κάνουµε σήµερα επειδή ήταν απο-
λύτως προσδιορισµένο χρονικά. Έχω πει ότι στο δεύτερο εξάµηνο
του 2020 πρόκειται να συζητήσουµε για να αναδιοργανώσουµε
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, οπότε θα ενισχύσουµε την απο-
τελεσµατικότητα των ελέγχων στο συγκεκριµένο κοµµάτι. Έχω,
επίσης, πει ότι µέσα στο δεύτερο εξάµηνο θα ανοίξουµε µια συ-
ζήτηση για την τεχνολογία, για την επιστηµονική προσέγγιση, για
τις µεθόδους οι οποίες θα χρησιµοποιούνται προκειµένου να αν-
τιµετωπίσουµε τις ελληνοποιήσεις. Αυτά είναι προσδιορισµένα και
χρονικά, είναι προσδιορισµένα και σε επίπεδο δράσεων. Σήµερα

υλοποιούµε το πρώτο κοµµάτι, το πρώτο τµήµα, που είναι το κυ-
ρωτικό, ο κυρωτικός µηχανισµός.

Γιατί έχει σηµασία αυτή η συζήτηση; Γιατί κανείς µπορεί να θε-
ωρεί ότι την κάνουµε στο κενό. Το πρώτο πράγµα που θέλω να
πω και το οποίο ειλικρινά µε έχει εντυπωσιάσει είναι ότι αυτά τα
δεκατρία χρόνια που είµαι σε αυτήν την Αίθουσα –δυστυχώς πέ-
ρασαν, είναι και κάµποσα πια, δηλαδή δεν µπορώ να ισχυριστώ
ότι είµαι και νέος, µου άρεσε να το λέω αυτό παλιότερα αλλά
τώρα πέρασαν δεκατρία χρόνια- ακούω από όλες τις πτέρυγες
σε υψηλότατους τόνους για το πόσο είναι σηµαντικό το θέµα της
αντιµετώπισης των ελληνοποιήσεων. Όλα αυτά τα χρόνια ακούω
οιµωγές, ακούω αγωνία, ακούω ευαισθησίες, ακούω καταγγελίες
και λέω ότι δεν µπορεί θα είναι κάτι τροµερά σηµαντικό και πράγ-
µατι είναι σηµαντικό. Γιατί; Γιατί η ελληνοποίηση, –και εγώ πια
µε τη γενική έννοια τον χρησιµοποιώ- ο µιµητισµός στην πραγ-
µατικότητα τι κάνει; Παριστάνει αυτός που παρασκευάζει, ο ελ-
ληνοποιητής ότι ένα προϊόν έχει ιδιότητες που δεν έχει, είναι
ελληνικό ενώ δεν είναι, έχει φτιαχτεί από ελληνικά προϊόντα ενώ
δεν έχει φτιαχτεί, είναι φέτα ενώ δεν είναι φέτα γιατί δεν τηρεί
τους όρους του ΠΟΠ και εποµένως τι κάνει; Κάνει τρία κακά
πράγµατα: Πρώτον, παραπλανά τον καταναλωτή, του λέει ότι
τρώει κάτι που δεν είναι αυτό που τρώει στην πραγµατικότητα,
δεύτερον, ανταγωνίζεται αθεµίτως αυτούς που φτιάχνουν το ίδιο
προϊόν, συνήθως όµως το φτιάχνουν µε ακριβότερες µεθόδους
και µε ακριβότερα προϊόντα, άρα αυτός δίνει κάτι φθηνότερο σε
µια ακριβότερη τιµή και τρίτον, υπονοµεύει και θίγει το πιο βα-
σικό από όλα, το εισόδηµα των παραγωγών, γιατί καθώς υπονο-
µεύει την εµπορική αλυσίδα στην πραγµατικότητα δεν µπορεί να
δηµιουργήσει τη ζήτηση που απαιτείται στα εγχώρια προϊόντα
προκειµένου να πάρουν και την τιµή που απαιτείται. Εποµένως,
υπονοµεύει το εισόδηµα των παραγωγών. Ξαναλέω ότι η ελλη-
νοποίηση κάνει τρία κακά πράγµατα. Βρίσκεται στο κέντρο της
πολιτικής της Πράσινης Συµφωνίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, της
στρατηγικής από το χωράφι στο πιάτο, το farm to fork strategy,
δηλαδή βρίσκεται στο κέντρο αυτής της συζήτησης η απάτη για
τα τρόφιµα.

Θα µου πείτε ότι ωραία, καταλάβαµε τη σηµασία τους, έχει
πράγµατι αξία, το θέτει ο παραγωγικός κόσµος, το θέτουν οι σο-
βαρές επιχειρήσεις, το θέτουν οι σοβαροί µεταποιητές και η βιο-
µηχανία τροφίµων, το θέτουν όλοι. Προκύπτει µια ερώτηση: Πού
είναι το πρόβληµα; Πού είναι το µεγάλο ζήτηµα; Γιατί δεν έχει
γίνει αυτά τα χρόνια; 

Κοίταξα και εγώ να δω τι έχει γίνει αυτά τα χρόνια. Να σας πω,
λοιπόν, τι έχει γίνει για αυτό, το οµόθυµο αίτηµα όλα αυτά τα
χρόνια. Οι κυρώσεις που προβλέφθηκαν στον ν.2235/2014 πα-
ρεµπιπτόντως ήταν βαρύτερες από αυτές που υπήρχαν προ-
ηγουµένως. Ο ν.2235/2014 είναι ένας νόµος που ήδη είχε βάλει
από το 2014 για τη νοθεία διοικητικό πρόστιµο από 500 ευρώ έως
30.000 ευρώ, για την παραπλανητική επισήµανση, που είναι
µέρος της ελληνοποίησης, από 500 ευρώ έως 30.000 ευρώ, το
ίδιο και για τη νοθεία, για τα ΠΟΠ, µόνο τα οινικά, διότι προστα-
σία στον ν.2235/2014 υπάρχει για τα ΠΟΠ προϊόντα µόνο για
τους οίνους, όχι για όλα τα υπόλοιπα. Με τι κύρωση; Από 1.000
ευρώ έως 15.000 ευρώ. Αυτές είναι οι κυρώσεις. Είχαµε ποινικές
διατάξεις για τα ΠΟΠ; Μηδέν, καµµία, δεν υπήρχε ποινική διά-
ταξη για τα ΠΟΠ. Είχαµε ποινική διάταξη για την παράνοµη επι-
σήµανση; Όχι, δεν είχαµε ποινική διάταξη για την παράνοµη
επισήµανση και άρα, καµµία ποινική διάταξη προστασίας για τα
προϊόντα µας. Τι είχαµε; Μία ποινική διάταξη για τη νοθεία που
έλεγε «από τρεις µήνες ως πέντε χρόνια».

Για να συνεννοηθούµε, γιατί ο κ. Κόκκαλης, έγκριτος συνάδελ-
φός µου, ενδεχοµένως να µην έχει επαρκώς εντρυφήσει στο
Αγορανοµικό Δίκαιο στο οποίο έτυχε να θητεύσω τα πρώτα δέκα
χρόνια της δικηγορικής µου σταδιοδροµίας. 

Κάθε ανάµειξη είναι νοθεία; Όχι, µόνο η επί τα χείρω ανάµειξη
είναι νοθεία. Η νοθεία πρέπει να οδηγεί σε χειροτέρευση. Ανα-
ρωτήθηκε ο κ. Κόκκαλης το εξής: Κάθε νοθεία οδηγεί σε επι-
βλαβή τρόφιµα για την υγεία; Απάντηση: Όχι, µπορώ να
ανακατέψω σπορέλαιο µε ελαιόλαδο, το σπορέλαιο είναι χειρό-
τερης ποιότητας, το ελαιόλαδο είναι ανώτερης ποιότητας, κάνω
νοθεία αλλά δεν σηµαίνει ότι είναι επιβλαβές για την υγεία. Άρα,
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άλλα αδικήµατα είναι ετούτα, άλλα εκείνα, άλλα τα άλλα. Χρει-
αζόµαστε µια δογµατική συγκρότηση η οποία δεν υπήρχε µέχρι
σήµερα. 

Ας µην σας πάω σε αυτά που είναι νοµικά, δεν ασχολήθηκε κά-
ποιος, δεν είχε φτιαχτεί το πλαίσιο, δεν µπήκε κάποιος στον
κόπο. Να ρωτήσω το εξής εύκολο, απλό, γρήγορο και καθαρό
ερώτηµα; Η φέτα είναι ΠΟΠ; Είναι. Θέλουµε να την προστατέ-
ψουµε; Θέλουµε. Έχουµε δεχθεί όλοι µας καταγγελίες για πα-
ραβίαση του ΠΟΠ είτε γιατί δεν χρησιµοποιείται ελληνικό γάλα,
είτε γιατί δεν χρησιµοποιούνται οι κατάλληλες µέθοδοι, είτε γιατί
χρησιµοποιούνται µέθοδοι που κανονικά απαγορεύονται, όπως
η διήθηση και άρα, κάνουν προϊόντα µε λάθος τρόπο, µε λάθος
πρώτη ύλη; Τα έχουµε δεχθεί αυτά; Ναι. Έχει επισηµανθεί; Ναι.
Εποµένως, τίθεται η εξής ερώτηση: Γιατί δεν νοµοθετήθηκε µια
ποινική διάταξη όλα αυτά τα χρόνια;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά σήµερα το Κοι-
νοβούλιο προστατεύει αποτελεσµατικά τα ΠΟΠ προϊόντα µας!
Όλα αυτά τα χρόνια πολλά λόγια και µηδέν πράξεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Κόκκαλη, αυτή είναι η αλήθεια, δεν νοµοθετήσατε τί-

ποτα!
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: …κάνατε ελέγχους;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία Τελιγιορίδου, µόνο εκφράσατε αγωνία –
εγώ θα πω ειλικρινή-, όµως αποτέλεσµα η τηγανίτα δεν είχε µέλι.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα!

Τι κάνουµε, λοιπόν, τώρα; Εκείνο το οποίο κάνουµε τώρα είναι
να παίρνουµε το πρόστιµο της νοθείας από τα 500 ευρώ στα
30.000 ευρώ και να το πηγαίνουµε από 15.000 ευρώ µέχρι 80.000
ευρώ. Αυτά για το διοικητικό πρόστιµο. Παίρνουµε το πρόστιµο,
το οποίο ήταν για την παραπλανητική επισήµανση, και το πηγαί-
νουµε από τα 500 ευρώ ως 30.000 ευρώ και από 30.000 ευρώ ως
300.000 ευρώ και στις επιχειρήσεις µε τζίρο πάνω από
10.000.000 ευρώ το πηγαίνουµε στις 600.000 ευρώ. Αυτά για τα
διοικητικά πρόστιµα. Φτιάχνουµε αυτοτελές ποινικό αδίκηµα -
αυτό θα ψηφίσει σήµερα η Βουλή- ώστε όταν κάποιος παραβιά-
ζει οποιοδήποτε ΠΟΠ προϊόν µας να δέχεται από δύο έως πέντε
χρόνια φυλακή. Αυτό είναι αποτελεσµατική, αντιεγκληµατική πο-
λιτική στο χώρο της απάτης των τροφίµων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι έρχονται και µου λένε ότι δεν κάναµε τίποτα. Τίποτα δεν κά-

ναµε; Εσείς που ήταν να κάνετε κάτι από αυτά, γιατί δεν κάνατε
κάτι;. Εµείς δεν κάναµε τίποτε, άρα εσείς που δεν έχετε τίποτα
από όλα αυτά, κάνατε κάτι περισσότερο από εµάς, για να µας
κάνετε την κριτική αυτή;

Και δηµοσιοποίηση των στοιχείων. Και δυνατότητα οριστικής
ανάκλησης της άδειας λειτουργίας. Άρα, τέρµα, µε αυτό δεν παί-
ζεις. 

Ακούω την αντίρρηση, γιατί εγώ σε αυτά που είναι αδικήµατα
τα οποία κάνει ένας κακός ιδιωτικός τοµέας θα περίµενα καθο-
λική στήριξη, θα περίµενα χωρίς επιφυλάξεις στήριξη από όλες
τις πτέρυγες. Προσέξτε. Απέναντι, λοιπόν, σε αυτό τι ακούω;
Ακούω την εξής µιζέρια: Είναι, λέει, υποχρεωτικό να τα κάνετε
από τον Κανονισµό 625. 

Κύριε Κόκκαλη, ο 625 µιλάει για την οργάνωση των ελέγχων. Τί-
ποτα δεν µας λέει για τις κυρώσεις. Τίποτα δεν µας λέει για το ποι-
νικό µέρος. Και µάλιστα, εις εκτέλεση του 625 και υποχρεώσεων
που πηγάζουν από αυτόν, υπάρχει άρθρο σε συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. Είναι αυτό που ορίζει τους φορείς ελέγχου των τροφίµων.
Είναι, αν θυµάµαι καλά, το 23. Το 23 είναι εις εκτέλεση, πράγµατι,
του 625.  Όλα τα υπόλοιπα, θα σας στεναχωρήσω, καµµία σχέση.
Και απόδειξη γι’ αυτό είναι ότι αυτή η νοµοθεσία είναι πρωτοπο-
ριακή. Αυτή είναι νοµοθεσία που την εισάγει η Ελλάδα ως νοµο-
θεσία-πρότυπο για ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άρα, λοιπόν, σήµερα η Βουλή κάνει ένα µεγάλο βήµα σε αυτή
την κατεύθυνση. Σταµατάµε; Τελειώνουµε µε αυτό; Πρώτο βήµα.
Έρχεται η αναδιοργάνωση των µηχανισµών. 

Ως προς την αναδιοργάνωση, θα σας στεναχωρήσω πάλι. Γιατί
είναι απολύτως αναγκαία; Γιατί, ξέρετε τι έχουµε παραλάβει; Να
σας πω τι έχουµε παραλάβει. Διαπιστώνεται µια παράβαση, έστω
µε αυτές τις κυρώσεις, το 2018. Δηλαδή, µπαίνει ένας ελεγκτικός

φορέας και λέει: «Σε έπιασα να παραβιάζεις το ΠΟΠ. Σε έπιασα
µε παραπλανητική επισήµανση. Πρέπει να σου βάλω το πρό-
στιµο». Ξέρετε τι γίνεται; Διαβιβάζουν από τον ελεγκτικό φορέα
στο Υπουργείο, για να επιβάλει το πρόστιµο. Δεν το επιβάλει ο
φορέας. Έρχεται στο Υπουργείο. Το Υπουργείο, για να επιβάλει
πρόστιµο το 2018, πότε το επιβάλλει; Ξέρετε; Το 2020, δυο χρό-
νια µετά, για να πούνε στη διαπιστωθείσα παράβαση την επιβολή
του προστίµου. Και από το 2020 έχουνε δικαίωµα να κάνουν προ-
σφυγές. Ξέρετε ποιες προσφυγές εκδικάστηκαν και οριστικοποι-
ήθηκαν τώρα; Του 2016! Κάντε λίγο την αριθµητική σας: 2018
διαπιστωθείσα παράβαση, 2020 επιβολή του προστίµου, προ-
σφυγή, τέσσερα χρόνια για να κριθεί η προσφυγή, 2024 για να
οριστικοποιηθεί το πρόστιµο των πεντακοσίων ευρώ και να ξεκι-
νήσει η διαδικασία διοικητικών προσφυγών στο δικαστήριο!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και µου λένε ότι είχανε σύστηµα για την αντιµετώπιση των ελ-
ληνοποιήσεων. Και αντί να έρθετε εδώ σεµνυνόµενοι, ταπεινό-
φρονες, µετανοούντες, οµολογούντες τα σφάλµατα και τις
αβλεψίες σας, έρχεστε και µας λέτε ότι δεν κάνουµε και τίποτα.
Δεν µε εκπλήσσει το θράσος εν προκειµένω, αλλά αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Κάνει κάτι άλλο το νοµοσχέδιο; Γιατί είπαµε πολλά. Ανοίγουµε
θέµατα-βεντάλιες.

Θα έχω την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για λίγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.
Θέµατα στα οποία φαίνεται ότι, επειδή δεν βοηθάει -ξαναλέω-

το νοµοσχέδιο για κριτική, ανοίγουµε τον γενικό «τραχανά». Ό,τι
θυµάται ο καθένας έρχεται και βάζει: από την τράπεζα σπόρων,
στον ΕΛΓΑ και από τον ΕΛΓΑ κάπου αλλού και εν συνεχεία,
κάπου παραπέρα. Όλα τα ζητήµατα και όλη τη βεντάλια που µπο-
ρεί κάποιος να έχει στο µυαλό του έρχεται και τα θέτει. Γιατί;
Γιατί δεν βοηθάει το νοµοσχέδιο για κριτική. Γιατί, βέβαια, αυτό
το νοµοσχέδιο σε αυτά τα τριάντα άρθρα του –πυκνό νοµοσχέ-
διο- λύνει σειρά ζητηµάτων. 

Γίνεται το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο, ιδιαίτερα σηµαντικό
για τους µελισσοκόµους µας και για την δυνατότητα να τους στη-
ρίξουµε. Και επειδή άκουσα ότι δεν τους στηρίζουµε, να ξέρουµε
ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή πρόγραµµα ύψους 19,4 εκατοµµυ-
ρίων, που έχει µια σειρά από δράσεις, ανάµεσα στις οποίες προ-
φανώς και την προώθηση της µελισσοκοµίας.

Οι αυγοπαραγωγοί µας, επιτέλους, βλέπουν το ισοζύγιο των
αυγών να γίνεται πραγµατικότητα, χωρίς να πληρώσουµε ούτε
µισό ευρώ για την παροχή αυτής της συγκεκριµένης υπηρεσίας
και -πρέπει να πω- αυτό σε αντίθεση µε άλλους κλάδους οι οποίοι
πληρώνουν τέλη για την παροχή αυτής της υπηρεσίας. Για τους
αυγοπαραγωγούς µας δεν υπάρχει η παραµικρή χρέωση για τη
δηµιουργία του ισοζυγίου που οδηγεί σε αποτελεσµατικό έλεγχο
µιας σειράς ζητηµάτων. 

Το τεράστιο θέµα µε το οποίο δεν ασχολήθηκε αρκετά η Ολο-
µέλεια και για µένα είναι επίσης υποδειγµατική νοµοθεσία: Για
πρώτη φορά µετατρέπουµε το επίδοµα ανεργίας σε επίδοµα ερ-
γασίας για τις αγροτικές εργασίες για αυτούς που δουλεύουν
στο χωράφι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για πρώτη φορά δεν θα σταµατά η παροχή αυτού του επιδό-

µατος για τους ανέργους µας που επιθυµούν να απασχοληθούν
σε αγροτικές εργασίες και θα το εγκρίνει το Κοινοβούλιο σή-
µερα, µαζί µε µία σειρά από παρεµβάσεις για αυτούς που µας
λένε ότι δεν έχουµε στρατηγική, που αντιµετώπισαν το θέµα της
απασχόλησης υπηκόων τρίτων χωρών. 

Και επιτρέψτε µου να πω και ένα ακόµα για το οποίο έγινε πολύ
σπέκουλα και έκανε και ένα ωραίο προδηµοσίευµα η «ΑΥΓΗ», η
οποία µας προκαταλαµβάνει πάντα, ξέρει από πριν τι θα κά-
νουµε. Λέει το δηµοσίευµα αυτό: Τι να το κάνουµε που διευκο-
λύνθηκε η έλευση των υπηκόων τρίτων χωρών, για να εργαστούν
στις αγροτικές εργασίες, αφού θα ασφαλιστούν στον ΕΦΚΑ και
άρα, είναι πολύ ακριβό και άρα, δεν γίνεται. Την επόµενη µέρα
µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου εγκρίθηκε ότι αυτοί οι ερ-
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γαζόµενοι θα ασφαλίζονται µε εργόσηµο και δεν θα ασφαλίζον-
ται στον ΕΦΚΑ, ικανοποιώντας ένα ακόµα παραγωγικό αίτηµα
των αγροτών µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βεβαίως, τρίτη παρέµβαση: Δώσαµε τη δυνατότητα στους

συνταξιούχους αγρότες και αυτοί να είναι στο χωράφι τους και
να µην κινδυνεύουν να τους πουν παράνοµα εργαζόµενους και
να πληρώσουν ακόµα τα 10.500. Και οι συνταξιούχοι αγρότες
µας θα είναι στα χωράφια τους και ενισχύουµε έτσι όλο το σύ-
στηµα της εργασίας µέσα από µία σειρά από σηµαντικές παρεµ-
βάσεις. Αυτό το οποίο δεν επιλύθηκε όλα αυτά τα χρόνια και
πουλήθηκαν όλα µέσα στον κορωνοϊό είναι έλλειψη στρατηγικής
για τον κλάδο; 

Και για να συνεχίσουµε µε τα αδικήµατα φθοράς. Τα αδική-
µατα φθοράς είχαν προβλεφθεί σε πταισµατική παράβαση. Κα-
ταργήθηκαν µε τον νέο Ποινικό Κώδικα. Η κατάργησή τους
άφησε ένα κενό, το οποίο δηµιούργησε προστριβές σηµαντικές
ανάµεσα σε διαφορετικές παραγωγικές τάξεις ανάλογα µε το τι
έκανε ο καθένας. Και ερχόµαστε, τις κάνουµε ξανά πληµµεληµα-
τικές παραβάσεις και θα µελετήσουµε εν συνεχεία κατά πόσον
πρέπει να υπάρξει – γιατί το ακούω αυτό σαν κριτική- και διοικη-
τικό πρόστιµο.

Τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης. Πόσα χρόνια αυτό το καλό,
κύριε Κόκκαλη, µε τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης; Έτσι για
να έχουµε ένα ερώτηµα. Αυτές είναι διατάξεις οι οποίες ψηφί-
στηκαν το 2014. Παράταση το 2017. Παράταση το 2019. Απάν-
τηση µηδέν! Και ερχόµαστε τώρα, λύνουµε µία από τις
τροποποιήσεις οι οποίες υπήρχαν στο να προχωρήσουν τα δια-
χειριστικά σχέδια βόσκησης και αυτό τώρα είναι ξεκάθαρο. Αν
µια περιφέρεια θέλει να τα κάνει, θα προχωρήσει και θα τα κάνει.
Αν µια περιφέρεια δεν θέλει να τα κάνει, θα τα κάνει το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Και τελείωσε! Τα διαχειριστικά σχέ-
δια βόσκησης θα γίνουν εις όφελος των κτηνοτρόφων µας, γιατί
είναι βασικό µέτρο και βασικό έργο το οποίο πρέπει να κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ερχόµαστε, εν συνεχεία, στο τεράστιο ζήτηµα της διαχεί-

ρισης και συλλογής νεκρών ζώων. Πόσον καιρό είναι αυτό και τι
έχει γίνει όλο αυτό το χρονικό διάστηµα; Πόσα χρόνια υπάρχει
αυτή η εκκρεµότητα, η οποία ντροπιάζει τη χώρα; Ντροπιάζει τη
χώρα! Να µην έχει ένα σύστηµα, µε το οποίο να διαχειρίζεται, να
συλλέγει τα νεκρά ζώα και να τα αφήνουµε παρατηµένα στους
κάµπους και στις ρεµατιές, χωρίς να υπάρχει οποιοδήποτε σύ-
στηµα διαχείρισης. Ερχόµαστε, το νοµοθετούµε και θα το θέ-
σουµε και σε λειτουργία µε ταχύτατους ρυθµούς. 

Η σπογγώδης εγκεφαλοπάθεια, αυτό που αφορούσε τον Τύρ-
ναβο και ήταν κάτι το οποίο έπρεπε να γίνει και το οποίο πότε
συνέβη, για να έχουµε καλό ρώτηµα; Γιατί δέχθηκα κριτική και
γι’ αυτό! Εδώ δεν βγάζεις άκρη. Δηλαδή, πέντε χρόνια είναι εκτε-
θειµένοι, δεν το κάνουν, πάνε κι έρχονται και το τάζουν, ερχόµα-
στε, το λύνουµε και τ’ ακούµε κι από πάνω! Άρα λοιπόν ήταν µία
σειρά ζητήµατα τα οποία ενδιέφεραν. 

Να πάω και στα σηµεία που ακούστηκε κριτική. Δύο σηµεία
είναι που έχουν εστιάσει την κριτική επί της ουσίας: ανακτήσεις
και κάνναβη. Αυτά τα δύο. Να τελειώσουµε µε την κάνναβη.
Επειδή ακούγονται πολλά, η καλλιέργεια της κάνναβης αποτελεί
πολιτική επιλογή και της παρούσας Κυβέρνησης. Εάν ήταν κάτι
διαφορετικό θα το ακούγατε, θα την είχαµε καταργήσει. Δεν την
έχουµε καταργήσει, εποµένως αποτελεί πολιτική µας επιλογή.
Αφήστε τώρα το πώς αισθάνεται και πώς νιώθει ο καθένας, γιατί
δεν έχει σηµασία. Εκείνο που έχει σηµασία είναι το πώς ή τι θέση
παίρνει η Κυβέρνηση συνολικά στο ζήτηµα αυτό. Στο ζήτηµα
αυτό, µε αυτό το νοµοσχέδιο, λύνεται ένα θέµα πολλαπλασιαστι-
κού υλικού υπέρ της καλλιέργειας κάνναβης. Αυτό το λέω γιατί
έχουµε εστιάσει στην άλλη διάταξη. Εδώ έχει δύο διατάξεις. Η
µία είναι που διευκολύνει στο θέµα του πολλαπλασιαστικού υλι-
κού, γιατί έχει λογική, και η άλλη είναι αυτή η οποία θέτει το θέµα
του ορίου. Ξεκαθαρίζω τι αλλάζει η διάταξη για να µην µπερδευό-
µαστε. Επιτρεπόµενο είναι το 0,2, όπως ήταν. Παράνοµο είναι το
0,6 και πάνω, όπως ήταν. Υπήρχε µια ενδιάµεση περιοχή του 0,2
έως 0,6, που έπρεπε να αποφανθούν οι υπάλληλοι της υπηρεσίας
µας εάν η υπέρβαση, η καταρχήν απαγορευµένη υπέρβαση µε

τη νοµοθεσία ΣΥΡΙΖΑ –το τονίζω- ήταν όµως δικαιολογηµένη για
λόγους που συνέτρεχαν σε κλιµατολογικές συνθήκες. 

Ρωτήστε όποιον και όπου θέλετε. Μπορεί να υπάρξει τέτοιου
είδους τεκµηρίωση; Η απάντηση είναι «όχι, δεν µπορεί να υπάρ-
ξει τέτοιου είδους τεκµηρίωση». Δύο επιλογές έχεις εδώ, αν είσαι
έντιµος, σοβαρός και ειλικρινής: Ή το πας στο 0,6 σε κάθε περί-
πτωση –και τελείωσαν αυτές οι ιστορίες µε τα καλλιεργητικά και
τα ξεκαλλιεργητικά- και αν αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα,
να ακούσω γιατί δεν το έκανε ο κ. Κόκκαλης επί της υπουργίας
του; Ή λες «Όχι, είµαι στο 0,2» και αυτή είναι η θέση που παίρνει
η Κυβέρνηση σήµερα. Πολύ απλό και καθαρό, δεν ανοίγει καµµία
άλλη συζήτηση, αυτή είναι η παρέµβασή µας.

Τα θέµατα των ανακτήσεων –για να συνεννοηθούµε, γιατί και
πάλι νοµίζω ότι δεν καταλαβαινόµαστε- αυτά πράγµατι είναι υπο-
θέσεις του 1992 και του 1994. Τι έχει γίνει εκεί; Εδόθηκαν από
το ελληνικό δηµόσιο ενισχύσεις προς συνεταιρισµούς. Οι ενισχύ-
σεις αυτές κρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι παραβιά-
ζουν το δίκαιο του ανταγωνισµού. Γιατί κρίθηκε έτσι; Γιατί η
βασική αντίληψη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι ότι δεν επιτρέ-
πεται να υπάρχουν ενισχύσεις, διότι ουσιαστικά ένα κράτος µε
αυτόν τον τρόπο µπορεί να επιδοτεί δικούς του παραγωγούς,
οπότε ανταγωνίζεται αθεµίτως άλλους, µη ηµεδαπούς ας το πω,
παραγωγούς και αυτό προσβάλλει τις αρχές της ενιαίας αγοράς.
Αυτό σκέφτεται –και σωστά το σκέφτεται- ο κανονισµός περί ενι-
σχύσεων. 

Υπάρχουν περιπτώσεις κάµψεων; Μάλιστα. Ζούµε αυτήν την
περίοδο, λόγω κορωνοϊού, µια τέτοια περίοδο κάµψης. Τα ποσά
αυτά ήταν εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ. Κατόπιν διαπραγ-
µατεύσεων, που πρέπει να πω ότι ξεκίνησαν από διάφορες κυ-
βερνήσεις -όµως και η προηγούµενη κυβέρνηση έκανε
διαπραγµάτευση ως προς αυτό- περιορίστηκαν. Συνεχίσαµε κι
εµείς τις διαπραγµατεύσεις και τα ποσά αυτά περιορίστηκαν. Και
υπάρχει ένα ζήτηµα τώρα επιστροφής τους. Εδώ, επειδή µε ρω-
τάτε, θέλουν οι συνεταιρισµοί να πληρώσουν πίσω τα ποσά αυτά;
Να κάνω µια απλή ερώτηση: Ξέρετε κανέναν, οποιονδήποτε, να
θέλει να πληρώσει τίποτα πίσω; Κανένας δεν θέλει, ποτέ. Άρα τι
µε ρωτάτε τώρα; Να µου κάνετε το σωστό ερώτηµα: Θέλετε να
πληρώσουν το υπερπολλαπλάσιο των εκατοντάδων εκατοµµυ-
ρίων οι φορολογούµενοι, µε τη µορφή προστίµων, εάν δεν προ-
χωρήσουµε στις ανακτήσεις; Αυτό να µε ρωτήσετε. Όχι το
προηγούµενο. Θέλεις να πληρώσεις, κύριε Μπουκώρο, 90 εκα-
τοµµύρια; Δεν θέλει. Ωραία, ο Μπουκώρος δεν θέλει. Εγώ να
πληρώσω 500 επειδή ο Μπουκώρος δεν θέλει; Αυτό είναι το ερώ-
τηµα, ο φορολογούµενος να δώσει 500; Όχι 90, γιατί δεν πηγαί-
νουµε µετά σε αυτό το ποσό, πηγαίνουµε στο αρχικό ποσό. Άρα
λοιπόν ρωτώ: Τι απ’ τα δύο;

Βάζουµε όµως και µία ρύθµιση, η οποία επίσης είναι µοναδική.
Είκοσι χρόνια. Η ερώτησή µου εδώ είναι: Ποιος έχει αντίρρηση;
Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αντίρρηση σε αυτό; Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ το ετοίµαζε
αυτό. Η διάταξη είναι έτοιµη από την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ τη
βρήκα φτιαγµένη και την έφερα και τώρα δεν θα την ψηφίσετε;
Γιατί, τι πάθατε; Είναι η διάταξή σας, είναι τα ποσά σας, είναι η
ρύθµισή σας µε το επιπλέον της εικοσαετίας. Τι θέλετε; Την άλλη
λύση; Να εισπραχθούν όλα αµέσως; Άρα λοιπόν δεν καταλα-
βαίνω την προσέγγιση αυτή. 

Θέλω λοιπόν, ολοκληρώνοντας να πω –και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας και τους συναδέλ-
φους βεβαίως- ότι αυτό είναι το δεύτερο νοµοσχέδιό µας µετά
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, έρχεται το επόµενο νοµοσχέ-
διο το οποίο εντός των ηµερών θα σηκωθεί για διαβούλευση για
την απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης, µίας σειράς
αδειοδοτήσεων που υπάρχουν στον χώρο του πρωτογενούς
τοµέα. Ετοιµάζεται το νοµοσχέδιο ενσωµάτωσης της οδηγίας για
τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές και εκεί θα µιλήσουµε για
πολλά θέµατα που θέσατε, που ανήκουν στον ν.4349/2017. Δεν
την ανοίγω αυτή την κουβέντα, µόνο µια απλή ερώτηση, έτσι
πολύ γρήγορη: Καλά λειτούργησε αυτό, έτσι όπως το πήγατε;
Πήγε καλά; Ήταν ευχαριστηµένοι οι παραγωγοί από τον ν.4349;
Όχι, λέω. Είναι αυτός µε τις εξήντα µέρες, που έπρεπε να µπουν
και να δηλώνουν όλες τους τις πωλήσεις όλοι οι παραγωγοί, για
κάθε τιµολόγιο, να µπαίνουν σε µια πλατφόρµα και να τα δηλώ-
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νουν όλα, για να γίνεται έλεγχος. Αυτό είχαν κάνει. Κόντεψε να
παραλύσει η αγροτική οικονοµία από αυτό. Γι’ αυτό και το πήραν
πίσω. Άρα λοιπόν, προσέξτε, γιατί καλούνται διάφορα τώρα, τα
οποία τα λέµε για να τα λέµε και πάµε παρακάτω. Δεν είναι πα-
ρακάτω, να µένουµε σε αυτά που λέµε, άµα ανοίγετε συζητήσεις. 

Αυτό θα το αντιµετωπίσουµε. Γιατί υπάρχει ζήτηµα αθέµιτων
γεωργικών πρακτικών. Έρχεται λοιπόν η ενσωµάτωση της οδη-
γίας µέσα στα επόµενα νοµοθετήµατά µας, που θα καλύψει και
το ζήτηµα αυτό, και έρχεται τέταρτο νοµοσχέδιό µας µέσα στον
προγραµµατισµό µας, που είναι η αναµόρφωση της νοµοθεσίας
για την αξιοποίηση της αγροτικής γης, των αγροτικών ακινήτων
µάλλον, που ανήκουν στο Υπουργείο και στο δηµόσιο. Και έρ-
χονται και ακόµα µια σειρά πρωτοβουλίες. 

Για τον ΕΛΓΑ σας έχω πει κατ’ επανάληψη ότι θα υπάρξει µια
συνολική παρέµβαση. Ήδη η δική µας επιτροπή έχει παραδώσει
ένα πόρισµα, όχι σαν την άλλη, ωραία αναλογιστική µελέτη. Είναι
µια ωραία αναλογιστική µελέτη, που την περιµένουµε, επίσηµη
για την τετραετία. Η επιτροπή έχει δώσει ένα πρώτο πόρισµα,
µια πρώτη προσέγγιση. Με πολλή χαρά (είναι ο Πρόεδρος της
Επιτροπής κ. Βλάχος ανάµεσά µας) να συζητήσουµε πάνω στον
ΕΛΓΑ σε µια πρώτη προσέγγιση των θεµάτων. Όποτε κρίνετε,
κύριε Πρόεδρε, εγώ είµαι στη διάθεση της επιτροπής για αυτή
τη µεγάλη συζήτηση, αλλά κάτι να συνεννοηθούµε προς την από
δω πτέρυγα: Και ο λαϊκισµός έχει κοντά ποδάρια. Ωραία είναι να
λες «Θέλω να βάλω κι άλλες ζηµίες να αποζηµιώνω στον ΕΛΓΑ»,
όταν τον ΕΛΓΑ τον έχεις αφήσει ελλειµµατικό και προβληµατικό
και κάθε χρόνο να µειώνονται τα αποθέµατά του. Εύκολα µοιρά-
ζεις νέες ζηµιές στους αγρότες, που τεσσεράµισι χρόνια δεν
τους τα έβαλες όµως, αλλά ούτε αντιµετώπισες τα δηµοσιονο-
µικά του. Εύκολες κουβέντες. 

Eδώ, λοιπόν, οργανωµένα και µε σχέδιο προχωράµε βήµα
βήµα στην ανασυγκρότηση του πρωτογενούς τοµέα και η υπερ-
ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου είναι ένα πρώτο σπουδαίο και
µεγάλο βήµα στην αντιµετώπιση των ελληνοποιήσεων για την
οποία το Κοινοβούλιο και οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες που στη-
ρίζουν το νοµοσχέδιο πρέπει να είναι περήφανες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μέχρι να ετοιµαστεί
το Βήµα προκειµένου να πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΚΚΕ, ο κ. Καραθανασόπουλος, να πω, επειδή βρί-
σκονται εδώ αρκετοί συνάδελφοι Βουλευτές ότι το Προεδρείο
κάνει µία πρόταση µετά τον κ. Καραθανασόπουλο να µιλήσουν
τέσσερις συνάδελφοι Βουλευτές. Ανακοινώνω και τα ονόµατά
τους: Γεώργιος Βλάχος, Ευάγγελος Αποστόλου, Μάξιµος Χαρα-
κόπουλος, Ευαγγελία Λιακούλη.

Επειδή πάντα µένουν κάποιοι οµιλητές τελευταίοι και ευλόγως
διαµαρτύρονται -εδώ είναι βουλευτήριο Βουλευτών και θα πρέ-
πει κάποτε και οι Βουλευτές να έχουν τη δύναµη την οποία τους
δίνει το Σύνταγµα-, αν και είµαι υποχρεωµένος βέβαια αν ζητήσει
τον λόγο κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον Κα-
νονισµό να του τον δώσω, η πρότασή µου είναι να µεσολαβούν
µεταξύ δύο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, τέσσερις συνάδελ-
φοι Βουλευτές για να υπάρχει µία ισορροπία. 

Νοµίζω κοιτώντας σας στα πρόσωπα ότι το αποδέχεστε. Αν
προκύψει θέµα κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να θέλει
να µιλήσει, δεν µπορώ να του αφαιρέσω. Απ’ ό,τι βλέπω την πρό-
ταση αυτή τη δέχεστε οµοθύµως. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εµείς την
αποδεχόµαστε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΚΚΕ, κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Το ερώτηµα το βασικό, κύριε Υπουργέ, είναι τι είναι αυτό που
τσακίζει τα εισοδήµατα των αγροτοκτηνοτρόφων.

Η Κυβέρνηση είπε ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προστα-
τεύει τα δικαιώµατα των αγροτών, γιατί χτυπάει, λέει, µια πολύ
σηµαντική πλευρά: τις ελληνοποιήσεις. Βεβαίως και είναι ζήτηµα
οι ελληνοποιήσεις. Κανείς δεν το απορρίπτει. Είναι, όµως, αυτό
το καθοριστικό που τσακίζει τα εισοδήµατα των αγροτών; Αυτό

είναι το µεγάλο ερώτηµα, αν είναι το βασικό πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζουν οι αγρότες. 

Είναι πολύ απλουστευτικό το σχήµα το οποίο αναφέρατε στην
οµιλία σας ότι η ζήτηση καθορίζει την τιµή. Φέτος, για παρά-
δειγµα, στα αµνοερίφια δεν είχαµε ελληνοποιήσεις και δεν εί-
χαµε και εξαγωγές. Το εισόδηµα των κτηνοτρόφων πού πήγε;
Στον πάτο. Γιατί; Έπεσε η ζήτηση από µεριάς των Ελλήνων και
οι διατροφικές ανάγκες που πρέπει να καλυφθούν. Όχι. Τους
απειλούσαν οι µεγαλέµποροι να τα δώσουν τζάµπα, γιατί αλλιώς
θα τους έµεναν. Υπάρχει αυτή η ιδιοµορφία µε τα αγροτικά προ-
ϊόντα. Δεν µπορούν να αποθηκευτούν. Και όχι µόνο αυτό, αλλά
ταυτόχρονα πρέπει µε το εισόδηµα να καλύψουν τις ανάγκες για
την επόµενη παραγωγή. Πότε θα τα πάρουν αυτά; Να ένα µε-
γάλο ζήτηµα.

Δεύτερον, βεβαίως στο νοµοσχέδιο κάνετε ορισµένους εκσυγ-
χρονισµούς. Κανείς δεν το αµφισβητεί αυτό. Αυτό, όµως, αλλάζει
την ουσία και την πραγµατικότητα που βιώνει η αγροτιά στον
τόπο µας; Εµείς λέµε όχι. Δεν το αλλάζει, παρ’ ότι κάνει κάποιους
εκσυγχρονισµούς και βελτιώσεις ενδεχοµένως σε κάποια σηµεία. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το βασικό πρόβληµα; Τι είναι αυτό που τσα-
κίζει στην κυριολεξία το εισόδηµα του αγρότη; Εµείς το λέµε
πολύ καθαρά: Είναι ο ανταγωνισµός και το καπιταλιστικό κέρδος,
κύριε Υπουργέ.

Ο αγρότης είναι ανάµεσα σε δύο µυλόπετρες. Ποιες είναι
αυτές οι δύο µυλόπετρες που τον συνθλίβουν; Η µία είναι οι πο-
λυεθνικές οι οποίες παράγουν τα αγροτικά εφόδια, τα λιπά-
σµατα, τους σπόρους, τα φάρµακα και του ανεβάζουν το κόστος
παραγωγής γιατί θέλουν να πουλάνε πολύ ακριβά για να βγάζουν
κέρδη. Η δεύτερη είναι οι άλλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι οι οποίοι
του παίρνουν την παραγωγή, που θέλουν να την πάρουν φτηνά
για να βγάλουν κέρδη. Αυτό είναι το βασικό πρόβληµα που έχει
να αντιµετωπίσει η αγροτιά, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς. Δεν είναι
κάποιο άλλο.

Όσο, λοιπόν, κυριαρχούν τα συµφέροντα των πολυεθνικών και
των µονοπωλίων, δεν µπορεί ο αγρότης να θωρακίσει το εισό-
δηµά του επί της ουσίας. Ένα το κρατούµενο. Αυτός είναι οι βα-
σικός παράγοντας. 

Τι άλλο υπάρχει που επηρεάζει το εισόδηµα του αγρότη; Είναι
οι φυσικές καταστροφές, οι οποίες µπορούν να τσακίσουν και να
καταστρέψουν την παραγωγή του. Τι κάνετε εσείς; Αποζηµιώνετε
για το σύνολο της καταστροφής που έχει πάθει; Όχι. Ούτε εσείς
ούτε οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Γιατί; Πρώτον, γιατί έχετε
έναν ΕΛΓΑ µε συγκεκριµένες νόρµες για το πότε µπορεί να απο-
ζηµιωθεί και µέχρι τι ποσοστό πρέπει να έχει καταστραφεί η πα-
ραγωγή του, αλλιώς δεν αποζηµιώνεται και, δεύτερον, είναι ένας
ΕΛΓΑ ελλειµµατικός όχι γιατί οι αγρότες δεν εισφέρουν, αλλά
γιατί το κράτος εδώ και µία δεκαετία δεν έχει βάλει κρατικά
έσοδα, δεν έχει δώσει το µερίδιό του στον ΕΛΓΑ. Γι’ αυτό καταρ-
ρέουν τα έσοδα του ΕΛΓΑ. Δεν υπάρχει κρατική χρηµατοδότηση. 

Και δεν µιλάµε για τα ΠΣΕΑ, που είναι άλλου παπά ευαγγέλιο
και τα οποία έχουν ακόµη µεγαλύτερη γραφειοκρατία, πρέπει να
εγκριθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση για να µπορέσουν να απο-
ζηµιώσουν κάποιες από τις καταστροφές στις υποδοµές.

Άλλος παράγοντας είναι η πολύ ακριβή ενέργεια. Και αυτό
είναι και ευθύνη του κράτους. Στις στάνες και τα µαντριά, για πα-
ράδειγµα, που είναι στα βουνά, εάν δεν βάλουν µόνοι τους οι
κτηνοτρόφοι τα δίκτυα της ΔΕΗ, δεν πρόκειται να τους πάει ηλε-
κτρικό ρεύµα. Τους αυξάνει αυτό το κόστος; Βεβαίως. Δυσκο-
λεύει την παραγωγική διαδικασία; Βεβαίως. Πώς το κράτος
συµβάλει στο να µπορεί να πάει παντού, σε κάθε µαντρί, το ηλε-
κτρικό ρεύµα; Με τίποτα. Η ΔΕΗ, η ΡΑΕ, ο ΑΔΜΗΕ και όλοι οι
υπόλοιποι είναι εταιρείες οι οποίες κοιτάν την κερδοφορία τους.
Άρα ή θα πληρώσει ο αγρότης ή ο κτηνοτρόφος για να του πάει
το ρεύµα ή διαφορετικά δεν έχει. 

Άλλο στοιχείο: πετρέλαιο. Οι εφοπλιστές δεν πληρώνουν
φόρο, οι αγρότες να πληρώνουν.

Επίσης, άλλο ζήτηµα είναι η άρδευση. Τα αρδευτικά δίκτυα κα-
ταρρέουν µε σηµαντικά προβλήµατα. Στη δυτική Ελλάδα, για πα-
ράδειγµα, που έχει και πληθώρα υδάτινων πόρων, παρ’ όλα αυτά
τα δίκτυα καταρρέουν και όχι µόνο µε κίνδυνο να µην µπορούν
να καλλιεργήσουν οι αγρότες, αλλά και προκαλώντας πληµµυ-
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ρικά φαινόµενα, όπως στον Πύργο, για παράδειγµα, και τα ζητή-
µατα που αντιµετωπίζουν.

Άλλα ζητήµατα που επιδεινώνουν την κατάσταση σχετίζονται
άµεσα µε την κυβερνητική πολιτική. Φέρνω ένα παράδειγµα: η
φορολογία των αγροτών ή το ασφαλιστικό των αγροτών -πονε-
µένες ιστορίες αυτές!- ή άλλα ζητήµατα επιµέρους µικρότερης
σηµασίας, αλλά που παίζουν ρόλο καθοριστικό, το ποιους στη-
ρίζετε. Το χύµα τσίπουρο και η χύµα τσικουδιά. Δεν µπορούν,
λέει, να ονοµάζονται τσίπουρο και τσικουδιά ούτε να πωλούνται
έτσι. Η Κυβέρνηση το λέει, µε βάση τη διάταξη του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα
πρέπει να είναι εµφιαλωµένα. Και το χύµα; Ο µικρός αµβυκούχος,
ο οποίος παράγει και θέλει να το δώσει σε ένα µαγαζί εστίασης;
Θα πρέπει να ονοµαστεί «προϊόν απόσταξης», λέει, και όχι «τσί-
πουρο». Αλλιώς θα έχει πρόστιµο 1.000 ευρώ. 

Να πού οδηγείτε την κατάσταση: καταστρέφετε, τσακίζετε
τους µικρούς προς όφελος της µεγάλης ποτοβιοµηχανίας, που
επί της ουσίας δεν παράγει τσίπουρο. Το παραδοσιακό τσίπουρο
παράγεται από τους αµβυκούχους. Μια ζωή αυτό ονοµάζουµε
τσίπουρο. Για να είµαστε και καθαροί. Και όµως εσείς, µε βάση
τον κανονισµό που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, επιβάλλετε 1.000 ευρώ πρό-
στιµο αν δεν τηρείται αυτή η διαδικασία.

Άλλο στοιχείο είναι οι εισαγωγές. Δεν είναι µόνο οι ελληνοποι-
ήσεις, είναι οι εισαγωγές. Εδώ υπάρχει πρόβληµα µε το εισό-
δηµα των πατατοπαραγωγών. Τεράστιο πρόβληµα αυτό το
διάστηµα. Όµως οι εισαγωγές και οι παράνοµες ελληνοποιήσεις
γίνονται. Η αιγυπτιακή πατάτα που ονοµάζεται ελληνική πατάτα.
Το ξέρετε πολύ καλά αυτό. Άλλο πρόβληµα: Γιατί δεν µπορείτε
να βάλετε ζήτηµα; Γιατί είµαστε στην ελεύθερη αγορά, λέει, και
δεν µπορούµε να βάλουµε δασµούς. Άρα η παραγωγή του Έλ-
ληνα να καταστρέφεται για να παρέχονται µέσα από τις πολυε-
θνικές, οι οποίες εκµεταλλεύονται τις µεγάλες εκτάσεις στην
Αίγυπτο και αλλού.

Τέταρτο στοιχείο, πρόβληµα σηµαντικό, είναι η Κοινή Αγροτική
Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι κάνουν όλοι αυτοί οι πα-
ράγοντες για να µην µακρηγορώ; 

Εκτοπίζουν βίαια τη φτωχοµεσαία αγροτιά από τον κλήρο της,
για να συγκεντρωθεί η αγροτική γη και η αγροτική παραγωγή σε
όλο και λιγότερα χέρια, καπιταλιστικές επιχειρήσεις και στην
ύπαιθρο επί της ουσίας. Γιατί ο µικρός κλήρος δεν είναι παρα-
γωγικός. Άρα, εσείς το κάνετε µε το βίαιο εκτόπισµα. Εµείς στον
σοσιαλισµό λέµε ότι θα γίνει µε την κοινωνικοποίηση της γης και
όχι µε το βίαιο εκτόπισµα. Να, λοιπόν, τα δύο µέτρα και δύο
σταθµά. Άρα και συγκέντρωση της γης σε λίγα χέρια και ταυτό-
χρονα αλλαγή χρήσης γης.

Η Κυβέρνηση σας δεν επέτρεψε, ακολουθώντας το παρά-
δειγµα του ΣΥΡΙΖΑ, σε γη υψηλής παραγωγικότητας να φυτεύον-
ται λαµπόγυαλα; Το κάνετε ή δεν το κάνετε; Το κάνετε. Γιατί
φυτεύετε λαµπόγυαλα; Σας έπιασε ο πόνος να στηρίξετε το ει-
σόδηµα του αγρότη; Μα, αφού πρώτα και κύρια η αγροτική πα-
ραγωγή πρέπει να στηριχτεί, αυτό το οποίο µπορεί να παράγει.
Όµως, εσείς τους δίνετε το δικαίωµα να βάζει λαµπόγυαλα αλλά
και να µπορούν µετά οι επιχειρήσεις -γιατί αυτό γίνεται- που δρα-
στηριοποιούνται στον χώρο των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
να τα παίρνουν για ένα κοµµάτι ψωµί, γιατί δεν µπορούν να τα
συντηρήσουν τα λαµπόγυαλα που βάζει ο αγρότης σε βάρος της
αγροτικής παραγωγής. 

Η Αιτωλοακαρνανία –γιατί είναι ο κ. Λιβανός εδώ µπροστά-
είναι καθαρό παράδειγµα. Έβγαλαν τα καπνά για να φυτέψουν
λαµπόγυαλα. Και όταν δεν µπορούσαν να συνδεθούν, γιατί ήταν
µακριά τα δίκτυα, τα παράταγαν έτσι, γιατί είχε κόστος σύνδεσης
εκεί που έβαλαν τα λαµπόγυαλα µε το δίκτυο της ΔΕΗ. Συνέβη
αυτό, κύριε Λιβανέ; Συνέβη. Τους κοροϊδέψατε τους αγρότες και
οι προηγούµενες κυβερνήσεις; Βεβαίως τους κορόιδεψε επί της
ουσίας, γιατί τους είπαν να βάλουν λαµπόγυαλα και µετά τους
ήρθε ο λογαριασµός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν είναι
ακριβώς έτσι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι ακριβώς είναι και
µπορείτε να απαντήσετε στο πώς ακριβώς είναι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Πήραν το
χρήµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από αυτή την άποψη,
ακόµα και της ελληνοποίησης, υπάρχουν θετικές διατάξεις µέσα.
Υπάρχει ένα µεγάλο ερώτηµα µε τις ποινές και τα αδικήµατα και
µε όλα αυτά. Ποιοι θα ελεγχθούν, κύριε Υπουργέ; Αυτό είναι το
βασικό ερώτηµα. Γιατί καλώς είναι να υπάρχουν οι ποινές, αλλά
τον έλεγχο ποιος θα τον κάνει; Οι αποδεκατισµένες υπηρεσίες ή
θα ιδιωτικοποιήσετε τον έλεγχο, όπως κάνετε για τα βιολογικά
προϊόντα και ενδεικτικά ψάχνετε να βρείτε; Υπάρχει κίνδυνος,
δηλαδή, αυτές οι διατάξεις να παραµείνουν δώρον άδωρον. 

Το δεύτερο στοιχείο, το βασικό ερώτηµα το οποίο θέτουµε ως
ΚΚΕ: Η αγροτική παραγωγή για ποιον γίνεται; Γίνεται για να ικα-
νοποιηθούν οι διατροφικές ανάγκες του λαού ή γίνεται για άλ-
λους σκοπούς; Δεν γίνεται για να καλυφθούν οι διατροφικές
ανάγκες. Μην µου κουνάτε το κεφάλι. Δεν γίνεται για να ικανο-
ποιηθούν οι διατροφικές ανάγκες. Γιατί αν γίνονται για να ικανο-
ποιηθούν οι διατροφικές ανάγκες, τότε δεν θα υπήρχαν πάρα
πολλές χώρες αυτές τις δεκαετίες µε αναδιαρθρώσεις στην πα-
ραγωγή. Το τι πέρασε και το τι µπήκαν µέσα να καλλιεργηθούν,
γιατί είχε µια καλή τιµή και στο τέλος, µετά από τρία χρόνια, την
έχανε αυτή την τιµή, το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Ή δεν θα ήταν
πεδίο αντιπαράθεσης -ας το πω έτσι- επί της ουσίας ή σηµαντικό
ζήτηµα η υπόθεση της κάνναβης. Ο ΣΥΡΙΖΑ ιδιαίτερα πρωτοστα-
τεί. Η κάνναβη και η παραγωγή της αποτελεί την ατµοµηχανή, µε
άλλα λόγια, της αγροτικής παραγωγής. Αλήθεια; Δεν αποτελεί
τα συµφέροντα, που έχουν συγκεκριµένοι επιχειρηµατικοί όµιλοι
να καλλιεργήσουν αυτό, για να βγάλουν κέρδη; Άρα, λοιπόν, η
ατµοµηχανή σας είναι ό,τι συµφέρει τους επιχειρηµατίες και όχι
ό,τι συµφέρει για να καλυφθούν οι διατροφικές ανάγκες. Και το
λέµε αυτό, γιατί επιβεβαιώνονται από µια σειρά πραγµάτων.

Άρα, λοιπόν, ο προσανατολισµός τον οποίο έχετε και εσείς και
ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής είναι πώς ακριβώς η παραγω-
γική δραστηριότητα στον αγροτικό τοµέα θα διαρθρωθεί µε τέ-
τοιο τρόπο, ούτως ώστε να ικανοποιούνται οι ανάγκες και οι
προτεραιότητες των επιχειρηµατικών οµίλων, οι οποίοι εκµεταλ-
λεύονται αυτή την αγροτική παραγωγή, είτε την επεξεργάζονται,
είτε τη χρησιµοποιούν ως πρώτη ύλη και µε βάση αυτές τις προ-
τεραιότητες.

Δεν το ξέρετε για το στάρι, το µαλακό και το σκληρό; Το ξέ-
ρετε πολύ καλά. Γιατί υπάρχει αυτή η κατάσταση στην Ελλάδα;
Γιατί κάποιοι επέβαλαν από τις βιοµηχανίες να µην παράγεται ο
ένας τύπος σταριού, γιατί δεν τους συνέφερε, το έκανε εισαγωγή
και όχι η διατροφική επάρκεια την οποία πρέπει να έχει η χώρα
µας σε τέτοιου είδους ζητήµατα.

Άρα, καταλήγω, κύριε Πρόεδρε και θα χρειαστώ ένα, δύο
λεπτά από τη δευτερολογία µου. Αγροτική παραγωγή για ποιον
σκοπό, κύριε Υπουργέ; Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. Έχετε στρα-
τηγική για την αγροτική παραγωγή; Βεβαίως έχετε. Και ο ΣΥΡΙΖΑ
έχει στρατηγική και το Κίνηµα Αλλαγής. Έχετε µια στρατηγική,
έχετε ακριβώς την ίδια στρατηγική. Τι έχετε; Την ικανοποίηση
των αναγκών των επιχειρηµατικών οµίλων των µονοπωλίων, την
υλοποίηση της αντιαγροτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και µε βάση αυτά προωθείτε τις κυβερνητικές σας πολιτικές
και επιλογές, όλα αυτά που δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα
στους αγροτοκτηνοτρόφους, τους πετάνε βίαια από την παρα-
γωγική διαδικασία, τους τσακίζουν τα εισοδήµατα τα οποία
έχουν. Αυτή, λοιπόν, είναι η κοινή σας στρατηγική.

Εµείς τι λέµε; Εµείς λέµε ότι δεν πρόκειται ο αγρότης να βελ-
τιώσει τη θέση του εάν δεν συγκρουστεί µε τον βασικό αντίπαλο.
Ποιος είναι ο βασικός αντίπαλος; Το συµφέρον των µονοπωλια-
κών οµίλων.  Με αυτό πρέπει να συγκρουστεί και µε την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να µπορέσει να διασφαλίσει την
ικανοποίηση κάποιων από τις ανάγκες του και να µπορεί να πα-
ραµείνει και να καλλιεργεί τα χωράφια του. Αν δεν συγκρουστεί
µε αυτά τα συµφέροντα, δεν θα µπορέσει να συνεχίσει να καλ-
λιεργεί.  Αυτό εξ αντικειµένου τον φέρνει στην ίδια θέση µε τον
εργάτη, µε τον επαγγελµατία και τον αυτοαπασχολούµενο, γιατί
και αυτούς τους τσακίζει η δράση των µονοπωλίων, µε τους µι-
σθούς πείνας, µε τις ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις. Τον
αυτοαπασχολούµενο, που µονοπωλείτε κλάδους της οικονοµίας
και πετάγεται βίαια στην αγορά, στο όνοµα του ανοίγµατος των
λεγόµενων κλειστών επαγγελµάτων, για παράδειγµα, ποιος τον
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τσακίζει; Άρα, έχουν κοινό αντίπαλο και άρα κοινό συµφέρον να
δράσουν και να αντιπαλέψουν αυτά τα συµφέροντα, των µονο-
πωλίων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των εκάστοτε κυβερνή-
σεων που τα στηρίζουν.

Γιατί εµείς το λέµε καθαρά. Θα ήταν τελείως διαφορετική η
κατάσταση αν υπήρχε –το είπε και η εισηγήτρια µας- ο σοσιαλι-
στικός σχεδιασµός, η κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής
και το τι παράγεις, για να καλύψω πρώτα τις δικές µου ανάγκες
και µετά ό,τι περισσεύει να κάνω εξαγωγές και µε βάση ποιες
προϋποθέσεις τον εξοπλίζω τον αγρότη να µπορεί να παράγει.
Ο καθένας είναι µόνος του.  Γι’ αυτό υπάρχει και το ελληνικό πα-
ράδοξο. Τεράστια σπατάλη σε µέσα παραγωγής στην αγροτική
οικονοµία. Γιατί; Γιατί είναι µικρός ο κλήρος, αναγκάζεται να
πάρει και τα τρακτέρ και το αρδευτικό και µια σειρά άλλα µηχα-
νήµατα, δεν µπορεί αυτά να τα αποπληρώσει και του ανεβάζει
τεράστιο το κόστος. Όµως, αυτά θα τα έχει δωρεάν παροχή από
το κράτος, για να µπορεί να καλλιεργεί τη γη, να έχει εισόδηµα,
να καλύπτει τις ανάγκες, που αυτό δεν µπορείτε να το κάνετε
στον καπιταλισµό, που είναι επί του παρόντος ένα σύστηµα το
οποίο αναδεικνύει την µπόχα του, κύριε Υπουργέ.

Και θα βάλω δύο πλευρές, όσον αφορά την µπόχα: Πρώτον,
τα γεγονότα τα οποία γίνονται στις Ηνωµένες Πολιτείες, που δεί-
χνει ότι η µητρόπολη του καπιταλισµού µαστίζεται από τον ρα-
τσισµό, τη φτώχεια, την εξαθλίωση. Τριάντα επτά εκατοµµύρια
άνεργοι µέσα σε εννιά εβδοµάδες, στη µητρόπολη του καπιταλι-
σµού και λέτε γιατί γίνονται αυτά τα επεισόδια, της αστυνοµικής
βαρβαρότητας; Και ταυτόχρονα έχει η κυβέρνηση Τραµπ να
δώσει περίπου 2 τρισεκατοµµύρια στις πολυεθνικές αµερικάνι-
κες. Έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση τη δυνατότητα να δώσει 750 δι-
σεκατοµµύρια στις ευρωπαϊκές πολυεθνικές, το ταµείο
ανάκαµψης. Κι όµως για να προστατευθεί ο αγρότης παραγω-
γός, εκεί µετράµε τα φραγκοδίφραγκα, τι περισσεύουν, αλλά για
τις πολυεθνικές υπάρχουν τα 750 εκατοµµύρια, τα οποία θα δο-
θούν κάτω από όρους και προϋποθέσεις. Οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις είναι πολύ συγκεκριµένες: Προώθηση των
µεταρρυθµίσεων, των ανατροπών εµείς λέµε και στα εργασιακά
και στην απελευθέρωση της αγοράς και στη σύµπραξη ακόµη
και σε κοινωνικές υπηρεσίες στην υγεία -δηµόσιου και ιδιωτικού-
και ταυτόχρονα και η εποπτεία, αν υλοποιούνται οι δηµοσιονοµι-
κές κατευθύνσεις συνολικά. Άρα, έχουµε µια αντιδραστική
στροφή.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -και να µην µα-
κρηγορώ- φαίνεται ποια είναι η βασική µας αντίθεση. Εµείς δεν
είµαστε µικρόψυχοι, αλλά εµείς συγκρουόµαστε στη βάση της
στρατηγικής, που θα µπορέσει να ανακουφίσει τον αγρότη ή όχι.
Αυτή είναι η βασική µας αντιπαράθεση και διαπάλη την οποία κά-
νουµε µε τη Νέα Δηµοκρατία και έχουµε αυτήν την πολιτική λο-
γική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ να έχουµε την υγειονοµική προετοιµασία του Βή-
µατος και να καλέσω το συνάδελφό µου -το λέω έτσι, γιατί ήµα-
σταν για πολλά χρόνια στην ίδια περιφέρεια-, τον κ.  Βλάχο.

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έφερε ένα νοµο-

σχέδιο που λύνει µικρά ή και µεγάλα προβλήµατα και κάνει µία
ευνοϊκή συνολική διευθέτηση θεµάτων που απασχολούν την ελ-
ληνική γεωργία, την κτηνοτροφία, την αλιεία. Πρέπει να πω µε
όσα ακούστηκαν νωρίτερα από το Βήµα αυτό, ότι η αλιεία είναι
αγροτική δραστηριότητα, ανεξάρτητα αν γίνεται στο νερό. Πρέ-
πει να πω, επίσης, για αυτούς που έχουν απορίες ότι υπάρχουν
φυτά που µεγαλώνουν και το ριζικό τους σύστηµα είναι µόνο σε
νερό. Αυτό λέγεται «υδροπονία». Υπάρχουν και φυτά που µεγα-
λώνουν και το ριζικό τους σύστηµα είναι µόνο στον αέρα. Αυτό
λέγεται «αεροπονία».

Όταν βγαίνουµε, λοιπόν, να πούµε κάτι –και, µάλιστα, επιστη-
µονικό- τουλάχιστον προηγουµένως ας ανατρέξουµε λίγο να µά-
θουµε κάτι και να το πούµε σωστά.

Αυτή την πραγµατικότητα, λοιπόν, που παρουσιάζει το νοµο-
σχέδιο, κατέγραψαν µε τις τοποθετήσεις τους σχεδόν όλοι οι εκ-

πρόσωποι των φορέων που προσήλθαν στη Διαρκή Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου. Παρ’ όλα αυτά, η Αντιπολίτευση –και κυ-
ρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση- προσπάθησε να απαξιώσει την
κυβερνητική πρωτοβουλία. Έτσι, ισχυρίστηκε ότι δεν δίνει λύσεις
στα πολλά προβλήµατα, που αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος,
ότι δεν αντιµετωπίζει την αγωνία του αγροτικού κόσµου σχετικά
µε τον σχεδιασµό και την πολιτική για τον κλάδο, καθώς και ότι
–συνεχίζω- δεν ανταποκρίνεται στη ζώσα πραγµατικότητα.

Κάνοντας αυτού του είδους την αντιπολίτευση, ουσιαστικά πα-
ραδέχεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίως, της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, ότι όσοι κυβερνήσατε χθες ή και προχθές
–το λέω και για άλλα κόµµατα- δεν µπορέσατε να λύσετε τα προ-
βλήµατα του αγροτικού κόσµου και τα κληροδοτήσατε άλυτα
στη σηµερινή Κυβέρνηση. 

Αυτή είναι η παραδοχή. Έτσι, αντί να χαµηλώσετε τους τόνους
και µε σεµνότητα, µε σοβαρότητα, να πείτε τις απόψεις σας,
αφού, όπως και εσείς παραδέχεστε, εκ του αποτελέσµατος πια
αποδειχθήκατε µη χρήσιµοι για τον αγροτικό κόσµο, κάνετε κρι-
τική εφ’ όλης της ύλης και προσωπικές επιθέσεις στον Υπουργό,
νοµίζοντας ότι έτσι θα κρύψετε τις δικές σας ευθύνες.

Αφού δεν µπορέσατε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να δώσετε λύσεις όταν ήσασταν κυβέρνηση, τουλάχιστον βρείτε
τον τρόπο, την πολιτική γενναιότητα αν µου επιτρέπετε, να στη-
ρίξετε τις ουσιαστικές κυβερνητικές πρωτοβουλίες σήµερα. 

Την ώρα που κάνετε αυτή την κριτική, µας λέτε ότι πολλές ρυθ-
µίσεις ήταν από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία, δηλαδή ήταν
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Επίσης, συνεχίζετε λέγοντας ότι αρκετές ρυθ-
µίσεις είναι θετικές.

Ε, µα, δεν µένει και τίποτα άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Κάποιες ήταν από την προηγούµενη ηγεσία, κάποιες είναι θετι-
κές. Δεν µένει τίποτα άλλο. Εκτός αν νοµίζετε ότι µπορείτε να κά-
νετε πολιτική και, µάλιστα, αντιπολίτευση µε κάτι άλλο. Έχετε
διαφωνία στον τίτλο. Λέτε: «Βάλατε έναν βαρύγδουπο τίτλο». Μα,
µε αυτό θα κάνετε αντιπολίτευση, µε τον τίτλο του νοµοσχεδίου;
Λέτε ακόµη ότι απουσιάζει η γενικότερη πολιτική για τον αγρο-
τικό τοµέα ή ότι απουσιάζει η εκπαίδευση. Με αυτά θα κάνετε
συγκεκριµένη αντιπολίτευση; 

Κοιτάξτε, το νοµοσχέδιο αναµφίβολα δίνει λύσεις σε πολλά θέ-
µατα. Κανείς από εµάς, ούτε ο Υπουργός ούτε η πολιτική ηγεσία
ούτε ο εισηγητής µας, ισχυρίστηκε ότι έρχεται να αντιµετωπίσει
όλα τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει πιθανόν ο αγροτικός κό-
σµος. Συγκεκριµένα προβλήµατα αγγίζει, αλλά αυτά που αγγίζει
τα λύνει. Το λέω, για να είµαστε εξηγηµένοι. Σ’ αυτά που φέρνει
πρέπει να µας κάνετε την κριτική και να µας πείτε πού είναι κάτι
λάθος, πού θέλετε κάτι να προσθέσουµε, πού θέλετε κάτι να δι-
ευκρινίσουµε. Γι’ αυτά µιλάµε.

Αντ’ αυτού, ο εισηγητής σας συνέχισε λέγοντας ότι έχουµε
διατάξεις διάσπαρτες, οι οποίες επιλύουν γραφειοκρατικά προ-
βλήµατα. Είναι γραφειοκρατικές διατάξεις, δεν λέω. Αναφέρω
ενδεικτικά τη διαχείριση βοσκοτόπων, µε την οποία συµφωνείτε,
το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο για το οποίο κανείς δεν µπορεί
να πει «όχι» ή τα κτηνιατρικά φάρµακα, για τα οποία ισχυρίζεστε
ότι προβλέπεται από µία υπουργική απόφαση του 2018, άρα είναι
ειληµµένο και δεν διαφωνείτε. Αναφορικά µε τα νεκρά ζώα, συµ-
φωνείτε, αλλά ζητάτε να µας πουν οι περιφέρειες αν έχουν τους
πόρους. Επίσης, για την παράταση αδειοδότησης των κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων, λέτε ότι ίσως να µη χρειάζεται γιατί τους
δόθηκε ενάµισης χρόνος και, αν ήθελαν, µπορούσαν να τα έχουν
τακτοποιήσει. Δεν διαφωνείτε και πάλι.

Είπατε για την καλλιέργεια κάνναβης. Εκεί, λοιπόν, υπάρχει το
«0,2%» σε τετραϋδροκανναβινόλη, µέχρι το «0,6%». Προφανώς
είναι δύο διαφορετικά πράγµατα. Είναι τριπλάσια περιεκτικότητα,
για να ακριβολογώ.

Εδώ, λοιπόν, είπα, κύριε Υπουργέ, ότι θα µπορούσε να υπάρξει
µία διευκρινιστική εγκύκλιος από το Μπενάκειο Φυτοπαθολογικό
Ινστιτούτο που να λέει ότι λόγω κλιµατικών αλλαγών µπορεί αυτό
το «0,2%» να γίνει κατά τι παραπάνω και να είναι και σωστό και
να µη φταίει ο καλλιεργητής. Όµως, σχετικά µε το να το αφή-
νουµε κενό σε τριπλάσια ποσότητα, καταλαβαίνετε ότι δεν µπο-
ρείτε να µην πάρετε θέση. Σας το είπε νωρίτερα και ο κ. Βορίδης.
Πρέπει να ξεκαθαρίσετε τι θέλετε. Γιατί δεν φέρατε το «0,6%»
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εσείς; Γιατί αφήνετε «φλου» το «0,2%» και βάζετε σε περιπέτεια
τον κάθε καλλιεργητή; Το κάνατε διότι δεν θέλετε να ξεκαθαρίσει
το τοπίο. Ούτε µπορείτε να µας λέτε «Μα, εσείς δεν θέλετε τη
συγκεκριµένη καλλιέργεια». Κανείς δεν το είπε αυτό. Ελέχθη και
χθες στην επιτροπή, ελέχθη και σήµερα. Είναι µία καλλιέργεια
που είναι καλοδεχούµενη και µακάρι να είναι αποδοτική για τον
αγροτικό κόσµο και να έχει θετικά αποτελέσµατα! Αυτή είναι η
ουσία.

Επίσης, ήρθε η τροπολογία για τους εργάτες γης. Λέτε «ναι».
Ήρθε το άρθρο 1 για το Δίκτυο Γεωργικής Λογιστικής Πληροφό-
ρησης. Είναι, λέει, παλαιότερη διάταξη και βρίσκεται στη σωστή
κατεύθυνση. Πραγµατικά, ειλικρινά δεν καταλαβαίνω πού υπάρ-
χει διαφωνία. Μπορεί, βεβαίως, στην επιτροπή να είπατε «Επιφυ-
λασσόµαστε να ψηφίσουµε στην Ολοµέλεια», αλλά η Ολοµέλεια
θα τελειώσει. Πρέπει να πάρετε θέση. Πρέπει να πείτε «ναι»,
«όχι», κάτι συγκεκριµένο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, πού διαφωνείτε; Θα έλεγα εγώ «Δυστυχώς για
σας, πουθενά», διότι πράγµατι αυτό το νοµοσχέδιο, όπως χαρα-
κτηρίστηκε από ορισµένους «ερανιστικό», λύνει επιµέρους, εκ-
κρεµή, αρρύθµιστα θέµατα για το Εθνικό Μελισσοκοµικό
Μητρώο, περιέχει ρυθµίσεις για την αλιεία και την ανάπτυξη υδα-
τοκαλλιεργειών, τα κτηνιατρικά φάρµακα, τη διαχείριση των νε-
κρών ζώων, ρυθµίσεις για τα εγγειοβελτιωτικά έργα, ρυθµίσεις
για τις πτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, ρυθµίσεις για την απλο-
ποίηση της διοικητικής διαδικασίας για την αξιολόγηση νέων
τύπων λιπασµάτων, θέµατα ΕΛΓΑ, θέµατα ΓΕΩΤΕΕ, τις ανακλή-
σεις που ακούσαµε πριν από λίγο.

Άφησα τελευταίες τις ελληνοποιήσεις, για να πω δύο κουβέν-
τες. Για µεν το σχέδιο «ΑΡΤΕΜΙΣ» που εν πάση περιπτώσει προ-
βλέπει αποτελεσµατικό έλεγχο στα ισοζύγια και στην παραγωγή
και εµπορία αυγών, δεν άκουσα κάποια ουσιαστική κριτική. Μάλ-
λον πρέπει να συµφωνείτε.

Για τις ελληνοποιήσεις δεν κατάλαβα πού ακριβώς είναι οι δια-
φωνίες σας. Εδώ λαµβάνονται µέτρα επί το αυστηρότερον. Δη-
λαδή, έχουν ποινική δίωξη αυτοί που κάνουν ελληνοποιήσεις.
Διαφωνείτε µε αυτό; Σ’ αυτό πρέπει να πάρετε θέση και να µας
πείτε. 

Εγώ, αν ήθελα να πω κάτι στον Υπουργό, θα του έλεγα
«Υπουργέ, µήπως έβαλες τον πήχη ψηλά;». Αυτή είναι η αγωνία
µου. Ποια είναι η ευθύνη µας, επίσης, από εδώ και πέρα για να
υλοποιηθεί αυτή η απόφαση; Προφανώς γίνονται εισαγωγές,
αλλά το να πωλείται το οποιοδήποτε αγροτικό προϊόν που εισέρ-
χεται νόµιµα στην Ελλάδα ως ελληνικό, αυτό είναι σε βάρος και
του Έλληνα παραγωγού και του Έλληνα καταναλωτή και θα πρέ-
πει να τους προστατεύσουµε.

Επί υπουργίας µου στο Υπουργείο Εµπορίου καθιερώσαµε την
ιχνηλασιµότητα.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιχνηλασιµό-
τητα πρέπει να υπάρχει παντού, και στα συσκευασµένα και σ’
αυτά που λέµε «χύµα», στο τελάρο. Πρέπει να ξέρεις από ποιον
ξεκίνησε το συγκεκριµένο προϊόν και οτιδήποτε συµβεί να µπο-
ρείς να γυρίσεις µέχρι σ’ αυτόν που κάνει την παραγωγή. Ξέρετε,
η ιχνηλασιµότητα φορτώνει και µία ευθύνη στον καθένα. Φορτώ-
νει µία ευθύνη για τον σπόρο που λέει ότι είναι, για την ποιότητα,
για την ποικιλία, για τα φάρµακα τα οποία χρησιµοποίησε. Κατα-
λαβαίνει, λοιπόν, ότι τον συνοδεύει µέχρι να πουληθεί και αυτό
είναι µεγάλη ευθύνη. 

Εδώ, λοιπόν, θα έπρεπε όλοι να πούµε ένα µεγάλο «ναι» στην
επιπλέον θωράκιση της αποτροπής των ελληνοποιήσεων εισα-
γόµενων προϊόντων.

Κύριε Υπουργέ, θα κλείσω µε µια φράση: Γνωρίζετε κι εσείς
πάρα πολύ καλά ότι φέτος ήταν µια κακή χρονιά στη διακίνηση
κρασιού. Και στα Μεσόγεια και στην Αττική και σε όλη την Ελ-
λάδα το κρασί εν πολλοίς έχει µείνει απούλητο. Πρέπει να πάρετε
κάποια πρωτοβουλία, σε συνεννόηση ασφαλώς µε τους φορείς
οίνου -δεν θα πω εγώ πώς θα γίνει-, για να προχωρήσουµε πο-
σότητες σε απόσταξη, διότι η φετινή παραγωγή είναι πια κοντά,
έρχεται, και θα πρέπει να ξεστοκάρουµε µε αποθέµατα -έτσι κι
αλλιώς το οινόπνευµα το χρειαζόµαστε-, να προχωρήσουµε σε

απόσταξη, τηρώντας βεβαίως ευρωπαϊκές οδηγίες και ευρωπαϊ-
κούς περιορισµούς, αλλά καταθέτοντας και την δική µας πολιτική
βούληση, να ξεµπλοκάρουµε τα αποθέµατα που υπάρχουν στους
Έλληνες αγρότες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή,

να συνηγορήσω κι εγώ στο τελευταίο. Ο κ. Βλάχος αν και υπήρξε
και εκεί παλαιότερα Βουλευτής, ξέχασε να πει ότι και στα Μέ-
γαρα έχουµε κρασιά, τα οποία βρίσκονται στις αποθήκες. Άρα,
πρέπει να προχωρήσετε στην απόσταξη. Είναι κάτι, το οποίο
χρειάζεται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα Μεσόγεια, όλη η
Αττική και όλη η Ελλάδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η ανατολική Αττική
είναι πολύ µεγάλη. Η δυτική, εµείς, µικρή.

Να καλέσω στο Βήµα, τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ευάγγελο
Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το ενδιαφέρον
του ΣΥΡΙΖΑ για τους οινοποιούς αυτή την ώρα εκφράζεται ιδιαί-
τερα µε τη συνάντηση, που έχει ο Πρόεδρος µε τους µικρούς οι-
νοποιούς της εκλογικής σας περιφέρειας.

Με την τοποθέτησή σας θυµηθήκατε τον εαυτό σας. Νόµος
και τάξη ακόµα και για τη φέτα. Ξέρετε πόση ζηµιά κάνετε σε ένα
προϊόν ΠΟΠ που θεωρείται η σηµαία της Ελλάδας, όταν διαρκώς
βάζετε -και µε τέτοιους τόνους- θέµατα που έχουν σχέση µε το
προϊόν. Αντιλαµβάνεστε ότι ενδέχεται να οδηγήσουν την αγορά
να αναζητεί εργαστηριακές αναλύσεις για ένα προϊόν τέτοιο.  Για
τα υπόλοιπα θα µιλήσω αύριο.

Θέλω σήµερα να σταθώ ιδιαίτερα στο άρθρο 19, που αφορά
τους καταλογισµούς. Κύριε Υπουργέ, κληρονοµήσαµε από τους
δικούς σας Υπουργούς πάνω από 1 δισεκατοµµύριο πρόστιµα
για κακή διαχείριση των ενισχύσεων και κοντά στο 1 δισεκατοµ-
µύριο καταλογισµούς για ανάκτηση χρηµάτων από τους αγρό-
τες. Δεν αµφισβητείται. Για τα πρόστιµα ήδη η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ πετύχαµε πρώτες επιστροφές 450 εκατοµµυρίων στον
κρατικό προϋπολογισµό. Τους καταλογισµός δεν τους κρύψαµε
κάτω από το χαλί. Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν θα ψηφίσουµε τη
διάταξη του άρθρου 19, που αφορά το θέµα των ανακτήσεων,
παρ’ όλο που ενσωµατώνει εν πολλοίς, όπως και εσείς το παρα-
δεχτήκατε, προϊόν δικής µας διαπραγµάτευσης. 

Δεν θα ψηφίσουµε, όχι γιατί δεν θέλουµε να υπάρξει αίσιο
τέλος στο θέµα των ανακτήσεων, αλλά γιατί δεν θέλουµε να ενι-
σχύσουµε µε την ψήφο σας µια άγνοια κινδύνου που έχετε, µια
άγνοια η οποία µπορεί να οδηγήσει τη χώρα σε νέες περιπέτειες
και νέους καταλογισµούς.

Οι εκφράσεις σε οµιλία σας στην επιτροπή ότι «κλωτσάει το
τενεκεδάκι ο ΣΥΡΙΖΑ για να πάει στον επόµενο η καυτή πατάτα
των ανακτήσεων», αντιλαµβάνεστε ότι έρχεται σε πλήρη αντί-
θεση µε την προηγούµενη παραδοχή σας ότι περπατάτε πάνω
στις δικές µας προσπάθειες στη διαπραγµάτευση.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Αφού δεν το φέρατε στη Βουλή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μη βιάζεστε, θα σας εξηγήσω.
Διαφωνούµε µε το άρθρο 8, γιατί δεν ολοκληρώσατε τις δια-

πραγµατεύσεις που εµείς ξεκινήσαµε, γιατί δεν πήρατε τη γρα-
πτή έγκριση της επιτροπής που είναι απαραίτητη, προκειµένου
να προβείτε στη ρύθµιση αυτή. Γνωρίζουµε τον κίνδυνο αν δεν
πάρουµε πίσω τα λεφτά. Αυτός όµως δεν είναι λόγος αρκετός,
για να υπάρξει άρον-άρον διαδικασία ανάκτησης, χωρίς την τε-
λική έγκριση της επιτροπής.

Κύριε Υπουργέ, στις δικές µας διαπραγµατεύσεις ο στόχος
ήταν πάντα διπλός. Από τη µια να µειώσουµε το ποσό και από
την άλλη να µεταθέσουµε τον χρόνο αποπληρωµής, ώστε να
έχουµε τη δυνατότητα να επαναδιαπραγµατευτούµε. Αυτό κά-
ναµε και για το πακέτο των δύο ανακτήσεων «Χατζηγάκη», ύψους
421 εκατοµµυρίων ευρώ, µε αποδέκτες επτακόσιους είκοσι πέντε
χιλιάδες παραγωγούς και µε τη µείωση που καταφέραµε έγιναν
320 εκατοµµύρια µε ενενήντα πέντε χιλιάδες αγρότες. Αν συνε-
χίσετε αυτό που είχαµε ξεκινήσει να αλλάξετε τους µικρούς
αγρότες από την υποχρέωση επιστροφής ποσών µέχρι 2.000
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ευρώ, τότε θα µείνουν ογδόντα πέντε χιλιάδες, µε ποσό έως 240
εκατοµµύρια. 

Οι καταλογισµοί, όµως, που συζητάµε σήµερα προέρχονται
από την εφαρµογή των νόµων 2008 του 1992 και 2237 1994 και
αφορούσαν ρυθµίσεις χρεών προς την ΑΤΕ ογδόντα τριών αγρο-
τικών συνεταιρισµών και πρώην ενώσεων, καθώς και έξι συνεται-
ριστικών εταιρειών συνολικού ποσού ανάκτησης 465
εκατοµµύρια ευρώ. Είναι οι γνωστές ως πακέτα «Κοσκινά - Μω-
ραΐτη». Αναφέροµαι σε ονόµατα, γιατί ήταν οι αντίστοιχοι Υπουρ-
γοί οι οποίοι διαχειρίζονταν τις συγκεκριµένες ανακτήσεις. Σε
αυτές προστίθενται και το πακέτο «Κοντού», ύψους 108 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, που αφορούσε την κατανοµή το 2008 χρηµάτων
σε συνεταιρισµούς για αγορά δηµητριακών, οπότε οι καταλογι-
σµοί ξεπερνούν συνολικά τα 573 εκατοµµύρια ευρώ.

Σας παραθέτω µια φράση από σχετική γνωµοδότηση του Νο-
µικού Συµβουλίου του κράτους: «Προκειµένου να αποφύγει η
χώρα µας την επιβολή υπέρογκων προστίµων, που θα βαρύνουν
όλους τους φορολογούµενους πολίτες, καθώς και την αποφυγή
στο µέλλον δυσάρεστων καταστάσεων που θα µας στερήσουν
τη χορήγηση νέων ενισχύσεων, πρέπει να επιστραφούν όλες οι
παραπάνω παράνοµες και ασυµβίβαστες ενισχύσεις. Προσθέστε
σε αυτό και τον ν.4152/2013 άρθρο 202 του Κώδικα Διοικητικής
Δικονοµίας µε το οποίο εξειδικεύτηκαν και περιορίστηκαν µε λο-
γική αυστηροποίησης οι προϋποθέσεις για τη δικαστική ανα-
στολή της εκτέλεσης πράξεων που διατάσσουν την ανάκτηση
τους».

Τα ανέφερα αυτά, γιατί όλες οι περιπτώσεις δεν θα έφθαναν
σε καταλογισµούς αν η χώρα µας –ακούστε, κύριοι συνάδελφοι,
ειδικά της Νέας Δηµοκρατίας- έγκαιρα είχε κοινοποιήσει στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τις ενέργειές της και είχε την έγκριση της
επιτροπής. Είναι τεράστια ευθύνη των προηγούµενων Υπουργών.
Όλα αυτά βέβαια υπό τα έκπληκτα µάτια των υπόχρεων συνεται-
ρισµών, που αιφνίδια διαπίστωσαν ότι πρέπει να καταβάλουν
αναδροµικά και έντοκα όσα πριν από χρόνια τους είχαν δοθεί τις
περισσότερες φορές και µε νόµο του κράτους.

Αντιλαµβάνεστε λοιπόν, πόσο περιορισµένο ήταν το περιθώριο
κινήσεων, που είχαµε στη διάθεσή µας. Εµείς, όµως, µε γνώµονα
το δηµόσιο συµφέρον και τον Έλληνα φορολογούµενο, εξαντ-
λήσαµε όλα τα περιθώρια και επιχειρήµατα για την επίτευξη του
καλύτερου αποτελέσµατος σε όλες τις υποθέσεις. Στόχος µας
ήταν να προφυλάξουµε τους υγιείς συνεταιρισµούς, καθώς και
τα παραγωγικά ακίνητα των συνεταιρισµών. Μαζί µε ένα αντιπρο-
σωπευτικό σώµα των υπόχρεων, αλλά και ενδιαφερόµενων ορ-
γανώσεων, τεκµηριώσαµε ότι το καταλογισθέν ποσό των
πεντακοσίων εβδοµήντα τριών εκατοµµυρίων ευρώ, δεν ξεπερνά
τα 95 εκατοµµύρια ευρώ αφού οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις µε
την τότε Αγροτική Τράπεζα Ελλάδος αφορούσαν κυρίως σε τό-
κους και ανατοκισµούς και µάλιστα µιας περιόδου που τα επιτό-
κια ξεπερνούσαν το 30%. Την τεκµηρίωση µας αυτή, την
αποδέχθηκε ο τότε Επίτροπος Γεωργίας, ο κ. Χόγκαν σε συνάν-
τηση, που είχαµε τον Ιούνιο του 2018 και µας υποσχέθηκε ότι θα
δώσει τη συναίνεσή του στη σχετική συνεδρίαση της επιτροπής.
Εκκρεµεί ακόµη η απάντηση. 

Πάρτε, λοιπόν, πίσω τη διάταξη αυτή και να επανέλθετε αφού
ολοκληρωθούν οι συζητήσεις µε την επιτροπή όχι µόνο για τις
συγκεκριµένες ανακτήσεις, αλλά γιατί τώρα πρέπει να βάλετε
στο τραπέζι και το σύνολο των χρεών των συνεταιριστικών ορ-
γανώσεων. Η σηµερινή συγκυρία είναι ευνοϊκή και σας το επιτρέ-
πει.

Πρέπει να σας είναι γνωστό ότι υπάρχουν αρκετές περιπτώ-
σεις συνεταιρισµών που έχουν χρέη σε πολλούς πιστωτές εκτός
των ανακτήσεων. Η διαφορετική ρύθµιση από κάθε φορέα για
την αποπληρωµή των χρεών παγιδεύει τους συνεταιρισµούς
στον λαβύρινθο των µη εξυπηρετούµενων δόσεων και τελικά κα-
ταλήγουν σε εκκαθάριση. 

Μια τέτοια µεγάλη περίπτωση διαχείρισης χρέους είναι η εται-
ρεία «PQH», που ανέλαβε τη συνέχεια της εκκαθάρισης της
Αγροτικής Τράπεζας και στην οποία έχουν περιέλθει τα χρέη και
η περιουσία επτακοσίων δεκαοκτώ συνεταιρισµών. Δεν αντέχουν
άλλο οι συνεταιρισµοί.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, για να µην γίνετε εσείς ο πέµπτος

Υπουργός, µετά από τους τέσσερις προηγούµενους, που θα
οδηγήσει τη χώρα σε νέους καταλογισµούς, αποσύρετε τη συγ-
κεκριµένη διάταξη και έχουµε πεδίον δόξης λαµπρό να κουβεν-
τιάζουµε, ιδιαίτερα για τα χρέη του συνεταιριστικού χώρου και
για την τεράστια περιουσία, που αυτή την ώρα απειλείται, για να
την αποδώσουµε στον αγροτικό χώρο. Από εκεί και πέρα, τα υπό-
λοιπα τα συζητάµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Καλώ στο Βήµα τον συνάδελφο Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Εκ προοιµίου να ζητήσω την κατανόησή σας γιατί υπήρξε και

ένα προσωπικό ζήτηµα µε τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης κατά την αρχή της συνεδρίασης, οπότε θα χρειαστώ
λίγο παραπάνω χρόνο για την ανοχή σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η υγειονοµική
κρίση, η πανδηµία, που περάσαµε και περνούµε ακόµη µας έκανε
σοφότερους. Κατέστησε νοµίζω ξεκάθαρο ότι ο τουρισµός δεν
µπορεί να είναι µονοκαλλιέργεια και ότι η οικονοµία της χώρας
δεν µπορεί σε µέγιστο βαθµό να στηρίζεται στο τουριστικό προ-
ϊόν. Την ίδια ώρα είδαµε να αναπτύσσεται ένας «εθνικισµός των
τροφίµων», αν µπορούµε να το ονοµάσουµε έτσι. Χώρες που πα-
ράγουν αγροτικά και κτηνοτροφικά προϊόντα ήταν αρνητικές στις
εξαγωγές τους. Την περίοδο αυτή η Ρουµανία δεν εξήγαγε σι-
τηρά νοµίζω και η Τουρκία λεµόνια. Άρα, η κρίση αυτή αναδει-
κνύει την αξία της έστω στοιχειώδους επάρκειας της χώρας σε
τρόφιµα.

Εδώ προκύπτει το µείζον ερώτηµα τι κάνουµε για την ενίσχυση
του πρωτογενούς τοµέα. Χρειάζεται να ξαναδούµε το παραγω-
γικό µοντέλο της χώρας και να στηρίξουµε τους ανθρώπους της
πραγµατικής παραγωγής, αγρότες και κτηνοτρόφους.

Κι αφού µιλώ για στήριξη αυτών των ανθρώπων, κύριε
Υπουργέ, αναµένουν από εσάς στήριξη -την ανέµεναν και σή-
µερα και ελπίζω µέχρι αύριο στο τέλος της συνεδρίασης να γίνει-
οι κτηνοτρόφοι και ιδιαίτερα οι αιγοπροβατοτρόφοι οι οποίοι
υπέστησαν σηµαντική ζηµιά λόγω της πανδηµίας και από τις ελ-
ληνοποιήσεις γάλακτος και κρέατος το προηγούµενο διάστηµα,
αλλά και από τη µειωµένη κατανάλωση κρέατος λόγω του ιδιαί-
τερου τρόπου µε τον οποίο γιορτάσαµε φέτος το ορθόδοξο
Πάσχα, χωρίς τον οβελία. Οι πληροφορίες που είχαν δει το φως
της δηµοσιότητας το προηγούµενο διάστηµα δεν τους ικανοποι-
ούσαν.

Χάρηκα γιατί κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή,
απαντώντας µου, δεσµεύτηκατε ότι θα είναι πολύ πιο γενναία και
δεν θα έχουν καµµία σχέση τα µέτρα που θα ανακοινώσετε µε
τα όσα µέχρι τούδε είδαν το φως της δηµοσιότητας ως εικασίες
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για 4 ευρώ την προβατίνα.

Ήδη έχει ανακοινωθεί η συγκρότηση της λεγόµενης επιτροπής
Πισσαρίδη, του νοµπελίστα οικονοµολόγου στον οποίο ο Πρω-
θυπουργός εµπιστεύθηκε την εκπόνηση ενός σχεδίου για την
επόµενη µέρα της παραγωγικής Ελλάδας. Θέλω να πιστεύω ότι
σε αυτό το σχέδιο κοµβικό ρόλο θα έχει ο πρωτογενής τοµέας.

Θέλω να πιστεύω, επίσης, κύριε Υπουργέ, ότι θα βρεθεί τρό-
πος να αντληθούν σηµαντικά ποσά και για την πρωτογενή παρα-
γωγή, για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους µας, από το
γενναίο πακέτο στήριξης λόγω της πανδηµίας στο Ταµείο Ανά-
πτυξης που ανακοίνωσε η Πρόεδρος της Κοµισιόν η οποία αγγί-
ζει τα 750 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Όπως είπα και στις συνεδριάσεις της επιτροπής, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει µια σειρά από
εκκρεµότητες, διευθετεί προβλήµατα, δίνει λύσεις σε σηµαντικά
ζητήµατα όπως είναι οι ελληνοποιήσεις που µας έµειναν βαριά
κληρονοµιά από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Θα αναφερθώ, λοιπόν, σταχυολογώντας και ενδεικτικά στα ζη-
τήµατα αυτά στον χρόνο που θα µου επιτρέψει το Προεδρείο.

Το νοµοσχέδιο διευθετεί το µέγα ζήτηµα των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης που είχε βαλτώσει τα τελευταία πέντε χρόνια
µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
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Θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι επανα-οριοθέτηση
του τι είναι βοσκότοπος έγινε στην περίοδο της προηγούµενης
διακυβέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου. Τότε οριοθετήσαµε και πάλι
το τι είναι βοσκότοπος και αυτό έσωσε επιδοτήσεις και οδήγησε
στην επανάκτηση των προστίµων που επιβλήθηκαν από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ύψους 466 ευρώ. Βοσκότοπος δεν είναι µόνο
τα λιβάδια στην κεντρική και στη βόρεια Ευρώπη, δεν είναι µόνο
οι ποώδεις, αλλά είναι και οι φρυγανώδεις και οι ξυλώδεις καλ-
λιέργειες. Για να το πω λαϊκά, για να το καταλάβουν όλοι, βοσκό-
τοποι είναι και τα πουρνάρια στις πλαγιές ακόµη και στους
γκρεµούς όπου βόσκουν τα κατσίκια.

Δεύτερον, αυστηροποιεί το θεσµικό πλαίσιο κυρώσεων για τις
ελληνοποιήσεις. Είδα τη δύσκολη θέση στην οποία βρέθηκε η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση η οποία αρχικώς επιχείρησε να απα-
ξιώσει τη ρύθµιση λέγοντας ότι ουσιαστικά είναι µια ενσωµάτωση
Κοινοτικού Δικαίου, µια συµµόρφωση σε έναν ευρωπαϊκό κανο-
νισµό και ήρθαν τα αποκαλυπτήρια. Ο κανονισµός αυτός ήταν
από το 2017. Είχε αραχνιάσει προφανώς στο Υπουργείο και στα
συρτάρια της προηγούµενης ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης. Αναµφίβολα είναι πολύ σηµαντικό, γιατί οι ελληνο-
ποιήσεις είναι πραγµατικά µια αιµορραγία για τον πρωτογενή
τοµέα και ειδικότερα για την κτηνοτροφία µας. Είναι εξαπάτηση
και του καταναλωτή, που αγοράζει άλλο προϊόν από αυτό που
πραγµατικά πληρώνει, και βεβαίως πλήττονται και οι παραγωγοί
γιατί συµπιέζεται το εισόδηµά τους.

Κύριε Υπουργέ, όµως, δεν αρκούν, όπως κι εσείς σωστά εί-
πατε, µόνο τα υψηλά πρόστιµα. Πρόστιµα ακούµε και στον Τιτα-
ρήσιο που πέφτει τυρόγαλα από διάφορες επιχειρήσεις, το
ποτάµι µας ο Ελασσονίτης από την Ελασσόνα, που περνάει τον
Τύρναβο και χύνεται στον Πηνειό. Πρόστιµα, ακούµε, αλλά πρό-
στιµα δεν βλέπουµε. Δεν ξέρουµε αν φτάνουν ποτέ στον κρατικό
προϋπολογισµό.  Περιγράψατε νωρίτερα τη διαδικασία των προ-
στίµων και των καταλογισµών και το πόσο χρονοβόρα είναι.

Όµως, εκείνο που βλέπουµε επίσης είναι ότι προφανώς αυτά
δεν λειτουργούν αποτρεπτικά και δεν συµµορφώνεται κανείς,
γιατί είµαι δεκαπέντε χρόνια πια σε αυτό το Κοινοβούλιο και έχω
βαρεθεί να κάνω κοινοβουλευτικό έλεγχο επ’ αυτού του ζητήµα-
τος και δεν υπάρχει καµµία λύση. 

Θέλω να πιστεύω, λοιπόν, ότι θα προχωρήσουµε περαιτέρω,
ότι θα υπάρξει ενίσχυση του ελεγκτικού µηχανισµού. Χρειαζόµα-
στε ελεγκτικό προσωπικό στο Υπουργείο. Χρειαζόµαστε κτηνιά-
τρους. Είχα ζητήσει, όταν ήµουν στο Υπουργείο, να εξαιρεθεί
από τον κανόνα της µίας πρόσληψης προς πέντε αποχωρήσεις.
Χρειαζόµαστε επειγόντως προσλήψεις εξειδικευµένου προσωπι-
κού.

Έρχοµαι στο τρίτο ζήτηµα, στον ΕΛΓΑ. Σήµερα είδαµε -ω του
θαύµατος- µια αναδίπλωση από την πλευρά της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και του εισηγητή της. Λάβρος στις επιτροπές:
«Ιδιωτικοποιείτε τον ΕΛΓΑ από την πίσω πόρτα». Το αγαπηµένο
τους ντοκουµέντο στο οποίο φερόµουν να έχω πει ότι ευχήθηκα
να παραµείνει ο δηµόσιος χαρακτήρας του ΕΛΓΑ λες και ο Βορί-
δης βγάζει στο σφυρί τον ΕΛΓΑ, λες και δηµοπρατείται ο ΕΛΓΑ,
λες και έχουµε πλειστηριασµό ποιος θα αγοράσει τον ΕΛΓΑ ή ότι
αποκρατικοποιείται ο ΕΛΓΑ.

Μιλούµε για τη δυνατότητα και φορέων του ιδιωτικού τοµέα
να µπορούν να κάνουν και αυτοί ασφάλιση της αγροτικής παρα-
γωγής και να προσφέρουν ανταγωνιστικά πακέτα. Είπα: «Μακάρι
να µπορέσουν να το κάνουν». Προσωπικά είπα ότι έχω ερωτηµα-
τικά γιατί ο ΕΛΓΑ είναι ένας µη κερδοσκοπικός οργανισµός. Τα
ασφάλιστρα των αγροτών αναδιανέµει ως αποζηµιώσεις. Εάν
υπάρξει δυνατότητα, µακάρι να υπάρξει.

Από εκεί, λοιπόν, που µιλούσαµε για ιδιωτικοποίηση, τώρα
ετέθη ως ερώτηµα η παραίνεσή µου να µείνει ο υποχρεωτικός
χαρακτήρας της ασφάλισης της γεωργικής παραγωγής είτε στον
κρατικό ΕΛΓΑ, είτε στις ιδιωτικές επιχειρήσεις, που ενδεχοµένως
θα θελήσουν να εµπλακούν στην αγροτική παραγωγή.

Θέλω να πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι η απάντηση θα είναι κα-
ταφατική, οπότε µέχρι τις εκλογές ευελπιστώ ότι δεν θα ξανα-
κούσουµε πάλι συζήτηση περί ιδιωτικοποίησης του ΕΛΓΑ.

Η συζήτηση περί ΕΛΓΑ νοµίζω ότι ήταν ενδιαφέρουσα, γιατί
πρώτον είχαµε τη δέσµευση του Υπουργού ότι θα υπάρχει ένα

σαφές χρονοδιάγραµµα επικαιροποίησης του νέου κανονισµού
του ΕΛΓΑ, προκειµένου να αντιµετωπίζονται ασφαλιστικοί κίνδυ-
νοι, που σήµερα δεν αποζηµιώνονται και η δέσµευσή σας ότι
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου θα υπάρξει µια ολο-
κληρωµένη συζήτηση, µια ανοιχτή κουβέντα να δούµε η Κυβέρ-
νηση µας σε τι κατάσταση παρέλαβε τον ΕΛΓΑ, ποια τα
οικονοµικά του ΕΛΓΑ που ανάγκασαν την παρούσα ηγεσία να µει-
ώσει την προκαταβολή από το 70% στο 65%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας, για την οποία δε-
σµευτήκατε.

Είναι ιδιαίτερα θετική η ρύθµιση και η επίλυση αυτού του χρό-
νιου προβλήµατος για τον κορωνοϊό, που δίδει τη δυνατότητα
αποζηµίωσης στους παραγωγούς που προέρχονται από την ευ-
ρύτερη περιοχή του Τυρνάβου, οι οποίοι θανάτωσαν τα ζώα τους
και δεν έλαβαν την αποζηµίωση, γιατί χάθηκαν κάπου στο δρόµο
τα παραστατικά. 

Κύριε Υπουργέ, το είπα και στην επιτροπή το επαναλαµβάνω
και τώρα, ότι από αυτό το Βήµα ότι θα ήταν ένα σηµαντικό µή-
νυµα εάν οι αποζηµιώσεις αυτές ήταν εντόκως. Δεν είναι τα ποσά
σηµαντικά, ευτελή είναι, αλλά είναι ένα µήνυµα που συµβάλλει
στην αποκατάσταση της σχέσης εµπιστοσύνης κράτους και πο-
λιτών, όταν και το κράτος οφείλει στους πολίτες τα καταβάλει
εντόκως, όπως ζητάει εντόκως τις υποχρεώσεις των πολιτών
προς αυτό. 

Έρχοµαι στο πέµπτο ζήτηµα της δάσωσης γαιών. Κύριε
Υπουργέ, σας έχω κατ’ επανάληψη ζητήσει να δώσετε µια λύση
σε αυτόν τον γολγοθά που υφίστανται παραγωγοί, αγρότες από
τη Φλώρινα µέχρι την Κρήτη, που καλούνται να επιστρέψουν το
σύνολο των επιδοτήσεων που έλαβαν για το φιλοπεριβαλλοντικό
πρόγραµµα της δάσωσης αγροτικών γαιών, γιατί κάποιοι φωστή-
ρες πριν είκοσι χρόνια έβαλαν αυθαίρετα στην Ελλάδα υπερβο-
λικό αριθµό δέντρων ανά στρέµµα, κάτι που είναι αδύνατο να
γίνει.

Επανακαταθέτω εν είδει τροπολογίας τη ρύθµιση του ακανθώ-
δους αυτού προβλήµατος, καθώς επίσης και µια παρόµοια από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για αντίστοιχη περίπτωση
στην Λετονία, όπου δίνει νοµίζω µια διέξοδο. Ορίστε, παρακαλώ,
το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ρύθµιση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι θα δώσετε µια λύση πριν
ταλαιπωρηθούν και άλλο δικαστικά και εξουθενωθούν οικονοµικά
αυτοί οι άνθρωποι.

Επίσης, νοµίζω ότι είναι πολύ θετική η ρύθµιση για την καθο-
λική εφαρµογή της συλλογής και καύσης νεκρών ζώων. Με τιµά
ιδιαίτερα το γεγονός ότι συνεχίζεται αυτή η προσπάθεια, η οποία
ξεκίνησε πιλοτικά µε την πρώτη ΚΥΑ, που έφερε τη δική µου υπο-
γραφή όταν ήµουν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή σας-
µε τις ρυθµίσεις της τροπολογίας για τους εργάτες γης. Είναι
αναµφίβολα µια θετική ρύθµιση η δυνατότητα να εργάζονται ως
εποχιακοί εργάτες γης και όσοι λαµβάνουν το επίδοµα ανεργίας.
Προς την κατεύθυνση αυτή, όπως και για την θετική ρύθµιση µε
την καθιέρωση του εργόσηµου, κατ’ επανάληψη έχουµε ασκήσει
κοινοβουλευτικό έλεγχο δείχνοντας τον δρόµο για την επίλυση
του ζητήµατος. 

Βεβαίως, αναµφίβολα θετικές είναι και παρόµοιες ρυθµίσεις,
κύριε Υπουργέ, για τη δυνατότητα απασχόλησης στον αγροτικό
τοµέα συνταξιούχων γεωργών χωρίς να χάνουν το 30% της σύν-
ταξής τους, όπως επίσης και ετεροεπαγγελµατιών συνταξιούχων
άλλων κατηγοριών, οι οποίοι δεν θα χάνουν την σύνταξή τους
εάν το αγροτικό εισόδηµα είναι έως 10.000.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι όλα αυτά όµως αναδει-
κνύουν την αχίλλειο πτέρνα του πρωτογενούς τοµέα, που είναι
η γήρανση του αγροτικού πληθυσµού, η ανάγκη ανανέωσης άµε-
σης, γρήγορης, µε αξιοποίηση συγκεκριµένων πολιτικών και
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όλων των χρηµατοδοτικών εργαλείων, όπως είναι το πρόγραµµα
νέων αγροτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ και εσάς, κύριε Πρόεδρε, ιδιαίτερα για
την κατανόηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στη συνέχεια θα

έρθει στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλα-
γής.

Πρέπει να πω, επειδή στην πρώτη τετράδα υπήρξα πολύ επι-
εικής µε όλους, όσοι κοιτάγατε το χρονόµετρο θα είδατε ότι κα-
νέναν δεν διέκοψα, το ίδιο θα συµβεί και µε την κ. Λιακούλη. Από
εκεί και κάτω θα κοιτάξουµε να εφαρµόζουµε τον χρόνο των
επτά λεπτών µε µια µικρή ανοχή πάντα. 

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου σας δεν έρχεται σε έναν πολιτικά ουδέτερο
χρόνο, έρχεται σε έναν χρόνο πολύ ενδιαφέροντα και πολύ κρί-
σιµο. 

Η πανδηµία από τη µια, οι τελευταίες εξελίξεις στα εθνικά µας
ζητήµατα από την Αγία Σοφία µέχρι τα οικόπεδα µε την Τουρκία
κορυφώνονται δραµατικά και διαµορφώνουν µια πολιτική
ατζέντα αρκετά σοβαρή. 

Από την άλλη, και παράλληλα µε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, το
αξιακό µας σύστηµα δοκιµάζεται και οι θεσµοί δέχονται απανωτά
χτυπήµατα από τους άκρατους λαϊκιστές που την τέχνη τους την
έκαναν κυβέρνηση τα προηγούµενα χρόνια και συνεχίζουν
απτόητοι µε τον ίδιο, αποδοκιµασµένο από τον ελληνικό λαό,
τρόπο να πολιτεύονται στοχοποιώντας πολλές φορές ανθρώ-
πους, σπιλώνοντας πρόσωπα µε αήθεις επιθέσεις επιστρατεύον-
τας ακόµη και υπηρετούντες την τέχνη της υποκριτικής.

Η αγοραία συµπεριφορά και η πολιτική ψευτοµαγκιά -το έχω
ξαναπεί από αυτό το Βήµα- είναι µοιραία, το µόνο που πρόχειρα
επιστρατεύεται, όταν πια φύλλο συκής δεν έχει αποµείνει και τί-
ποτα δεν µπορεί να καλύψει τα ανοµήµατα των έργων και των
ηµερών. Δυστυχώς, έχουµε ένα άθροισµα τραγικό να δείχνει ότι
ήταν πολλά τα αµαρτήµατα, κύριε Υπουργέ, της «εν πολλαίς
αµαρτίαις περιπεσούσης» συγκυβερνήσεως των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Στη µύτη µας έχουµε ακόµα τη µυρωδιά του παραδικαστικού
σκανδάλου λίγες µόνο µέρες πριν σ’ αυτή την Αίθουσα µε πολι-
τικά πρόσωπα, δικαστές, µέχρι και µη αρεστό γι’ αυτούς δηµο-
σιογράφο, που επιχείρησαν να του κατασκευάσουν σκοτεινή
ιστορία για να τον φιµώσουν, ώστε να ελέγχουν τη δικαιοσύνη,
αλλά και όλους όσοι διαδραµατίζουν ρόλο στο δηµόσιο βίο, είτε
ως πρόσωπα µε το δηµόσιο λόγο είτε µε την πένα τους.

Η αποκάλυψη η κορυφαία, όµως, των ηµερών είναι η σκανδα-
λώδης υποθήκευση των δέκα χιλιάδων εκατόν δεκαεννέα ακινή-
των της δηµόσιας περιουσίας της Ελλάδας από την κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κύριε Βορίδη. Και έχουν πολύ µεγάλη σηµα-
σία και κάποια ακίνητα που ενδιαφέρουν την αγροτική ανάπτυξη.
Αυτά σας τα λέµε για να τα ακούτε. Καλές οι συζητήσεις µε τους
οµογάλακτους, αλλά κάτι και εµείς συνεισφέρουµε σε αυτά. 

Η υποθήκευση, λοιπόν, είναι σκανδαλώδης και µετά από την
πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που δείχνει και αποδεικνύει πώς πολιτεύτη-
καν, τις παρανοµίες που συγκάλυψαν σε αυτή την ιστορία για την
οποία µάλιστα µίλησα και στοχοποιήθηκα και προσωπικώς τα τε-
λευταία εικοσιτετράωρα. 

Δηλώνω, λοιπόν, από το Βήµα της Βουλής ότι το µαχαίρι θα
φτάσει στο κόκκαλο θέλετε, δεν θέλετε, σας αρέσει, δεν σας
αρέσει. Το Κίνηµα Αλλαγής, η Πρόεδρός µας, η Φώφη Γεννηµατά
και η Κοινοβουλευτική Οµάδα είµαστε αποφασισµένοι οι Ελληνί-
δες και οι Έλληνες να πληροφορηθούν κάθε λεπτοµέρεια αυτής
της επαίσχυντης υπόθεσης, πώς, τι, πότε, ποιος. Θα πληροφο-
ρηθούν όλοι από άκρη σε άκρη σε όλη τη χώρα ποια είναι επιτέ-
λους αυτά τα δέκα χιλιάδες εκατόν δεκαεννέα ακίνητα, που
έµειναν στην αφάνεια από το 2016 µέχρι σήµερα µε τον νόµο που
φτιάξατε -πώς τον φτιάξατε;- τον ν.4389/16. Και αυτό το κρατάτε
σαν επτασφράγιστο µυστικό, λες και δεν πολιτεύεστε δηµόσια.
Τώρα, λοιπόν, θα τα δούµε όλα µε τη σειρά για να ξεκαθαρίσει η
ήρα από το στάρι. 

Γιατί τα λέω αυτά σε εσάς, κύριε Βορίδη; Είστε ένας Υπουργός
του αγροτικού χώρου, του αγροτικού τοµέα. Έχετε να πολιτευ-
θείτε και να αναπτύξετε τις πολιτικές σας σε αυτό, εκπροσωπείτε
την Κυβέρνηση και ασκείτε και αυτές τις πολιτικές. Οι πολιτικές
σας, όµως, έχουν και ένα αξιακό βάρος. Ο αγροτικός τοµέας,
που πάντοτε τον µεταχειρίζονται σαν τον πολύτιµο πληβείο -πο-
λύτιµος µεν, πληβείος δε- έχει απαιτήσεις από εσάς, καθώς
έζησε τα τελευταία χρόνια µια παραπληροφόρηση και µια δήθεν
πρώτη φορά αριστερή προπαγάνδα, όταν οι κυβερνώντες έσπει-
ραν υποσχέσεις σε αγρότες και κτηνοτρόφους και αλιείς και χά-
ρισαν από εδώ κι από εκεί απλόχερα δήθεν επιδοτήσεις και
φόρους εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ στα λόγια. Υποσχέθη-
καν στήριξη του πρωτογενούς τοµέα, δεσµεύονταν να µην φο-
ρολογήσουν τους αγρότες. Από τη Θεσσαλονίκη σας θυµίζω τον
σύγχρονο Μαρίνο Αντύπα. Υποσχέθηκαν τις νέες εποχές µε νέες
παροχές στους νέους αγρότες, µε φθηνό πετρέλαιο, µειωµένες
εισφορές στον ΟΓΑ, µεταρρυθµίσεις για να βοηθήσουν τη νέα
γεωργία και τη βιολογική γεωργία. 

Η πραγµατικότητα ωστόσο διέψευσε τους παραγωγούς µας µε
τον χειρότερο τρόπο. Έφυγε ο καταγόµενος από τους Παπάδες
Ευβοίας Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, που πραγµατικά «έταξε
παπάδες»! Όµως, η προχειρότητα µε την οποία κυβέρνησαν οι
αριστεροακραιοδεξιοί, η έλλειψη σχεδίου για τον αγροτικό χώρο
και τις εξαγωγές, η αδυναµία παρακολούθησης των εξελίξεων για
τη νέα ΚΑΠ και η πραγµατική µανία σας µε την υπερφορολόγηση
διέλυσαν στους πέντε ανέµους, στην πραγµατικότητα, την ελλη-
νική ύπαιθρο και τον πολλά υποσχόµενο ελληνικό αγροτικό εξα-
γωγικό τοµέα.

Χόρτασαν από λόγια οι αγρότες. Χόρτασαν από τον λαϊκισµό
και τα µεγάλα παραµύθια που τους πούλησαν και µάλιστα µε το
κιλό. «Όλα τα κιλά-όλα τα λεφτά» σε µία νέα εκδοχή.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την πολιτική απάτη, εσείς, κύριε
Υπουργέ, τι έρχεστε σήµερα να τους πείτε; Έρχεστε να τους
πείτε για το «ερανιστικό» νοµοσχέδιο; Κατ’ αρχάς βάλατε όλο
τον κόσµο να ανατρέξει στον Μπαµπινιώτη για να σας ερµηνεύ-
σει. Μιλάτε για «ερανιστικό» νοµοσχέδιο στον Πλατύκαµπο του
Δήµου Κιλελέρ, κύριε Βορίδη; Σε αυτούς που ανακατεύουν τον
ιδρώτα µε το χώµα µιλάτε για ποίηση και «ερανιστικό» νοµοσχέ-
διο; Αυτό τους λέτε; 

Αυτοί -κι εµείς µαζί- ξέρετε τι έχουν καταλάβει; Ότι µ’ αυτά που
φέρνετε στη Βουλή για έρανο τους στέλνετε, όχι, δεν κάνετε
«ερανιστικό» νοµοσχέδιο! Εµβαλωµατικό, λοιπόν, είναι. Αποσπα-
σµατικό είναι. Λίγο είναι. Καλό, σ’ αυτά που είναι καλό, είναι. Σε
αυτά -εµείς έχουµε το θάρρος της γνώµης και δεν κάνουµε αν-
τιπολίτευση για την αντιπολίτευση- θα σας πούµε είναι θετικές
διατάξεις, ναι, που το εκφράσατε σαν παράπονο.

Εγώ προσωπικά σας αναγνωρίζω και µία προσωπική υπέρ-
βαση, αν θέλετε. Γιατί το προφίλ σας, κύριε Υπουργέ, είναι αντι-
κανναβικό, όπως και να το κάνετε. Έχετε µία αυστηρότητα, ένα
πράγµα, δεν σας έχω για κάνναβη. Λοιπόν, υπέρβαση προσωπική
κάνατε κι εκεί σας την αναγνωρίζουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε την ανοχή

όπως και οι προηγούµενοι.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μετράω τον χρόνο του Μάξιµου,

οπότε αναλόγως.
Κύριε Υπουργέ, µη µου πείτε, αλήθεια –και εγκαταλείπω το

γραπτό- από καρδιάς, ότι είστε ο σύγχρονος µεταρρυθµιστής
της αγροτικής πολιτικής φτιάχνοντας το Μελισσοκοµικό Μη-
τρώο. Μη µας το πείτε αυτό! Μη µας πείτε αυτό που θα έπρεπε
µε µια εγκύκλιο να το έχετε φτιάξει, ότι τώρα µας το φέρνετε εδώ
ως τη µεγάλη αλλαγή! Μη µας το πείτε! Δεν µπορώ να το αντέξω
αυτό.

όπως, επίσης, δεν µπορούµε να αντέξουµε να µας λέτε ότι
φτιάχνετε αυτή τη στιγµή το νόµο για τις ελληνοποιήσεις µε τις
ποινές και τα πρόστιµα και ότι είναι η µεγάλη καινοτοµία και αφή-
νετε τον µηχανισµό που ελέγχει άθικτο και δεν µπορείτε να τον
ενισχύσετε. 

Όµως, επειδή σέβοµαι το πρόσωπό σας και είστε καλός άν-
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θρωπος όπως είπαν οι προλαλήσαντες, σας λέω, λοιπόν, να απο-
τρέψετε το Βατερλό σας. Το Βατερλό σας είναι ο ΕΛΓΑ! Ο ΕΛΓΑ
που δεν πάει ποτέ στην ώρα του, που δεν αποζηµιώνει ποτέ στην
ώρα, που έχουµε φτιάξει δεκαεπτά ερωτήσεις τον τελευταίο
µήνα, µε τα σταφύλια, µε τα χαλάζια, για τα κεράσια, µε ό,τι
υπάρχει για τον ΕΛΓΑ και εσείς ρίχνετε την µπάλα στην κερκίδα;
Καλός παίκτης είστε, αλλά να βγάλετε την µπάλα στην κερκίδα
χωρίς εµείς να το δούµε δεν µπορέσατε.

Φτιάχνετε τη νοµική υπηρεσία του ΕΛΓΑ, κύριε Υπουργέ; Και
τι µας λέτε δηλαδή; Το ότι κάνετε τη νοµική υπηρεσία του ΕΛΓΑ
τι λέει αυτό; 

Αναµορφώστε το σύστηµα εκ βάθρων! Ζέχνει! Δεν κάνει! Είναι
µία τελειωµένη ιστορία, την οποία πρέπει να την αλλάξουµε, να
συναποδεχθούµε όλοι µαζί τις ευθύνες. Γιατί εγώ δεν θεωρώ ότι
έχει κάποιος άµωµα χεράκια. Έτσι; Δεν το λέω ποτέ αυτό στη
Βουλή. Όλοι να συναποδεχθούµε µέσα στον χρόνο τις ευθύνες
και να φτιάξουµε ένα σύστηµα ΕΛΓΑ που πραγµατικά θα είναι
σύγχρονο και αποτελεσµατικό για τους Έλληνες αγρότες.

Δύο παρατηρήσεις και τελειώνω για να µην κάνω κατάχρηση.
Κοιτάξτε, από το Πάσχα µέχρι σήµερα µετράµε από το 3,45 το

κιλό το αρνί και το κατσίκι στα 12,5 που το αγοράσαµε εµείς οι
καταναλωτές. Ήδη θα έπρεπε να έχει σηµάνει για το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης όχι καµπανάκι αλλά κωδωνοκρουσία. Θα
έπρεπε να έχετε αντιληφθεί ότι όχι µόνο δεν µπορείτε να ελέγ-
ξετε την αγορά, ότι όχι µόνο δεν µπορείτε απολύτως τίποτα να
έχετε στο πλαίσιο του θεµιτού ανταγωνισµού, αλλά ότι το
πράγµα έχει ξεφύγει, κύριε Υπουργέ, κι εσείς δεν µπορείτε καν
να το ελέγξετε.

Να σας πω και κάτι; Φαίνεστε και ανάλγητοι, ενώ δεν πρέπει.
Υπογράψατε ΚΥΑ –και σας καταθέτω σήµερα ερώτηµα γι’ αυτό
στη Βουλή- για τους κτηνοτρόφους, οι οποίοι θρηνούν τα νεκρά
τους ζώα. Κι εσείς συνυπογράψατε φαρδιά πλατιά –το είδα- «Βο-
ρίδης». Για τα νεκρά τους ζώα που θρηνούν οι κτηνοτρόφοι,
εσείς τους βάζετε να πάνε από τις περιφέρειες για να αποζηµιω-
θούν µε φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα. 

Μη µου λέτε «τι να κάνω;», διότι δηµιουργείτε έτσι φαύλο
κύκλο, κύριε Υπουργέ! Διότι αυτοί που είναι καταχρεωµένοι παν-
τού τους ζητάτε να πληρώσουν, αλλά δεν µπορούν να πάρουν
τα λεφτά για να πληρώσουν. Άρα, τι κάνετε; Ουσιαστικά, κάνετε
µία τρύπα στο νερό.

Έχω και άλλα πολλά, πολύ σηµαντικά. Ένα από αυτά θα ξε-
χωρίσω µόνο. Γιατί δεν συµψηφίζετε τελικά τις εισφορές µ’ αυτά
που οφείλει ο ΕΛΓΑ στους αγρότες; Για ποιον λόγο; Γιατί δεν τα
συµψηφίζετε; Γιατί δεν κάνετε µία πολιτική, µία τέτοια τολµηρή
πολιτική λοιπόν, για να είστε και µεταρρυθµιστής, να µην είστε
µόνο αντι-κανναβικός, αλλά κανναβικός; Γιατί η Κυβέρνηση σας
είπε να είστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα όµως κλείστε
γιατί έχετε κάνει πολύ µεγάλη υπέρβαση.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. Απολο-
γούµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε. Τελευταία
πρόταση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, λέγοντας στον κύριο
Υπουργό µε πολύ σεβασµό το εξής: Απαιτείται, κύριε Υπουργέ,
εκτός από τις καθηµερινές µικροδιευθετήσεις και κάτι άλλο πολύ
βασικό. Η κρίση της πανδηµίας δηµιουργεί την πραγµατική ευ-
καιρία. Γιατί; Γιατί η κρίση ήταν υγειονοµική και γιατί όλος ο κό-
σµος προσανατολίστηκε και µιλάει τους τελευταίους τρεις µήνες
για την υγεία και το ανοσοποιητικό σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κυρία συνά-
δελφε. Ευχαριστούµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Η µεσογειακή διατροφή, λοιπόν, είναι
η απάντηση, κύριε Υπουργέ. Εκεί ψάξτε και βρείτε και θα είστε
πραγµατικά οραµατιστής, µεταρρυθµιστής και –δεν πειράζει- ας
είστε και αντι-κανναβιστής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα

τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλη Γιόγιακα. Αν και
δεν είναι Λάκων, τα λέει µε στόµφο και γρήγορα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι ευχάριστο το ότι τόσο η Αντιπολίτευση, του-
λάχιστον το µεγαλύτερο µέρος της, όσο και οι φορείς αναγνώ-
ρισαν την αναγκαιότητα των διατάξεων που συζητάµε σήµερα
και αύριο και ότι η κριτική που έγινε επί της ουσίας των διατά-
ξεων ήταν περιορισµένη.

Επιτρέψτε µου να πω ότι δεν είναι κριτική επί της ουσίας το να
µιλάει κάποιος για νοµοσχέδιο χωρίς στρατηγική ή χωρίς υπε-
ραξία. Μήπως δεν είναι στρατηγική επιλογή της αγροτικής πολι-
τικής της Κυβέρνησης η πάταξη των ελληνοποιήσεων; Μήπως
δεν είναι στρατηγική επιλογή η προτεραιότητα στην ελληνική
ορεινή κτηνοτροφία; Δεν είναι προτεραιότητά µας η στήριξη των
ποιοτικών ελληνικών προϊόντων µε εξαγωγικές δυνατότητες;
Ασφαλώς και είναι. 

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεταρρυθµίσεις δεν
γίνονται µόνο µε τα λεγόµενα εµβληµατικά νοµοσχέδια. Γίνονται
και µε µικρότερες στοχευµένες παρεµβάσεις, µε πολύ µεγαλύ-
τερο αντίκτυπο απ’ ό,τι νοµίζετε. Αν κάποιοι εξακολουθούν
ωστόσο να αναρωτιούνται για την αξία που έχει το παρόν νοµο-
σχέδιο ας ρωτήσουν τους Έλληνες παραγωγούς, τους κτηνο-
τρόφους, αιγοκτηνοτρόφους, τους µελισσοκόµους. Γιατί αυτοί
προστατεύονται. Τα δικά τους προϊόντα προστατεύονται. Ο
δικός τους µόχθος προστατεύεται, ξεκινώντας από την πολύ πιο
αυστηρή αντιµετώπιση των λεγοµένων ελληνοποιήσεων, µια αθέ-
µιτη πρακτική που δυσφηµεί την ποιότητα και την αυθεντικότητα
ελληνικών προϊόντων, που πλήττει το αγροτικό εισόδηµα, που
είναι εις βάρος και του καταναλωτή.

Είναι η πρώτη φορά που θεσπίζεται ως ποινικό αδίκηµα, µε
ποινή φυλάκισης τουλάχιστον τριών ετών ή και χρηµατική ποινή,
η παραγωγή, διακίνηση και διάθεση νοθευµένων και επιβλαβών
τροφίµων. Είναι η πρώτη φορά που όσοι καπηλεύονται χαρακτη-
ρισµένα και ποιοτικά πολύτιµα προϊόντα µας έχουν να αντιµετω-
πίσουν ποινές φυλάκισης, χρηµατική ποινή µέχρι και µόνιµη
αφαίρεση της χρήσης γεωγραφικών ενδείξεων σε περιπτώσεις
υποτροπής. Είναι η πρώτη φορά που θα επιτρέπεται να δηµοσιο-
ποιούνται στοιχεία κατηγορουµένων ή καταδικασθέντων για ποι-
νικά αδικήµατα, τα οποία έχουν να κάνουν µε ελληνοποιήσεις. 

Αυτές οι αυστηρότατες διοικητικές και ποινικές κυρώσεις είναι
το πρώτο βήµα. Όπως έχει πει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου, θα ακολουθήσουν παρεµβάσεις, µε σκοπό την αναµόρ-
φωση των αρχών, του προσωπικού, των διαδικασιών και των
εργαλείων ελέγχου. Γιατί η δύναµη αποτροπής των ποινών ενι-
σχύεται και όταν αυξάνονται οι πιθανότητες να εντοπιστούν οι
παραβάτες. 

Θέλω να πω εδώ ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, πριν το νοµοσχέδιο αυτό, έχει αποδείξει ότι και
θέλει και µπορεί να εντατικοποιήσει τους ελέγχους. 

Για δεκαπέντε ηµέρες πριν από την φετινή Κυριακή του Πάσχα
υπήρξε µία συντονισµένη συνεργασία για την καταγραφή της
διαδροµής καθενός από τα ζωντανά αιγοπρόβατα και τα σφάγεια
που εισήχθησαν στη χώρα µας, µε σκοπό να αποτραπούν από-
πειρες ελληνοποιήσεων και να µπορούν οι καταναλωτές να έχουν
στο τραπέζι τους πιστοποιηµένο ντόπιο αρνί και κατσίκι.

Σ’ αυτό βοήθησε και µία άλλη πρωτοβουλία, η καταγραφή των
αποθεµάτων αµνοεριφίων και αυγών από παραγωγούς, χονδρεµ-
πόρους και λιανεµπόρους σε ειδική πλατφόρµα του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων. 

Αυτή, λοιπόν, η κεντρική επιλογή για αποτελεσµατικούς ελέγ-
χους, για πιο αυστηρές ποινές, για χαρτογράφηση των παραγω-
γών και της παραγωγής επιβεβαιώνεται και από άλλες διατάξεις
του νοµοσχεδίου. 

Είναι το Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό Μητρώο -όσο και
αν η κ. Λιακούλη προσπάθησε να το απαξιώσει- µε το οποίο προ-
στατεύονται οι πραγµατικοί παραγωγοί. Είναι η παρακολούθηση
του ισοζυγίου αυγοπαραγωγής και ιχνηλασιµότητας µέσα από
τη βάση δεδοµένων «ΑΡΤΕΜΙΣ», ώστε να εντοπίζονται απόπειρες
ελληνοποιήσεων και άλλες µέθοδοι αθέµιτου ανταγωνισµού. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για χρόνια αιτήµατα
παραγωγών, που έβλεπαν τα ποιοτικά τους προϊόντα να απαξιώ-
νονται και τους επιτήδειους ανταγωνιστές τους, συχνά, να περ-
νούν κάτω από το «ραντάρ» των ελεγκτικών και εποπτικών αρχών.
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Ξεχάστε αυτά που ξέρατε: Την αυθαιρεσία, την κερδοσκοπία,
την παραπλάνηση. Θα εντοπίζονται έγκαιρα, θα βεβαιώνονται
γρήγορα και θα τιµωρούνται αυστηρά. Αυτό το µήνυµα στέλ-
νουµε προς κάθε κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν παράληψη να µην ανα-
φερθώ, έστω ενδεικτικά, σε µερικές άλλες διατάξεις που έχουν
ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τους παραγωγούς µας. Στη δυνατότητα
που δίνεται στις περιφέρειες να συµµετέχουν στις δαπάνες διοί-
κησης, λειτουργίας και συντήρησης έργων των ΓΟΕΒ και των
ΟΕΒ που τα εποπτεύουν. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω εδώ ότι ελπίζουµε για µία συνο-
λική λύση στο πρόβληµα των οφειλών των ΤΟΕΒ, κυρίως προς
τη ΔΕΗ, και ότι σύντοµα θα έχουµε ανακοινώσεις από την
πλευρά σας. 

Είναι, επίσης, ο επιπλέον χρόνος που δίνεται στους κτηνοτρό-
φους να πάρουν άδεια για κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που
λειτουργούν µέσα ή κοντά σε κατοικηµένες περιοχές. 

Είναι ακόµα η τροπολογία, ώστε να συνεχίσουν να παίρνουν
το επίδοµα ανεργίας όσοι απασχολούνται σε εποχικές αγροτικές
εργασίες. Η ρύθµιση αυτή, µαζί µε άλλες ρυθµίσεις για τη µετά-
κληση των εργατών γης και την ασφάλισή τους µε εργόσηµο,
δίνει «ανάσα» στους παραγωγούς µας και διευκολύνει το µάζεµα
της παραγωγής, που διαφορετικά θα καταστρεφόταν. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, επειδή ακούστηκε κι
αυτό, αξίζει να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Είναι ένα πράγµα η αντι-
µετώπιση των προβληµάτων που έχουν συσσωρευτεί µε τα χρό-
νια, όπως επιχειρείται µ’ αυτό το νοµοσχέδιο, και είναι άλλο
πράγµα η αντιµετώπιση των εκτάκτων ζητηµάτων που προέκυ-
ψαν µετά από την επιδηµία και αφορούν στους κλάδους του
πρωτογενή τοµέα που πλήττονται.

Θα ήθελα µε την ευκαιρία να ευχαριστήσω θερµά τον Υπουργό
κ. Βορίδη, και την αρµόδια Υφυπουργό κ. Αραµπατζή για την
απόφασή τους να ενισχύσουν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις υδα-
τοκαλλιέργειας, σύµφωνα µε τον κανόνα de minimis. 

Κύριε Υπουργέ, δίνετε µία «ανάσα» ρευστότητας σ’ έναν πολύ
σηµαντικό και για τη Θεσπρωτία παραγωγικό κλάδο, ρευστότητα
που είναι αναγκαία για τη διατήρηση των αποθεµάτων που έχουν
µείνει αδιάθετα και εύχοµαι να έχουµε –και θα έχουµε- σύντοµα
καλά νέα και για την αποζηµίωση των παραγωγών αµνοεριφίων. 

Βλέπουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το Υπουρ-
γείο ήδη στηρίζει τους αγρότες και τον πρωτογενή τοµέα, αλλά
το κάνει µε γνώµονα τις πραγµατικές ανάγκες, από τη µία, και
τις δηµοσιοοικονοµικές δυνατότητες, από την άλλη. 

Ας µην παραβιάζουν, λοιπόν, οι συνάδελφοί της Αντιπολίτευ-
σης «ανοιχτές θύρες», γιατί «γνώση έχουν οι φύλακες».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την προσέγγιση, όχι τήρηση, του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φάµελ-
λος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

δεχτήκατε µία κριτική για το νοµοσχέδιο εκ µέρους µας, στην
οποία αντιδράσατε, σχετικά µε την έλλειψη οποιουδήποτε στρα-
τηγικού χαρακτήρα παρεµβάσεων και στο ότι είναι απλά επιδιορ-
θώσεις που έρχονται από τις υπηρεσίες. 

Θεωρώ ότι είναι εύστοχη αυτή η κριτική. Κανείς δεν σας είπε
να µην φέρετε τέτοιου είδους διορθώσεις. Αντίθετα. Εµείς σε
πάρα πολλές από αυτές, οι οποίες συζητούνταν και κατά τη διάρ-
κεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, µπορεί και να συµφωνή-
σουµε. Όµως, δεν θα έπρεπε µαζί µ’ αυτές τις διορθώσεις να
καταθέσετε και µία πρόταση στρατηγικού χαρακτήρα για την
αγροτική ανάπτυξη; Δεν είναι καιρός πια, µετά από δέκα µήνες,
να έρθετε να πείτε κάτι συγκεκριµένο, που αντιστοιχεί στο τι
άποψη έχει η Κυβέρνησή σας για τον αγροτικό τοµέα; 

Γι’ αυτό σας κάνουµε κριτική, κύριε Υπουργέ. Και είτε εσείς
αδυνατείτε, είτε η Κυβέρνησή σας και το κόµµα σας δεν θέλουν
να καταθέσουν πρόταση για τον αγροτικό τοµέα ή δεν µπορούν. 

Για εµάς αυτό είναι ξεκάθαρο. Σας ενδιαφέρουν οι µικροεξυ-
πηρετήσεις. Βλέπω ότι γίνεται ένας διαγωνισµός Βουλευτών. Το

παλιό κράτος της Δεξιάς δεν αλλάζει. Αυτό θέλει κάποια µικρο-
εξυπηρέτηση, τακτοποίηση, ο ψηφοφόρος στο γραφείο, το φι-
λικό χτύπηµα στην πλάτη. Είναι η κλασική δεξιά αντίληψη αυτή. 

Εµείς, όµως, θα επανέλθουµε και θα ρωτήσουµε ξανά. Έχετε
τη δυνατότητα να καταθέσετε µία πρόταση για τον αγροτικό
τοµέα, µία στρατηγική, δηλαδή, που να χρειάζεται η πατρίδα
µας, για να αποδειχθεί αυτό ωφέλιµο και για το κράτος µας, αλλά
και για τους πολίτες και για την πατρίδα µας; 

Αυτό θέλω να σας το πω µε ανησυχία, διότι ήδη γνωρίζουµε
ότι σε επίπεδο Ευρώπης συζητιέται ταυτόχρονα η ευρωπαϊκή
στρατηγική «από το αγρόκτηµα στο πιάτο» ή «στο πιρούνι» µαζί
µε την ευρωπαϊκή στρατηγική για τη βιοποικιλότητα ως αναπό-
σπαστο τµήµα της νέας ευρωπαϊκής Πράσινης Συµφωνίας. 

Σε αυτό το πεδίο, όπως είπαµε και στην επιτροπή την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, η Κυβέρνησή σας δεν έχει καταθέσει καµ-
µία πρόταση. Και είναι πάρα πολύ σηµαντικό, αφού δεν µπορείτε
εσείς, να καταθέσουµε εµείς παραµέτρους απαραίτητες για την
επόµενη ηµέρα, που πρέπει να ακουστούν και στο Κοινοβούλιο,
αλλά να τις ακούσει και ο αγροτικός τοµέας. 

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία πρόταση που
θα έβλεπε το αύριο και την ανταγωνιστικότητα της χώρας και του
αγροτικού τοµέα θα έπρεπε να είναι µία πρόταση για το πώς το
2030 το ένα τέταρτο των γεωργικών εκτάσεων θα είναι σε δια-
χείριση βιολογικής γεωργίας, όπως ζητάει η στρατηγική για την
ευρωπαϊκή βιοποικιλότητα, αλλά και για την αγροτική ανάπτυξη. 

Για το πώς θα προστεθούν, από ό,τι λέει η ευρωπαϊκή πολιτική,
3 δισεκατοµµύρια πρόσθετα δέντρα, που αντιστοιχούν και σε
δενδρώδεις καλλιέργειες. 

Για το πώς οι απώλειες θρεπτικών συστατικών από τα λιπά-
σµατα θα µειωθούν τουλάχιστον 50% και τα ίδια τα λιπάσµατα
τουλάχιστον κατά 20% έως το 2030. 

Για το πώς θα µπορέσουµε να µη χρησιµοποιούνται φυτοφάρ-
µακα σε ευαίσθητες περιοχές της πατρίδας µας και της Ευρώ-
πης συνολικά. Επίσης, ο κίνδυνος από τα φυτοφάρµακα και η
χρήση τους να µειωθούν κατά 50%. 

Όλα αυτά που σας λέω είναι ευρωπαϊκά κείµενα, για τα οποία
δεν έχει πει κουβέντα το Υπουργείο και ο Υπουργός. Δεν ξέρω
αν τα έχουν διαβάσει. 

Για το αν το 10% των γεωργικών εκτάσεων θα αποτελείται από
χαρακτηριστικά τοπίου υψηλής ποικιλοµορφίας. 

Θα µπορούσα να συνεχίσω σχετικά µε το τι θα κάνετε για την
αλιεία, σε συνδυασµό µε τις χρήσεις που αναπτύσσονται στο θα-
λάσσιο χωροταξικό, στη θαλάσσια περιοχή, και για το πώς θα
προστατευτούν οι ιχθυοπληθυσµοί, ζητήµατα που αναγράφονται
ξεκάθαρα στην ευρωπαϊκή στρατηγική. 

Επίσης, για την αναστροφή της µείωσης των εντόµων επικο-
νιαστών, αλλά και για το πώς θα αποκατασταθούν οι κοίτες πο-
ταµών. 

Αυτά, βέβαια, τα λέω τώρα στη Νέα Δηµοκρατία, η οποία, αντί
να κοιτάξει πώς θα αποκαταστήσουµε την οικολογική ισορροπία,
κοιτάζει πώς θα κάνει εκτροπή του Αχελώου. 

Καταλαβαίνω ότι είναι παράλογο να σας µιλάω γι’ αυτά που η
Ευρώπη θέλει, γι’ αυτά που ο αγροτικός τοµέας θέλει, όταν εσείς
είστε το παλιό κλασικό δεξιό κράτος των εξυπηρετήσεων, µε τις
µεγάλες ιδέες που δεν θα γίνουν ποτέ, αλλά που ταΐζουν τον
κόσµο της Θεσσαλίας και του κρύβουν κάτι πολύ σηµαντικό, το
ότι πλέον δεν θα έχει φορέα διαχείρισης για την Κάρλα. 

Δηλαδή, το σήµα κατατεθέν της Θεσσαλίας, η περιοχή της
Κάρλας δεν θα έχει, κύριε Χαρακόπουλε, πια σήµα κατατεθέν.
Διότι καταργείται ο φορέας της Κάρλας και ακόµα και η διοικη-
τική έδρα θα µεταφερθεί στην Αλόννησο. Αυτά δεν τα λέτε στους
αγρότες ούτε τα συζητάτε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Αντιθέτως, στο τέταρτο άρθρο του νοµοσχεδίου αναφέρετε
ότι την απογραφή του φυσικού κεφαλαίου θα κάνουν όλες µαζί
οι υπηρεσίες του Υπουργείου -δεν γνωρίζετε ότι έχετε υπηρεσία
αρµόδια γι’ αυτό, πάει καλά- και θα την κάνετε σε συνεργασία µε
τους Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών, που µε
έναν νόµο πριν από τρεις βδοµάδες κατήργησε το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος. 

Και αναρωτιέµαι. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος διάβασε το νο-
µοσχέδιο και το υπέγραψε και δεν γνωρίζει ότι αυτά που γράφει
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το άρθρο 4 έχουν καταργηθεί; Εσείς τα καταργήσαµε. Κι εσείς,
δηλαδή, θα συνεργαστείτε µε τους φορείς που καταργήσατε για
να κάνετε την απογραφή φυσικού κεφαλαίου, που υπάρχει και
διεύθυνση στο Υπουργείο και δεν την αξιοποιείτε, αλλά δηµιουρ-
γείτε ένα οριζόντιο, αν θέλετε, σύστηµα, όλοι γράφουν για τα
πάντα; Αυτό δεν υποδηλώνει στρατηγική. Αυτό δηλώνει απου-
σία.

Και το πιο σηµαντικό, βέβαια, είναι ότι και άλλα προϊόντα, όπως
παραδείγµατος χάριν τα προϊόντα του Αξιού, της περιοχής της
δικής µου, δεν θα έχουν το σήµα κατατεθέν, γιατί και ο φορέας
του Εθνικού Πάρκου Αξιού καταργείται και µαζί µε την Κερκίνη
µεταφέρουν την έδρα τους στο Λαγκαδά και τη διοίκησή τους
στην Αθήνα. 

Είναι κι αυτό που θέλατε εσείς, την ενίσχυση των ιδιωτικών λει-
τουργιών µεταφέροντας όλες τις δραστηριότητες φυσικού περι-
βάλλοντος σε ένα αθηνοκεντρικό παραµάγαζο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, έναν άλλο φορέα δηλαδή κι όχι το Υπουργείο
Περιβάλλοντος που είχε Διεύθυνση Βιοποικιλότητας. 

Και µάλιστα, εγώ καταλαβαίνω γιατί τα κάνετε όλα αυτά. Γιατί
το κλασικό δεξιό κράτος θέλει και τα ρουσφέτια στα «γαλάζια
παιδιά». Διότι έχετε προβλέψει κατάργηση του ΑΣΕΠ σ’ όλους
τους φορείς, από τη ΔΕΗ µέχρι αυτήν την Υπηρεσία Φυσικού Πε-
ριβάλλοντος, για να διορίζονται και ιδιώτες. Το έχετε περάσει
από εδώ. Αυτή είναι, όµως, η κλασσική Δεξιά.

Το ερώτηµα το δικό µας είναι γιατί άραγε δεν επενδύετε στην
αγροτική πολιτική; Γιατί δεν σας ενδιαφέρει ο µικροµεσαίος
αγρότης. Δεν σας ενδιαφέρει η παραγωγή η ελληνική. Σας εν-
διαφέρουν και το πώς πιθανά θα συγκεντροποιήσετε ιδιοκτησίες,
θα καταργήσετε τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα σε όλα τα
επίπεδα της παραγωγής και της οικονοµίας και θα ενισχύσετε
µόνο τους κολλητούς σας. 

Αυτό είναι ξεκάθαρο διότι, για µένα, είναι αστείο ότι η ενίσχυση
που δώσατε κτηνοτρόφους ήταν πολύ λιγότερη και από τα de
minimis που είχαµε δώσει εµείς εκτός πανδηµίας, αλλά και το ότι
το µόνο που βρήκατε να περάσετε από τη Βουλή την προηγού-
µενη εβδοµάδα -και το λέω γιατί ο κ. Βορίδης ήταν µαζί µου στην
εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια- ήταν πώς θα δώσετε αµνή-
στευση στους τραπεζίτες για τα δάνεια των κοµµάτων και των
µέσων ενηµέρωσης, ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ, λεφτά των
Ελλήνων πολιτών, που µπήκαν στην ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών να µην έχουν καµµία ποινική ευθύνη. Αυτό θέλετε να
κάνετε. Να τακτοποιήσετε και να καλύψετε τους κολλητούς σας. 

Και δεν συζητάτε καθόλου για τη δυνατότητα µείωσης του πε-
τρελαίου των αγροτών, που τώρα έχουµε δυνατότητα και το
έχουµε προβλέψει εµείς στον προϋπολογισµό µετά την έξοδο
από τα µνηµόνια, δεν συζητάτε για τις µικροπιστώσεις, για τη δυ-
νατότητα των συνεταιρισµών να αντικαθιστούν το µεσάζοντα.
Γιατί ακόµα και την όποια τιµή των προϊόντων δεν θα την επωφε-
ληθούν οι αγρότες, αλλά οι µεσάζοντες από τους οποίους εξαρ-
τώνται οι αγρότες, γιατί δεν έχουν ούτε την τεχνική υποστήριξη
ούτε οικονοµική υποστήριξη που θα έκαναν οι µικροπιστώσεις
και οι συνεταιρισµοί. Διότι το µόνο που προσπαθήσατε να κάνετε
ήταν να καταργήσετε τους συνεταιρισµούς ή να τους ιδιωτικο-
ποιήσετε. Ήταν το µόνο νοµοσχέδιο το οποίο φέρατε και ψηφί-
σατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξης τους κυρίου Βου-
λευτή)

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, αφορά και στη βιοµηχανική κάνναβη την
οποία ουσιαστικά αποτρέπετε, όπως και τις βοσκήσιµες γαίες
που ψευδώς αναφέρθηκε πριν ότι µε δικές σας νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες κερδίσαµε στην Ευρώπη την επέκταση των βοσκήσι-
µων γαιών.  Ήταν πρωτοβουλίες της δικής µας κυβέρνησης.
Θυµάµαι τον κ. Αποστόλου και την επέκταση του κανονισµού που
έδωσε τη δυνατότητα να υπάρχουν πολλές βοσκήσιµες γαίες για
τους Έλληνες παραγωγούς. 

Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω µε ένα ζήτηµα που αφορά τις
ΠΟΑΥ, τις Περιοχές Οργανωµένης Ανάπτυξης Υδατοκαλλιερ-
γειών. Είδα τις ρυθµίσεις που έχετε στο νοµοσχέδιο. Δεν είναι
ουσιαστικές. Θέλω να σας πω ότι δεν έχετε πολιτική ούτε γνώση
για τον συγκεκριµένο τοµέα. Διότι στην περιοχή του Θερµαϊκού
ξεκινήσαµε το 2016 τη µεγαλύτερη µετεγκατάσταση στη Μεσό-

γειο των µονάδων µυδοκαλλιεργειών για ένα προϊόν που είναι
80% εξαγωγικό. 

Κι ενώ ξεκίνησε η µετεγκατάσταση, δώσαµε την πρώτη άδεια,
την ΠΟΑΥ Πιερίας και ετοιµάσαµε τον φορέα για την περιβαλ-
λοντική µελέτη για την ΠΟΑΥ Θερµαϊκού, σήµερα πρέπει να σας
πω ότι η αντίστοιχη υπηρεσία δεν έχει προϊστάµενο, έχουν στα-
µατήσει οι µετεγκαταστάσεις, έχουµε θέµατα βιοτοξινών, δεν ξέ-
ρουν οι παραγωγοί αν θα κάνουν εξαγωγές, υπάρχουν προϊόντα
που είναι ακόµα και έξι µήνες µέσα στην θάλασσα. 

Και όλα αυτά τα διαχειρίζεστε πιθανά µε το να επεκτείνετε αυ-
θαίρετες νέες λειτουργίες στην περιοχή. Αυτή είναι η δική σας
προοπτική. Δεν έχει καµµία σχέση µε εξαγωγές, καµµία σχέση
µε περιβάλλον, καµµία σχέση µε αγωνιστικότητα της ελληνικής
κοινωνίας. Κι όλα αυτά τα σταµατήσατε µε δική σας επιλογή και
είχαν πάρει δρόµο, είχαν προχωρήσει. Ήταν η πρώτη ΠΟΑΥ που
εγκρίθηκε στην περιοχή και το κάναµε εδώ, µαζί µε τους συνα-
δέλφους µου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Όµως, θέλω να πω κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι ακούσαµε
για µία τροπολογία, που δεν ξέρω αν γνωρίζετε, η οποία αφορά
στην περιοχή της Κορώνειας. Κατατέθηκε από το Σάββατο δελ-
τίο Τύπου και την Κυριακή. Δεν ξέρω αν το έχετε υπ’ όψιν σας
εσείς ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Το ανακοίνωσε ο κ. Χα-
τζηδάκης ότι λύνουµε το πρόβληµα της Κορώνειας θα φέρουµε
τροπολογία. 

Δεν ξέρω αν µπορώ να επιφυλαχθώ να τοποθετηθώ επί της
τροπολογίας αργότερα, αλλά δεν θέλω να παραβιάσω τον Κα-
νονισµό. Όµως, αν τυχόν φέρετε τροπολογία, παρακαλώ πριν
την καταθέσετε να λάβετε υπ’ όψιν σας το δελτίο Τύπου του κ.
Καράογλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έτσι κι αλλιώς, αυτό
το θέµα είναι αύριο επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, αλλά εγώ δεν ξέρω αν θα έχω
τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι αν φέρει
αύριο τροπολογία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να µην µιλήσουµε για
κάτι που δεν υπάρχει. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, αλλά επειδή έχω δει το δελτίο
Τύπου του Υπουργείου, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εξάλλου, έχετε και ει-
σηγητή, έχετε και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Να µην µιλή-
σουµε για κάτι που δεν υπάρχει. 

Ολοκληρώστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Αν, λοιπόν, αύριο, σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου του κ. Χατζη-

δάκη, έρθει τροπολογία που µεταφέρει τις αρµοδιότητες για την
Κορώνεια στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και συζητηθεί εδώ, πα-
ρακαλώ να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι η µόνη παρουσία τελευταία
του κ. Καράογλου, του Υφυπουργού Μακεδονίας-Θράκης, ήταν
ένα δελτίο Τύπου που από ό,τι βλέπω πρέπει να είναι αρκετά
παλιό, 1 Οκτωβρίου, που ανακοινώνει τέσσερις άµεσες ενέργειες
για την Κορώνεια. Απ’ ό,τι φαίνεται, καµµία απ’ αυτές δεν έγινε
και τώρα την αρµοδιότητα την παίρνετε στο Υπουργείο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή η σταθερότητα στην πολιτική σας και η εµπιστοσύνη στα
στελέχη σας, κυριολεκτικά µε εκπλήττει. Ξέρετε, όµως, γιατί δεν
το κάνουµε παραπάνω θέµα; Γιατί ξέρουµε ότι ποτέ δεν είχατε
το µάτι σας ούτε προς τη Θεσσαλονίκη ούτε προς τη Μακεδονία.
Και το Γραφείο Πρωθυπουργού στη Θεσσαλονίκη ακόµα αγνο-
είται, όπως και το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης. 

Τουλάχιστον, όµως, ας βοηθήσουµε το ελληνικό περιβάλλον,
γιατί το master plan της Κορώνειας ο ΣΥΡΙΖΑ το έκλεισε µε δη-
µόσιους πόρους, γιατί κι αυτό το είχατε παρατήσει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Λαζαρίδης.

Όσοι δεν ήταν το πρωί, πρέπει να ξέρετε ότι στις 18:00’ολο-
κληρώνεται η συνεδρίαση και όσοι συνάδελφοι δεν µιλήσουν

13960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µέχρι τότε, θα προηγηθούν αύριο στην κατ’ άρθρον συζήτηση. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Και αυτοί που είναι αύριο στον

κατάλογο πότε θα µιλήσουν; Γιατί και αύριο θα τελειώσουµε στις
19:00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακούστε. Αύριο θα
αρχίσει κανονικά η συζήτηση επί των άρθρων. Θα τοποθετηθούν
οι εισηγητές, έτσι προβλέπεται, και µετά ο κατάλογος ανοίγει µε
προηγούµενους τους Βουλευτές που µπορεί να µην µιλήσουν
σήµερα.

Αν, όµως, κάνουµε µία καλή προσπάθεια, µπορεί και να µιλή-
σουν. Έτσι παρατηρώ εγώ. 

Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Φάµελλε, µας περιγράψαµε αυτά τα οποία µάλλον δεν

προλάβατε να κάνετε τρεισήµισι-πέντε χρόνια στην κυβέρνηση. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιστροφή

στην κανονικότητα µε τις αναγκαίες προσαρµογές αποδεικνύει
ότι το σχέδιο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για την ανάταξη όλων
των παραγωγικών τοµέων της χώρας βρίσκεται σε πλήρη εξέ-
λιξη. Επιβεβαιώνει ότι δεν χωρούν καθυστερήσεις στον εκσυγ-
χρονισµό του κράτους, δεν χωρούν δικαιολογίες για τη µη
διόρθωση παθογενειών. Δεν χωρούν παλινωδίες στη συνολική
ανάπτυξη της χώρας και σ’ αυτήν το συνολικό όραµα για την ανά-
πτυξη του πρωτογενούς τοµέα αναδεικνύεται στο νέο στοίχηµα
της χώρας.

Τι εννοώ; Ένα από τα πρώτα συµπεράσµατα που βγάζει κά-
ποιος από την υγειονοµική κρίση του Covid-19 είναι ότι έχει σο-
βαρές και απρόβλεπτες επιπτώσεις σε ευρύτατο φάσµα
οικονοµικών δραστηριοτήτων σ’ ολόκληρο τον πλανήτη. Ένα
ακόµα συµπέρασµα που µπορεί να βγει µε ασφάλεια είναι ότι
όσο λιγότερο εξαρτηµένη είναι µία οικονοµία από έναν τοµέα ή
κλάδο τόσο πιο εύκολα και γρήγορα µπορεί να βρει διεξόδους
ανάπτυξης και επανεκκίνησης για την επόµενη µέρα.

Στη χώρα µας ο τριτογενής κλάδος, ο κλάδος των υπηρεσιών,
µέσα στις οποίες είναι και ο τουρισµός, αποτελεί το 70% του ΑΕΠ
της χώρας. Για να µειωθούν οι δεδοµένες επιπτώσεις στον κλάδο
του τουρισµού χρειάζεται να βάλουµε µία νέα λέξη στο λεξιλόγιο
της πολιτικής µας στοχοθεσίας. Ποια είναι αυτή; Η λέξη διαφο-
ροποίηση. Η ελληνική οικονοµία χρειάζεται άµεσα και επιτακτικά
διαφοροποιηµένες πηγές εσόδων. 

Την απάντηση σ’ αυτή την ανάγκη µπορεί κάλλιστα να δώσει
ο κοιµώµενος γίγαντας της ελληνικής οικονοµίας, ο πρωτογενής
τοµέας. Ο πρωτογενής τοµέας συµµετέχει µε 4% στο ΑΕΠ, ενώ
µαζί µε τη µεταποίηση φτάνει στο 8% του ΑΕΠ. Στόχος µας πρέ-
πει να είναι να φτάσουµε τον πρωτογενή τοµέα στο 20% του ΑΕΠ
της χώρας µε όρους και προϋποθέσεις καινοτοµίας, υλοποιών-
τας εµπροσθοβαρείς ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι κάνουµε µε το παρόν σχέδιο
νόµου; Βάζουµε τις βάσεις για να κερδίσουµε αυτό το στοίχηµα.
Περιγράφουµε και ορίζουµε µε σαφήνεια και λειτουργικότητα το
όραµά µας για το µέλλον όλων σχεδόν των κλάδων του πρωτο-
γενούς τοµέα στη χώρα µας. Κάνουµε ένα ουσιαστικό βήµα προς
την κατεύθυνση της απόρριψης των βαριδιών που εµπόδιζαν
µέχρι σήµερα τον πρωτογενή τοµέα να αποδείξει και να επιδείξει
τον δυναµισµό του, να αναδείξει το συγκριτικό του πλεονέκτηµα
ως φορέας ανάπτυξης της χώρας. Πρόκειται για ένα γνήσια πρα-
κτικό σχέδιο νόµου. Απλουστεύει, θεραπεύει, βελτιώνει, απελευ-
θερώνει.

Οι καινοτοµίες του σχεδίου νόµου είναι πολλές και σηµαντικές.
Για παράδειγµα, το ψηφιακό µελισσοκοµικό µητρώο µάς επιτρέ-
πει να στηρίξουµε αυτούς που πραγµατικά είναι µελισσοκόµοι.
Ταυτόχρονα, αποτρέπει την εισαγωγή αµφιβόλου ποιότητας µε-
λιού το οποίο νοθεύεται και πωλείται ως ελληνικό. Η ολοκληρω-
µένη ρύθµιση των θεµάτων του δικτύου γεωργικής λογιστικής
πληροφόρησης αποτελούν ένα µόνο δείγµα της συνολικής προ-
σαρµογής στη ρεαλιστική και καινοτόµα διαχείριση του αγροτι-
κού προϊόντος. 

Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου που µε κάνει να αισθάνοµαι
ότι µπορώ να µεταφέρω καλά νέα στην Καβάλα, να ενηµερώσω,
να προσφέρω κίνητρα και να στηρίξω αξιόπιστα όλους όσοι
ασχολούνται µε τη γεωργία, την αλιεία, την κτηνοτροφία, την µε-

λισσοκοµία, την υδατοκαλλιέργεια. Τι θα πω στον Σταύρο στην
Κεραµωτή, στον Κώστα στη Νέα Καρυά, στον Βαγγέλη στη
Θάσο, στον Αλέκο στο Ποδοχώρι; Θα τους πω για την απλοποί-
ηση της διοικητικής διαδικασίας αξιολόγησης νέων τύπων λιπα-
σµάτων που προέρχονται από αστικά ή βιοµηχανικά απόβλητα,
θα τους πω για την αποσαφήνιση αλλά και την βελτίωση της νο-
µοθεσίας για τις έγγειες βελτιώσεις, θα τους πω για την παρά-
ταση της προθεσµίας έως τέλος Δεκεµβρίου του 2020 για την
έκδοση άδειας εγκατάστασης κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων,
θα τους πω για τη δυνατότητα ενίσχυσης µε επιπρόσθετο προ-
σωπικό του νοµικού τµήµατος του ΕΛΓΑ προκειµένου να επιτα-
χύνονται οι χρονοβόρες διαδικασίες.

Αλλά και σε όλους τους συµπολίτες µου καταναλωτές θα πω
για τις πρόνοιες που περιέχει για την αντιµετώπιση της µάστιγας
των ελληνοποιήσεων. Η καταπολέµηση της µάστιγας των ελλη-
νοποιήσεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την οποία είχε δε-
σµευτεί προεκλογικά και κατ’ επανάληψη ο Πρωθυπουργός κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης, τώρα γίνεται πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το σχέδιο νόµου µας δίνει
µια εξαιρετική αφορµή να δούµε τα επόµενα βήµατά µας πάνω
στην κατεύθυνση που χαράσσουµε σήµερα, να δούµε µια σειρά
µεταρρυθµίσεων οικονοµικής µόχλευσης και επενδύσεων, να
επενδύσουµε στην αλλαγή του αγροδιατροφικού µοντέλου µε
στροφή στην εξωστρέφεια και στην κατανάλωση. Και επιπλέον
να συνδέσουµε την πρωτογενή παραγωγή µε τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας στο πλαίσιο της κυκλικής οικονοµίας και της
προστασίας του περιβάλλοντος, αλλά ταυτόχρονα και µε τον
τουρισµό και τη χηµική-φαρµακευτική βιοµηχανία. Να δούµε την
αλλαγή ποικιλιακής σύνθεσης καλλιεργειών µε στόχο τη δωδε-
κάµηνη διάθεση, αλλά και την υιοθέτηση νέων καινοτοµικών µε-
θόδων σε συνεργασία µε πανεπιστήµια και ερευνητικούς φορείς.
Να προωθήσουµε συστήµατα βιοαερίου µε πρώτη ύλη τα γεωρ-
γικά υπολείµµατα και την καθιέρωση ανάκτησης συστατικών,
αλλά και τις ενεργειακές κοινότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη του αγροτικού
τοµέα στην Ελλάδα ήταν ούτως ή άλλως µια αναγκαιότητα. Στην
παρούσα συγκυρία ωστόσο οφείλει να αποτελέσει πολιτική προ-
τεραιότητα. Η σχέση του πρωτογενούς τοµέα και της τοπικής
ανάπτυξης είναι άρρηκτη και διαχρονική. Τώρα οφείλει να γίνει
άµεσα δοµική εθνική πολιτική.

Κλείνοντας, υπενθυµίζω την προεκλογική δέσµευση της Νέας
Δηµοκρατίας που οφείλει στην παρούσα συγκυρία να αποτελέσει
άµεση πολιτική προτεραιότητα για να συµβάλει πιο ενεργά και
πιο δοµικά στην επόµενη µέρα της οικονοµικής επανεκκίνησης,
να σηµατοδοτήσει µια ακόµα δέσµη κρίσιµων µεταρρυθµίσεων
ενισχύοντας και την εικόνα του ευρύτερου εθνικού επενδυτικού
περιβάλλοντος τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. Και
αυτό πρέπει να γίνει µε αποφασιστικότητα, µε σχέδιο και δυνα-
µισµό, χωρίς καθυστερήσεις, χωρίς «ναι µεν αλλά». 

Αυτό κάνουµε σήµερα και µ’ αυτό περιγράφουµε το αύριο του
πρωτογενούς τοµέα, ένα αύριο που πέρα από περήφανους οφεί-
λει να µας βρίσκει και σύµφωνους.  Είναι προφανές ότι υπερψη-
φίζω το σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Λα-
ζαρίδη για την τήρηση του χρόνου.

Και καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ζέττα Μακρή. Περιµένετε λιγάκι να κάνουµε την υγειονοµική τα-
κτοποίηση του Βήµατος. 

Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ταχύτητα στον προγραµµατισµό, εξαιρετική µεθοδικότητα και

προσήλωση στο στόχο χαρακτηρίζουν τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μάκη Βορίδη, την παρούσα Υφυ-
πουργό κ. Αραµπατζή, καθώς και τους συνεργάτες τους, προκει-
µένου να υλοποιηθούν οι προεκλογικές δεσµεύσεις του
Κυριάκου Μητσοτάκη για µεταρρυθµίσεις στον πρωτογενή τοµέα
µε στόχο την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και τη µετάβαση
σε ένα νέο εκσυγχρονιστικό πρότυπο αγροτικής, κτηνοτροφικής
και αλιευτικής επιχειρηµατικότητας.  
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Έτσι, σε λιγότερο από τρεις µήνες από την επικύρωση από το
ελληνικό Κοινοβούλιο του πυρήνα των µεταρρυθµίσεων αυτών
της οργάνωσης του συνεταιριστικού αγροτικού κινήµατος, το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έρχεται µε τη νέα
ερανιστική νοµοθετική του πρωτοβουλία να βάλει τέλος σε χρο-
νίζουσες παθογένειες και αρρυθµίες, να τακτοποιήσει εκκρεµή
ζητήµατα, που δηµιουργήθηκαν ή που δεν επιλύθηκαν κατά την
περίοδο της προηγούµενης διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, να κα-
λύψει νοµοθετικά κενά και να διορθώσει αστοχίες σε ένα ευρύ
φάσµα µε στόχο την ανασυγκρότηση του πρωτογενούς τοµέα
και την ανάδειξή του σε έναν από τους βασικούς µοχλούς ανά-
πτυξης της οικονοµίας, αλλά και της παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης της χώρας.

Κυρίως όµως η εξαιρετικά φιλόδοξη ατζέντα του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων -που είναι και η προγραµµα-
τική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας- παίρνει πλέον σάρκα και
οστά µε την εισαγωγή νέων καινοτόµων νοµοθετικών ρυθµίσεων,
που απουσίαζαν όλα αυτά τα χρόνια από τη συλλογιστική και την
πρακτική του και καθιστούσαν τον πρωτογενή τοµέα αναχρονι-
στικό και στάσιµο.

Ενδεικτική απαρίθµηση: Η συνολική ρύθµιση των θεµάτων του
δικτύου γεωργικής λογιστικής πληροφόρησης µε την οποία τρο-
ποποιούνται και συµπληρώνονται σχετικές διατάξεις µε τη λει-
τουργία και το έργο της Εθνικής Επιτροπής Δικτύου Γεωργικής
Λογιστικής Πληροφόρησης. Η δηµιουργία και λειτουργία του Με-
λισσοκοµικού Μητρώου, δηλαδή, της καθιέρωσης ενός ενιαίου
και οργανωµένου συστήµατος καταγραφής, απογραφής και ταυ-
τοποίησης όλων των µελισσοκόµων και του µελισσοκοµικού κε-
φαλαίου καθώς και η θέσπιση ατοµικής µελισσοκοµικής
ταυτότητας. Η ρύθµιση του θεσµικού πλαισίου που αφορά σε
κτηνιατρικά φάρµακα. Η εισαγωγή διατάξεων για τη ρύθµιση της
αλιείας, την ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών, την επιβολή, όταν
συντρέχει λόγος, κυρώσεων σε βάρος αλιευτικών σκαφών, αλλά
και η ρύθµιση θεµάτων λειτουργίας περιοχών οργανωµένης ανά-
πτυξης υδατοκαλλιεργειών. Η εισαγωγή και διευθέτηση της ροής
των διαδικασιών για τη δροµολόγηση της συλλογής και διαχεί-
ρισης νεκρών ζώων µέσω των αποκεντρωµένων περιφερειών.
Έκανε εκτενή αναφορά σ’ αυτήν την ντροπή ο Υπουργός στην
οµιλία του. Η τακτοποίηση µε τροπολογία της ενίσχυσης της
απασχόλησης στον πρωτογενή τοµέα και η διαµόρφωση ενός
ολοκληρωµένου νοµικού πλαισίου ώστε να αντιµετωπιστούν τα
προβλήµατα που προκάλεσε η πανδηµία, όπως είναι η διευθέ-
τηση του θέµατος των µετακλητών εργατών γης. Απαραίτητη πε-
ρισσότερο από ποτέ αυτή η διευθέτηση τώρα κατά την περίοδο
συγκοµιδής των φρούτων και η εξεύρεση λύσης στο θέµα της
ασφάλισής τους. Η δυνατότητα να µπορούν να εργαστούν ως
εργάτες γης άνθρωποι που λαµβάνουν επίδοµα ανεργίας, χωρίς
να διακόπτεται η παροχή του. Η λήψη µέτρων στήριξης των συν-
ταξιούχων του ΟΓΑ καθώς και των συνταξιούχων άλλων φορέων
συµπεριλαµβανοµένου και του δηµοσίου, προκειµένου να απα-
σχολούνται ως αγρότες, µελισσοκόµοι, κτηνοτρόφοι και αλιείς,
χωρίς να µειώνεται η σύνταξή τους, εφόσον βεβαίως το εισό-
δηµά τους από αγροτική δραστηριότητα δεν υπερβαίνει το ποσό
των 10.000 ευρώ. 

Βεβαίως, η κορωνίδα όλων των διατάξεων του παρόντος νο-
µοσχεδίου, η οποία και αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα της κυ-
βερνητικής πολιτικής, είναι η καταπολέµηση του ζητήµατος των
παράνοµων ελληνοποιήσεων, µε συστηµατική αντιµετώπιση,
καθώς η δίωξη και η τιµωρία παρανόµων συµπεριφορών για
πρώτη φορά θα γίνεται σε στενή συνεργασία µε τους ελεγκτι-
κούς φορείς. Η ελληνοποίηση των προϊόντων, ιδιαίτερα των προ-
ϊόντων µε ονοµασία προέλευσης -τα γνωστά σε όλους ΠΟΠ-
αποτελούν µάστιγα, που εδώ και πολλά χρόνια πλήττει το γεωρ-
γικό εισόδηµα, εξαπατά τον καταναλωτή και αφαιµάζει την εθνική
οικονοµία, γιατί δηµιουργείται αθέµιτος ανταγωνισµός, παράνο-
µος πλουτισµός και αισχροκέρδεια από τους επιτήδειους, που
βαφτίζουν τα προϊόντα ελληνικά, σε βάρος των νοµοταγών πα-
ραγωγών, σε βάρος των καταναλωτών, σε βάρος της δηµόσιας
υγείας, σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. 

Η διαχείριση για πρώτη φορά του αξιόποινου της παραβίασης
των προστατευόµενων προϊόντων µε ονοµασία προέλευσης, µε

την εισαγωγή βαρέων ποινικών και διοικητικών κυρώσεων, όπως
επίσης και η αυστηροποίηση του εύρους των διοικητικών προ-
στίµων που αφορούν στον τοµέα τροφίµων για παραβάσεις σχε-
τικά µε τον τρόπο παραγωγής, προέλευσης ή µεταποίησης έχουν
ως στόχο να σπάσουν το χρονίζον απόστηµα των ελληνοποι-
ήσεων, θέτοντας επιτέλους αποτελεσµατικό κανονιστικό και θε-
σµικό πλαίσιο. Επιπρόσθετο µέτρο προς την κατεύθυνση της
πάταξης των ελληνοποιήσεων αποτελεί και η ένταξη των επιχει-
ρήσεων παραγωγής και εµπορίας αυγών κατανάλωσης στη νέα
βάση δεδοµένων «ΑΡΤΕΜΙΣ» για τον αποτελεσµατικό έλεγχο ισο-
ζυγίων ιχνηλασιµότητας και την αντιµετώπιση των αθέµιτων πρα-
κτικών, ιδίως των ελληνοποιήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εφαρµογή των σύγχρονων τά-
σεων και πολιτικών στη γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία
αποτελεί εξαιρετικά µεγάλη πρόκληση, καθώς το εγχείρηµα χα-
ρακτηρίζεται από µεγάλη δυσκολία. Ταυτόχρονα όµως αποτελεί
και µια τεράστια ευκαιρία. Με το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκεται
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η διαµόρ-
φωση ενός σύγχρονου και ανταγωνιστικού πρωτογενούς τοµέα,
που θα παράγει ποιοτικά προϊόντα, µειώνοντας ταυτόχρονα το
κόστος παραγωγής, ενώ θα βρίσκεται στην πρώτη γραµµή του
αναπτυξιακού σχεδίου για το µέλλον της χώρας. Ταυτόχρονα, µε
την εφαρµογή του, η γεωργία, η αλιεία και η κτηνοτροφία θα
µπορέσουν να αναδειχθούν ως βασικοί πυλώνες για την οικονο-
µική ανάπτυξη της υπαίθρου και την αύξηση του ποσοστού συµ-
µετοχής της αγροτικής περιοχής παραγωγής στο ΑΕΠ. 

Άλλωστε, και µόνο η διάταξη για τη λήψη αποτελεσµατικών µέ-
τρων κατά της πληγής των ελληνοποιήσεων, δίνει µια ξεχωριστή,
µεγάλη και βαρύνουσα προστιθέµενη αξία στη συγκεκριµένη νο-
µοθετική πρωτοβουλία, αφού αποτελεί αφ’ ενός πλήρη απόδειξη
αλλά συγχρόνως και ασφαλή εγγύηση για την αλλαγή νοοτρο-
πίας και τη σύγχρονη πορεία προς µια αναπτυξιακή επιτάχυνση
και βιωσιµότητα στην παγκόσµια απαιτητική και ανταγωνιστική
αγορά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε θερµά
και για την οικονοµία του χρόνου, όχι µόνο για την τήρησή του,
µας δίνετε και περιθώριο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κώστας Ζαχα-
ριάδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ.

Οφείλουµε µια βαθιά υπόκλιση στον αγροτικό κόσµο, που µέσα
στην καραντίνα δούλευε και εκτίθετο και κινδύνευε για να µπορέ-
σει να είναι όρθια η εφοδιαστική αλυσίδα, για να µπορούν να
υπάρχουν προϊόντα στα σούπερ µάρκετ, στις λαϊκές αγορές, στα
µπακάλικα, στα µανάβικα της γειτονιάς. Χωρίς αυτούς τους αν-
θρώπους η ζωή µας θα ήταν αβίωτη, χωρίς αυτούς δεν θα µπο-
ρούσαµε να είχαµε πετύχει. Γι’ αυτούς δεν αρκεί το αυτονόητο
χειροκρότηµα, αλλά πρέπει την επόµενη µέρα, τώρα δηλαδή, να
διασφαλίσουµε την υγεία τους, το εισόδηµά τους, τον εκσυγχρο-
νισµό των υποδοµών τους. Είναι πλέον σαφές, µετά από τη δε-
καετή οικονοµική περιδίνηση της περιόδου 2008-2018, τη νέα
οικονοµική περιδίνηση λόγω της οικονοµικής σάρωσης της παν-
δηµίας, ότι µπαίνουν αµείλικτα ερωτήµατα για το παραγωγικό µον-
τέλο, για τη µεσοµακροπρόθεσµη διάρθρωση της οικονοµίας της
χώρας αλλά και της Ευρωζώνης. Η µονοκαλλιέργεια των υπηρε-
σιών, του τουρισµού και της εστίασης, η µη διασπορά επενδεδυ-
µένου κεφαλαίου στη χώρα θα µας κοστίσει πάρα πολύ ακριβά.
Κι όµως, µπορούσαµε και µπορούµε διαφορετικά. Κι όµως µπο-
ρούσαµε και µπορούµε καλύτερα. Η παγκόσµια οικονοµία αλλάζει
και θα αλλάξει και είναι πιθανή την επόµενη περίοδο µια µερική
αποπαγκοσµιοποίηση της παραγωγής και της κατανάλωσης, µε
ενίσχυση των περιφερειακών και τοπικών οικονοµιών. 

Το µεγάλο ερώτηµα, λοιπόν, σ’ αυτήν τη µεταβατική περίοδο
είναι τι θέλει, τι διεκδικεί η χώρα µας, η Ελλάδα, για τον εαυτό
της και τη θέση της µέσα στην Ευρώπη. Σε αυτήν την κουβέντα
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η αγροτική οικονοµία, η παραγωγή,
συναντιέται µε την κλιµατική αλλαγή, τα ακραία και πυκνά κατα-
στροφικά καιρικά φαινόµενα, τις µεγάλες αλλαγές που συντε-
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λούνται στα αποθέµατα των υδάτων, την παραγωγικότητα των
εδαφών, την ανθεκτικότητα των καλλιεργειών. Ποιο λοιπόν είναι
το σχέδιο της Ελλάδας και ποιο είναι το σχέδιο της Ευρώπης; Οι
αγρότες, οι αλιείς, οι αγροτικοί συνεταιρισµοί δυστυχώς ήταν
από τους τελευταίους ΚΑΠ που εντάχθηκαν στο πακέτο στήριξης
της Κυβέρνησης απέναντι στις επιπτώσεις της πανδηµίας και µά-
λιστα µετά από ισχυρές πιέσεις της κοινωνίας και της αντιπολί-
τευσης. Θα µου πείτε να µη γκρινιάζω διότι µπήκαν. Βέβαια
κάποιος µπορεί να πει ότι αν δεν φωνάζαµε και κάποιοι ίσως να
µην έµπαιναν, αλλά το ζήτηµα δεν είναι εκεί. Το ζήτηµα είναι ότι
απουσιάζει παντελώς η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα από την
Κυβέρνηση. Η αγροτιά απουσιάζει και από την εκφορά του δη-
µόσιου λόγου, αλλά κυρίως από το πρόγραµµα. Τι γίνεται λοιπόν
µε τις εκκρεµείς πληρωµές του ΕΛΓΑ; Αυτό το νοµοσχέδιο δεν
απαντά. Υπάρχει πλήθος ζηµιών στη χώρα. Δεν υπάρχει στη
φάση που βρισκόµαστε η πολυτέλεια καθυστερήσεων. Κάθε
µέρα κοστίζει και καταστρέφει. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία µίλησε καθαρά για τον κτη-
νοτρόφο, τον αγρότη, τον αλιέα. Μιλήσαµε συγκεκριµένα και κο-
στολογηµένα. Στο πρόγραµµα «Μένουµε Όρθιοι» οι γεωργοί, οι
κτηνοτρόφοι και οι αλιείς δεν είναι αόρατοι. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία θεωρεί ότι η χρηµατοδότηση του προγράµµατος
στήριξης του αγροτικού τοµέα µε εθνικούς πόρους 150 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, που ανακοίνωσε η Κυβέρνηση, υπολείπεται σαφώς
των αναγκών. Οι πληττόµενες αγροτικές επιχειρήσεις και οι συ-
νεταιρισµοί καλύπτονται, κατά τη γνώµη µας, πλήρως από την
οµπρέλα βασικών οριζόντιων µέτρων που ανακοινώσαµε στο
πρόγραµµα «Μένουµε Όρθιοι», δηλαδή από τη µη επιστρεπτέα
νέα ενίσχυση και την αναπλήρωση του µισθολογικού κόστους,
και οι αγρότες ως φυσικά πρόσωπα καλύπτονται από τις προ-
βλέψεις του εισοδήµατος έκτακτης ανάγκης. 

Εποµένως, αυτό το οποίο εισηγούµαστε -και καλό θα είναι να
το υιοθετήσετε- είναι άµεσα µέτρα ύψους 300 εκατοµµυρίων
ευρώ, που ανακοινώσαµε την προηγούµενη βδοµάδα, και είναι
επιπλέον αυτών τα οποία είχαν ανακοινωθεί µέσω των εργαλείων
του προγράµµατος «Αγροτικής Ανάπτυξης και Χρηµατοδοτικών
Εργαλείων της Αναπτυξιακής Τράπεζας», που έτσι κι αλλιώς
είχαν προβλεφθεί πριν από το ξέσπασµα της πανδηµίας. Οι επι-
πλέον πόροι που πιθανόν να µπορέσουν να προέλθουν από τα
ευρωπαϊκά κονδύλια, τα οποία φαίνεται ότι είναι εφικτό να συµ-
φωνηθούν µεταξύ των ευρωπαϊκών θεσµών, θα πρέπει να έχουν
στο επίκεντρό τους και τον αγροτικό κόσµο, και όχι να έχουµε
µία κατανοµή που θα ξεχνάµε τις ανάγκες του παρόντος και του
µέλλοντος, του παραγωγικού και του καταναλωτικού µοντέλου
που θέλουµε να φτιάξουµε για τη χώρα, για να διορθώσουµε ατέ-
λειες και αδυναµίες που δηµιουργούν πρόβληµα.

Στον υπόλοιπο χρόνο που µου αποµένει θέλω να θέσω κι ένα
θέµα το οποίο είναι εκτός ύλης νοµοσχεδίου, αλλά νοµίζω ότι
είναι εντός κοινωνικής ύλης. Η τραγική ιστορία του Τζορτζ Φλόιντ
ξεπερνά αυτές τις µέρες τα σύνορα των Ηνωµένων Πολιτειών.
Φτάνει σ’ όλο τον κόσµο, γιατί µαζί µε τον ρατσισµό αναδεικνύει
και τις ανισότητες, που βαθαίνουν όλο και περισσότερο. Η ιστο-
ρία αυτού του ανθρώπου αφορά όλες τις κοινωνίες, αφορά
στους φτωχούς, στους αδύναµους, στους κατατρεγµένους, στα
θύµατα των πολέµων, στους πρόσφυγες, στους πρόσφυγες της
φτώχειας, δηλαδή στους µετανάστες, στα θύµατα της ρατσιστι-
κής βίας, της µισαλλοδοξίας, της µισανθρωπιάς, της κοινωνικής
περιθωριοποίησης. Αφορά και την Ελλάδα.

Το ερώτηµα λοιπόν «Ποιος θα είναι ο επόµενος;» είναι υπαρκτό
παντού στον κόσµο. Θα είναι ένας διαδηλωτής εργαζόµενος; Θα
είναι ένας νέος ο οποίος έχει διαφορετική εµφάνιση ή διαφορε-
τική επιλογή προτιµήσεων; Ο Κρητικός που µοιάζει µε Πακι-
στανό, όπως συνέβη πριν από λίγες µέρες στην Κρήτη, µπορεί
να είναι;

Κοιτάξτε τι έγραψε ο Νίκος Αλιβιζάτος, ο Πρόεδρος της Άτυ-
πης Επιτροπής Παρακολούθησης Αστυνοµικής Βίας, µεταξύ
άλλων παραδίδοντας την έκθεσή του: «Η κατά σύστηµα παρα-
κώληση των ΕΔΕ και των λοιπών ανακρίσεων εντός του αστυνο-
µικού τµήµατος οδηγεί στο να µην αποδίδονται ευθύνες. Η
ατιµωρησία, όµως, αυτή έχει προφανείς παρενέργειες, διαιωνίζει
τις απαράδεκτες και καταδικαστέες πρακτικές».

Η Ελλάδα, λοιπόν, η χώρα µας, έχει µπει σε έναν νέο κύκλο
ανασφάλειας, οικονοµικής δυσπραγίας, διεύρυνσης των ανισο-
τήτων, κρίσης στη διαχείριση των µεταναστατευτικών-προσφυ-
γικών ροών και ξαφνικά µαθαίνουµε ότι αυτή η επιτροπή έχει
ολοκληρώσει το έργο της από τις 4 Μαΐου, παραδίδοντας µάλι-
στα το πόρισµα στον Υπουργό. 

Πότε θα δοθεί στη δηµοσιότητα το πόρισµα; Γιατί το πόρισµα
δεν έχει δοθεί ακόµα; Τι θα γίνει στη συνέχεια; Ζούµε σε έναν
κόσµο που δοκιµάζεται και σε µία Ελλάδα που δοκιµάζεται δεύ-
τερη φορά µέσα σε µία δεκαετία, σε µία κοινωνία που µπορούν
να γεννηθούν συγκρούσεις και εντάσεις.

Για εµάς οδηγός πρέπει να είναι το δηµοκρατικό µέτρο, η προ-
στασία των αδύναµων µέσα από θεσµούς και συλλογικές πρω-
τοβουλίες για να µην αναρωτιόµαστε αύριο ποιος θα είναι ο
επόµενος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας την απέλ-
πιδα προσπάθεια της Αντιπολίτευσης να υποτιµήσει τόσο τον
όγκο και την ποιότητα του νοµοθετικού έργου της παρούσας πο-
λιτικής ηγεσίας όσο βεβαίως και κυρίως τη στρατηγική του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, απλά να θυµίσω για την ιστο-
ρία ότι το πρώτο νοµοσχέδιο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ επί των θε-
µάτων της αγροτικής ανάπτυξης ήταν σχεδόν έναν χρόνο µετά
τη θητεία σας και συγκεκριµένα στις 4-12-2015, µε µόνη ουσια-
στική ρύθµιση, επί τα χείρω βεβαίως, αυτή της παράτασης των
προθεσµιών ολοκλήρωσης των διαχειριστικών σχεδίων βόσκη-
σης. Και, αν ενθυµούµαι καλώς, συνολικά τα νοµοσχέδια τα
οποία «κατέβασε» η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για τα
αγροτικά θέµατα δεν ξεπερνούσαν τα τρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λοιπόν, η συζήτηση για το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
στην Εθνική Αντιπροσωπεία συµπίπτει µε µια πραγµατικά ιστο-
ρική, µια εξαιρετικά θετική για τη χώρα µας, την ελληνική οικο-
νοµία και ιδιαίτερα τον αγροδιατροφικό τοµέα εξέλιξη, τη
µεγαλύτερη ιστορικά χρηµατοδότηση της χώρας µας από την
Ευρωπαϊκή Ένωση της τάξης των 55 έως 60 δισεκατοµµυρίων
έως το 2027. 

Με δεδοµένο µάλιστα ότι ένα µεγάλο µέρος από αυτά τα χρή-
µατα θα κατευθυνθεί σε δράσεις και πρωτοβουλίες που αµέσως
ή εµµέσως επηρεάζουν την αγροτική οικονοµία, γίνεται εύκολα
αντιληπτό ότι προφανώς δεν θα έχουµε ξανά τέτοια µεγάλη ευ-
καιρία να καταστήσουµε τον πρωτογενή τοµέα πρωταγωνιστή
της ελληνικής οικονοµίας όχι µε λόγια, βεβαίως, αλλά µε έργα
και να τον θεµελιώσουµε ξανά πάνω σε γερές βάσεις, όπως η
αυξηµένη παραγωγικότητα, η ισχυρότερη εξωστρέφεια, η ψη-
φιοποίησή του και η υιοθέτηση εφαρµογών γεωργίας ακριβείας,
η σύνδεσή του µε τη µεταποίηση, η ποιότητα, η πιστοποίηση, η
καινοτοµία, τα µεγαλύτερα και ισχυρότερα συλλογικά σχήµατα
για την αναγκαία επίτευξη οικονοµιών κλίµακος και τη µείωση
του κόστους παραγωγής, της διαπραγµατευτικής ισχύος των
συλλογικών σχηµάτων στις αγορές. 

Αυτή λοιπόν, είναι η µεγάλη εικόνα για την ελληνική γεωργία.
Σε αυτήν τη µεγάλη εικόνα προσθέτουµε σήµερα µε το παρόν
νοµοσχέδιο πολλές νέες ψηφίδες. Ουσιαστικές διαρθρωτικές πα-
ρεµβάσεις, ένας ακόµα κρίκος στην αλυσίδα του ολοκληρωµέ-
νου σχεδίου που εφαρµόζουµε από την πρώτη µας ηµέρα στο
Υπουργείο υπό την ηγεσία του Υπουργού κ. Μάκη Βορίδη. 

Συνεπώς οι διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο µε
κορωνίδα την αντιµετώπιση της µάστιγας των ελληνοποιήσεων,
απέχουν παρασάγγας από το να είναι σκόρπιες, όπως µε απα-
ξίωση στα όρια της αλαζονείας σπεύσατε να τις χαρακτηρίσετε,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Βεβαίως την ίδια στιγµή ο παρα-
γωγικός κόσµος της χώρας σχεδόν οµόθυµα, όπως αποδείχθηκε
από την ακρόαση φορέων, τις επικροτεί και τις επιζητούσε επί
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σειρά ετών, αλλά, βλέπετε, σκόνταφτε στον τοίχο της δικής σας
αβελτηρίας.

Μακριά από εµάς η δίκη προθέσεων, αλλά η ιστορία, κυρίες
και κύριοι, δεν αλλάζει και δυστυχώς για εσάς του ΣΥΡΙΖΑ δεν
είµαστε στο 2014, αλλά στο 2020. Πριν από έξι χρόνια µπορού-
σατε, ενδεχοµένως, να επικαλεστείτε ότι δεν είχατε ακόµα ασκή-
σει εξουσία. Τώρα, όµως έχετε τεσσεράµισι χρόνια, πενήντα
τέσσερις ολόκληρους µήνες, κυβερνητικής θητείας στην πλάτη
σας. 

Τι κάνατε, λοιπόν, για να αντιµετωπίσετε τις ελληνοποιήσεις;
Το απόλυτο µηδέν. Το είπαµε διεξοδικά στην επιτροπή. Όχι µόνο
µείνατε αδρανείς και απαθείς, όχι µόνο κλείνατε προκλητικά, θα
έλεγα, τα µάτια σε ό,τι παράνοµο γινόταν στην αγορά εις βάρος
βεβαίως των παραγωγών, των νοµοταγών επιχειρηµατιών και συ-
νολικά της ελληνικής οικονοµίας, αλλά στην πράξη αφήσατε τις
ελληνοποιήσεις να θεριέψουν.

Το αποτέλεσµα το συναισθάνθηκαν δυστυχώς όλοι οι παρα-
γωγοί και κυρίως οι κτηνοτρόφοι στην τσέπη τους. Τρανό παρά-
δειγµα το αιγοπρόβειο γάλα, οι τιµές του οποίου κατέρρευσαν
οδηγώντας ένα µεγάλο τµήµα κτηνοτρόφων εκτός της παραγω-
γής.

Γι’ αυτό και ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
διαβλέποντας εγκαίρως την κρισιµότητα αυτού του ζητήµατος
ανήγαγε την αντιµετώπιση των ελληνοποιήσεων ως στρατηγική
προτεραιότητα της Κυβέρνησης και βεβαίως του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης.

Για πρώτη φορά, λοιπόν, νοµοθετείται τέτοια αυστηροποίηση
του κυρωτικού πλαισίου σε βάρος των ελληνοποιητών. Για πρώτη
φορά τα προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ, ο εθνικός αυτός αγροτικός
µας πλούτος τυγχάνει τέτοιας ποινικής προστασίας. Για πρώτη
φορά ο σφετερισµός της επισήµανσης, η απάτη για την ταυτό-
τητα αποκτά τέτοια απαξία που απειλεί µε ποινές φυλάκισης έως
πέντε έτη, σωρευτικά µε χρηµατική ποινή και πρόστιµα που µπο-
ρούν να ξεπεράσουν ακόµη και τις 600.000 ευρώ και να εξισω-
θούν µε όσα αποκόµισε αισχροκερδώντας ο παραβάτης. 

Για πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ελληνοποι-
ητές απειλούνται µε ανάκληση της άδειας προϊόντος ονοµασίας
προέλευσης, όπως είχε υποσχεθεί ο Πρωθυπουργός στην Καρ-
δίτσα στις 6 Μαΐου του 2018. Για πρώτη φορά οι ελληνοποιητές
µπορούν να βγουν στα µανταλάκια µε διάταξη του αρµόδιου ει-
σαγγελέα. Για πρώτη φορά µε την αντίστοιχη προσθήκη για τις
εξαγωγές υπάρχει ποινική προστασία της φήµης της χώρας στο
εξωτερικό. 

Και το πνεύµα αποφασιστικής αντιµετώπισης των ελληνοποί-
ησεων διατρέχει φυσικά όλο το νοµοσχέδιο µε τις διατάξεις τόσο
για το Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό Μητρώο και βεβαίως
µε τις διατάξεις για τη συµπερίληψη επιτέλους του δυναµικού
κλάδου της αυγοπαραγωγής στα ισοζύγια του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ».

Έχουµε απόλυτη συναίσθηση ότι πρόκειται για ένα εγχείρηµα
απαιτητικό και πολυσύνθετο. Το πιο δύσκολο, αν θέλετε, είναι να
ανακτήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών έναντι του κράτους,
οι οποίοι πολλά χρόνια άκουγαν για πάταξη των ελληνοποι-
ήσεων, αλλά φως δεν έβλεπαν. Τώρα, όµως, η ενίσχυση των
ελέγχων, η ενιαιοποίηση όλων των βάσεων δεδοµένων και η πο-
λύτιµη διασταυρωτική πληροφορία που αυτόµατως συνάγεται
για το ποιος, από πού, µε πόσα παράγει και τι δηλώνει θα κάνουν
τους ελέγχους και τη διαφάνεια τη νέα κανονικότητα στη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οχύρωση της ελληνικής γε-
ωργίας και κτηνοτροφίας δεν εξαντλείται στη νοµοθέτηση ενός
πραγµατικά αποτρεπτικού πλαισίου για τη γάγγραινα των ελλη-
νοποίησεων. Για να ζωντανέψει η ελληνική κτηνοτροφία χρειάζε-
ται πρώτα απ’ όλα τα αυτονόητα: την εξασφάλιση του αναγκαίου
ζωτικού νόµιµου χώρου για την αντικατάσταση και την ανάπτυξή
της. Με τις διατάξεις, λοιπόν, του άρθρου 8 του νοµοσχεδίου δί-
νεται η δυνατότητα τόσο στις υφιστάµενες κτηνοτροφικές εγκα-
ταστάσεις όσο και στις υφιστάµενες εντός ή πλησίον
κατοικηµένων περιοχών που λειτουργούν χωρίς άδεια να αδει-
οδοτηθούν έως τις 31-12-2020. 

Θα αναρωτηθεί κάποιος αν τα προβλήµατα που αφορούν τις
υφιστάµενες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις επιλύονται µόνο µε

µια απλή παράταση ηµεροµηνιών. Ανεπιφύλακτα όχι. Για τον
λόγο αυτόν, όπως ήδη έχει ανακοινώσει ο Υπουργός µας, σύν-
τοµα θέτουµε σε διαβούλευση σχέδιο νόµου που µεταξύ άλλων
βελτιώνει και απλοποιεί περαιτέρω το ισχύον καθεστώς αδειοδό-
τησης των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων στο πλαίσιο του
ν.4442/2016.

Ακόµη περισσότερο, όµως, γνωρίζοντας τα πραγµατικά προ-
βλήµατα που ταλανίζουν την καθηµερινότητα των κτηνοτρόφων
σε σχέση µε τις υφιστάµενες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις κά-
ναµε στο Υπουργείο µια οµάδα εργασίας που αποτελείται βεβαίως
από υπηρεσιακούς παράγοντες, αλλά και από εκπροσώπους των
συλλογικών φορέων των κτηνοτρόφων κάθε είδους εκτροφής, η
οποία κατέγραψε τις αδυναµίες των λοιπών διατάξεων του
ν.4056/2012, όπως για παράδειγµα ποιος είναι ο ορισµός των πρό-
χειρων καταλυµάτων και οι περιορισµοί στη δυνατότητα αδειοδό-
τησης που απορρέουν εξ αυτού, ποιος είναι ο ορισµός των
συνοδών έργων, παραδείγµατος χάριν, η διαχείριση αυγών σε κτη-
νοτροφική εγκατάσταση, η διαχείριση ιδιοπαραγόµενων αποβλή-
των, η αδυναµία νοµιµοποίησης ή επέκτασης των υφιστάµενων
εγκαταστάσεων λόγω µη τήρησης των αποστάσεων του άρθρου
20 του ίδιου νόµου από άλλες δραστηριότητες ή επαγγελµατικούς
χώρους οι οποίοι συνήθως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέκυ-
ψαν µεταγενέστερα της εγκατάστασης της κτηνοτροφικής µονά-
δας καθώς και πολλά ακόµη ζητήµατα.

Είναι µια οµάδα εργασίας που δούλεψε σκληρά και διατύπωσε
προτάσεις ρεαλιστικές για την περαιτέρω της απλοποίησης ανα-
µόρφωση του θεσµικού πλαισίου µε στόχο, βεβαίως, τη βιώσιµη
ανάπτυξη των εκµεταλλεύσεων αυτών υπό τον όρο της σύννοµης
λειτουργίας τους.

Σε ό,τι αφορά την αλιεία: Κατ’ αρχάς, ακούγοντας τον Πρό-
εδρο της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Βελόπουλο να µιλά για τις υδα-
τοκαλλιέργειες και να λέει ότι χάσαµε τη θέση που είχαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς τον όγκο και την αξία των παραγω-
γών, θα ήθελα να πω στον κύριο Πρόεδρο ότι ευτυχώς, συνεχίζει
ο τοµέας των υδατοκαλλιεργειών να κατέχει την πρωτιά σε
σχέση µε τον όγκο και την αξία του προϊόντος σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ευτυχώς, στο Υπουργείο υπό την καθοδή-
γηση του Υπουργού µας Μάκη Βορίδη αναλήφθηκαν πολύ
σηµαντικές πρωτοβουλίες για τον τοµέα των υδατοκαλλιεργειών. 

Δεν θα αναφερθώ απλά και µόνο στις αποζηµιώσεις de minimis
του προσωρινού πλαισίου κρατικών ενισχύσεων για την απώλεια
εισοδήµατος που υπέστησαν οι µικροµεσαίοι υδατοκαλλιεργητές
από την πανδηµία του κορωνοϊού. Θα αναφερθώ πολύ γρήγορα
στο ότι ξεκλειδώσαµε επιτέλους από το 2011 τις προδιαγραφές
αναδόχου αξιολόγησης του ειδικού χωροταξικού πλαισίου, του
θαλάσσιου χωροταξικού, το οποίο έπρεπε επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δηλαδή το 2016, να αξιολογηθεί και τότε εσείς αγρόν αγο-
ράζατε και σε χρόνο d.t, θα έλεγα, µε το συναρµόδιο Υπουργείο
Περιβάλλοντος βρήκαµε έναν οδικό χάρτη για την έγκριση των
περιβόητων προεδρικών διαταγµάτων για τις περιοχές ολοκλη-
ρωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών. Τρεις από αυτές, τις λε-
γόµενες ΠΟΑΥ, έχουν ήδη φύγει από το αρµόδιο Υπουργείο,
όταν επί των ηµερών σας, κύριε Αραχωβίτη, είχε µόνο µία ΠΟΑΥ
εγκριθεί. 

Σε ό,τι αφορά την αλιεία, θα πω ότι θεσµοθετούµε διατάξεις
προκειµένου να απαλλάξουµε από τον βρόγχο των προστίµων
που χρόνιζαν τους αλιείς µας. Με το άρθρο 12 παράγραφος 2
διαγράφονται οι διοικητικές κυρώσεις αφαίρεσης άδειας επαγ-
γελµατικού σκάφους που είχαν επιβληθεί έως τις 31 Δεκεµβρίου,
εφόσον έχουν καταβληθεί τα επιβληθέντα πρόστιµα και έτσι απο-
καθίσταται µια αδικία που υπέστησαν εκατοντάδες αλιείς µε µο-
ναδικό κριτήριο το ύψος του προστίµου να είναι ο χρόνος
τέλεσης, δηλαδή αν τελούσες την παράβαση το 2006 το προβλε-
πόµενο πρόστιµο ήταν µόλις 60 ευρώ, αν τελούσες την παρά-
βαση το 2014 ήταν 540 ευρώ. 

Όσον αφορά το συµιακό γαριδάκι και τις αστήρικτες κινδυνο-
λογίες του πρώην Υφυπουργού του κ. Σαντορινιού, ο οποίος τις
διατύπωσε στην επιτροπή την προηγούµενη εβδοµάδα, θα ήθελα
να πω ότι µεριµνήσαµε, κύριε συνάδελφε, µερίµνησε ο κύριος
Υπουργός για την έκδοση της υπουργικής απόφασης µε την
οποία επιτρέψαµε την έναρξη από τέλη Μαΐου έως και τον Σε-
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πτέµβριο τετράµηνης αλιευτικής περιόδου για το συµιακό γαρι-
δάκι. Προφανώς, το έκανε σωστά ο κύριος Υπουργός, για αυτό
έχω εδώ την επιστολή -και την καταθέτω στα Πρακτικά- που λένε
οι αλιείς της συµιακής γαρίδας για το πόσο εγκαίρως και σωστά
ενεργήσαµε.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Προκειµένου δε να καταστήσουµε πιο ευέλικτη τη διαδικασία
έκδοσης των σχετικών υπουργικών αποφάσεων και να αποφύ-
γουµε τυχόν µελλοντικές καθυστερήσεις θεσπίζουµε τη διάταξη
της παραγράφου 1 του άρθρου 12, τη δυνατότητα παράτασης
ισχύος των εν λόγω αποφάσεων για ένα επιπλέον έτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση και ο εκσυγχρο-
νισµός του αγροτικού τοµέα δεν µπορεί βεβαίως να επιτευχθεί
χωρίς την ύπαρξη εργατικών χεριών, ένα χρόνιο πρόβληµα που
επέτεινε, βεβαίως, η στάση της κυβέρνησής σας, κυρίες και κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για την εγκαθίδρυση µιας πολιτικής πελατει-
ακού συστήµατος επαιτείας υπό τον µανδύα του κράτους
πρόνοιας που πραγµατικά ανατρέπεται.

Η ιδεολογική ταυτότητα της Νέας Δηµοκρατίας για στήριξη
της εργασίας, της παραγωγής και της προόδου και η επιδότηση
της εργασίας και όχι της ανεργίας βρίσκει την τέλεια εφαρµογή
στη σχετική προσθήκη-τροπολογία την οποία παρουσίασε πριν
από λίγο κατά την οµιλία του ο Υπουργός µε τη συναρµοδιότητα
των Υπουργείων Οικονοµικών και Εργασίας.

Νοµοθετούµε για πρώτη φορά τη δυνατότητα των δικαιούχων
του επιδόµατος ανεργίας να µπορούν να πηγαίνουν στις αγροτι-
κές δουλειές, να απασχολούνται νοµίµως χωρίς να χάνουν το επί-
δοµα ανεργίας, µια ρύθµιση που λύνει τα χέρια των
παραγωγών-εργοδοτών, αυξάνει το εισόδηµα των ανέργων, µια
ρύθµιση που ανατρέπει στην πράξη φαινόµενα µαύρης οικονο-
µίας, που παρατηρούνταν, δυστυχώς, µε αδήλωτη εργασία όσο
στην πράξη δούλευαν παράνοµα για να µην χάσουν το επίδοµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας –και σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε- όταν προ µηνών η νέα Πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής παρουσίασε τη νέα Πράσινη Συµφωνία, δηλαδή
το σχέδιο για να εξελιχθεί η Ευρώπη στην πρώτη κλιµατικά ου-
δέτερη ήπειρο, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης πήρε
τη γενναία απόφαση να θέσει τη χώρα µας στην πρωτοπορία
αυτής της προσπάθειας, ανατρέποντας το κακό προηγούµενο
της Ελλάδας να είναι ως συνήθως ουραγός των εξελίξεων, πε-
ριοριζόµενη σε µάχες οπισθοφυλακών. Όταν ενέσκηψε η πανδη-
µία ο Κυριάκος Μητσοτάκης πήρε άλλη µια γενναία απόφαση και
έτσι διασώθηκαν χιλιάδες ζωές Ελλήνων και όλοι µαζί πετύχαµε
η Ελλάδα να θεωρείται παράδειγµα προς µίµηση σε όλον τον
κόσµο. Είναι αυτή η σοβαρότητα και η αξιοπιστία της χώρας µας
που µαζί µε τις κατάλληλες κινήσεις στη διαπραγµατευτική σκα-
κιέρα οδήγησαν σε αυτό το άνευ ιστορικού προηγουµένου ανα-
πτυξιακό πακέτο από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σε αυτή την ιστορική στιγµή για την Ευρώπη προβάλλει η ώρα
της Ελλάδας, η ώρα του ελληνικού αγροδιατροφικού τοµέα. Το
λέω ξανά, η ευκαιρία είναι ιστορική καθώς τα παραδοσιακά συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα των ελληνικών αγροτικών προϊόντων,
όπως η ασφάλεια, η ποιότητα και η γεύση, πραγµατικά µεγεθύ-
νονται από το rebranding που πέτυχε η χώρα µας ως η πλέον
ασφαλής χώρα στον κόσµο. 

Σκεφτείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια χώρα πανέµορφη
µε αδιαµφισβήτητη ιστορία και πολιτισµό, µια χώρα προικισµένη
µε γη, θάλασσα και κλίµα και εξαιρετικά προϊόντα να είναι την
ίδια στιγµή η πλέον ασφαλής χώρα από την πανδηµία. 

Αυτή την ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν δικαιού-
µαστε και δεν πρέπει να τη χάσουµε. Με τους αγρότες, τους κτη-
νοτρόφους, τους αλιείς και τους µελισσοκόµους, τους
ανθρώπους του µόχθου στην πρώτη γραµµή η νέα Ελλάδα θα
είναι η χώρα της παραγωγής, η χώρα προορισµός, η χώρα πολ-
λαπλασιαστής αξίας. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ζήτησε και θα λάβει

τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 

Μέχρι να γίνει η υγειονοµική προετοιµασία του Βήµατος θα
ήθελα να πω και να ξαναθυµίσω ότι στις 18.00’ θα λήξει η συνε-
δρίαση µε την ψήφιση επί της αρχής του σχεδίου νόµου. Το λέω
αυτό για να είναι οπωσδήποτε στην Αίθουσα οι εισηγητές των
κοµµάτων. Θερµή παράκληση ει δυνατόν να τηρούνται οι χρόνοι
για να µπορέσει να µιλήσει ο µεγαλύτερος αριθµός συναδέλφων
σήµερα.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα είµαι πολύ σύντοµος. Άλλω-

στε µετά την ανάλυση του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης, Κυ-
ριάκου Βελόπουλου σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα για την
Ελληνική Λύση εµείς θεωρούµε, κυρία και κύριε Υπουργέ, ότι η
πρωτογενής παραγωγή, ο αγροτικός τοµέας είναι ο στυλοβάτης
της εθνικής οικονοµίας και το έχουµε παρουσιάσει πάρα πολλές
φορές.

Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή την κυρία Υπουργό. Θέλω
να πειστώ ότι βρισκόµαστε σε αυτήν τη λεωφόρο ανάπτυξης. Δεν
πείθοµαι ή δεν µας πείθετε ότι µε αυτά που κάνετε µπορείτε να
το πετύχετε. Θεωρούµε ότι θέλει πιο σοβαρές τοµές και πιο µε-
γάλα ρίσκα. 

Θα αναφερθώ σε κάποια άλλα πράγµατα, γιατί ο χρόνος µου
είναι περιορισµένος. 

Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατός µου σήµερα
θα αναφερθώ, κυρία και κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, σε
δύο πολύ σηµαντικά ζητήµατα τα οποία απασχολούν τη χώρα όχι
µόνο τώρα, αλλά και πριν. Δυστυχώς, όµως, θα τα βλέπουµε
µπροστά µας για πάρα πολύ καιρό. 

Θα ξεκινήσω λίγο µε τα ελληνοτουρκικά, µε τα όσα βιώνουµε.
Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές και χαίροµαι που απευθύνο-
µαι σήµερα σε έναν Υπουργό ο οποίος θέλω να πιστεύω ότι είναι
κοντά στις δικές µας απόψεις. Θέλω, λοιπόν, να απευθυνθώ στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, προς την Κυβέρνηση δηλαδή. Δεν
ξέρω αν θα απευθυνθώ στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας ή στην
Κυβέρνηση περισσότερο. Να µας πούνε κάποιοι από αυτούς που
θα ακολουθήσουν, αλλά πραγµατικά και κυριολεκτικά, ποιες είναι
οι κόκκινες γραµµές της Ελλάδας. Το φωνάζουµε εδώ και καιρό.
Δεν µου αρέσει η απάντηση «γιατί θέλετε να κάνουµε πόλεµο;».
Ούτε µου αρέσει αυτό που ο κ. Δένδιας «δεν είµαστε στην εποχή
των κανονιοφόρων». Σε ποια εποχή ακριβώς είµαστε; Το κεφάλι
κάτω και δεχόµαστε ό,τι µας κάνει ο σουλτάνος;

Λένε πολλά για τον Ερντογάν, ότι είναι απρόβλεπτος. Καθόλου
απρόβλεπτος δεν είναι. Είναι ο πιο προβλέψιµος πολιτικός που
θα µπορούσαµε να έχουµε απέναντί µας. Ξέρουµε πάρα πολύ
καλά τι κάνει. Ξέρουµε πολύ καλά τι έχει στο µυαλό του και ξέ-
ρουµε πολύ καλά µέχρι πού θα φτάσει. Και το λέει καθηµερινά.
Μακάρι να διαψευσθούµε. Θα στείλει τρυπάνια. Δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση. Θα τα στείλει. Τι πρέπει να κάνουµε εµείς. Να µην το
κουβεντιάζουµε το θέµα µέχρι να έρθει µπροστά µας; 

Είναι πολλά. Δεν είναι µόνο αυτό. Ποιες είναι οι κόκκινες γραµ-
µές; Όσο θυµάµαι τον εαυτό µας εδώ πέρα και τον πρόεδρο, το
λέει και θα το τονίζει συνέχεια. Πείτε µας ποιες είναι οι κόκκινες
γραµµές. Ελάτε να τα πούµε όλοι µαζί, να πούµε ποιες είναι οι
κόκκινες γραµµές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Θεωρούµε ότι απαιτείται αλλαγή δόγµατος, πιο επιθετικές
πρωτοβουλίες και διαφοροποιήσεις στην εξωτερική πολιτική
µας. Είναι παρωχηµένο το πρότυπο του πολιτικού του κ. Δένδια.
Δεν µπορεί η Ελλάδα στο κοµµάτι της εξωτερικής πολιτικής να
εκπροσωπείται από τον κ. Δένδια. Είναι πλήρως αναποτελεσµα-
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τικός -για να λέµε τα πράγµατα όπως είναι-, είναι λάτρης των ξύ-
λινων δηλώσεων και των λεονταρισµών και µας µπερδεύει κιόλας.
Δεν ξέρει τι θέλει. Αυτό συµβαίνει, βεβαίως, και στο εσωτερικό του
κόµµατός σας. Κάποιοι είστε υπέρ, κάποιοι είστε κατά. Ο ίδιος, για
παράδειγµα, δεν είναι υπέρ του δόγµατος ή της άποψης ότι ο
φράχτης στα σύνορά µας είναι απαραίτητος. Το ξέρετε πολύ
καλά. Το έχει δηλώσει προ διετίας και θεωρεί ότι είναι µια αναπο-
τελεσµατική λύση. Εσείς τώρα έρχεστε ως κόµµα και υιοθετείτε
κάποιες προτάσεις δικές µας λανθασµένα. Γιατί εµείς δεν λέµε
µόνο για φράχτη. Εµείς λέµε και για τείχος. Και για να γίνει φρά-
χτης στο σηµείο εκείνο, το σηµείο της παλινωδίας για τον κ. Δέν-
δια στον Έβρο που είχαµε τις προάλλες στο µελισσοκοµείο,
χρειάζεται πρώτα τείχος και πάνω να µπει ο φράχτης, για να µπο-
ρέσει ο φράχτης να στηριχθεί. Ο φράκτης πρέπει να γίνει. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, η πολιτική του κ. Δένδια να συµφωνεί µε
την άποψη του κ. Βίτσα, που λέει ότι θεωρεί ότι να κάνουµε φρά-
χτη αλλά να αφήσουµε και µια δίοδο, λέει, για να περνάνε όσοι
ζητάνε άσυλο. Άρα, που διαφέρετε σαν πολιτικοί; Διαχωρίστε τη
θέση σας. Ποιος εκπροσωπεί τη Νέα Δηµοκρατία; Ο Πρωθυ-
πουργός; Ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Δένδιας, που δεν συµ-
φωνεί ότι ο φράχτης είναι αποτελεσµατικός; Ο Μπογδάνος, για
παράδειγµα, που λέει «ναι, στο φράχτη»; Ποιος εκπροσωπεί το
κόµµα; Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος; 

Πείτε µας ποια είναι η γραµµή του κόµµατός σας, για να κατα-
λάβουµε κι εµείς τι ακριβώς εκπροσωπείτε. Γιατί εµείς δεν λέµε
µόνο για φράχτη, εµείς λέµε και για τείχος και λέµε και για ναρ-
κοπέδια και πολλά άλλα, για να µπορέσουµε να κάνουµε σαφές
σε αυτούς τους περίεργους που έχουµε απέναντί µας ότι η Ελ-
λάδα δεν σηκώνει µύγα στο σπαθί της. Και δεν είναι πολιτική κα-
νονιοφόρων αυτό. Είναι προάσπιση των εθνικών δικαιωµάτων
µας. Τελεία και παύλα. 

Και δεν θα πάω στα εξοπλιστικά. Δεν θα ρωτήσω τι έγινε µε
τον εκσυγχρονισµό των F-16, που µέχρι και προχθές είχαµε
απεργία στην ΕΑΒ, γιατί είχατε πάρει το 10% πίσω και τώρα το
ξαναδώσατε. Το φέρατε µε τροπολογία τις προάλλες. Δεν θα
πάω σε όλα αυτά. 

Εδώ αδυνατούµε ως πολιτεία -ή ως Κυβέρνηση εσείς- να βά-
λουµε σε θέση στη θέση της µάλλον την επικεφαλής ενός µει-
ονοτικού κόµµατος, του DEP, που ακούστε τι είπε τώρα. Έκανε
η κυρία Πρόεδρος της Δηµοκρατίας επίσκεψη στη Θράκη και
µας έβαλε και χέρι η κυρία του DEP, του µειονοτικού κόµµατος,
γιατί δεν πήγε να τη συναντήσει. Και αυτή η κυρία είναι ακόµα
εκεί αντί να την απελάσουµε από τη χώρα µας. Αυτή η κυρία, λοι-
πόν, είναι ακόµα εκεί, που έπρεπε να απελαθεί και µας κουνάει
το δάχτυλο, γιατί δεν συνάντησε η Πρόεδρος της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας το µειονοτικό κόµµα. Τι λέτε; Πού τα έχουµε δει αυτά;

Και θα πάω σε ένα άλλο θέµα, κύριε Υπουργέ. Εγώ γι’ αυτό το
θέµα αγχώνοµαι. Τυχαίνει να είστε πάντα δίπλα µου, όταν µιλάµε
γι’ αυτό το θέµα ή όταν έχουµε έξαρση. Όταν τα ΜΑΤ και οι
αστυνοµικές δυνάµεις δέρνουν Έλληνες, όπως έγινε στη Μαλα-
κάσα προχθές, είστε πάντα δίπλα µου εδώ. Εγώ αγχώνοµαι µε
το θέµα αυτό. Πλήρης αποτυχία της Κυβέρνησής σας και της
Νέας Δηµοκρατίας. Έχουµε µια λεηλασία του κράτους, µια ει-
σβολή από τους λαθροµετανάστες και εµείς δεν κάνουµε τίποτα.
Η Μαλακάσα χάνεται. Ο Μυλωνάκης πήγε προχθές, γιατί είναι η
εκλογική του περιφέρεια, και δική σας και του κ. Μυλωνάκη. Δέρ-
νανε τον κόσµο πάλι. Έχουν καταστρέψει τα πάντα: παιδικές
χαρές, κούνιες έχουν σπάσει, εκκλησιές, πλατείες, τα πάντα.
Αυτά που συµβαίνουν και στα νησιά. Και τι θα γίνει; Το µπόλιασµα
του κ. Μητσοτάκη προχωράει, δεν σταµατά εδώ. 

Το θέµα αυτό είναι τεράστιο. Και την Παρασκευή που µας έρ-
χεται και θα συζητηθεί και το θέµα µε τις ΜΚΟ εδώ, στην επί-
καιρη επερώτηση του Κυριάκου Βελόπουλου, θα πούµε πολύ
περισσότερες λεπτοµέρειες. 

Και δεν διάβασα καµµία δήλωση -και κλείνω µε αυτό πραγµα-
τικά, γιατί σέβοµαι τους συναδέλφους που πρέπει να µιλήσουν-
, δεν διάβασα κάποια πατριωτική δήλωση των συναδέλφων της
Νέας Δηµοκρατίας Μπογδάνο, Πλεύρη, Κυρανάκη κ.λπ. για το
ξύλο που δέχτηκαν οι Έλληνες προχθές από τα ΜΑΤ και µάλιστα
και δύο ΟΥΚάδες µέσα σε αυτούς που πήγαν να υπερασπιστούν
την γη τους, την περιουσία τους. 

Βάλτε τέλος στο θέµα αυτό. Δεν θα το αναλύσουµε σήµερα
εδώ, τώρα, στα εξήντα δευτερόλεπτα που έχω. Ξέρετε πώς θα
βάλετε τέλος. Διώξτε τους από εδώ όλους. Πηγαίνετέ τους σε
ακατοίκητα νησιά. Παίρνετε χρήµατα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Πάµε να κάνουµε δοµές εκεί. Βγάλτε τους από την ηπει-
ρωτική χώρα και τα νησιά µας. Είναι η καταστροφή της πατρίδας
µας. Θα σας κυνηγάει από το θέµα, όπως κυνηγά το ΣΥΡΙΖΑ το
µακεδονικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Χήτα.
Απλά, επειδή αναφερθήκατε σε εµένα, πρέπει να σας πω ότι

δεν το λέω µόνο εγώ ότι είναι αναγκαία η δίοδος και επιβάλλεται
και τα λοιπά. Το λέει το Διεθνές Δίκαιο, ότι όταν υπάρχει µια τέ-
τοια διαδικασία, το κράτος υποδοχής πρέπει να έχει κάποιες διό-
δους που να πηγαίνει ο άλλος. Τι να κάνω τώρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ποια διαδικασία; Εγώ µιλάω για ει-
σβολή στην πατρίδα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εγώ λέω τι λέει το Διε-
θνές Δίκαιο. Άρα, µετρήστε το κι αυτό.

Τον λόγο έχει ο κ. Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε δύο παρα-
τηρήσεις, πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου. 

Ο τελευταίος προλαλήσας συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ σε µία
αναφορά του, την οποία οµολογώ δεν κατανόησα απολύτως,
είπε ότι το τελευταίο διάστηµα διευρύνθησαν οι ανισότητες στη
χώρα µας και προσπάθησε να πει ότι τα γεγονότα στην Αµερική,
δηλαδή η δολοφονία του Φλόιντ, επηρεάζουν και τη χώρα µας.
Δεν µπορώ πράγµατι να κατανοήσω αυτόν τον συνειρµό. Η χώρα
µας είναι µια διαφορετική χώρα, είναι ένα κράτος δικαίου. Δεν
υπάρχουν τέτοιες καταστάσεις. Αφήστε που στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες αυτήν τη στιγµή τα γεγονότα γίνονται βεβαίως για τη δο-
λοφονία αυτή, αλλά και διότι υπάρχουν και 40 εκατοµµύρια
άνεργοι. 

Η δεύτερη παρατήρηση που ήθελα να κάνω είναι ακριβώς
επειδή αυτή η οµιλία µου είναι η πρώτη µετά την κρίση του κο-
ρωνοϊού. Τελευταία ήταν αρχές Μαρτίου. Θέλω να πω ότι όλο
αυτό το διαρρεύσαν χρονικό διάστηµα η ελληνική Κυβέρνηση
πάλεψε µε µια πρωτοφανή κρίση. Και επειδή, όπως έλεγαν οι αρ-
χαίοι, «εκ του αποτελέσµατος έκαστον των πριν υπαρξάντων κρί-
νεται», πράγµατι η σηµερινή εικόνα της χώρας σε σχέση µε
άλλες χώρες είναι τελείως διαφορετική. Είναι µια υγειονοµικά
ασφαλής χώρα και µε τις κινήσεις που πήρε ο Πρωθυπουργός
και η ελληνική Κυβέρνηση καταφέραµε την πανδηµία του κορω-
νοϊού να την σώσουµε µε µία κοινή γρίπη και αυτό βεβαίως µε τη
συµµετοχή του ελληνικού λαού και όλων ηµών. 

Τώρα βεβαίως έχουµε ανηφορικό δρόµο µπροστά µας. Είναι
ο αγώνας για την ανάκαµψη της οικονοµίας µας, καθώς, λόγω
βεβαίως αυτής της µεγάλης κρίσης, θα έχουµε την ύφεση. Και
εδώ η ελληνική Κυβέρνηση έχει πάρει ήδη σωστές αποφάσεις
και µε τη σηµαντική συµµετοχή της στα τεκταινόµενα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση έχει πετύχει να πάρει σηµαντικά κονδύλια, ση-
µαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία για να τα χρησιµοποιήσει για
την ανάκαµψη.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό του αγώνα για την ανάκαµψη της οι-
κονοµίας µας, θεωρώ ότι και το παρόν νοµοσχέδιο έχει ουσια-
στικό λόγο, διότι οι διατάξεις του έχουν ένα σοβαρό αντίκτυπο
οικονοµικό.

Θα αναφερθώ σε τρία θέµατα.
Πρώτον, όπως είπαν και όλοι άλλωστε οι συνάδελφοι, είναι οι

διατάξεις που αναφέρονται στις ελληνοποιήσεις. Πρόκειται για
ένα σοβαρό ζήτηµα. Nα θυµίσω ότι τη διευθέτησή του την είχαµε
συµπεριλάβει στο προεκλογικό µας πρόγραµµα πέρσι. Διαπιστώ-
νουµε ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης πράγµατι δουλεύει
µεθοδικά ως προς αυτόν τον τοµέα. Θα θυµίσω ότι στις αρχές
Απριλίου κατατέθηκε τροπολογία, η οποία υποχρέωνε όλες τις
επιχειρήσεις χονδρικού και λιανικού εµπορίου αιγοπρόβειου κρέ-
ατος και αυγών να δηλώνουν στον ιστότοπο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης τα αποθέµατά τους. Με αυτόν τον τρόπο
οι αρµόδιες διευθύνσεις απέκτησαν εικόνα για τα αποθέµατα της
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αγοράς και έτσι µπήκε φρένο στις ελληνοποιήσεις κρεάτων πριν
το Πάσχα. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο ερχόµαστε και αυστηροποιούµε
το νοµικό πλαίσιο για τις παραβάσεις σχετικά µε τον τρόπο πα-
ραγωγής, τον τόπο προέλευσης και µεταποίησης των τροφίµων. 

Πρέπει να τονιστεί ότι έως σήµερα δεν προβλεπόταν καµµία
ουσιαστική ποινική δίωξη για τέτοιου είδους απάτες, ενώ οι διοι-
κητικές κυρώσεις ήταν αποσπασµατικές και θα έλεγα εξόχως
επιεικείς. Συγκεκριµένα, το διοικητικό πρόστιµο για την παρα-
γωγή και τη διάθεση νοθευµένων τροφίµων κυµαινόταν από 500
ευρώ και έφτανε τις 30.000 ευρώ σε εξαιρετικές περιπτώσεις.
Σήµερα αυξάνεται στις 15.000 ευρώ και πηγαίνει µέχρι τις 80.000
ευρώ. Σε περίπτωση δε παραπλανητικής επισήµανσης και δια-
φήµισης για τον τόπο παραγωγής ή µεταποίησης των τροφίµων
τα πρόστιµα θα κυµαίνονται από 30.000 ευρώ έως 300.000 ευρώ.
Αντίστοιχο θα είναι το πρόστιµο όπου δεν υπάρχει η σωστή επι-
σήµανση για τα προϊόντα ΠΟΠ -Προστατευόµενης Ονοµασίας
Προέλευσης-, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ, βιολογικά κ.λπ.. Με αυτόν τον τρόπο
µπαίνει ένα φρένο σε αυτήν την µάστιγα και την ασυδοσία που
υπήρχε και βεβαίως προβλέπονται και ποινικές κυρώσεις οι
οποίες φτάνουν µέχρι τη φυλάκιση των πέντε ετών.

Επειδή ο χρόνος τρέχει, θα ήθελα να αναφερθώ στα θέµατα
της µελισσοκοµίας, στις διατάξεις δηλαδή που αναφέρονται στην
µελισσοκοµία διότι -πολλοί µπορεί να µην το ξέρουν- στην Κέρ-
κυρα που είναι η εκλογική µου περιφέρεια υπάρχει ένας σηµαν-
τικός αριθµός µελισσοκόµων -πάνω από εκατόν δέκα- και
µάλιστα έχουν και έναν υγιή συνεταιρισµό. Οι διατάξεις του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου ευνοούν την µελισσοκοµία. Δηµιουργεί-
ται το Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό Μητρώο και
αντικαθιστά την έντυπη µορφή που όπως γνωρίζαµε είχαν περι-
φέρειες. Έτσι µειώνεται η γραφειοκρατία και αποκτούµε επιτέ-
λους µία πιο πλήρη εικόνα που θα συµβάλει στον περιορισµό και
στην αντιµετώπιση των κρουσµάτων κλοπής, νόθευσης, στην πα-
ρακολούθηση της αγοράς του µελιού και λοιπών µελισσοκοµικών
προϊόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µία ουσιαστική διάταξη η οποία προωθεί τη µελισσοκοµία

και βεβαίως για µας, για την Κέρκυρα είναι σηµαντική.
Κλείνω µε τη διάταξη που αναφέρεται στη δυνατότητα των

ανέργων να ασχοληθούν µε τις αγροτικές εργασίες, ενώ παράλ-
ληλα να µπορούν να λαµβάνουν το επίδοµα ανεργίας τους. Αυτό
είναι κρίσιµο, διότι σε περιοχές, για παράδειγµα, όπως είναι τα
Ιόνια νησιά, η Κέρκυρα, όπου το µείζον του εργατικού δυναµικού
ασχολείται µε τον τουρισµό και ασχολείται µόνον έξι µήνες, µπο-
ρεί κάλλιστα όταν ο άνεργος παίρνει το επίδοµά του να ασχολη-
θεί µε την ελαιοκοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 50% του κερκυραϊκού ελαι-
ώνα είναι ανεκµετάλλευτος. Δίνεται, λοιπόν, εδώ µία δυνατότητα
και έχουµε ένα τριπλό κέρδος: Πρώτον, ο άνεργος θα πάρει ένα
επιπλέον εισόδηµα, δεύτερον οι αγροτικές επιχειρήσεις θα έχουν
χέρια άρα θα τελειώσουν τις εποχικές εργασίες γρηγορότερα
και βεβαίως τρίτη κερδισµένη είναι η εθνική οικονοµία.

Για όλους αυτούς τους λόγους θεωρώ ότι το παρόν νοµοσχέ-
διο είναι απολύτως προς τη θετική κατεύθυνση, συγχαίρω τον
Υπουργό και το επιτελείο του και σας καλώ όλους να το υπερ-
ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Γκίκα.
Σας παρακαλώ, επειδή ξέρετε τις δυσκολίες που έχει η Βουλή,

να κρατάµε το επτάλεπτο και µην ξεχνάτε ότι έχουµε συζήτηση
και αύριο επί των άρθρων, οπότε δεν χρειάζεται σήµερα κάποιος
να πιάνει ένα συγκεκριµένο άρθρο. Βεβαίως έχετε το δικαίωµα
να µιλήσετε για κάποιο άρθρο, αλλά σήµερα είναι η συζήτηση
επί της αρχής.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, σας καλωσορίζω σε αυτό το

εγχείρηµα, µε το οποίο θέλουµε να αναβαθµίσουµε σίγουρα τον
πρωτογενή τοµέα. Το διαβάζω, το ξαναδιαβάζω. 2021 – 2027.
ΚΑΠ. Νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική -προ κορωνοϊού τώρα θα αλ-
λάξουν κάποια πράγµατα- επενδύει στο πρόγραµµα «HORIZON
EUROPE», στην πράσινη ανάπτυξη, στις ευάλωτες οµάδες και
όλα τα σχετικά.

Εκείνο, όµως, που έχει µεγάλη βαρύτητα είναι η αγροδια-
τροφή. Δεν ξέρω πόσο έτοιµοι είµαστε προκειµένου να υπερκε-
ράσουµε κάποια εµπόδια, γραφειοκρατίες του παρελθόντος. Ο
έλεγχος και τα πρόστιµα που λέτε για τις παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις µάς βρίσκουν σύµφωνους. Άλλωστε ως Ελληνική Λύση
πάντα φωνάζαµε εδώ και πάρα πολύ καιρό και ο Πρόεδρος, ο
Κυριάκος Βελόπουλος, για τα παράνοµα προϊόντα, τα οποία έρ-
χονται και δεν βάζουµε κάποιους δασµούς, ενώ µπορούµε να το
κάνουµε.

Θα τοποθετηθώ όσο µπορώ τηλεγραφικώς. Είναι πάρα πολλά
τα ζητήµατα και θα προσπαθήσω να διαχειριστώ όσο µπορώ κα-
λύτερα τον χρόνο µου. 

Κύριε Υπουργέ, στους Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων
εφαρµόζετε µια παλιά ΚΥΑ την 4456/2017 σε ό,τι αφορά προσ-
λήψεις προσωπικού είτε ορισµένου είτε αορίστου χρόνου πάντα
µε τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργείου, µε τη σύµφωνη γνώµη
της Αποκεντρωµένης Περιφέρειας και βεβαίως από τη γενική συ-
νέλευση του Οργανισµού Εγγείων Βελτιώσεων. Και θα πάνε, λέει,
στους ΟΤΑ µε τη σύµφωνη γνώµη των δηµοτικών συµβουλίων,
αλλά και του ΓΟΕΒ. Εγώ ξέρω ότι στο παρελθόν υπήρχαν προ-
βλήµατα από τους Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων σε ό,τι
αφορά τους ΟΤΑ. Ακόµη είναι µε χωµάτινες υποδοµές. Περνάει
ο Στρυµόνας -συντοπίτισσα είναι η κ. Αραµπατζή, το ξέρει-, ο
Αλιάκµονας, ο Λουδίας, ο Σπερχειός, ο Αώος, ο Νέστος, ο Έβρος
και ποτίζουµε µε καρούλια.

Εµείς ως Ελληνική Λύση τι έχουµε πει; Λελογισµένη διαχείριση
νερού, εθνικός φορέας νερού. Το έχει κάνει το Ισραήλ µε ξερικές
εκτάσεις άνω του 60%, µε φράγµατα στον Ιορδάνη ποταµό, µε
πόλεµο στα Υψώµατα του Γκολάν και σήµερα έχει τους λεγόµε-
νους σταλάκτες. Μπορούµε να µιλούµε για ανάκαµψη του αγρο-
τικού τοµέα αν δεν πάµε, κυρίες και κύριοι, σε λελογισµένη
χρήση των υδάτων; Οι σταλάκτες ποτίζουν στα τέσσερα εκατο-
στά. Το καρούλι έχει περίµετρο ογδόντα µέτρα και εκσφενδονί-
ζεται το νερό από σαράντα µέτρα απόσταση. 

Κατεβαίνει η επιφάνεια του Θεσσαλικού Κάµπου. Είναι σε από-
γνωση οι αγρότες, όταν περνάει το ποτάµι δίπλα και δεν µπορούν
να αρδεύσουν τα χωράφια τους. Εθνικός φορέας, λοιπόν, νερού,
όπως το έκαναν στο Ισραήλ.

Πάµε λίγο στην επιτροπή λιπασµάτων, σε αυτήν την τεχνική
γνωµοδοτική επιτροπή λιπασµάτων. Τι γίνεται µε τα λιπάσµατα;
Βγαίνει ο σύλλογος παραγωγών λιπασµάτων και λέει ότι χρονο-
τριβούµε. Για να καταθέσουµε στη γνωµοδοτική επιτροπή ένα αί-
τηµα, ένα λίπασµα για να χαρακτηριστεί εθνικό, ενώ µπορεί να
έχει τα ίδια περίπου θρεπτικά στοιχεία µε ένα άλλο που χαρα-
κτηρίστηκε, περνάνε µέχρι και οκτώ µήνες, ενώ έχει την ίδια
αγρονοµική αξία. Και ενώ ζητούν και συµφωνούµε βέβαια µε τη
µείωση των µελών, διότι επικαλούνται µια παλιά ΚΥΑ του 2004,
εν πάση περιπτώσει, την 2579/21, αλλά λένε για κάθε προσφυγή
που κάνουµε για διοικητικό πρόστιµο, να ελέγχεται και να εξετά-
ζεται σε τριάντα µέρες, όχι σε τέσσερις µήνες. Δηλαδή, η γρα-
φειοκρατία στο µεγαλείο!

Και δεν µπορούµε να µιλάµε, κύριε Υπουργέ µου και κυρία
Υπουργέ µου, εδώ για τεχνική γνωµοδοτική επιτροπή λιπασµά-
των η οποία συνεδριάζει τρεις φορές τον χρόνο. Ξέρετε, οι πα-
ραγωγοί λιπασµάτων, µια και µιλάτε για µείωση της τάξης του
20%, από δύο εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες λιπάσµατα που
είχαµε καταναλώσει το 1992, ήταν επιδότηση τότε, µισά-µισά, τα
βρίσκαµε τότε µε τις επιδοτήσεις, έχει µειωθεί από τους ίδιους
τους γεωπόνους και εµπόρους λιπασµάτων στις οκτακόσιες χι-
λιάδες, χωρίς συνεταιρισµούς και επιδοτήσεις.

Θα πάω γρήγορα-γρήγορα στο Μελισσοκοµικό Μητρώο. Ξέ-
ρετε, πριν από δύο χρόνια, οι µελισσοπαραγωγοί που είναι σε
απόγνωση και λόγω επικονίασης - είναι βασικό πράγµα, χωρίς
επικονίαση δεν υπάρχει ζωή, ο καθείς το ξέρει και από πλευράς
βιολογίας και του κύκλου της ζωής- είχαν πρόβληµα µε το πεύκο
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ελάτης. Εµφανίστηκε ένα σκαθάρι από την Καλαβρία της νότιας
Ιταλίας πριν δύο χρόνια, δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα. Το
πρόβληµα, όµως, εκτός από τη µελισσοκοµική ταυτότητα ξέ-
ρουµε ποιο είναι σήµερα για τους µελισσοπαραγωγούς; Κατ’
αρχάς να µιλάµε για επιδοτήσεις για αντικατάσταση της κυψέ-
λης. 70 ευρώ δίνουν οι Βούλγαροι. Εδώ τους δώσαµε µια κατα-
ληκτική ηµεροµηνία µέχρι τις 14 Μαΐου και δεν ξέρω αν
πρόλαβαν όλοι. Αλλά το µεγάλο πρόβληµα είναι οι µίξεις µελιού.
Είναι αυτό που βάζετε µε την ταυτοποίηση, µε το brand name
των προϊόντων και τους ελέγχους και τα πρόστιµα, αλλά γίνονται
αυτές οι περίεργες µίξεις µε γλυκαντικές ουσίες και σήµερα χρη-
σιµοποιούνται στη ζαχαροπλαστική κατά κόρον. Είναι ένα θέµα
που το έχει θίξει ο Ευρωβουλευτής µας ο κ. Φράγκος και περι-
µένω µια απάντηση, διότι άλλο η γλυκαντική ουσία και άλλο το
πευκόµελο, το ανθόµελο, το θυµαρίσιο κ.λπ.. Είναι ένα καλό
βήµα να έχουµε τουλάχιστον µια ταυτότητα.

Πάµε στις υδατοκαλλιέργειες, που άκουσα και την κ. Αραµπα-
τζή µε προσοχή για την αλιεία. Εγώ ένα πράγµα µόνο θα πω εκεί.
Το 70% της τροφής τα επόµενα χρόνια σε ό,τι αφορά την τσι-
πούρα, το λαβράκι, το µαγιάτικο, το φαγκρί, θα είναι µέσα στις
υδατοκαλλιέργειες και εµείς έχουµε υποβαθµίσει –και ευθύνεται
και ο ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό- τις σχολές ιχθυολογίας. Στη Νέα Μηχα-
νιώνα η σχολή έκλεισε. Στο Μεσολόγγι υποβαθµίστηκε, συγχω-
νεύτηκε στο Πανεπιστήµιο Πατρών και δεν γινόταν αποδεκτή.
Άρα, πώς µπορούµε να µιλούµε για µέλλον ιχθυοτροφίας, ιχθυο-
καλλιέργειας, όταν δεν δηµιουργούµε βάσεις επιστηµονικού τεκ-
µηριωµένου εξειδικευµένου προσωπικού µέσα από τις σχολές;
Είναι καλή η αναβάθµιση των ΤΕΙ, από εκεί και πέρα όµως αντι-
λαµβάνεστε.

Για τις βιολογικές καλλιέργειες κάνω έκκληση να µπουν στην
οικονοµική ενίσχυση για τα σταυρανθή κηπευτικά υλικά, σύκα,
αρωµατικά φυτά, ακτινίδια, αρώνια. Αυτά δεν είναι µέσα. Δίναµε
κάποια µόρια -ο ΣΥΡΙΖΑ- για τους συνεταιρισµούς, αλλά να είναι
συνεταιρισµοί βιολογικοί, όχι συµβατικοί. Το Βέλγιο έχει κάνει
µια πρόταση για άτοκα δάνεια. Περιµένουµε να δούµε τι θα γίνει.

Το αφορολόγητο πετρέλαιο, για να θυµίσω, το είχε υποσχεθεί
ο κ. Σαµαράς από τη Μυτιλήνη το 2012 και έχει ανεβεί το κόστος
της αγροτικής παραγωγής επταπλάσια επάνω, διότι και στον
προϋπολογισµό αναµένονταν έσοδα 1,5 δισεκατοµµύριο έναντι
1,3 δισεκατοµµύριο και περνάνε σε ειδικό κωδικό. Τι θα γίνει µε
το αφορολόγητο πετρέλαιο; Παραµένει µνηµονιακή δέσµευση;

Για τους εργάτες γης, κύριε Υπουργέ, ανοίγει η πόρτα και να
έρθουν Αλβανοί. Δεν το λέω εγώ. Έχετε συζητήσει, έχετε έρθει
σε συνάντηση µε φορείς, µε τον κ. Γιαννακάκη, τον κ. Χαλκίδη,
δηµιούργησαν και ένα σωµατείο πυρηνοκάρπων και αχλαδιών και
περιµένουν. Θα τους πληρώνουν οι παραγωγοί βέβαια τα τεστ
για τον κορωνοϊό και τη µεταφορά.

Θα κλείσω µε κάτι πάρα πολύ σηµαντικό και θέλω να δώσετε
µια προσοχή. Υπάρχει η ελληνική τράπεζα σπόρων από το 1981
που είναι υποβαθµισµένη. Είδα µε προσοχή τη συνέντευξη της
κ. Φωτεινής Μυλωνά και λέει ότι έχουµε δεκαπέντε χιλιάδες σπό-
ρους στην Ελλάδα οι οποίοι είναι ανεκµετάλλευτοι και ως κόρην
οφθαλµού πρέπει να τους χρησιµοποιήσουµε και όχι να είναι
υποβαθµισµένη η τράπεζα ελληνικής γης σπόρων. Και µάλιστα
υπάρχει το αρχιπέλαγος στη Σάµο µε τεσσεράµισι χιλιάδες δείγ-
µατα, όπως και ο Πελίτις. Τι κάνουµε, λοιπόν, γι’ αυτό; Γιατί είναι
υποβαθµισµένη η τράπεζα σπόρων; Έχω υπηρετήσει την ένωση
αγροτικών συνεταιρισµός Σερρών για µια δεκαετία και τη σχολή
ΠΑΣΕΓΕΣ και είχαµε ένα πρότυπο κέντρο σποροπαραγωγής.

Ο Κυριάκος Βελόπουλος δικαιώνεται. Λουλούδι του Δαρβίνου
ή δρακάκι πρίµουλα στα Λατινικά. Πενήντα χιλιάδες ευρώ το
κιλό, 5.000 ευρώ η απόδοση ανά στρέµµα. Γιατί δικαιώνεται; Αλέ-
ξανδρος Καχριµάνης, Περιφερειάρχης Ηπείρου µέσω του ΕΛΓΟ
«ΔΗΜΗΤΡΑ» θα πάρει από το Μέτσοβο αυτούς τους σπόρους,
τους κατεβάζει στο οροπέδιο Ιωαννίνων για να δει εάν ευδοκιµεί
και να πάει σε ολοκληρωµένη συστηµατική παραγωγή και καλ-
λιέργεια για το λουλούδι του Δαρβίνου που µας το κλέβουν οι
Αλβανοί από τον Γράµµο µε 5.000 ευρώ το στρέµµα. Εδώ, λοι-
πόν, δικαιώνεται η Ελληνική Λύση που µιλάει για αρωµατικά
φυτά.

Σας δίνω τον νόµο για τη γεωθερµία, όπου η Τουρκία πρωτο-

στατεί. Πρέπει να αλλάξει, κύριε Βορίδη και κυρία Αραµπατζή,
να γίνει πιο ευέλικτος ο νόµος για τη γεωθερµία, για να εκµεταλ-
λευτούµε τα θερµοκήπια. Τα θερµοκήπια γι’ αυτόν τον πεπαλαι-
ωµένο νόµο που δεν θεωρείται ανανεώσιµη πηγή το νερό, αλλά
µεταλλευτική δραστηριότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ και εγώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούµπας από τη Νέα Δηµοκρατία και

ακολουθεί η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Θα αρχίσουµε κάτι, κύριε

Υπουργέ, που υποσχέθηκα σε έναν συνάδελφο. Δώσατε µια δέ-
σµευση, διατυπώνοντας την άποψή σας, ότι πέρα από αυτό το
νοµοσχέδιο έρχονται κι άλλα τα οποία θα συµβάλουν στην ανά-
πτυξη της αγροτικής παραγωγής, στην καλυτέρευση και βελ-
τίωση της ζωής του αγροτικού και κτηνοτροφικού κόσµου. Τα
αναµένουµε, διότι πρέπει να προχωρήσουµε, όπως έχουµε συ-
ζητήσει και κατ’ ιδίαν, σε δοµές. Είναι πλέον αναγκαίο στη χώρα
µας αυτή η Κυβέρνηση, να πραγµατοποιήσει αυτό το όραµα,
µιας αγροτικής αναγέννησης, µε έργα υποδοµής, για να δουν µια
καλύτερη µέρα πράγµατι οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι.

Ως προς το νοµοσχέδιο, δεν θα πω πολλά. Και δεν θα πω
πολλά, γιατί όποιος θέλει να είναι ειλικρινής µε τον εαυτό του,
είτε µέσα από αυτήν την Αίθουσα είτε εκτός Αιθούσης πολίτης
που µας παρακολουθεί, εάν είχε την ευγενή καλοσύνη να ακού-
σει την ουσιαστική ανάλυση του κυρίου Υπουργού και της κυρίας
Υπουργού ως προς το νοµοσχέδιο και για τα νοµικά θέµατα,
αλλά και ως προς το περιεχόµενο, ναι, νοµίζω ότι δεν πρέπει να
έχει αµφιβολία για την αναγκαιότητα της υπερψήφισης αυτής
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Και τη λέω νοµοθετική πρωτο-
βουλία, κύριε Υπουργέ, γιατί επιµένω στην άποψή µου ότι πρέπει
να προχωρήσουµε σε τοµές.

Πράγµατι αυτό το νοµοσχέδιο επιλύει σηµαντικά τεχνικά και
ουσιαστικά ζητήµατα που αφορούν τον αγροτικό, κτηνοτροφικό
κόσµο, προς όφελος της κοινωνίας και των πολιτών. Θα σταθώ
επιγραµµατικά σε δύο, τρεις παρεµβάσεις που δόθηκαν από
τους κυρίους συναδέλφους, χωρίς να µπω στην ουσία, όπως το
Μητρώο Μελισσοκόµων. Θα πω για τη σχολή κρεοπωλών που
είναι µια σηµαντική τοµή και δεν αναφέρθηκε κανείς. Είναι ση-
µαντική τοµή για τη χώρα µας, γιατί πολλά παιδιά εργάζονται σε
κρεοπωλεία ή σε τέτοιους χώρους παραγωγής και πρέπει αυτό
το επάγγελµα να το κάνουµε κάτι προς το καλύτερο. Θα σταθώ
βεβαίως στη θέσπιση του εργόσηµου για τους εργάτες γης, κάτι
που το περίµεναν όλοι οι αγρότες και αποτελεί µια σηµαντική
πρωτοβουλία.

Άφησα για τελευταίο τη διάταξη που αφορά τις κτηνοτροφικές
εγκαταστάσεις και τα σχέδια βόσκησης. Το άφησα τελευταίο για
να σας πω το εξής, κύριε Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ: Προ-
έρχοµαι από κτηνοτροφική οικογένεια. Οι κτηνοτρόφοι µαστίζον-
ται πάντα. Δουλεύουν πολύ. Το ξέρω από τον πατέρα µου που
ήταν κτηνοτρόφος µέχρι το 2010. Πάλευε σε όλη του τη ζωή του
και για να µας σπουδάσει κ.λπ., αλλά δεν έχουµε κάνει πολλά για
τους κτηνοτρόφους. Δεν έχουµε κάνει πολλά για το γάλα.

Είναι µία καλή παρέµβαση η παράταση για τις άδειες ανοικοδό-
µησης, αλλά υπάρχουν κι άλλα θέµατα σχετικά µε τα δασαρχεία,
µε τις υποδοµές, που πρέπει να τα δούµε µε ένα διαφορετικό
µυαλό, µε µία διαφορετική νοηµοσύνη, για να τα επιλύσουµε. 

Σε οικονοµικό επίπεδο, µπορώ να σας πω –έχω το θάρρος να
σας πω- ότι οι παρεµβάσεις, οι προτάσεις που έκαναν συνάδελ-
φοι, είναι σωστές, όπως το ότι για παράδειγµα δεν πρέπει κά-
ποιος να έρθει να δηλώσει ότι ο λύκος τού έφαγε δέκα πρόβατα
για να πάρει την αποζηµίωση ή για να έχει φορολογική ενηµερό-
τητα. Να θεσπιστεί ως αποζηµίωση, χωρίς να απαιτείται, διότι
πολλοί κτηνοτρόφοι στην περιοχή µας καταστρέφονται. Ήµουν
προχθές στον Ελικώνα και µου έλεγαν γι’ αυτό ή για τα αγριο-
γούρουνα και τις ζηµιές που παθαίνουν.

Πρέπει, λοιπόν, να το δείτε στα επόµενα νοµοσχέδια και να κά-
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νουµε όποιες άλλες παρεµβάσεις είναι προς όφελός τους, γιατί
αυτοί είναι που στήριξαν το κράτος µας που γεννιόταν από το
1955 και µετά. Στήριξαν την οικονοµία της Ελλάδος και έφτιαξαν
τα πρώτα σπίτια. Στήριξαν την εθνική οικονοµία.

Θα σταθώ σε µερικούς προβληµατισµούς. Αναφορικά µε τη
διάταξη περί αγροτικής φθοράς –νοµίζω ότι το είπατε και εσείς
σε κάποιο σηµείο- έχω τον προβληµατισµό µήπως θα έπρεπε να
ενταχθεί στον Ποινικό Κώδικα. Έχω, αν θέλετε, την αντίρρηση
µε την έννοια ότι από τη µία ψηφίζουµε κάποιες διατάξεις για
αποσυµφόρηση της δικαστηριακής ύλης των δικαστηρίων και
από την άλλη ως φιλοσοφία συµφωνώ, επειδή ζω σε αγροτική
περιοχή και ξέρω ότι γίνονται τέτοια αδικήµατα και φθορές από
τρίτους, από άλλους, ειδικά από τη διαχείριση των υδάτων. 

Θα έπρεπε ίσως, αν όχι να µπει στον Ποινικό Κώδικα, να υπάρ-
χει ως κύρωση, διότι ο παθών –το ξέρετε ως δικηγόρος καλύτερα
από εµένα- δεν ικανοποιείται µόνο µε την επιβολή µιας ποινής
έστω των σαράντα ηµερών ή αν θα προβλέπεται φυλάκιση. Πρέ-
πει να αποζηµιωθεί. Για να πάει στο δικαστήριο να διεκδικήσει
600 ή 800 ευρώ, θα το κάνει, αλλά µε πολλή δυσκολία.

Πρέπει, λοιπόν, να το δείτε και αυτό µέχρι αύριο, µήπως µπο-
ρούµε να το αλλάξουµε προς το καλύτερο.

Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, µε κάτι που συζητήσαµε πάλι σε
µία τελευταία συνάντησή µας. Επιβάλλονται σε βάρος πολλών,
είτε φυσικών προσώπων είτε νοµικών προσώπων, διάφορα τέλη
σε αγροτικά ή κτηνοτροφικά προϊόντα, δήθεν µε τον χαρακτήρα
του ανταποδοτικού –λέω για παράδειγµα τον ΕΛΟΓΑΚ- τα οποία
δεν προσφέρουν τίποτα. Σε τελική ανάλυση, µην επιβαρύνουµε
µία επιχείρηση που εισάγει κρέας που επιβαρύνεται µε ΕΛΟΓΑΚ,
το πουλάει στον κρεοπώλη, επιβαρύνεται πάλι στον κρεοπώλη
και ο κρεοπώλης προς τον καταναλωτή. Δηλαδή, στο τέλος, το
πληρώνει ο καταναλωτής.

Άρα υπάρχουν κάποιοι τέτοιοι θεσµοί, κάποια τέτοια τέλη, τα
οποία νοµίζω ότι τα έχετε αναγνωρίσει και, όπως είπατε, πρέπει
να πάµε στην κατάργησή τους στα επόµενα νοµοσχέδια.

Θα αναφερθώ στο τελευταίο, κύριε Υπουργέ. Είχαµε µία δια-
δικτυακή συζήτηση µε τον κ. Χρήστο Σαραντίνη, µε τη νεολαία
της Βοιωτίας, για το τι είναι όραµα. Και επειδή πιστεύω ότι εσείς
έχετε οράµατα και το όραµα είναι η αγροτική αναγέννηση της
χώρας, ο καλός µας συνάδελφος είπε ότι όραµα δεν είναι κάτι
το απροσδιόριστο, κάτι το αόριστο. Το όραµα πρέπει να έχει
έναν συγκεκριµένο χρόνο που πρέπει να πραγµατοποιηθεί.

Σας ζητώ να ζητήσετε από τον κύριο Πρωθυπουργό, όπως το
είχαµε συζητήσει και είχατε πει ότι θα είναι πρότασή σας, να προ-
χωρήσουµε σε µεγάλα έργα υποδοµών για την αγροτική καλλιέρ-
γεια. 

Δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ -µεγάλωσα και δεν το κρύβω σ’
αυτή την Αίθουσα- να βλέπω στην Κωπαΐδα τους αγρότες, τα νέα
παιδιά, να ποτίζουν όπως πότιζαν το 1950! Μα, είναι δυνατόν να
µην έχουµε κλειστά αρδευτικά κανάλια, να µην έχουµε ένα σύγ-
χρονο δίκτυο άρδευσης, να ρίχνουµε λεφτά αλλού δηλαδή τώρα
που είναι ευκαιρία από αυτά που θα µας επιχορηγηθούν και θα
επιδοτηθούµε και να µην κάνουµε ένα τέτοιο µεγάλο έργο -δεν
λέω µόνο για την Κωπαΐδα- υποδοµής; Το έχει ανάγκη η Κω-
παΐδα, το έχει ανάγκη ο αγροτικός κόσµος, το έχει ανάγκη κάθε
πεδιάδα της χώρας, το έχουν ανάγκη οι αγρότες.

Θα κλείσω µε κάτι ακόµα. Επιµένω γιατί µου δίνεται η ευκαιρία
-δεν αφορά εσάς- και σας λέω ότι δεν το δέχοµαι και µέχρι να
φύγω απ’ αυτή την Αίθουσα θα λέω ότι δεν µπορεί να είναι το Γε-
ωπονικό Πανεπιστήµιο στην Αθήνα. Το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο
πρέπει να είναι στην Αλίαρτο, κοντά στην παραγωγή, κοντά
στους γεωργούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Κου-
τσούµπα.

Η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και µετά ο κ. Κέλλας
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε
σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο σύµφωνα µε τους συντάκτες
του, έχει ως σκοπό τη συνολική διευθέτηση µιας σειράς θεµάτων
αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων, τα οποία χρονίζουν και τα οποία εµποδίζουν την εφαρµογή
των πολιτικών του.

Διαβάζοντας, όµως, πραγµατικά το νοµοσχέδιο αυτό και µε
µία πρώτη µατιά, ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να δικαιο-
λογήσω αυτή την αισιοδοξία. Είναι εµφανές ότι πρόκειται για ένα
µωσαϊκό τροπολογιών, οι οποίες ήταν ξεχασµένες σε κάποιο
συρτάρι και ανασύρθηκαν, για να συµπληρωθούν οι αναγκαίες
σελίδες για να συνδεθεί το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα.

Πραγµατικά ρυθµίζει πολλά και διαφορετικά θέµατα, από το
Δίκτυο Γεωργικής Λογιστικής, τους Οργανισµούς Εγγείων Βελ-
τιώσεων, την Επιτροπή ΤΕΓΕΛ και τα λιπάσµατα, τα διαχειριστικά
σχέδια βόσκησης.

Αντί, κύριε Υπουργέ, να ενσωµατώσετε στο υπόβαθρο του
ΟΣΔΕ, στο αιτηµατολογικό υπόβαθρο του ΟΣΔΕ, τον καινούργιο
Κανονισµό του OMNIBUS για τα φρυγανώδη που θα αυξήσουν
και τις εκτάσεις -αναφέροµαι στους βοσκοτόπους- εσείς κοιτάτε
να διευκολύνετε τους περιφερειάρχες.

Υπάρχουν, βέβαια και άλλα θέµατα αρµοδιότητας αλιείας, οι-
κονοµικά ζητήµατα, κτηνιατρικά θέµατα, αλλά και το θέµα των
ελληνοποιήσεων.

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την ενσωµάτωση του Κανονισµού
625 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αναρωτιέµαι µήπως θα έπρεπε να
υιοθετήσετε µία πιο προσεκτική και µία πιο ολοκληρωµένη προ-
σέγγιση του ζητήµατος, αντί για «ένα πρώτο βήµα», όπως είπατε
εσείς, γιατί η εφαρµογή των συγκεκριµένων διατάξεων είναι υπο-
χρεωτική. Πρόκειται για ενωσιακές ρυθµίσεις και επειδή πολλά
ειπώθηκαν σ’ αυτή την ένωση για την προάσπιση των ελληνικών
προϊόντων και για τον περιορισµό των παράνοµων ελληνοποι-
ήσεων -που είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα- νοµίζω ότι θα έπρεπε
να εµµείνετε στην πιστή και απαρέγκλιτη εφαρµογή των ρυθµί-
σεων που πέρασε η διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Αναφέροµαι στα
εθνικά µέτρα για τον τοµέα του γάλακτος, δηλαδή στην υποχρε-
ωτική αναγραφή της χώρας προέλευσης και στα γαλακτοκοµικά
προϊόντα, αλλά κυρίως στο κρέας, για την επίλυση αυτού του
φλέγοντος ζητήµατος.

Εσείς, βεβαίως, προσχηµατικά αυστηροποιείτε τις κυρώσεις,
ενώ γνωρίζουµε πολύ καλά ότι τα πρόστιµα και δη τα αστρονο-
µικά, δεν εισπράττονται ποτέ. Αναφερθήκατε σ’ αυτό και ο ίδιος.
Αντί να ενισχύσετε αυτή τη µία και µοναδική αρχή για τους επί-
σηµους ελέγχους που προβλέπεται και από τον Κανονισµό 625
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εσείς επιµένετε να διατηρείτε αυτήν
την πολυδιάσπαση των ελέγχων και άρα την αναποτελεσµατικό-
τητά τους.

Με λίγα λόγια, αν κάποιος διαβάσει το συζητούµενο σχέδιο
νόµου, θα αντιληφθεί ότι πρόκειται για ένα µνηµείο κακής και
πρόχειρης νοµοθέτησης. Οι πολλές παραποµπές σε άρθρα και
παραγράφους άλλων διατάξεων όχι µόνο δυσχεραίνουν την ανά-
γνωση αυτού του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, αλλά και την κα-
τανόησή του.

Επιπλέον, ως προς την υποχρέωση για έκδοση δευτερογενούς
νοµοθεσίας χωρίς να ορίζετε ορισµένη προθεσµία για να συµβεί
αυτό, νοµίζω ότι αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αν αυτές οι κοινές
υπουργικές αποφάσεις και οι υπουργικές αποφάσεις που προ-
βλέπονται δεν εκδοθούν έγκαιρα, τότε οι περισσότερες διατάξεις
αυτού του νοµοσχεδίου θα παραµείνουν ανενεργές ή θα κατα-
στούν ανεπίκαιρες.

Ο αγροτικός χώρος, κύριε Υπουργέ -και το γνωρίζετε καλά-
ταλανίζεται από χρόνια προβλήµατα, τα οποία για να λυθούν
απαιτείται αποφασιστικότητα. Από τη θέση σας δεν ξέρω αν το
γνωρίζατε, αλλά σίγουρα έχετε διαπιστώσει πλέον ότι πρόκειται
για έναν τοµέα µε πολύ µεγάλη αξία. Διατηρεί ζωντανή την ελ-
ληνική ύπαιθρο, φροντίζει για την επισιτιστική µας ασφάλεια, έχει
συγκρατήσει την καθίζηση του ΑΕΠ από τις µεγάλες πιέσεις που
δέχθηκε τα προηγούµενα χρόνια και απασχολείται σε αυτό ένα
πολύ µεγάλο µέρος του εργατικού δυναµικού της χώρας. Επι-
πλέον, πρόκειται για έναν παραγωγικό τοµέα, στον οποίο εισρέ-
ουν κάθε χρόνο περισσότερα από 2,5 δισεκατοµµύρια κοινοτικοί
πόροι.

Οι ανείπωτες συνθήκες που βιώνουµε στην οικονοµία εξαιτίας
της κρίσης της πανδηµίας του κορωνοϊού έχουν επηρεάσει αρ-
νητικά και τον αγροτικό τοµέα. Πέρα, όµως, από µία αποσπασµα-
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τική διαχείριση του θέµατος από την πλευρά σας, δεν έχουµε δει
ακόµη ένα συνολικό στρατηγικό σχέδιο, µε λεπτοµερή εξειδί-
κευση των µέτρων για τη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα. Πέρα
από τα 48 εκατοµµύρια ευρώ που ανακοινώσατε για τη στήριξη
της ανθοκοµίας, της αλιείας και της κτηνοτροφίας, κατά τα λοιπά
τηρείτε σιγήν ιχθύος. Άλλα 200 εκατοµµύρια ευρώ περιµένουν
να δοθούν στους αγρότες ως στοχευµένες άµεσες ενισχύσεις,
δηλαδή 150 εκατοµµύρια ευρώ που πήρατε από τον κρατικό
προϋπολογισµό και άλλα 50 και πλέον εκατοµµύρια ευρώ από
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πότε σκοπεύετε να ανακοινώσετε αυτές τις αξιολογήσεις, στις
οποίες αναφέρεστε συχνά, κύριε Υπουργέ, ώστε αυτές οι ενισχύ-
σεις να πάνε στους παραγωγούς, πριν καταρρεύσει τελείως ο
αγροτικός τοµέας; Να σας θυµίσω και τα πρόσθετα προβλήµατα
που προκλήθηκαν στην εγχώρια κτηνοτροφία κατά την περίοδο
του Πάσχα; Θεωρείτε ότι αυτά τα 23 εκατοµµύρια ευρώ, άλλως
4 ευρώ ανά κεφάλι ζώου, είναι σηµαντική και επαρκής ενίσχυση
γι’ αυτόν τον πολύ σηµαντικό τοµέα της εθνικής οικονοµίας, την
κτηνοτροφία, που παράγει και συνεισφέρει αυτά τα πολύ σηµαν-
τικά προϊόντα, όπως είναι το γάλα, το κρέας ή το γιαούρτι και η
φέτα που είναι και προϊόν ΠΟΠ; Γνωρίζετε ακόµα ότι εξαιτίας
των µέτρων που αναγκαστικά ελήφθησαν, η διάθεση των περισ-
σότερων προϊόντων αντιµετωπίζει ήδη προβλήµατα; Τι θα γίνει
µε τα καλοκαιρινά οπωροκηπευτικά, πολλώ δε µάλλον λόγω της
κάθετης πτώσης του τουρισµού; Ξέρετε πολύ καλά ότι οι πρώτοι
που θα πληγούν είναι οι παραγωγοί αυτών των προϊόντων. 

Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα επεστράφησαν πρόστιµα ύψους
περίπου 450 εκατοµµυρίων ευρώ από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα
οποία είχαν υποβληθεί στη χώρα λόγω της µη σύννοµης εφαρ-
µογής των κανονισµών για τους βοσκότοπους. Τα χρήµατα αυτά
πρέπει να επιστρέψουν στον αγροτικό τοµέα άµεσα για να βελ-
τιώσουν την ανταγωνιστικότητά του και εσείς δεν κάνετε τίποτα
προς την κατεύθυνση αυτή. 

Όσον αφορά τον ΕΛΓΑ διαβάζουµε στις εφηµερίδες για την
εσωκοµµατική ενδο-νεοδηµοκρατική διαµάχη που προέκυψε και
επιτρέψτε µου να πω ότι η παρέµβαση του κ. Χαρακόπουλου πε-
ρισσότερο την αναζωπύρωσε παρά την κατέσβησε. Εσείς εξα-
κολουθείτε από την πλευρά σας να προκρίνετε αυτή την
ανεξέλεγκτη και χωρίς τεκµηρίωση είσοδο των ιδιωτικών εται-
ρειών και «πάει περίπατο» η βοήθεια αυτής της δηµόσιας δοµής,
που τόσα πολλά έχει συνεισφέρει στον αγροτικό τοµέα. Τελικά,
θα ήθελα να µας πείτε, ποιο είναι το σχέδιο σας; Γιατί ειλικρινά
δεν βλέπω ότι οι ιδιωτικές εταιρείες είναι τόσο πρόθυµες να ει-
σέλθουν στον ΕΛΓΑ, σε έναν τοµέα ασφάλισης, δηλαδή, που οι
κίνδυνοι είναι περισσότερο συνήθεις, πολλώ δε µάλλον, λόγω
της κλιµατικής αλλαγής που ήδη βιώνουµε. Προς αυτή την κα-
τεύθυνση θέλω να πάτε, κύριε Υπουργέ, να αξιοποιήσετε τους
πόρους που υπάρχουν και δίνονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ακόµα περιµένουµε αυτές τις περίφηµες αναλογιστικές µελέ-
τες και εκεί που Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην Πέλλα
και στην Ηµαθία ξεσήκωναν τους αγρότες ότι δήθεν επίκειται
συµψηφισµός των ασφαλιστικών εισφορών µε συµπληρωµατι-
κές, θα καταβληθούν αποζηµιώσεις που το µόνο αποτέλεσµα
που έχουν, κύριε Υπουργέ, είναι να µείνουν απλήρωτοι οι παρα-
γωγοί στις τελευταίες καταβολές επειδή ακριβώς τους πίστεψαν
και δεν πλήρωσαν τις χαριστικές εισφορές στον ΕΛΓΑ. Διαβά-
ζουµε τώρα, όµως, ότι ο ΕΛΓΑ επεξεργάζεται σενάρια αντί-
στροφα, δηλαδή συµψηφισµό του υπολοίπου 35% των
αποζηµιώσεων, µε µελλοντικές θα καταβληθούν εισφορές. 

Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζετε ότι θα πρέπει να σταµατήσει
αυτός ο εµπαιγµός του αγροτικού χώρου; Αυτό που περιµένει ο
αγροτικός κόσµος από εσάς, είναι να προβείτε άµεσα στην κα-
ταβολή και του υπολοίπου 35% των αποζηµιώσεων ως ένα µέτρο
ή ένα µέσο στήριξης της ρευστότητάς τους σε αυτήν την συγ-
κυρία που βιώνουµε, άµεσα όµως, χθες. Θα αναµέναµε ακόµη
την ανάληψη ουσιαστικών πρωτοβουλιών σε ό,τι αφορά τον ει-
δικό φόρο κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, καθώς επί δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µετά την έξοδό µας από το µνηµόνιο
επέστρεψε η σχετική ρύθµιση στον προϋπολογισµό του 2019. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο, όπως πήραν και όλοι οι
προηγούµενοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ένα λεπτό, κυρία Τζά-
κρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να θέσω υπ’
όψιν σας ένα σηµαντικό θέµα που αφορά στη διάδοση των ελ-
ληνικών προϊόντων τα οποία αντιµετωπίζουν προβλήµατα και
αναφέροµαι στο άνοιγµα της ρωσικής αγοράς γι’ αυτά. Δεν κά-
νατε καµµία ενέργεια παρά το γεγονός πως σας κατέθεσα και
σχετική ερώτηση για το θέµα της µερικής άρσης του ρωσικού
εµπάργκο, ώστε να ξανανοίξει αυτός ο πολύ σηµαντικός εξαγω-
γικός προορισµός για τα ελληνικά προϊόντα. Γιατί δεν εκµεταλ-
λευτήκαµε αυτό το άνοιγµα των πράσινων διαδροµών για
εξαγωγή προϊόντων στη Ρωσία και µάλιστα χωρίς δασµούς; Γιατί
δεν πήρατε την πρωτοβουλία για τη συζήτηση από την πλευρά
µας, του θέµατος αυτού στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Αν δεν ανοίξει
αυτή η αγορά, τα προβλήµατα διάθεσης θα συνεχίσουν και µια
σειρά σηµαντικών ελληνικών προϊόντων και δεν είναι µόνο το ρο-
δάκινο, το κεράσι ή τα οπωροκηπευτικά, αλλά είναι και τα εσπε-
ριδοειδή, είναι και τα πορτοκάλια που έχουν και αυτά
προβλήµατα στη διάθεσή τους.

Για την ΚΑΠ της επόµενης περιόδου, οι διαπραγµατεύσεις
φτάνουν στο τέλος και µιλάµε για πλέον 17 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που µπορούν να εισρεύσουν στη χώρα την επόµενη επτα-
ετία. Δεν ξέρουµε ακόµα αν θα διατηρηθεί ο προϋπολογισµός
στα υφιστάµενα επίπεδα. Πώς εξελίσσεται αυτή η εξωτερική
σύγκληση των ενισχύσεων; Όλα τα κράτη-µέλη έχουν αναλάβει
πρωτοβουλίες είτε για να αυξήσουν τα κέρδη είτε για να µει-
ώσουν τις απώλειες και εσείς δεν κάνετε τίποτα προς την κατεύ-
θυνση αυτή. Κι όχι µόνο δεν κάνετε τίποτα, αλλά δεν ξέρουµε
πώς η ευρωπαϊκή πράσινη συµφωνία θα επηρεάσει και την περι-
βαλλοντική διάσταση της ΚΑΠ, δηλαδή ποια θα είναι τα ισχυρά
περιβαλλοντικά και κλιµατικά κριτήρια βάσει των οποίων θα αξιο-
λογηθεί το ελληνικό στρατηγικό σχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Τζάκρη, ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι είχαν ανοχή στον
χρόνο τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εσείς έχετε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Παρά το γεγονός ότι ο χρόνος τελειώνει,

είναι εξ’ ολοκλήρου ανέτοιµο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για το στρατηγικό σχέδιο µέσα από το οποίο θα δοθούν οι
ενισχύσεις της ΚΑΠ τη νέα περίοδο. Η εφαρµογή αυτού του νέου
αυτού µοντέλου λειτουργίας της ΚΑΠ είναι πολύ σηµαντική, διότι
µέσα από ένα ολοκληρωµένο σωστά δοµηµένο και τεκµηριωµένο
στρατηγικό σχέδιο θα δίνονται πλέον στους αγρότες αξίες και οι
άµεσες ενισχύσεις, αλλά και χρήµατα για επενδύσεις στον αγρο-
τικό τοµέα πάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια το χρόνο. 

Βλέπετε. κύριε Υπουργέ, πόσα ερωτηµατικά υπάρχουν; Σ’
αυτά τα θέµατα έπρεπε να στρέψουµε την προσοχή µας και να
επικεντρωθούν τόσο οι υπηρεσίες του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης όσο και η πολιτική ηγεσία και όχι σε άσκοπα νοµο-
σχέδια, συρραφές τροπολογιών τα οποία δεν επιλύουν τίποτα. 

Βρισκόµαστε σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι και οι αποφάσεις
µας µετά από τόσους µνηµονιακούς περιορισµούς πρέπει να
είναι στοχευµένες και γενναίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Τζάκρη, σας ευ-
χαριστώ. Έχουµε φθάσει τα εννιάµισι λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταθέσει, και µε αυτό θα
κλείσω, κύριε Πρόεδρε, επικαιροποιηµένο πρόγραµµα που
αφορά και τον αγροτικό τοµέα. Για παράδειγµα σε ό,τι αφορά
τους κτηνοτρόφους που έχουν δύο παιδιά και καθαρό εισόδηµα
9.000 ευρώ την προηγούµενη χρονιά, αυτό που προτείνουµε
είναι να δοθούν 3.200 ευρώ ως εισόδηµα έκτακτης ανάγκης και
1.800 ευρώ ως ενίσχυση µε βάση το µέσο ποσό ενίσχυσης ανά
κτηνοτροφική εκµετάλλευση, δηλαδή περίπου 5.000 ευρώ για
µια µεσαία κτηνοτροφική εκµετάλλευση. Εσείς τους δίνετε 720
ευρώ κατά µέσο όρο για κτηνοτροφική εκµετάλλευση. Νοµίζω
ότι κάποια από αυτά που προτείνουµε θα µπορούσατε να τα
έχετε κάνει δεκτά. 

Προσωπικά δεν θέλω να αµφισβητήσω την καλή σας διάθεση.
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Πιστεύω ότι θέλετε να λύσετε προβλήµατα. Ωστόσο, τα προβλή-
µατα δεν λύνονται µε νοµοσχέδια αµφίβολης αποτελεσµατικότη-
τας σαν αυτό που συζητάµε σήµερα. Όπως είπα αυτός ο τοµέας
απαιτεί γενναίες αποφάσεις.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ, αλλά
καταλαβαίνετε ότι εύκολα και δίκαια µπορεί να µου πει κάποιος
ότι µεροληπτώ. Το θέµα είναι ότι στις 18.00’ έχει προγραµµατι-
στεί να συνεδριάσει επιτροπή. Αν δεν τελειώσουµε στις 18.00’,
θα τελειώσουµε στις 18.30’. Έχουν να µιλήσουν Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι και τουλάχιστον να µιλήσουν όλα τα κόµµατα.
Γι’ αυτό µιλάει και η κ. Κοµνηνάκα αµέσως µετά, που δεν µπό-
ρεσε το πρωί. Αυτό σηµαίνει πρακτικά ότι κάποια στιγµή θα στα-
µατήσουµε. 

Κύριε Υπουργέ, θα µιλήσετε και στο τέλος;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι, κύριε Πρόεδρε. Αύριο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα πρέπει να σταµατή-

σουµε και να κάνουµε την ψηφοφορία επί της αρχής. Καταλα-
βαίνετε ότι κάποιοι δεν θα µιλήσουν απ’ αυτούς που είναι
γραµµένοι και θα µιλήσουν αύριο. Και επεσήµανα ότι σήµερα
είναι η συζήτηση επί της αρχής, αύριο επί των άρθρων, αλλά δεν
αφαιρείται το δικαίωµα σε κάποιον να µιλήσει γενικά και αύριο,
όπως µιλάτε τώρα επί της αρχής. Να είµαστε δηλαδή ουσιαστι-
κοί. 

Κύριε Κέλλα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, µε το παρόν

σχέδιο νόµου το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
φέρνει προς ψήφιση ένα συντεταγµένο σύνολο στοχευµένων
ρυθµίσεων, το οποίο λύνει χρονίζοντα προβλήµατα και υλοποιεί
τις δεσµεύσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης,
δίνοντας µια βαθιά ανάσα στον κόσµο της υπαίθρου. 

Κατ’ αρχάς, θα ξεκινήσω από το θέµα της αποζηµίωσης των
κτηνοτρόφων του νοµού Λαρίσης, οι οποίοι αποζηµιώθηκαν έξι
χρόνια µετά. Και βέβαια δεν µπορώ να µην ευχαριστήσω τον
Υπουργό για το ενδιαφέρον του και για το γεγονός ότι τηρούνται
οι υποσχέσεις του Πρωθυπουργού στον αγροτικό κόσµο και
στον κόσµο της κτηνοτροφίας, που κρατά την περιφέρειά όρθια. 

Όπως ανέφερα και στην επιτροπή, οι κτηνοτρόφοι δεν θέλουν
αποζηµιώσεις. Θέλουν να αντικαταστήσουν το ζωικό κεφάλαιο
που έχασαν λόγω του καταρροϊκού πυρετού και µε εντολή του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Θέλουν να παράξουν γάλα,
θέλουν να πάρουν πίσω τις επιδοτήσεις που έχασαν έξι χρόνια
από τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Και όλα αυτά µε αποκλειστική ευθύνη του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και όχι δική τους. Δεν πρέπει
να ξεχνάµε ότι επί πέντε χρόνια η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τους
ενέπαιζε και ήρθε πάλι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για
να τους αποκαταστήσει, να τους δώσει το δίκιο.

Κύριε Υπουργέ, για πρώτη φορά λαµβάνονται µε αποφασιστι-
κότητα µέτρα, προκειµένου να αντιµετωπίσετε το χρόνιο πρό-
βληµα των κτηνοτρόφων και των παραγωγών µας, που είναι οι
παράνοµες ελληνοποιήσεις. Πιπίλα η λέξη «ελληνοποιήσεις» όλα
τα χρόνια που είµαι Βουλευτής. Ικανοποιείτε ένα διαχρονικό αί-
τηµα του κτηνοτροφικού κόσµου, αυτό δηλαδή που υποσχέθηκε
προεκλογικά πάλι ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης,
τώρα γίνεται πράξη. Με τον νέο νόµο θα επιβάλλονται βαριά πρό-
στιµα σε όσους κάνουν βαφτίσια και κερδοσκοπούν εις βάρος
των κτηνοτρόφων, εξαπατώντας το ελληνικό κράτος αλλά και
τους καταναλωτές. 

Επιπλέον, εισάγεται νέα πρόβλεψη για όσους δεν συµµορφώ-
νονται προς την σήµανση της χώρας καταγωγής, όπως παραπλα-
νητικές σηµάνσεις κ.λπ. και τη χρήση ενδείξεων προστατευόµενης
ονοµασίας προέλευσης ΠΟΠ ή ΠΓΕ ή ΕΠΙΠ, όπου τα πρόστιµα
προβλέπονται πλέον µέχρι 300.000 ευρώ από 500 ευρώ που ήταν
και που θα φτάνουν µέχρι την αναστολή λειτουργίας της επιχεί-
ρησης ή και την αφαίρεση αδείας της επιχείρησης. 

Περαιτέρω για τους κτηνοτρόφους µας το νοµοσχέδιο περι-
λαµβάνει µια ακόµα σηµαντική ρύθµιση, σε σχέση µε τις κτηνο-
τροφικές εγκαταστάσεις. Συγκεκριµένα, προβλέπεται ότι όσες

κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις λειτουργούσαν εντός ή πλησίον
κατοικηµένων περιοχών και εφόσον επιθυµούν να συνεχίσουν τη
λειτουργία τους, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηµα στην
ΔΑΟΚ, διεύθυνση αγροτικής οικονοµίας και κτηνιατρικής µέχρι
31 Δεκεµβρίου 2020. Έως την ηµεροµηνία αυτή αναστέλλεται η
ισχύς των διοικητικών πράξεων που εκδόθηκαν, αλλά δεν εκτε-
λέστηκαν και διατάσσουν τη διακοπή λειτουργίας, την αποβολή,
την κατεδάφιση και την επιβολή προστίµου.

Πολύ σηµαντικές και δείγµα πολιτισµού είναι οι ρυθµίσεις σχε-
τικά µε το Εθνικό Πρόγραµµα Συλλογής και Διαχείρισης Νεκρών
Ζώων, το ΕΠΣΥΔ, µε στόχο οι περιφέρειες να αναθέτουν την
εκτέλεση προγραµµάτων συλλογής της διαχείρισης νεκρών
ζώων σε φορείς που παρέχουν αντίστοιχες υπηρεσίες και τα
προγράµµατα αυτά να ενταχθούν στο ΕΠΣΥΔ του οποίου η χρη-
µατοδότηση ορίζεται µε ετήσιο τέλος από κάθε κτηνοτροφική εκ-
µετάλλευση της χώρας για τη συλλογή και διαχείριση νεκρών
ζώων.

Ιδιαίτερα θετική, κύριε Υπουργέ, είναι και η πρόβλεψη για την
αναβάθµιση των προϋποθέσεων λειτουργίας των σχολών επαγ-
γελµάτων κρέατος που είναι βέβαιο ότι θα βοηθήσει τα νέα παι-
διά που αποφασίζουν να ασκήσουν αυτό το επάγγελµα.

Άρθρο 30. Δίνεται λύση σε ένα µεγάλο πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζει ο αγροτικός κόσµος, αυτό της έλλειψης εργατικών χε-
ριών. Με το άρθρο 30 µετατρέπεται το επίδοµα ανεργίας σε
επίδοµα εργασίας, ενισχύεται η εποχική απασχόληση, δίνοντας
τη δυνατότητα σε όσους θέλουν να εργαστούν σε αγροτικές ερ-
γασίες να διατηρούν το επίδοµα ανεργίας που λαµβάνουν. Ταυ-
τόχρονα, δίνεται η δυνατότητα και στους συνταξιούχους
αγρότες να µπορούν να εργάζονται στο χωράφι -και αυτό ήταν
πολύ σωστό- και έτσι έχουµε µια ολοκληρωµένη παρέµβαση για
την καλλιέργεια της γης και τη στήριξη της υπαίθρου.

Άρθρο 9. Πρόκειται για πολύ σηµαντική πρωτοβουλία για το
Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο και τη µελισσοκοµική ταυτότητα,
όπου το παρόν νοµοσχέδιο καθιστά ένα νέο πλαίσιο για τη µε-
λισσοκοµία το οποίο εκτιµάται ότι θα συµβάλλει στην περαιτέρω
ανάπτυξη του συγκεκριµένου κλάδου της χώρας µας. Όλοι γνω-
ρίζουµε ότι η ελληνική φύση παράγει ένα µοναδικό µέλι, το οποίο
µπορεί οργανωµένα να διοχετευθεί σε εξαγωγικούς προορι-
σµούς, όπως συνέβη και µε τα ακτινίδια του Πυργετού και όπως
συνέβη µε τα σκόρδα του Πλατυκάµπου.

Σε κάθε περίπτωση, επιπλέον της στήριξης των κτηνοτρόφων
και των αγροτών µας, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και άλλες δια-
τάξεις οι οποίες πρόκειται να ενισχύσουν την αποτελεσµατικό-
τητα της αγροτικής διακυβέρνησης. Αναφέροµαι ασφαλώς στη
διεύρυνση του Συµβουλίου Στρατηγικού Σχεδιασµού του Υπουρ-
γείου, στην ολοκληρωµένη µεταφορά αρµοδιοτήτων στους δή-
µους για εγγειοβελτιωτικά έργα, στην τελική ευθύνη εκπόνησης
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Όταν δεν µπορούν οι περιφέρειες να τα υλοποι-
ήσουν, τότε θα τα υλοποιεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.
Και τα σχέδια βόσκησης, για όσους ξέρουµε από κτηνοτροφία,
είναι πάρα πολύ σηµαντικά.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θα µας πείτε µια ηµεροµηνία, µία προ-
θεσµία που θα πάρουν την αποζηµίωση οι κτηνοτρόφοι που έχα-
σαν λόγω κορωνοϊού τις ηµέρες του Πάσχα που ήταν πολύ
φτηνή η τιµή των αµνοεριφίων; Γιατί παρ’ ότι η τιµή στην αγορά
ήταν πολύ υψηλή, δεν πέρασε ούτε ένα σεντς από αυτά τους
κτηνοτρόφους. Είχατε υποσχεθεί ότι θα τους ενισχύσετε και αυ-
τούς. Να υποθέσω τις επόµενες µέρες;

Πείτε το, δεν είναι κακό, αφού θα το κάνετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μπορεί και σήµερα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Πριν κλείσω θα ήθελα να πω δυο κουβέν-

τες γι’ αυτό που τόσο πολύ ακούστηκε αυτές τις µέρες και στην
επιτροπή αλλά και σήµερα για τον ΕΛΓΑ. Άκουσα την Αντιπολί-
τευση να µιλάει για διγλωσσία. Εγώ διγλωσσία δεν βλέπω. Η
ασφάλιση στον ΕΛΓΑ είναι υποχρεωτική και παραµένει υποχρε-
ωτική. Το θέµα είναι ο κανονισµός του ΕΛΓΑ µε τα πρωτογενή
και τα δευτερογενή αίτια.

Δείτε τι έγινε πέρυσι στον Δήµο Τεµπών µε τα αµύγδαλα, όπου
υπέστησαν 100% καταστροφή, µε οµολογία του ΕΛΓΑ. Πήραν de
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minimis 80 ευρώ το στρέµµα. Τα 80 ευρώ δεν είναι ούτε για κα-
ληµέρα, ούτε για αντίδωρο. Ή τι έγινε πριν από ένα µήνα, τον
Μάρτιο, µε τις παγωνιές µε τα κεράσια στην Αγιά και µε τα αχλά-
δια στην περιοχή του Τυρνάβου.

Όλοι συµφωνούν ότι υπήρξε παγωνιά, και οι αγρότες και ο
ΕΛΓΑ, αλλά αρχίζει η συζήτηση ήταν στην καρπόδεση, ήταν στην
ανθοφορία, είναι από τον παγετό ή είναι συνεπεία του παγετού;
Διότι εάν είναι συνέπεια δεν αποζηµιώνει ο ΕΛΓΑ γιατί είναι δευ-
τερογενές το αίτιο. Έτσι αρχίζουν οι αγρότες: «Να πάµε στην κ.
Αραµπατζή να µας δώσει de minimis, να πάµε στον κ. Σκρέκα να
µας δώσει ΠΣΕΑ, να πάµε στον κ. Βορίδη να πάρουµε…»

Είµαι είκοσι πέντε χρόνια γιατρός και τα τελευταία χρόνια που
είµαι Βουλευτής έχω κάνει διδακτορικό στη γεωπονία. Αυτό που
γίνεται κάθε φορά δεν υπάρχει. Κι εµείς είµαστε αγροτική και
κτηνοτροφική περιοχή.

Το παρόν σχέδιο νόµου διαµορφώνει µια νέα πραγµατικότητα
για τον πρωτογενή τοµέα µε περιεκτικό τρόπο χωρίς πολλά λόγια
και δαιδαλώδεις διατάξεις. Η Κυβέρνησή µας αίρει τα εµπόδια
και διασφαλίζει τα εχέγγυα ώστε οι κτηνοτρόφοι και οι αγρότες
µας να δουλέψουν µε µεγαλύτερη ασφάλεια έχοντας το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης έµπρακτα και σε διαρκή βάση στο
πλευρό τους. Γι’ αυτό υπερψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Μαζί
µε τον κόσµο της υπαίθρου θέτουµε ισχυρές βάσεις για την ανά-
πτυξη της αγροτικής οικονοµίας.

Κύριε Υπουργέ, µια λέξη πριν κλείσω. Το µεγάλο ζήτηµα της
δάσωσης των γαιών που αποτελεί µε αφανισµό ολόκληρα χωριά,
το Μεγάλο Ελευθεροχώρι -θα το ξαναπώ κι ας γίνοµαι κουραστι-
κός- τον Άγιο Αντώνιο στα Φάρσαλα, όπου αυτοί οι άνθρωποι
προκαλούν τις νοµικές σας γνώσεις και τις νοµικές σας ικανότη-
τες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Κέλλα. Πάντως, γιατρέ µου, το να ξέρει κάποιος κάτι από
γεωπονία είναι πάντοτε η καλύτερη βάση, γιατί δεν θα πεινάσει
ποτέ.

Τον λόγο έχει η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και µετά ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εύλογα αναρωτιέται κανείς πως ο ποµπώδης τίτλος του νοµο-

σχεδίου για την αναβάθµιση και την ανάπτυξη του αγροτικού
τοµέα συµβαδίζει µε το περιεχόµενό του και πολύ περισσότερο
µε την κατάσταση που βιώνουν σήµερα οι µικροί και οι µεσαίοι
αγροτοκτηνοτρόφοι.

Ως αναβάθµιση εννοείτε την επιστροφή κρατικών ενισχύσεων
που δόθηκαν µέχρι και είκοσι χρόνια πριν σε ενώσεις αγροτικών
συνεταιρισµών λόγω της µη έγκρισής τους από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, δίνοντας τη χαριστική βολή σε όσους συνεταιρισµούς
έχουν µείνει ακόµα όρθιοι;

Ξέρετε πολύ καλά ότι όσες δόσεις κι αν προβλέψετε για τη
σταδιακή καταβολή είναι αδύνατο να ανταποκριθούν, όπως γίνε-
ται και µε άλλες, αποσπασµατικού χαρακτήρα, διατάξεις που δεν
ανταποκρίνονται ούτε στις πραγµατικές ανάγκες ενίσχυσης των
υπηρεσιών, όπως µε κραυγαλέο τρόπο φαίνεται και στην περί-
πτωση του ΕΛΓΑ, ο οποίος, ενώ είναι γνωστή η σοβαρή υποστε-
λέχωση σε γεωπόνους, κτηνιάτρους και άλλες ειδικότητες
απαραίτητες για την άµεση και έγκαιρη διάγνωση και αποζη-
µίωση των αγροτών από καταστροφές φυτικού και ζωικού κεφα-
λαίου, προβλέπετε τελικά την πρόσληψη δύο νοµικών. Όχι
δηλαδή για να επιταχύνετε τη διαδικασία αποζηµίωσης, αλλά για
να απαντάτε στα νοµικά µέσα που χρησιµοποιούν οι αγρότες για
να βρουν το δίκιο τους.

Το πρόβληµα βέβαια δεν περιορίζεται στην υποστελέχωση,
αλλά και στο ίδιο το νοµικό πλαίσιο που δεν επιτρέπει την απο-
ζηµίωση για πολλές από τις περιπτώσεις καταστροφής φυτικού
και ζωικού κεφαλαίου, όπως είναι για παράδειγµα η πρόσφατη
ζηµιά που έχει υποστεί ο ανθός της ελιάς λόγω του πρόωρου
καύσωνα που για πολλές περιπτώσεις οδηγεί και σε καθολική κα-
ταστροφή της παραγωγής.

Τι λέτε τώρα στην περίπτωση αυτή; Ότι το ισχύον νοµικό πλαί-
σιο δεν αποζηµιώνει την αποτυχία στην καρπόδεση. Να αλλάξετε
το νοµικό πλαίσιο για να µπορέσει να προστατευθεί πραγµατικά

η ελαιοπαραγωγή που για τρίτη χρονιά βρίσκεται υπό τον κίν-
δυνο της συνολικής καταστροφής της.

Όµως, ακόµα και στις περιπτώσεις που αποζηµιώνονται για
παράδειγµα οι κτηνοτρόφοι αυτό περιορίζεται σε µια ελάχιστη
τιµή για κάθε ζώο, η οποία δεν καλύπτει βέβαια την απώλεια ει-
σοδήµατος που σηµαίνει η συνολική καταστροφή του κοπαδιού
ως παραγωγικής µονάδας. Δηλαδή δεν καλύπτει συνολικά την
απώλεια σε γάλα, κρέας και αναπαραγωγή που θα είχε µέσα
στον χρόνο αυτό το κάθε ζώο που νοσεί. Πάνω από δυο χρόνια
περίµεναν να αποζηµιωθούν οι πληγέντες από την ευλογιά κτη-
νοτρόφοι της Λέσβου.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, µάλιστα, τους έβαλε να φτιάξουν και σύλλογο για
να αποζηµιωθούν γρηγορότερα για να φτάσουν τελικά να πά-
ρουν, όσοι πήραν, 80 ευρώ ανά ζώο, χωρίς κάλυψη στην απώλεια
της παραγωγής ή τη στήριξη για την ανασύσταση του κοπαδιού
τους όλα αυτά τα χρόνια.

Παραµένει το προβληµατικό νοµοθετικό πλαίσιο που δεν επι-
τρέπει την αποζηµίωση στο 100% της καταστροφής της παρα-
γωγής. Ακόµα η υποστελέχωση των υπηρεσιών του Υπουργείου,
απαραίτητων για τον έλεγχο της παραγωγής, έχουν άµεση επί-
πτωση στην παραγωγή, άρα και στο εισόδηµα των αγροτών.

Είχαµε τις τελευταίες ηµέρες καταγγελίες από αγελαδοτρό-
φους στη Λέσβο στη συνάντησή µας µε τον Αγροτικό Σύλλογο
Μανταµάδων και την Οµοσπονδία των Αγροτικών Συλλόγων ότι
καθυστερούν πολύ τα αποτελέσµατα των ελέγχων στα δείγµατα
που παίρνονται για την εγκεφαλοπάθεια που αφορά τα µεγαλύ-
τερα βοοειδή, άνω των τριάντα µηνών, µε αποτέλεσµα να παρα-
µένει πολλές µέρες το ζώο στο σφαγείο και να δυσκολεύει µε
αυτόν τον τρόπο την απορρόφηση του κρέατος στην αγορά.

Έτσι οδηγούνται πολλά από αυτά τα ζώα στην καταστροφή,
δίνοντας µε αυτόν τον τρόπο προβάδισµα στα εισαγόµενα µο-
σχάρια. Και αυτή η καθυστέρηση αποδόθηκε από τη µεριά του
Υπουργείου στο µειωµένο προσωπικό των υπηρεσιών.

Στο σύνολό του το νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν ανταποκρίνεται
στα χρόνια προβλήµατα και τις ανάγκες των αγροτών και κυρίως
στη βελτίωση της παραγωγικότητας για ένα εισόδηµα αξιοπρε-
πές που θα τους κρατάει και θα αξιοποιούν τη γη τους, αλλά ούτε
καν δίνει την ελάχιστη ανάσα που πραγµατικά θα περιµένει να
δει ο αγροτικός κόσµος για να στηριχθεί από τις συνέπειες της
πανδηµίας. 

Επιτρέψτε µου να µεταφέρω την αγωνία, την απελπισία στην
οποία βρίσκονται κυριολεκτικά οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
στα νησιά του Αιγαίου που δεινοπάθησαν όλο το χειµώνα για να
τα βγάλουν πέρα µε τις εξευτελιστικές τιµές του λαδιού, όπως
βέβαια αντίστοιχες ήταν οι τιµές και στο γάλα και το κρέας και
είδαν για ακόµα µια φορά το εισόδηµά τους να µπαίνει σε κα-
ραντίνα, αφού η ανάσα που περίµεναν να πάρουν µε την πώληση
των αρνιών το Πάσχα τους κόπηκε πρόωρα. Όσοι από αυτούς
κατάφεραν να πουλήσουν ξέρετε πολύ καλά ότι αναγκάστηκαν
να δώσουν µε 3 ή και µε 2,5 ακόµη ευρώ το κιλό το αρνί και όσοι
αρνήθηκαν να υποκύψουν στους εκβιασµούς των µεγαλεµπόρων
βρίσκονται σε αδιέξοδο, αφού δεν µπορούν πια να διαθέσουν
την παραγωγή τους.

Και για όλο αυτόν τον κόσµο η Κυβέρνηση δεν έχει πάρει το
παραµικρό µέτρο στήριξης για την απώλεια του εισοδήµατός
τους. Είναι πρόκληση όταν για τους επιχειρηµατίες µπήκε µονα-
δικό κριτήριο για τη στήριξη τους να έχουν 20% µείωση της κερ-
δοφορίας, τότε σε αυτούς και εργατικά τους πληρώνεται και
ασφαλιστικά και µειώσεις σε φόρους και µια σειρά ενισχύσεις.
Μεγάλη η γαλαντοµία σας για τις επιχειρήσεις, δεν την βλέπουν
βέβαια αυτή σε καµµιά περίπτωση οι κτηνοτρόφοι που είδαν την
τιµή να κατρακυλά και να κερδοφορούν οι έµποροι στην πλάτη
τους για ακόµη µια φορά και γι’ αυτούς καµία πρόθεση στήριξης
δεν δηλώνεται. Σας το βάζουν το πρόβληµα ακόµα και οι Βου-
λευτές της Πλειοψηφίας για να έχουν πρόσωπο να επιστρέψουν
στις επαρχίες τους. Περιµένουµε, περιµένουµε, αλλά πολύ τα
µαγειρεύετε.

Μπορεί βέβαια να µην το θεωρήσετε αυτό ως έκτακτη απώλεια
εισοδήµατος, γιατί για τους κτηνοτρόφους βλέπεις είναι η κανο-
νικότητα να εκβιάζονται και να δίνουν τα προϊόντα τους κάτω από
το κόστος της παραγωγής και γι’ αυτό διαχρονικά καµµία κυβέρ-
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νηση δεν παίρνει µέτρα για να µην διαταράξει λέτε την ελεύθερη
κίνηση της αγοράς.

Άλλο βέβαια που όταν είναι να ενισχύσετε καµµία αεροπορική
εταιρεία εκεί είναι επιτρεπτέες όλες οι κρατικές ενισχύσεις. Ούτε
καν σε αυτό το πενιχρό έκτακτο βοήθηµα των 800 ευρώ τους εν-
τάξατε, κανένα µέτρο κάλυψης του χαµένου εισοδήµατος. Πολύ
δε περισσότερο που η επιβίωση αυτού του ζωτικού κλάδου της
παραγωγής για ολόκληρη τη χώρα απαιτεί και συνδυασµό µέ-
τρων ουσιαστικής στήριξης των µικρών και µεσαίων αγροτών,
ώστε να µην παραµένουν εγκλωβισµένοι σε µόνιµη βάση µε τα
αδιέξοδα της υπερχρέωσης και τελικά του ξεκληρίσµατος, που
είναι το µέλλον για τους περισσότερους από αυτούς, όπως η κά-
λυψη των ασφαλιστικών τους εισφορών από το κράτος για το
διάστηµα των περιορισµών ή έστω να νοµοθετήσετε την άµεση
αναστολή πλειστηριασµών και κατασχέσεων και κάθε µέτρο
αναγκαστικής είσπραξης προς δηµόσιο, τράπεζες, ΔΕΚΟ, κ.λπ..

Να καταργηθούν ζητάνε επίµονα οι αγρότες το ΦΠΑ σε µέσα
και εφόδια, σε είδη πρώτης ανάγκης, όπως και το αφορολόγητο
πετρέλαιο που δίνετε βλέπετε µόνο στους εφοπλιστές. 

Επισηµαίνουµε στην Κυβέρνηση ότι πρέπει άµεσα να πάρει
µέτρα και για τις καταστροφές από τις πληµµύρες που έγιναν
στη Λέρο τις τελευταίες ηµέρες. Όλα αυτά τα µέτρα δεν βρί-
σκονται στον προσανατολισµό σας για την ενίσχυση αυτής που
πραγµατικά θα µπορούσε να είναι η ατµοµηχανή της ελληνικής
οικονοµίας. 

Για ποια, λοιπόν, αναβάθµιση και βελτίωση της αγροτικής πα-
ραγωγής µιλάτε όταν η προσήλωσή σας στην Κοινή Αγροτική
Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έβαλε µόνιµη ταφόπλακα
στην αγροτική παραγωγή, το ίδιο το σύστηµα που όλοι σας υπε-
ρασπίζεστε είναι αυτό που αποτελεί την πιο επικίνδυνη πανδηµία
όχι µόνο για τον αγροτικό κόσµο, αλλά και για όλους τους εργα-
ζόµενους, για το σύνολο του λαού;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης από το ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο

κ. Λιβανός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης αναφορικά µε τον
εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα, όπως και αναγράφεται. 

Αναρωτιέµαι πώς είναι δυνατόν να επιτευχθεί ο εκσυγχρονι-
σµός όταν αυτός επιδιώκεται σπασµωδικά χωρίς στρατηγική
χωρίς κανένα σχέδιο; 

Δεν αναφέροµαι σε µια λανθασµένη στρατηγική, την οποία πα-
ρουσιάζει η σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά σε παντελή έλλειψη της.
Υπάρχουν διατάξεις, οι οποίες κινούνται προς τη θετική κατεύ-
θυνση και το αναγνωρίζουµε. Ωστόσο αυτές είναι αποσπασµατι-
κές και δεν παρουσιάζουν την παραµικρή συνοχή µεταξύ τους
µε αποτέλεσµα οι στόχοι που θέτετε να µην µπορούν σε καµµία
περίπτωση να υλοποιηθούν. 

Συγκεκριµένα αυστηροποιείτε τις κυρώσεις για τις ελληνοποι-
ήσεις -και πολύ καλά κάνετε- αλλά αυτό γίνεται κατ’ όνοµα και
µόνο καθώς την ίδια στιγµή αποδυναµώνετε τους ελεγκτικούς
µηχανισµούς. Φανερώνετε έτσι την τακτική σας. Διαφηµίζετε ότι
θα τιµωρούνται αυστηρότατα οι παρανοµούντες και λαµβάνετε
τα εύσηµα, όµως ταυτόχρονα κλείνετε το µάτι στην παρανοµία
διαλύοντας κάθε σύστηµα ελέγχου, κατακερµατίζοντας τις υφι-
στάµενες ελεγκτικές υπηρεσίες και αδρανοποιώντας πλήρως το
ΣΥΚΕΑΑΠ της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου. Υπόσχεστε δικα-
στήρια τα οποία θα επιβάλλουν ποινές χωρίς όµως ελεγκτές, οι
οποίοι θα επιβάλουν τον νόµο. 

Επειδή απαξιώσατε στις οµιλίες σας τις πρωτοβουλίες της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ όσον αφορά το θέµα των ελληνοποιήσεων
θα ήθελα να θυµίσω ότι επί της προηγούµενης διακυβέρνησης
έκλεισε για πρώτη φορά επιχείρηση για παράνοµες πρακτικές.
Οι µικροπολιτικοί ελιγµοί είναι οι τελευταίοι που χρειάζεται σή-
µερα ο πρωτογενής τοµέας εν µέσω µιας πανδηµίας απόρροια
της οποίας είναι και ο σηµαντικός περιορισµός του αγροτικού ει-
σοδήµατος. 

Η στήριξη των αγροτών, των κτηνοτρόφων και των αλιέων µε

150 εκατοµµύρια ευρώ, όπως ανακοινώσατε, προφανώς και δεν
ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες των ανθρώπων του
πρωτογενούς τοµέα και καλό θα ήταν να εξετάσετε µε προσοχή
τα συγκεκριµένα και πλήρως κοστολογηµένα µέτρα ενίσχυσης
του χώρου µέσω του προγράµµατος «Μένουµε Όρθιοι» που κα-
τέθεσε και παρουσίασε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ενώ, κύριε Υπουργέ, έχουµε καταθέσει ένα συγκροτηµένο
πρόγραµµα, το οποίο απαντά στις ανάγκες του αγροτικού κό-
σµου, εσείς το απαξιώνεται και δεν µπαίνετε καν στον κόπο έστω
να το συζητήσουµε, παρά το γεγονός ότι εσείς ο ίδιος µε την
ανάληψη της ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης δη-
λώσατε µε ειλικρίνεια ότι δεν είστε γνώστης του αντικειµένου.

Ένα καίριο σηµείο του προγράµµατος και των προτάσεών µας,
όπως πολύ καλά γνωρίζετε, έχει να κάνει και µε το χρόνο λήψης
των µέτρων. Γνωρίζετε άραγε, κύριε Υπουργέ, ότι στην ελληνική
περιφέρεια το τελευταίο χρονικό διάστηµα λαµβάνουν χώρα σω-
ρηδόν µεταβιβάσεις κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων; Πολλοί
κτηνοτρόφοι αναγκάζονται να πουλήσουν τα κοπάδια τους,
καθώς η έλλειψη ζήτησης κυρίως την περίοδο του Πάσχα και οι
πολύ χαµηλές τιµές του κρέατος τους έχει οδηγήσει σε οικονο-
µικό αδιέξοδο. Πολλοί κτηνοτρόφοι και γι’ αυτόν τον λόγο πω-
λούν τις εκµεταλλεύσεις τους δεν κατάφεραν να καλύψουν ούτε
τα βασικά τους έξοδα ούτε τις ζωοτροφές που δαπάνησαν το
χειµώνα. Αναρωτιέµαι πότε θα ενισχύσετε αυτούς τους ανθρώ-
πους όταν θα έχουν πωληθεί όλα τα κοπάδια της ελληνικής πε-
ριφέρειας;

Επειδή η επικαιρότητα το επιτάσσει και χιλιάδες συµπολίτες
µας ζητούν συγκεκριµένες απαντήσεις θα ήθελα να αναφερθώ
στην πέρα από κάθε λογική συνέχιση της λειτουργίας των λαϊκών
αγορών µε την παρουσία µόνο του 50% των πολιτών. Δεν µπορώ
να το αντιληφθώ, σε κανέναν τοµέα δεν έχει λογική αυτό το
µέτρο. Όσον αφορά τα υγειονοµικά λειτουργώντας µόνο το 50%
των πάγκων αντιλαµβάνεστε ότι -και έχουµε δει τις εικόνες το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα- υπάρχει συνωστισµός στους
πάγκους που λειτουργούν. Άρα υγειονοµικά είναι αποτυχηµένο
το µέτρο. 

Από κει και πέρα -και το είδαµε κυρίως στις λαϊκές αγορές των
Αθηνών το προηγούµενο χρονικό διάστηµα- υπάρχει τροµερή
αύξηση των τιµών, καθώς µειώνεται ο ανταγωνισµός πόσω µάλ-
λον µέχρι πριν από λίγο καιρό που απαγορεύονταν οι παραγωγοί
και οι πωλητές της περιφέρειας να µεταβαίνουν στην Αθήνα,
αλλά υπάρχει και οικονοµική ζηµιά σε όλους τους παραγωγούς
και τους πωλητές σε όλη την επικράτεια.

Ανοίγουν τα µεγάλα mall όπου είναι απαραίτητη η χρήση του
κλιµατιστικού και δεν ανοίγουν οι λαϊκές αγορές στο 100%, µία
απόφαση χωρίς καµµία λογική και οι άνθρωποι αυτοί αναµένουν
εξήγηση. Μπορεί να µην είναι αρµοδιότητα του κ. Βορίδη, αλλά
φαντάζοµαι ότι ενδιαφέρεται για όλους αυτούς τους παραγωγούς.

Αναρωτιέµαι αν ο κύριος Υπουργός γνωρίζει και για τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν εδώ και πολύ µεγάλο χρονικό διά-
στηµα οι ελαιοπαραγωγοί της ποικιλίας Καλαµών λόγω των
εξωφρενικά πρωτοφανών χαµηλών τιµών της ελιάς. Η παραγωγή
της έχει µείνει αδιάθετη, βρίσκεται απούλητη στις αποθήκες της
εδώ και µεγάλο χρονικό διάστηµα και δυστυχώς από το αρµόδιο
Υπουργείο δεν ακούν µία λέξη, δεν γνωρίζουν τι θα κάνουν. 

Και δεν φτάνουν τα προβλήµατα που είχαν ήδη, εν µέσω παν-
δηµίας τροποποιείτε τον τιµοκατάλογο του ΕΛΓΑ και τους επι-
βάλλεται στο ΟΣΔΕ µία πρωτοφανή αύξηση ύψους 58%. Είναι
ένας πολύ περίεργος τρόπος, µε τον οποίον ενισχύετε και στη-
ρίζετε τους ελαιοπαραγωγούς. 

Ένα τρίτο θέµα, το οποίο δεν έχει απαντηθεί σε ερώτηση που
έχω καταθέσει το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και αφορά χι-
λιάδες συµπολίτες µας στην περιφέρεια, έχει να κάνει µε τα εµ-
πόδια που µπήκαν για πρώτη φορά φέτος για τη λήψη, την
ένταξη στο πρόγραµµα της εξισωτικής ενίσχυσης όσων λαµβά-
νουν µία ενίσχυση η οποία χαρακτηρίζεται ως άµεση σύνταξη.
Αφορά κυρίως ηλικιωµένες κυρίες µεγάλης ηλικίας, οι οποίες
λαµβάνουν µία σύνταξη χηρείας 50, 80, 100 ευρώ και γι’ αυτόν
τον λόγο για πρώτη φορά φέτος δεν µπορούν να λάβουν την
εξωτική ενίσχυση, η οποία είναι ο µόνος τρόπος που έχουν για
να επιβιώσουν.
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Η οικονοµία της ελληνικής περιφέρειας, όπως και της Φθιώτι-
δας, βασίζεται κατά κύριο λόγο στην αγροτική, κτηνοτροφική και
αλιευτική δραστηριότητα. Γι’ αυτό σας καλώ να ενσκήψετε πάνω
από τα προβλήµατα των ανθρώπων της πρωτογενούς παραγω-
γής, πριν τους απευθύνετε µεγαλόστοµες υποσχέσεις περί εκ-
συγχρονισµού του αγροτικού τοµέα. Για να εκσυγχρονιστεί κάτι,
πρέπει πρώτα από όλα να υπάρχει και εσείς οδηγείτε συντονι-
σµένα όλους τους επαγγελµατίες του πρωτογενούς τοµέα στην
απόλυτη παρακµή, στην οριστική εξαφάνιση από τον χάρτη της
οικονοµικής δραστηριότητας της χώρας.

Απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι αποτελούν την
πραγµατική ραχοκοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας και οικονο-
µίας, σας καλώ να επιδείξετε ενδιαφέρον και µία ειλικρινή µέρι-
µνα, τουλάχιστον ίση ή αντίστοιχη µε αυτή που επιδεικνύετε και
επιδείξατε ως Κυβέρνηση προς τους εκλεκτούς σας φίλους των
µεγάλων δηµοσιογραφικών οµίλων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και για τον
χρόνο. 

Τώρα θα µιλήσει ο κ. Τσαβδαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία
και µετά ο κ. Λιβανός. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ακούσαµε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν βοηθάει στη χάραξη της γενικό-
τερης πολιτικής για την αγροτική ανάπτυξη και ότι δεν έχει
όραµα, ότι δεν είναι καινοτόµο και ότι δεν λύνει τα προβλήµατα
των παραγωγών. Κριτικές του αέρα, για την τιµή των αντιπολι-
τευτικών όπλων ως µία αγωνιώδη προσπάθεια να καλυφθεί η
πλήρης αδιαφορία του ΣΥΡΙΖΑ για τη θωράκιση της πρωτογε-
νούς παραγωγής και την επίλυση των φλεγόντων προβληµάτων
των αγροτοκτηνοτρόφων και των αλιέων µας.

Θυµηθήκατε τώρα τη χάραξη πολιτικής για την αγροτική ανά-
πτυξη! Ποιοι; Εσείς εσύ που γιγαντώσατε τη φορολογία των
αγροτών, µεγεθύνατε τις ασφαλιστικές τους εισφορές, εκτοξεύ-
σατε το κόστος παραγωγής, ναρκοθετήσατε την υγιή αγροτική
επιχειρηµατικότητα.

Θυµηθήκατε τώρα το όραµα και την καινοτοµία! Ποιοι; Εσείς
που αδιαφορήσατε για την απορρόφηση του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, εσείς που τορπιλίσατε την έν-
ταξη στο πρόγραµµα των νέων αγροτών, του πιο παραγωγικού
κοµµατιού της πρωτογενούς µας παραγωγής.

Θυµηθήκατε τώρα τα προβλήµατα των παραγωγών! Ποιοι;
Εσείς που αποτελέσατε για τέσσερα χρόνια το µεγάλο τους πρό-
βληµα. Εσείς µε τα λαϊκίστικα ταξίµατα σε όλους από τις καρό-
τσες που διαψεύστηκαν ένα προς ένα στην πορεία προς την
αποκαθήλωση σας. 

Τώρα έρχεστε να αναλάβετε τον ρόλο του κήνσορα για ένα
νοµοσχέδιο που νοικοκυρεύει τις εκκρεµείς και διαχρονικά αρ-
ρύθµιστες διατάξεις, που εµπόδιζαν την ταχύτητα και τη σηµαν-
τικότητα, του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά κυρίως
και ένα νοµοσχέδιο που ορθώνει επιτέλους ανάστηµα απέναντι
στην ανοµία και στην αισχροκέρδεια, που διαβρώνουν τον υγιή
ανταγωνισµό, στραγγαλίζουν την αγροτική οικονοµία και αποψι-
λώνουν την προστιθέµενη αξία των εµβληµατικών προϊόντων της
ελληνικής γης, όπως µε την αποφασιστική αντιµετώπιση του καρ-
κινώµατος των παράνοµων ελληνοποιήσεων, πάγιο αίτηµα αλλά
και αγωνία των ανθρώπων του τοµέα της πρωτογενούς παραγω-
γής, αλλά και ρητή προεκλογική δέσµευση του Πρωθυπουργού
µας Κυριάκου Μητσοτάκη.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν πρόκειται να επιτρέψει τα πάρτι των
ελληνοποιήσεων, την απροκάλυπτη κοροϊδία στον καταναλωτή,
τη µεγάλη ζηµιά στην ελληνική οικονοµία αλλά και στις τσέπες
των καταναλωτών. Δεν πρόκειται να παίξουµε µε τον κόπο των
παραγωγών µας ούτε µε την αξιοπρέπειά τους βέβαια ούτε και
µε τη νοµιµότητα. Τα προϊόντα του τόπου µας, του πολιτισµού
µας, της παράδοσής µας παύουν πια να είναι έρµαιο του αθέµι-
του ανταγωνισµού. Οι έλεγχοι µπαίνουν στην πρώτη γραµµή. Η
αξία του προϊόντος προστατεύεται και περαιτέρω αναδεικνύεται.
Η προστιθέµενη αξία παγιώνεται και πολλαπλασιάζεται. Γιατί τα
µεγάλα και τα τρανά δεν έρχονται πολλές φορές σε πηχιαίους

τίτλους, αλλά σε απλές διατάξεις νοµοθετηµάτων, όπως το ση-
µερινό, µε τεράστια όµως αξία στην καθηµερινότητα των αγρο-
τοκτηνοτροφικών επαγγελµάτων και των προοπτικών τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όλα αυτά είναι µερικά
µόνο από µία µακρά σειρά πραγµάτων που κατά την προσφιλή επι-
χειρηµατολογία σας «θα τα κάνατε, αλλά δεν προλάβατε». 

Όµως, η Νέα Δηµοκρατία προλαβαίνει γιατί δουλεύει συνε-
χώς, µε σχέδιο, µε πρόγραµµα, χωρίς χρονοτριβές. Και όσο
εµείς θα συνεχίσουµε άοκνα να εργαζόµαστε για την ανάπτυξη
του πρωτογενούς τοµέα, εσείς συνεχίστε να προσφέρετε ένδο-
ξες στιγµές παραπληροφόρησης, µε ψευδείς ειδήσεις για δήθεν
ιδιωτικοποίηση του ΕΛΓΑ που ετοιµάζουµε.

Μάλιστα, δεν λέτε τίποτα για την ταµπακιέρα, για το αν δηλαδή
θα πρέπει ή όχι οι παραγωγοί µας µέσα στο πλαίσιο της υποχρε-
ωτικής ασφάλισης να έχουν τη δυνατότητα να επιλέγουν ανά-
µεσα σε ανταγωνιστικά πακέτα γεωργικής ασφάλισης και από
τον ιδιωτικό τοµέα. Δεν λέτε τίποτα για την ταµπακιέρα γιατί
πολύ απλά δεν σας ενδιαφέρει πραγµατικά να πάει η συζήτηση
στην τσέπη του αγρότη, αλλά να µείνει στις ιδεοληπτικές σας εµ-
µονές που µηρυκάζουν στείρα συνθήµατα, χωρίς καµµία πρα-
κτική χρησιµότητα για τη νέα εποχή, που αγγίζει τους πάντες
εκτός από σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Δεν βλέπω τον κ. Λιβανό και ο κ. Μουλκιώτης χάθηκε ξαφνικά

από µπροστά µου!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να τον φωνάξουµε µια στιγµή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα το λύσουµε, κύριε

Κεγκέρογλου. 
Ας µιλήσει ο κ. Ταγαράς από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο κ.

Μουλκιώτης. Μετά κάποια στιγµή τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους θα τους βάλουµε όλους µαζί να µιλήσουν.

Ορίστε, κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ακούω µε προσοχή επί αρκετή ώρα που βρίσκοµαι
στην Αίθουσα τις προτάσεις, τις παρατηρήσεις, αλλά και τις κρι-
τικές για το νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και θέλω να αναφερθώ και εγώ για λίγο σ’ αυτές τις
παρατηρήσεις. 

Κατ’ αρχάς και εισαγωγικά, θέλω να πω ότι µε αφορµή και την
τελευταία δοκιµασία της πανδηµίας, όπου αναδείχθηκε η ανάγκη
να µην είµαστε εξαρτηµένοι από πλευράς παραµέτρων που συµ-
βάλλουν στην παραγωγή του εθνικού εισοδήµατος µόνο από τον
τουρισµό, ένας από τους σηµαντικούς, τους µεγάλους χώρους,
που οφείλουµε και για εθνικούς λόγους να παράξει εθνικό εισό-
δηµα, είναι ο πρωτογενής τοµέας. Χρειάζονται θεσµικές αλλα-
γές, αλλά και στηρίξεις στην αγροτική παραγωγή και στον
αγροτικό χώρο. 

Χαίροµαι που για άλλη µία φορά έρχεται το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης να δηµιουργήσει µηχανισµούς εκσυγχρονισµού,
βελτίωσης, αλλά ταυτόχρονα και µηχανισµούς που λύνουν µα-
κροχρόνιες πληγές και «αµαρτίες» του παρελθόντος µε καθυστέ-
ρηση. 

Χαίροµαι που για ένα από τα σηµαντικότερα προβλήµατα, που
συζητούσαµε χρόνια, το θέµα της ελληνοποίησης των προϊόν-
των, τα ελληνοποιηµένα προϊόντα, µε όλες τις παρενέργειες και
τα κόστη που πλήρωνε και ο παραγωγός και ο µεταποιητής, αλλά
κατ’ επέκταση και ο καταναλωτής, αρχίζει -γιατί έχουµε δουλειά
µπροστά µας- να δηµιουργείται ένας µηχανισµός αυστηρός,
πρώτα να µπορεί να ελέγξει και να έρθει ταυτόχρονα να επιβάλ-
λει και ποινές. 

Οι ποινές, που ξεκινούσαν από τα 500 ευρώ στο υφιστάµενο
πλαίσιο, σήµερα γίνονται 15.000 ευρώ. Και το ανώτερο από τις
30.000 ευρώ που ισχύει σήµερα πάει στις 80.000 ευρώ. Και κλι-
µακώνεται ανάλογα µε το είδος και µε τον εθνικό πλούτο των
προϊόντων µας, για προϊόντα ονοµασίας προέλευσης, προϊόντα
γεωγραφικής ένδειξης, καθώς, επίσης, και για εγγυηµένα παρα-
δοσιακά ιδιότυπα προϊόντα, αλλά και για βιολογικά προϊόντα,
που εδώ οι ποινές είναι ακόµα µεγαλύτερες. Ξεκινούν από τις
30.000 ευρώ και φτάνουν µέχρι τις 300.000 ευρώ. Και αν ο κύ-
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κλος εργασιών της επιχείρησης είναι µεγάλος, φτάνουν και τις
600.000 ευρώ. 

Δεν στεκόµαστε µόνο στα πρόστιµα. Υπάρχουν και ποινές φυ-
λάκισης, από δύο έως πέντε χρόνια. Υπάρχουν «ποινές» -σε ει-
σαγωγικά- διά της ανάδειξης και της δηµοσιοποίησης των
κατηγορουµένων ή όλων αυτών των καταδικασθέντων, που
ύστερα από εισαγγελική δυνατότητα και άδεια, δηµοσιοποιείται
το όνοµά τους. Ανακαλούνται δραστηριότητες. Ανακαλούνται
άδειες λειτουργίας. 

Είναι ένα πρώτο ουσιαστικό και σηµαντικό µέτρο. Θα ακολου-
θήσουν και άλλα. Και έχουµε δουλειά µπροστά µας για ένα πρό-
βληµα -ξαναλέω- διαχρονικό, που πολλές δεκαετίες συζητούσαµε
και εδώ στην Αίθουσα, πολύ περισσότερο στον αγροτικό χώρο και
στις αγροτικές παραγωγές. 

Ερχόµαστε στην ίδια κατεύθυνση για τις παράνοµες ελληνο-
ποιήσεις των αυγών και µέσα από την ενιαία βάση δεδοµένων
δίνεται η δυνατότητα µε διασταύρωση στοιχείων. Και µόνο µε
αυτή τη δυνατότητα µπορούµε σε ζωντανό χρόνο να έχουµε τις
αποδείξεις, το υλικό για το οποίο θα κινηθούν οι διαδικασίες των
ποινών και των όποιων άλλων προβλέπονται απ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο και να παρακολουθήσουµε, βεβαίως, την αυγοπαραγωγή
σε όλη την εξέλιξή της. 

Δηµιουργούµε το ηλεκτρονικό Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο
και την Ατοµική Μελισσοκοµική Ταυτότητα για όλους τους µελισ-
σοκόµους. Μέσα από αυτό προστατεύουµε την ποιότητα και το
προϊόν µας ως εθνικό προϊόν, µε την ταυτότητά του και τις ιδιαι-
τερότητές του, σταµατώντας όλες τις ενέργειες νοθείας, αλλά
και εισαγωγής µε βάπτισµα ως ελληνικών των προϊόντων, µε
όλες τις παρενέργειες που ισχύουν. 

Παρατείνονται οι δυνατότητες νοµιµοποίησης κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων κατά την έναρξη ισχύος του ν.4056/2012, εντός
ή και έξω από κατοικηµένες περιοχές, µε αναστολή ισχύος διοι-
κητικών πράξεων, ποινών και προστίµων. 

Προστατεύουµε την περιουσία των αγροτών και από πλευράς
φθοράς αγροτικών κτηµάτων, καλλιεργειών, αλλά και φθοράς µε
τα ζώα. Επιταχύνουµε τις λειτουργίες περιοχών οργανωµένης
ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών. Επιταχύνουµε τις διαδικασίες σε
ό,τι αφορά την εκτέλεση έργων εγγυοβελτιωτικών που αναλαµ-
βάνονται από τους δήµους, καθώς, επίσης, και τη δυνατότητα
χρηµατοδότησης λειτουργικών αναγκών, αλλά και συντήρησης
εγκαταστάσεων, πέρα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων και από τα περιφερειακά προγράµµατα. Κάνουµε πιο απλή
τη διαδικασία αξιολόγησης νέου τύπου λιπασµάτων και πιο αυ-
στηρές τις προϋποθέσεις κυκλοφορίας τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελευταίος τίτλος και δύο λέ-
ξεις: ΕΛΓΑ. Μία διαχρονικά απαράδεκτη κατάσταση. Πρέπει να
αλλάξει και να αλλάξει σηµαντικά. Δεν είναι ποιες καλλιέργειες
και για ποιες αιτίες θα αποζηµιώνεται µόνο. Είναι να υπάρχει τα-
µείο και χρήµατα για να µπορεί να αποζηµιώνει. 

Ξέρω ότι είναι σε εξέλιξη ο σχεδιασµός. Θα χαρώ σύντοµα να
έρθει ένας νέος νόµος που θα αλλάζει όλη τη λειτουργία του
ΕΛΓΑ, γιατί έχουµε πληρώσει ως κοινωνία και ως αγρότες µε-
γάλο τίµηµα. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις, θεωρώ ότι είναι σηµαντικές οι πα-
ρεµβάσεις. Έχουµε δουλειά συνέχεια, για να συµπληρώσουµε
και να επεκτείνουµε, όµως, δεν µπορούµε να µην αναφέρουµε
ότι είναι µία σηµαντική στιγµή για το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, για την Υπουργό και για τον Υπουργό, που δεν είναι αυτή
τη στιγµή στην Αίθουσα. Και περιµένουµε και τις επόµενες κινή-
σεις τους. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και ευ-
χαριστώ πολύ που µε ακούσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Τα-

γαρά. 
Τώρα θα µιλήσει ο κ. Μουλκιώτης. Μετά είναι ο κ. Μαµουλά-

κης, ο κ. Κελέτσης, ο κ. Αµανατίδης, ο κ. Παπαηλιού. Μετά τον
κ. Παπαηλιού αρχίζουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Δη-
λαδή, ο κ. Λιβανός, ο κ. Κεγκέρογλου, η κ. Μπακαδήµα και ο κ.
Αραχωβίτης. 

Στις 18.00’ ακριβώς, όπου κι αν έχουµε φτάσει, θα γίνει η ψη-

φοφορία επί της αρχής, ώστε να µπορέσει µετά να προετοιµα-
στεί η Αίθουσα και στις 18.30’ να αρχίσει η επιτροπή. Οπότε, όλοι
οι άλλοι, κατά τη σειρά που είναι, θα µεταφερθούν για αύριο ως
πρώτοι οµιλητές. 

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν βλέπω από το

Υπουργείο να είναι κανένας. 
Χθες, πρωτοµηνιά, τέτοια ώρα, έντονη βροχόπτωση και πάρα

πολύ έντονη χαλαζόπτωση προκάλεσε ζηµιά σε δέκα χιλιάδες
περίπου στρέµµατα στις περιοχές του Δήµου Θηβαίων και του
Δήµου Αλιάρτου Θεσπιέων. Σιτηρά, ρεβύθια, φακές, κρεµµύδια,
πεπόνια, βαµβάκι, αµπέλια υπέστησαν ολοκληρωτική -µα ολοκλη-
ρωτική- καταστροφή. Το φαινόµενο που είδαµε ήταν να είχε
πέσει χιόνι, πυκνό χιόνι. Αυτή ήταν η εικόνα από τη χαλαζόπτωση.
Αντιλαµβάνεστε το µέγεθος της ζηµιάς. 

Ζητάµε αυτή την ώρα και από αυτή τη θέση τόσο την άµεση
καταγραφή και εκτίµηση των ζηµιών, όσο και την άµεση ενέργεια
για υπερπήδηση των γνωστών γραφειοκρατικών εµποδίων και
αγκυλώσεων του ΕΛΓΑ που υπάρχουν για την καταβολή των απο-
ζηµιώσεων στους πληγέντες αγρότες, οι οποίοι είναι ακόµα πιο
δύσκολα από κάθε άλλη φορά. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τρεις µεγα-
λύτεροι παγκόσµιας εµβέλειας οργανισµοί, η Οργάνωση Τροφί-
µων Γεωργίας του ΟΗΕ, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Εµπορίου
και ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, κρούουν τον κώδωνα του
κινδύνου για την οµαλή τροφοδοσία των πληθυσµών του πλα-
νήτη µε διατροφικά αγαθά, καθώς διαβλέπουν τεράστια προβλή-
µατα στη διακίνηση των αγαθών σε παγκόσµιο επίπεδο λόγω
κορωνοϊού, αλλά και της παγκοσµιοποίησης των συναλλαγών. 

Την ίδια ώρα, σύµφωνα µε έκθεση της ΠΑΣΕΓΕΣ, η Ελλάδα
δεν είναι ικανή να θρέψει τους Έλληνες µε αποκλειστικά δικά της
διατροφικά προϊόντα, καθώς υστερεί στην παραγωγή βασικών
τροφίµων, όπως κρέας, δηµητριακά, γαλακτοκοµικά, ζάχαρη και
άλλα σε σχέση µε την κατανάλωση. Η αυτάρκεια στο µαλακό σι-
τάρι ανέρχεται στο 32%, στα όσπρια φτάνει η αυτάρκεια στο
39%, στο κρέας ανέρχεται στο 56% περίπου, µε µικρότερο πο-
σοστό να καταγράφεται στο βόειο κρέας 30% και το υψηλότερο
στο αιγοπρόβειο κρέας 54%. 

Την ώρα που δεκάδες χιλιάδες αγρότες βρέθηκαν απροστά-
τευτοι µπροστά στην πανδηµία του κορωνοϊού κι αυτή η κατά-
σταση συνεχίζεται παρά την άρση των περιοριστικών µέτρων, η
ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων φέρ-
νει ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή που κατ’ οµολογία του αρµόδιου
Υπουργού «δεν εισάγει κάτι καινούργιο, είναι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο στην πραγµατικότητα είναι παρεµβάσεις συνήθως σε ήδη
υφιστάµενα ζητήµατα, τα οποία, όµως, επιλύει ή τα ρυθµίζει δια-
φορετικά». 

Φέρνει, δηλαδή, η Κυβέρνηση προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο
διευθετήσεων που δεν διακατέχεται από καµµία καινοτοµία ή ρι-
ζική µεταρρύθµιση. Ποιο είναι το όραµα, ποιος είναι ο σχεδια-
σµός της Κυβέρνησης στο κύριο ζήτηµα της ανάπτυξης του
πρωτογενούς τοµέα; Γιατί δεν φαντάζοµαι ότι η µόνη προτεραι-
ότητα του αγροτικού, κτηνοτροφικού, αλιευτικού, µελισσοκοµι-
κού κόσµου να αφορά την ελληνοποίηση των προϊόντων, όπως
εξαγγέλλεται και θέλετε να ψηφιστεί και που αποτελεί ηµίµετρο
στην ουσία.

Τι έχετε να µας πείτε για τη δανειοδότηση µε χαµηλότερα δά-
νεια ως κεφάλαια κίνησης αξιοποιώντας αντίστοιχα διαθέσιµα
χρηµατοδοτικά εργαλεία; Τι σκέφτεστε να κάνετε σε σχέση µε
την πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής για την άµεση ενεργοποί-
ηση της «Κάρτας του Αγρότη»; Τι θα γίνει µε τις οφειλές προς
τα ασφαλιστικά ταµεία και την εφορία;

Θα υπάρξει άµεση καταβολή των αποζηµιώσεων του έτους
2019 και ίσως και παλαιότερων, που υπάρχουν καθυστερηµένα;
Θα υπάρξει ταχύτερη καταβολή κοινοτικών ενισχύσεων, ώστε µε
χρήση προκαταβολών οι γεωργοί και κτηνοτρόφοι να εξασφαλί-
σουν την ταµειακή ρευστότητα που χρειάζονται; 

Πώς θα αξιοποιηθεί το ποσό των 446 εκατοµµυρίων ευρώ που
επιστρέφεται στην Ελλάδα µε αποφάσεις του Δικαστηρίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ώστε να ενισχυθεί πραγµατικά η αγροτική
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οικονοµία και να επεκταθούν οι δυνατότητες αγροτικών δραστη-
ριοτήτων και παραγωγής µέσω της αύξησης των βοσκήσιµων
εκτάσεων; 

Από ποιο σκέλος του κρατικού προϋπολογισµού θα επιδοτη-
θούν οι κτηνοτρόφοι, καθώς έχετε εξαγγείλει ότι η εν λόγω κα-
τηγορία των αγροτών θα επιδοτηθεί από κρατικά κονδύλια, ενώ
οι υπόλοιποι κλάδοι θα χρηµατοδοτηθούν 5.000 ευρώ ανά
αγρότη και 50.000 ευρώ ανά επιχείρηση, όπως ανακοινώσατε
από κρατικά κονδύλια; 

Κυρία Υπουργέ, ο αγροτικός τοµέας είναι και γίνεται κάθε
µέρα φτωχότερος. Έχετε µεγάλη ευθύνη και πρέπει να αναλά-
βετε σοβαρές πρωτοβουλίες και όχι να κατεβάσετε νοµοσχέδια
που δεν προσφέρουν καινοτόµες λύσεις στα υπάρχοντα και υφι-
στάµενα προβλήµατα του πρωτογενούς τοµέα της χώρας. 

Η πανδηµία του κορωνοϊού µας έµαθε πόσο ευάλωτη είναι
τόσο η παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία όσο και η ενοποιηµένη Ευ-
ρώπη µπροστά στους κινδύνους της δηµόσιας υγείας. Μας
έδειξε πόσο γρήγορα µπορούµε να αναθεωρήσουµε τα πάντα
σε σχέση µε την ελεύθερη διακίνηση ανθρώπων, αλλά και αγα-
θών. 

Ακόµα κι αν ξεπεραστεί άµεσα η παρούσα πανδηµία, στο επό-
µενο χρονικό διάστηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα επό-
µενα χρόνια και πάλι για λόγους δηµόσιας υγείας ή λόγω και
περιβαλλοντικών προβληµάτων ή και της κλιµατικής αλλαγής,
θεωρώ πολύ πιθανό να υπάρξουν περιορισµοί στη διακίνηση των
διατροφικών αγαθών εάν δεν συνοδεύονται από µια σειρά πιστο-
ποιητικών, που διασφαλίζουν τον καταναλωτή ότι είναι υγιεινά
και µη επιβλαβή για την υγεία του.

Γι’ αυτό και πιστεύουµε ότι οι πρωτοβουλίες πρέπει να είναι:
Πρώτον, να καταστήσουµε τη χώρα µας αυτάρκη σε όλα τα
αγροδιατροφικά προϊόντα. Δεύτερον, να έχουν αποδεδειγµένη
ποιοτική ιχνηλασιµότητα από τον παραγωγό µέχρι και την κατα-
νάλωση. Τρίτον, να είναι υγιεινά και να έχουν υψηλή διατροφική
ποιότητα. Τέλος, τέταρτο, να ενισχύσουν την εξαγωγική δραστη-
ριότητα µε υψηλής προστιθέµενης αξίας αγροδιατροφικά προ-
ϊόντα.

Στη Βοιωτία, στην περιοχή µου, υπάρχουν µείζονα προβλή-
µατα τα οποία χρειάζονται άµεση αντιµετώπιση. Ο κάµπος της
Κωπαΐδας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια έκταση µε τε-
ράστιες αναπτυξιακές δυνατότητες. Ο κ. Μητσοτάκης, ως
Υπουργός, κατάργησε δύο φορές τον τότε Οργανισµό Κωπαΐδας
- το λέω για την ιστορία- και σήµερα υφίσταται µια απλή διαχεί-
ριση από την περιφέρεια στα πλαίσια της Διεύθυνσης Αγροτικής
Οικονοµίας και Κτηνιατρικής, χωρίς να υπάρχει καµµία αξιόλογη
διαδικασία αξιοποίησης και κανένα ολοκληρωµένο προγραµµα-
τικό αναπτυξιακό πλαίσιο για την Κωπαΐδα. 

Γι’ αυτό το λόγο, επαναφέρω από αυτή τη θέση την πρόταση
για την ίδρυση νέου φορέα, του Οργανισµού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης Κωπαΐδας, για την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισµό της γε-
ωργικής ανάπτυξης στα διακόσια είκοσι χιλιάδες στρέµµατα µε
µελέτη και κατασκευή αγροτικών δικτύων. Στο ίδιο πλαίσιο, κρί-
νονται απαραίτητες η εκπόνηση µελέτης και στη συνέχεια η κα-
τασκευή σύγχρονων αρδευτικών έργων. 

Επίσης κρίνεται απαραίτητος ο σχεδιασµός ανάπτυξης νέων
προϊόντων και ο προγραµµατισµός αναδιάρθρωσης καλλιερ-
γειών, αλλά και ο σχεδιασµός και η αξιοποίηση των δυνατοτήτων
των ευρωπαϊκών χρηµατοδοτήσεων. 

Πρέπει ακόµα να διαµορφωθούν πολιτικές επιµόρφωσης των
αγροτών σε συνεργασία µε τα ελληνικά πανεπιστήµια, αλλά και
τα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια, για την ανάπτυξη παραγωγικότητας
και αφοµοίωσης νέων τεχνικών καλλιέργειας και παραγωγής
προϊόντων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή

Θα αναφέρω τρία θέµατα επιγραµµατικά, κύριε Πρόεδρε, και
καταλήγω. 

Είναι κρίσιµη η δηµιουργία ζωνών καινοτοµίας αγροδιατροφι-
κών προϊόντων, υψηλής διατροφικής αξίας και διασφαλισµένης
υγιεινής και ποιότητας, στα πλαίσια των οποίων υλοποιείται, µε
βάση ολοκληρωµένο σχεδιασµό, η ενσωµάτωση της καινοτοµίας
και της γνώσης αιχµής στα αγροτικά προϊόντα. Η περιοχή της

πρωτεύουσας της Αθήνας µπορεί να αποτελέσει ζώνη αγροδια-
τροφικής καινοτοµίας η οποία να καλύπτει όλες οι περιοχές του
κωπαϊδικού και εξωκωπαϊδικού πεδίου και του θηβαϊκού πεδίου.

Δεύτερον, είναι κρίσιµη η δηµιουργία µιας σύγχρονη λαχανα-
γοράς µε ηλεκτρονικά δηµοπρατήρια αγροτικών προϊόντων, µε
αναγκαίους όρους συντήρησης, τυποποίησης και εµπορίας.
Ισχυρή δοµή θα µπορούσε να ήταν και να είναι η δηµιουργία λα-
χαναγοράς και δηµοπρατηρίου Στερεάς Ελλάδος µε έδρα τη Λι-
βαδειά, όπως ήδη προβλέπεται στο χωροταξικό σχέδιο Στερεάς
Ελλάδος από το έτος 2018.

Και τέλος, τρίτον, είναι κρίσιµη η δηµιουργία επιχειρηµατικών
κέντρων καινοτοµίας αγροδιατροφικών επιχειρήσεων, σε συνερ-
γασία µε τα πανεπιστήµια και τις επιχειρήσεις σε Λιβαδειά και
Θήβα, σε συνεργασία µε το Ινστιτούτο Αγροδιατροφικών Προ-
ϊόντων της Περιφέρειας που ιδρύεται στην Αλίαρτο. 

Καταλήγω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι το Κί-
νηµα Αλλαγής επιµένει ότι αν δεν ληφθούν έγκαιρα τα αναγκαία
µέτρα στήριξης µε αναπτυξιακό πρόσηµο, η ύφεση θα σαρώσει
τον παραγωγικό τοµέα και θα διευρύνει τα αδιέξοδα στα οποία
θα βρεθούν οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς και οι µελισσο-
κόµοι. Οι παραγωγοί µας θα µείνουν απροστάτευτοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Μαµουλάκης από
τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ. Κελέτσης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Σας παρακαλώ πολύ για τήρηση του χρόνου για να µιλήσουν όσο
το δυνατόν περισσότεροι και να µείνουν όσο το δυνατόν λιγότε-
ροι για αύριο.

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Προτού τοποθετηθώ για το παρόν σχέδιο νόµου, θα ήθελα κι

εγώ από την πλευρά µου να εκφράσω την πικρία µου, τη δυσα-
ρέσκειά µου για την απουσία στην πλειονότητα του σηµερινού
µας χρόνου του κυρίου Υπουργού και του κυρίου Υφυπουργού.
Βεβαίως, η κυρία Υφυπουργός παραµένει εδώ, νοµίζω όµως ότι
οι συνάδελφοί της την εκθέτουν µε αυτόν τον τρόπο. Είναι ένα
σηµαντικό νοµοσχέδιο για τον αγροτικό κόσµο που θα έπρεπε
να χρήζει της κατάλληλης προσοχής και της παρατεταµένης,
κατά την άποψή µας, παρουσίας, διότι πέραν του συµβολισµού
διέπεται και από µία ουσία.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν αφορά µε κανέναν τρόπο τα διογ-
κωµένα προβλήµατα του αγροτικού τοµέα. Το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο δεν εκφράζει καµµία συγκεκριµένη αντίληψη
αναφορικά µε τη δέουσα κατεύθυνση που θα πρέπει να έχει ο
πρωτογενής τοµέας στη χώρα µας. 

Αυτό σε διαφορετικές συνθήκες θα ήταν κάτι συνηθισµένο. Άλ-
λωστε, η Βουλή πολλές φορές νοµοθετεί για ζητήµατα ελάσσο-
νος σηµασίας κι όχι µείζονος, κάτι το οποίο αν µη τι άλλο είναι
σύνηθες και εν πάση περιπτώσει, εντός των κοινοβουλευτικών
ηθών. Όµως, στις παρούσες συνθήκες, µε τα προβλήµατα του
αγροτικού κόσµου πραγµατικά να σωρεύονται απειλητικά από
τον απόηχο της πανδηµίας, η στάση αυτή πραγµατικά είναι ακα-
τανόητη. 

Η πανδηµία διατάραξε και διαταράσσει τις αλυσίδες παραγω-
γής στον αγροτικό τοµέα µε δύο διαφορετικούς τρόπους. Την
περίοδο του lockdown είχαµε περιορισµούς και προσκόµµατα
στις εισαγωγές και άρα, αύξηση της ζήτησης των εγχώριων προ-
ϊόντων, όπως είναι τα δηµητριακά ή τα προϊόντα κτηνοτροφίας
το Πάσχα. Οι πιέσεις αυτές δηµιουργούσαν πληθωριστικές τά-
σεις σε µεµονωµένα προϊόντα άρα και ζητήµατα που ενέτειναν
την αναγκαιότητα της κρατικής παρέµβασης στο επίπεδο των
τιµών. 

Η επερχόµενη συρρίκνωση της τουριστικής ζήτησης, ιδιαιτέ-
ρως δε σε περιοχές µε αυξηµένο τουριστικό προϊόν, όπως είναι
η Κρήτη, αναµένεται να ασκήσει αντίθετες πιέσεις στον πρωτο-
γενή τοµέα. Πολλά από τα βασικά προϊόντα της ελληνικής υπαί-
θρου, όπως για παράδειγµα το ελαιόλαδο, θα αντιµετωπίσουν
οξεία κρίση ζήτησης, η οποία τελικά θα πλήξει την ικανότητα των
παραγωγών να διαθέσουν το προϊόν τους. 

Δεν γνωρίζω τι εικόνα έχει ο κύριος Υπουργός για την πραγ-
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µατική κατάσταση που επικρατεί στον πρωτογενή τοµέα της
χώρας µας. Δεν είµαι όµως καθόλου βέβαιος ότι φτάνουν µέχρι
το γραφείο του οι κραυγές αγωνίας των αγροτών και των κτηνο-
τρόφων για παράδειγµα από το Μαλεβίζι ,την Πεδιάδα, το Κα-
στέλι, τη Βιάννο, το Τέµενος. Είναι οι φωνές των ανθρώπων του
µόχθου που βλέπουν όχι µόνο τους κόπους τους να µην αποδί-
δουν αλλά και τον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό να νοµοθετεί ως
εάν οι συνθήκες που επικρατούν στην ελληνική ύπαιθρο να µην
τον αφορούν. Δεν ισοπεδώνουµε τίποτα. Αλλά επισηµαίνουµε
τον εξαιρετικά ανεπίκαιρο χαρακτήρα του σηµερινού κειµένου. 

Το νοµοσχέδιο παρά την έλλειψη εστίασης περιέχει και θετικές
διατάξεις και οφείλουµε να το επισηµάνουµε, όπως για παρά-
δειγµα το µητρώο για τους µελισσοκόµους, τη ρύθµιση για τους
αυγοπαραγωγούς.

Αν ωστόσο έπρεπε να εντοπίσουµε την κεντρική επιθυµία του
νοµοθέτη µε το παρόν σχέδιο νόµου, θα µπορούσαµε να πούµε
ότι αυτή είναι η αυστηροποίηση των ποινών αναφορικά µε τα
προϊόντα προέλευσης. Νοµίζω ωστόσο ότι το βασικό διακύβευµα
στο πεδίο των παράνοµων ελληνοποιήσεων δεν είναι απουσία
βαρέων ποινών, αλλά η αναγκαιότητα συντονισµού και ο ενιαίος
χαρακτήρας του συστήµατος ελέγχων. Πεδίο ενδεχοµένως ου-
σιαστικής πολιτικής συναίνεσης µεταξύ των κοµµάτων θα µπο-
ρούσε να ήταν αυτό, η ισχυροποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών
στη χώρα µας. Η επιβολή αυστηρότερων ποινών -όπως επιχει-
ρείται- από µόνη της είναι αδύνατον να αντιµετωπίσει το ζήτηµα.
Περισσότερο προσπαθεί να κατασκευάσει επίπλαστα την εικόνα
του αυστηρού κράτους που τιµωρεί τους παραβάτες παρά συµ-
βάλλει στην καταπολέµηση του φαινοµένου.

Είπε ο κύριος Υπουργός στις επιτροπές τις προηγούµενες
µέρες ότι αυτή η κριτική που ασκούµε είναι άδικη και εκ του πο-
νηρού. Επίσης ότι άµεσα θα φέρει άλλη νοµοθετική διάταξη των
ελέγχων. Μιλήστε µας λοιπόν γι’ αυτή τη διάταξη κύριοι της Συµ-
πολίτευσης ώστε να τοποθετηθούµε συνολικά για το σχέδιο σας
και όχι για κάθε υποπαράγραφο ξεχωριστά. 

Ταυτόχρονα όµως το νοµοσχέδιο και σε άλλα σηµεία παρου-
σίασε στοιχεία από µια επίπλαστη σκλήρυνση του κράτους, που
νοµίζουµε ότι εξυπηρετεί επικοινωνιακούς σκοπούς. Πιο συγκε-
κριµένα υπάρχει διάταξη που εισάγεται για τη βιοµηχανική κάν-
ναβη. Επί της ουσίας καταργεί το όριο ανοχής που έθετε ο
προηγούµενος νόµος. Με αυτόν τον τρόπο όµως δηµιουργεί µια
µεγάλη επισφάλεια σε σχέση µε όσους έχουν ξεκινήσει να επεν-
δύουν σε αυτή την πραγµατική ελπιδοφόρα καλλιέργεια. Η καλ-
λιέργεια της βιοµηχανικής κάνναβης αποτελεί µια απάντηση στα
ερωτήµατα που θέτει η ανάγκη διαφοροποίησης της παραγωγής
του ελληνικού πρωτογενούς τοµέα. Μια απάντηση µάλιστα που
συνάδει δυστυχώς µε τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής που
έχει βέβαια και σοβαρές επιπτώσεις στην ελληνική γεωργία.  

Το όφελος της καλλιέργειας βιοµηχανικής κάνναβης για την
εθνική οικονοµία και την οικολογική ισορροπία της ελληνικής
υπαίθρου είναι πολλαπλώς πιστοποιηµένο από την ίδια την επι-
στηµονική κοινότητα. Το φυτό έχει µικρότερες απαιτήσεις νερού
σε σχέση µε τις καλλιέργειες που έρχεται να αντικαταστήσει, ενώ
το σύνολό του µπορεί να αποτελέσει ολοκληρωµένο αντικείµενο
εκµετάλλευσης.  

Για το λόγο που ανέφερα θεωρείται προνοµιακό πεδίο πειρα-
µατισµού για την κυκλική οικονοµία από την ίδια την ευρωπαϊκή
επιτροπή. Η βιοµηχανική κάνναβη δηµιουργεί ένα πεδίο οιονεί
άνθισης της ελληνικής µεταποίησης στο ένδυµα, στο φάρµακο
και αλλού, καθιστώντας την αποδοτικότερη καλλιέργεια µε πολ-
λαπλασιαστικά οφέλη για το σύνολο της εθνικής οικονοµίας.

Η αντιµετώπιση σας όµως είναι ιδιαίτερα φορτισµένη αλλά και
-επιτρέψτε µου να πω- πονηρή. Είναι ιδεολογικά φορτισµένη,
γιατί στην πραγµατικότητα  βάζετε εµπόδια στην παραγωγή της
για να ενισχύσετε το προφίλ σας, δηλαδή, το προφίλ του συντη-
ρητικού επιτηρητή του νόµου και της τάξης. Και είναι και πονηρή,
γιατί αναζητάτε έναν τρόπο για να αποφύγετε προσφυγές στο
Συµβούλιο της Επικρατείας ή στο Ανώτατο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο εάν απαγορεύατε ολοκληρωτικά την καλλιέργειά της ευθέως.

Ολοκληρώνοντας, κύριοι της Συµπολιτεύσεως, κυρία Υφυ-
πουργέ, το παρόν σχέδιο νόµου είναι ανεπίκαιρο και µε έναν
τρόπο προσβλητικό για τους αγρότες µας. Δεν δίνει καµµία

απάντηση για την κρίση που κυοφορείται στην ελληνική ύπαιθρο.
Δεν δίνει καµµία προοπτική όµως και για το ζήτηµα της διατρο-
φικής ασφάλειας που η πανδηµία έχει αναδείξει ως το σηµαντι-
κότερο πρόβληµα διεθνώς για πλήθος οικονοµιών και φυσικά και
της δικής µας.

Εδώ είµαστε φυσικά για να συζητήσουµε τις απαντήσεις και
τις προσεγγίσεις σας σε αυτά τα φλεγόµενα ζητήµατα, όταν φυ-
σικά τις διαµορφώσετε µε τις δικές σας απαντήσεις.  

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ κύριε Μαµου-

λάκη.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνοµαι την αγωνία της Αντιπολίτευσης να εφεύρει

επιχειρήµατα αντιπολιτευτικής τακτικής. Θεωρώ όµως πάρα
πολύ άκοµψο να λέγονται ανακρίβειες. Μίλησε ο αγαπητός κύ-
ριος συνάδελφος της Αντιπολίτευσης για απουσία της πολιτικής
ηγεσίας. Θα θυµίσω σε όσους παρακολούθησαν το νοµοσχέδιο
ότι η παρουσία του κυρίου Υπουργού ήταν αδιάλειπτη σε όλη τη
διάρκεια της συζήτησης που προηγήθηκε στην αρµόδια Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Ο κύριος Υπουργός αναχώ-
ρησε πριν από λίγο για µια σοβαρή ανειληµµένη υποχρέωση.  

Να πω απλά ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης όπως και κάθε Υπουργείου -και αυτό είναι δεδοµένο
και αυτονόητο, απλά το υπογραµµίζω µε δεδοµένο το σχόλιό
σας- είναι ενιαία κι αδιαίρετη. Ως εκ τούτου τα σχόλια σας αυτά
µάλλον παρέλκουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ. Για το

ακριβές να πω ότι µόνο για ένα λεπτό έτυχε -µιλούσε ο κ. Μουλι-
κιώτης- αλλά αµέσως αποκαταστάθηκε. Εφόσον υπάρχει κά-
ποιος από την ηγεσία του Υπουργείου,  η Κυβέρνηση είναι
παρούσα.

Μετά από συνεννοήσεις που κάναµε σήµερα θα πάµε µέχρι και
τον κ. Μπουρνού. Ξαναδιαβάζω: Είναι ο κ. Κελέτσης, ο κ. Αµανα-
τίδης, ο κ. Παπαηλιού, ο κ. Φόρτωµας, ο κ. Ιλχάν Αχµέτ, ο κ. Λε-
ονταρίδης και ο κ. Μπουρνούς. Αν κάποιος απ’ αυτούς δεν είναι,
θα πάµε κι έναν παρακάτω. Βεβαίως είναι και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι.

Οπότε συνεχίζουµε µε τον κ. Κελέτση.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµι-

λία µου εκφράζοντας τις ευχαριστίες µου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και βεβαίως στους συνεργάτες τους, τους
Υφυπουργούς αλλά και τον Υφυπουργό Οικονοµικών τον κ. Σκυ-
λακάκη, που µετά από πολύµηνες διεργασίες, συναντήσεις, επα-
φές, διαβουλεύσεις µε εµάς και µε όλους τους φορείς των
εκπροσώπων των αγροτών του Έβρου, έδωσαν λύση στο µεγάλο
πρόβληµα το οποίο είχαµε παραλάβει τον Ιούλιο, δηλαδή, των
αποζηµιώσεων για τις ζηµιές του έτους 2018, που αφορούσαν
στην καλλιέργεια του βαµβακιού και την καταστροφή από το
πράσινο σκουλήκι καθώς και την καταστροφή των σιτηρών την
ίδια χρονιά.

Πρέπει να πω πως σε ό,τι αφορά το βαµβάκι υπήρχε κατ’
αρχάς αρνητική εισήγηση από την πλευρά των υπηρεσιών για να
δοθεί η συγκεκριµένη αποζηµίωση, πράγµα το οποίο µε µεγάλη
πίεση αλλά και µε µεγάλη από την πλευρά του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης κατανόηση ανατρέψαµε. Όσο δε για τα σιτηρά
δεν υπήρχε καµµία πρόβλεψη. Αλλά µετά τον Ιούλιο και µετά από
την παρουσίαση από την πλευρά µας του θέµατος στο Υπουρ-
γείο έγινε κατανοητό ότι και σε αυτόν τον τοµέα θα έπρεπε να
δοθεί αποζηµίωση. Και πράγµατι το Υπουργείο ανταποκρίθηκε.
Εκφράζω λοιπόν κι εγώ τις ευχαριστίες µου προς την ηγεσία του
Υπουργείου. Και θα ήθελα διά της παρούσης Υφυπουργού να
παρακαλέσω -έχουν υπογραφεί βεβαίως οι αποφάσεις- για την
επιτάχυνση της πίστωσης στο λογαριασµό των αγροτών των αν-
τίστοιχων ποσών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα συµπεράσµατα της
κρίσης της πανδηµίας που περάσαµε πριν από λίγο καιρό και βέ-
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βαια δεν έχουµε ξεπεράσει οριστικά, ήταν η αναθεώρηση των
προτεραιοτήτων που πρέπει ως πολιτικός κόσµος να θέσουµε
από εδώ και στο εξής για το µέλλον. Ασφαλώς µία από τις µεγά-
λες προτεραιότητες πλέον είναι το θέµα της υγείας. Αλλά και την
οικονοµία µας θα πρέπει πια να την δούµε από µία άλλη πλευρά.
Αν κάτι αναδείχθηκε ως αναγκαίο µετά απ’ αυτή τη δοκιµασία
είναι ο ρόλος του πρωτογενούς τοµέα της πρωτογενούς παρα-
γωγής στην οικονοµική και παραγωγική αλυσίδα ειδικά για τη
χώρα µας και το βάρος που πρέπει να δώσουµε και πάλι στον
πρωτογενή τοµέα, δηλαδή στον τοµέα της παραγωγής των τρο-
φίµων, δηλαδή της γεωργίας και της κτηνοτροφίας καθώς και
στον τοµέα της µεταποίησης των προϊόντων, φυσικά µε σύγ-
χρονη µορφή, φυσικά προσαρµοσµένοι στις τεχνολογικές εξελί-
ξεις και µε εξαγωγικό προσανατολισµό, εξασφαλίζοντας, όµως,
την αυτάρκεια της χώρας.

Φυσικά µε σύγχρονη µορφή, φυσικά προσαρµοσµένοι στις τε-
χνολογικές εξελίξεις και µε εξαγωγικό προσανατολισµό, εξασφα-
λίζοντας, όµως, την αυτάρκεια της χώρας.

Εάν κάτι αποδείχθηκε από αυτή την πανδηµία όταν σταµάτη-
σαν πλέον οι σχέσεις οι εµπορικές µε χώρες εξαιτίας της πανδη-
µίας είναι ότι η κάθε χώρα τις ανάγκες της, τις ανάγκες της
οικονοµίας της, τις ανάγκες της ζήτησης, της κατανάλωσης θα
πρέπει να τις καλύπτει η ίδια σε µεγάλο βαθµό.

Πρέπει, λοιπόν, ως χώρα να αναθεωρήσουµε τους στόχους
µας, να εκµεταλλευτούµε τις απίστευτες δυνατότητες που
έχουµε και το πλεονέκτηµά µας, παράγοντας ποιοτικά αγροτικά
προϊόντα µε ταυτότητα που θα έχουν βεβαίως ζήτηση στο εξω-
τερικό, αλλά ταυτόχρονα θα εξασφαλίζουµε και την εσωτερική
αυτάρκεια.

Είναι παραδείγµατος χάριν απαράδεκτο και οφείλεται βέβαια
και σε λανθασµένες επιλογές του παρελθόντος η χώρα κάποτε
να ήταν όχι µόνο αυτάρκης στην παραγωγή της ζάχαρης, αλλά
να έχει τις δυνατότητες εξαγωγής ζάχαρης και σήµερα να έχει
έλλειµµα και να χρειάζεται να κάνει εισαγωγή ζάχαρης από τρί-
τες χώρες.

Θα πρέπει, λοιπόν, για να γίνουν όλα αυτά, για να δώσουµε
και πάλι πνοή στην πρωτογενή παραγωγή και στον αγροτικό
τοµέα. Να ξεπεράσουµε µε κινήσεις που πρέπει να γίνουν πρώ-
τον, την υπερβολική γραφειοκρατία που πολλές φορές ξεκινάει
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά καταλήγοντας στην Ελλάδα
παίρνει µία άλλη και πολύ δυσκολότερη και ανυπέρβλητη µορφή.
Πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα ευκολότερης πρόσβασης στη
χρηµατοδότηση των γεωργικών εκµεταλλεύσεων και πρέπει να
εκµεταλλευτούµε πηγές µέχρι σήµερα ανεκµετάλλευτες, όπως
είναι η γεωθερµία, που µπορούν να µας οδηγήσουν σε σύγχρο-
νες µορφές γεωργίας µε θερµοκήπια, µε ανθοκοµία και µε άλλα
προϊόντα τα οποία µπορούµε να παράγουµε.

Παραδείγµατος χάριν, στον Έβρο υπάρχουν δύο τεράστια γε-
ωθερµικά πεδία -µόνο στον Έβρο- το ένα εκ των οποίων θα µπο-
ρούσε να παράγει πρώτα απ’ όλα ηλεκτρισµό -αυτό της
Τραϊανούπολης- και ταυτοχρόνως παράλληλα να δίνει τη δυνα-
τότητα στη δηµιουργία σύγχρονων γεωργικών εκµεταλλεύσεων
µε θερµοκήπια και µε εκµετάλλευση των θερµών υδάτων.

Το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε κάνει πραγµατικά ένα
άνοιγµα σε όλα αυτά στα οποία αναφέρθηκα. Είναι πολύ σηµαν-
τικό το γεγονός ότι λύνει θέµατα γραφειοκρατικά τα οποία χρο-
νίζουν εδώ και χρόνια και που κανείς δεν άγγιξε µέχρι σήµερα.
Παραδείγµατος χάριν, το θέµα της κτηνοτροφίας, δηλαδή της
παράτασης της προθεσµίας άδειας εγκατάστασης κτηνοτροφι-
κών µονάδων και της συνέχισης λειτουργίας µονάδων εντός ή
πλησίον κατοικηµένων περιοχών είναι πολύ σηµαντικό. 

Είναι σηµαντικό επίσης το γεγονός ότι εγκρίνεται η επιχορή-
γηση των κτηνοτρόφων για τις απώλειες των ετών 2014-2015
από σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια ανεξάρτητα αν πραγµατοποι-
ήθηκε εργαστηριακή εξέταση, αλλά και η ανάληψη από το
Υπουργείο το ίδιο της ευθύνης εκπόνησης διαχειριστικών σχε-
δίων βόσκησης. Όλα αυτά θα βοηθήσουν στην ανάπτυξη της
κτηνοτροφίας.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο προτάσεις.
Είναι πολύ σηµαντικό ακόµα το γεγονός ότι αυστηροποιούνται

και ποινικοποιούνται σε κάποιες περιπτώσεις αδικήµατα, όπως η

νόθευση και η παραπλανητική πληροφόρηση για την προέλευση
των προϊόντων, και γίνεται πολύ αυστηρότερο -και έτσι έπρεπε
να γίνει- το πλαίσιο των ποινών αυτών. 

Τέλος, είναι σηµαντική η πρόνοια που ήρθε µε την τροπολογία
για την εποχική εργασία και τη δυνατότητα που δίνεται σε ανέρ-
γους να δουλεύουν εποχιακά σε αγροτικές εργασίες χωρίς να
διακόπτεται το επίδοµα ανεργίας. Γιατί πραγµατικά σε τέτοια
εποχή κρίσης είναι ανεπίτρεπτο να παρέχουµε εργασία σε αν-
θρώπους έξω από το ελληνικό εργατικό δυναµικό και να µην δί-
νουµε τη δυνατότητα σε ανέργους να έχουν ένα χαµηλό
εισόδηµα χωρίς να στερούνται και το επίδοµα της ανεργίας.
Είναι πραγµατικά µία σηµαντικότατη ρύθµιση αυτή που κάνει το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και δείχνει ότι έχει ανοιχτά τα
αυτιά του το επιτελείο που διοικεί το Υπουργείο προς όλα τα αι-
τήµατα που κατά καιρούς θέτουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ακολουθεί ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή πολλά ακούστη-

καν για τα θέµατα της στρατηγικής, θα µου επιτρέψετε αλλάζον-
τας και την εισήγησή µου να µιλήσω εξ αρχής περί στρατηγικής
λοιπόν. Θα οµιλήσω περί στρατηγικής, επειδή το νοµοσχέδιο κρί-
θηκε ότι δεν αποτελεί ένα ενιαίο κείµενο παρά αποσπασµατικές
ρυθµίσεις. 

Ποιο είναι το όραµά µας και για να δούµε αν εξυπηρετείται
από αυτό το νοµοσχέδιο. Το όραµά µας είναι µία ζωντανή ύπαι-
θρος µε κινητικότητα, µε εισόδηµα, µε εργασία σε ένα περιβάλ-
λον µε ποιότητα ζωής. Αυτό, λοιπόν, το όραµά µας στηρίζεται
από µία στρατηγική. Η στρατηγική, επειδή εύκολα λέγεται, αλλά
δύσκολα αποδεικνύεται από αυτούς που έχουν διαφορετικές
απόψεις, αποτυπώνεται. 

Πώς αποτυπώνεται αυτή τη στιγµή; Αυτή τη στιγµή αποτυπώ-
νεται µε την αύξηση των πόρων στα σχέδια βελτίωσης από 300
σε 600 εκατοµµύρια, συγκρατώντας τους αγρότες και βοηθών-
τας τις επιχειρήσεις να εκσυγχρονιστούν. 

Αποτυπώνεται στην υποστήριξη της αγροτικής επιχειρηµατι-
κότητας ή της επιχειρηµατικότητας στον αγροτικό χώρο µε τις
υπερδεσµεύσεις, οι οποίες έχουν εγκριθεί και δίνονται προκει-
µένου να αναπτυχθούν µεταποιητικές επιχειρήσεις και γενικό-
τερα βιοτεχνικές επιχειρήσεις στην ελληνική ενδοχώρα. 

Αποτυπώνεται στην υποστήριξη των ελληνικών προϊόντων µε
τα µέτρα κατά των ελληνοποιήσεων, στην τροχοδρόµηση µεγά-
λων εγγειοβελτιωτικών έργων και αποτυπώνεται επίσης στη δυ-
νατότητα που υπάρχει για τον αγροτικό τοµέα που για πρώτη
φορά εντάσσεται σε προγράµµατα, όπως το COVID-19 που στη-
ρίζεται µέσα από το ΕΠΑνΕΚ -για πρώτη φορά δίνεται η δυνατό-
τητα και στον αγροτικό τοµέα να το αξιοποιήσει- αλλά και µε το
Ταµείο Αγροτικής Επιχειρηµατικότητας που θα κινητοποιήσει την
αγροτική οικονοµία µε χαµηλό κόστος. Να, λοιπόν, η στρατηγική
υπάρχει και ξεδιπλώνεται σε κάθε βήµα και κλιµακωτά.

Επίσης η στρατηγική αυτή αποτυπώνεται και µε τις άµεσες ενι-
σχύσεις που παρέχουν µεγάλη ανάσα στους αγρότες για πρώτη
φορά έγκαιρα και για πρώτη φορά πολύ σύντοµα και µε απλού-
στερες διαδικασίες. 

Όσα όµως περιλαµβάνονται στο παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λούν πραγµατικά επίσης µία στρατηγική γιατί συµπληρώνουν το
πλαίσιο πάνω στο οποίο και µέσα στο οποίο κινούνται οι προ-
ηγούµενες προσπάθειες. Πραγµατικά εάν κοινοβουλευτικά επι-
τρεπόταν θα δεχόµουν κρίση επ’ αυτού που λέω τώρα.

Χαρακτηρίστηκε το νοµοσχέδιο, λοιπόν, ότι αποτελεί µία συρ-
ραφή τροπολογιών χωρίς προστιθέµενη αξία, χωρίς αναπτυξιακή
προοπτική και ούτω καθ’ εξής. Έχει σηµασία, λοιπόν, να δούµε
ποιοι τα λένε αυτά.

Θυµίζω ότι η κυβέρνηση της Αριστεράς φορολόγησε τα αγρο-
τικά εισοδήµατα ως επιχειρηµατικά, αύξησε τις ασφαλιστικές ει-
σφορές στον ΟΓΑ στο υπερτριπλάσιο, τις συνέδεσε µε το
φορολογικό εισόδηµα, αύξησε την τιµή του αγροτικού ρεύµατος
και ούτω καθ’ εξής. Η ελληνική κτηνοτροφία γνώρισε δυσκολίες,
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συνέχισε να υφίσταται καθίζηση, τεράστια τα προβλήµατα και
τοµείς οι οποίοι υποστηρίζονται και µε το παρόν σχέδιο νόµου,
όπως η αλιεία, η κτηνοτροφία και η µελισσοκοµία δεν είχαν τύχει
της ανάλογης προσοχής.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, παρεµβαίνουµε σε κρίσιµα
σηµεία, έτσι ώστε να αναπτυχθεί, να υποστηριχθεί ο αγροτικός
τοµέας, που όλοι πιστεύουµε και λέµε -και έτσι είναι- ότι θα στη-
ρίξει την ανάπτυξη της χώρας τα επόµενα χρόνια µαζί µε άλλες
δραστηριότητες, αλλά στην πράξη δεν τολµούµε να πάρουµε
εκείνα τα µέτρα και εκείνες τις αποφάσεις που θα τον καταστή-
σουν ικανό. Στην πραγµατικότητα είναι παρεµβάσεις, οι οποίες
ρυθµίζουν ζητήµατα τα οποία ήταν άλυτα και τροχοδροµούν, επι-
ταχύνουν, την αναπτυξιακή διαδικασία στην ελληνική περιφέρεια.  

Ειδικότερα, επιτρέψτε µου να αναφέρω µε µορφή ερωτήσεων
τα εξής: Ήταν ή δεν ήταν αναγκαία η αυστηροποίηση του θεσµι-
κού πλαισίου για τις παράνοµες ελληνοποιήσεις; Πρόκειται για
ένα χρόνιο πρόβληµα. Ο Πρωθυπουργός της χώρας είχε υπο-
σχεθεί ότι θα το λύσει και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
το κάνει πράξη. Ανταποκρινόµενοι σε κάθε πρόβλεψη, σε κάθε
διαδικασία και σε κάθε κανονισµό, προχωρούµε µε γοργά βή-
µατα προς αυτή την κατεύθυνση. Προβλέπουµε, λοιπόν, διοικη-
τικές κυρώσεις πιο αυστηρές και επίσης, προστατεύουµε τόσο
τους παραγωγούς όσο και τους καταναλωτές, αλλά και το υγιές
εµπόριο. 

Μέχρι σήµερα δεν προβλεπόταν, όπως ξέρετε, ειδικό αυστηρό
πλαίσιο για την προστασία των προϊόντων ονοµασίας προέλευ-
σης, γεωγραφικής ένδειξης, ιδιοτυπίας και βιολογικών προϊόν-
των. Από σήµερα όσοι αισχροκερδούν µε τα πολύτιµά µας
προϊόντα, τα πολύτιµα προϊόντα της χώρας µας και των αγροτών
µας, απειλούνται µε αυστηρά διοικητικά πρόστιµα και µε ποινικές
κυρώσεις. 

Τέλος, µέχρι σήµερα δεν δηµοσιοποιούνταν τα στοιχεία
αυτών, των λεγόµενων ελληνοποιητών. Από σήµερα, µε διάταξη
του αρµόδιου εισαγγελέα, µπορούν να δηµοσιοποιούνται στοι-
χεία αυτών οι οποίοι καταδικάστηκαν για τέτοιες πρακτικές.  

Η αυστηροποίηση του θεσµικού πλαισίου ήταν το πρώτο απο-
φασιστικό βήµα για τα προηγούµενα που είπα. Ακολουθεί ένα
σύστηµα ελεγκτικού µηχανισµού, το οποίο θα επιβλέψει την αυ-
στηροποίηση, που ήταν το πρώτο βήµα όπως σας είπα νωρίτερα.  

Θέλω, επίσης, να υποβάλω ακόµα ένα ερώτηµα. Ήταν ή δεν
ήταν απολύτως αναγκαίο το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο; Μα,
έγινε το απλό. Συστηµατοποιείται ο κλάδος, καταγράφεται ο κλά-
δος, ξέρουµε τι έχουµε και µπορούµε να κάνουµε στρατηγική.
Γι’ αυτό λέω ότι το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει δράσεις
στρατηγικής. Πάνω απ’ όλα, όµως, ήταν κάτι το οποίο ζητούσε ο
κλάδος.  

Όπως είναι γνωστό, για να κάνει κανείς στρατηγική, πρέπει να
έχει και εργαλεία. Τα εργαλεία της τεχνολογίας, της πληροφο-
ρικής και των επικοινωνιών θα χρησιµοποιηθούν, έτσι ώστε να
χτίσουµε το ηλεκτρονικό µελισσοκοµικό µητρώο και αυτό είναι
µία τοµή.

Η ρύθµιση για τους αυγοπαραγωγούς είναι πολύ σηµαντική. 
Επίσης έρχεται η ρύθµιση για τη διαχείριση των νεκρών ζώων.

Φαίνεται απλό, δεν απασχολεί πολλούς πολλές φορές. Είναι,
όµως, πολύ σηµαντική. Η εικόνα των νεκρών ζώων να ρίχνονται
στις ρεµατιές, ελλείψει συστήµατος διαχείρισης, νοµίζουµε ότι
δεν τιµά κανέναν. Ήταν ενέργειες και πρόβλεψη, οι οποίες
έπρεπε να υλοποιηθούν και το εθνικό πρόγραµµα συλλογής και
διαχείρισης νεκρών ζώων είναι µία τοµή, η οποία δίνει ρόλο στις
περιφέρειες, στην αυτοδιοίκηση, µε πόρους τους, τους οποίους
όµως θα εξασφαλίζουν από τους κτηνοτρόφους ανάλογα µε το
ζωικό τους κεφάλαιο.

Η τροπολογία που δίνει για πρώτη φορά τη δυνατότητα σε
ανέργους να δουλέψουν στον αγροτικό τοµέα είναι, επίσης, πολύ
σηµαντική, όπως και η ρύθµιση για τα εγγειοβελτιωτικά έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω για λίγο ακόµη
και ζητώ συγγνώµη προκαταβολικά.

Είναι σηµαντική, λοιπόν, η ρύθµιση για τα εγγειοβελτιωτικά
έργα. Είχαµε πολλά ορφανά εγγειοβελτιωτικά έργα, τα οποία κα-

τασκευάζονταν και ήταν σε «λήθαργο», δεν αξιοποιούνταν. Επι-
τέλους, γίνονται κινήσεις προς αυτή την κατεύθυνση. 

Επίσης, έχουµε την παράταση της δυνατότητας να υποβλη-
θούν αιτήσεις για τη νοµιµοποίηση των σταβλικών εγκαταστά-
σεων εντός ή δίπλα σε οικισµούς. 

Πολύ σηµαντική είναι, επίσης, -και δεν δόθηκε η έµφαση, που
εγώ περίµενα να δώσουν αυτοί οι οποίοι µιλούν για στρατηγική- η
διεύρυνση του Συµβουλίου Στρατηγικού Σχεδιασµού. Στο Συµβού-
λιο Στρατηγικού Σχεδιασµού συµµετέχουν πλέον και αυτοί, οι
οποίοι είναι αποφασιστικοί παράγοντες. Ποιοι; Είναι οι πρόεδροι
των εποπτευόµενων φορέων και οι προϊστάµενοι των διαχειριστι-
κών αρχών. Αυτοί διαχειρίζονται το πρόγραµµα αγροτικής ανά-
πτυξης και µέχρι τώρα ήταν έξω απ’ αυτό που λέµε ότι πρέπει να
έχουµε σαν στρατηγική.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι -και το
γνωρίζω αυτό ως γεωπόνος- ότι οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
έχουν πολλά προβλήµατα. Προφανώς, αυτό το νοµοσχέδιο δεν
τα λύνει όλα. Αντιµετωπίζει, όµως, στρεβλώσεις, δίνει το σύν-
θηµα, αποτελεί ένα σήµα για τις αλλαγές, που επίσης θα ακο-
λουθήσουν. Θέλω να πω µια τέτοια αλλαγή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αµανατίδη, έχετε
περάσει κατά πολύ τον χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Μια τέτοια αλλαγή εκτιµώ ότι θα
είναι ο κανονισµός αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το σηµαντικό είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση παλεύει καθηµερινά

µε τα προβλήµατα και αναδεικνύει λύσεις. Έχουµε πάρει φόρα
και ήδη επιλύουµε σηµαντικά ζητήµατα. Ο στόχος µας είναι να
αναπτυχθεί η οικονοµία και προς αυτή την κατεύθυνση κινούµα-
στε καθηµερινά και έχουµε καθηµερινή έγνοια. Γι’ αυτόν τον
λόγο, λοιπόν, σας καλώ να υπερψηφίσουµε το σχέδιο νόµου, όχι
τυπικά και δεν σας καλώ, επειδή είµαι Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά γιατί πιστεύω ότι το παρόν σχέδιο νόµου απο-
τελεί µία προσπάθεια και µία τοµή, που συµπληρώνει αυτό που
είπα, τη στρατηγική στο προηγούµενο σκέλος.  

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ πολύ.
Θα πάρει τώρα τον λόγο ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ και

µετά ο κ. Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρατία.  
Κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι εδώ και πολλά χρόνια ο αγροτικός
τοµέας αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα, δοµικά και οικονο-
µικά. Το εισόδηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων µειώνεται
δραµατικά, η τιµή πώλησης πολλών αγροτικών και κτηνοτροφι-
κών προϊόντων διαµορφώνονται κάτω από το κόστος παραγωγής
και καταρρέει. Ενδεικτικά, αναφέρω την τιµή του ελαιολάδου και
του γάλακτος. Αυτό, µάλιστα, για ορισµένες περιοχές της ιδιαί-
τερης πατρίδας µου της εκλογικής µου περιφέρειας, -όπως η Κυ-
νουρία και η Γορτυνία, και όχι µόνον της Αρκαδίας είναι
απολύτως καταστροφικό, αφού η καλλιέργεια, η παρασκευή και
διάθεση αυτών των προϊόντων αποτελούν τη µοναδική πηγή ει-
σοδήµατος για τους κατοίκους αυτών των περιοχών.  

Οι παραγωγοί είναι αδύναµοι στην πολιτική, στις πιέσεις και
τους εκβιασµούς των µεγάλων επιχειρήσεων που ελέγχουν το
λιανεµπόριο και η διανοµή. Σε αυτό το αρνητικό περιβάλλον ενέ-
σκηψε η πανδηµία λόγω κορωνοϊού. Εν µέσω της σφοδρής υγει-
ονοµικής, αλλά και της συνακόλουθης οικονοµικής κρίσης, που
έχει σοβαρές επιπτώσεις στην πρωτογενή παραγωγή, έρχεται
προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που επιγράφεται «Αναβάθµιση και
εκσυγχρονισµός του αγροτικού τοµέα». Είναι ένας τίτλος που
δεν ανταποκρίνεται στο περιεχόµενό του. Το οµολόγησε και ο
ίδιος ο κύριος Υπουργός.  

Η κυβερνητική εξαγγελία ότι όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες
και οι αυτοαπασχολούµενοι θα γίνονταν αποδέκτες των ευεργε-
τηµάτων που θα αποφάσιζε η Κυβέρνηση για τη στήριξη της ελ-
ληνικής οικονοµίας κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης,
για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους αποτέλεσε κενή περιε-
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χοµένου διακήρυξη, αφού άφησε εκτός υπαγωγής στις ενισχυό-
µενες δραστηριότητες αγρότες, κτηνοτρόφους, µελισσοκόµους,
αλιείς, που επλήγησαν από την υγειονοµική κρίση στον πυρήνα
της δραστηριότητάς τους. Είναι µία εξαίρεση, ένας αποκλεισµός
άδικος, διότι αυτοί ασκούν δραστηριότητες, οι οποίες δεν είναι
δυνατόν να διακοπούν και οι οποίες λόγω της απαγόρευσης της
κυκλοφορίας και του περιορισµού ή της διακοπής της εν γένει
οικονοµικής δραστηριότητας, δεν µπορούσαν να αποδώσουν.

Κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης έχετε δηµιουργήσει
και ένα επιπλέον πρόβληµα και το διατηρείτε µε την επιβολή πε-
ριορισµών στις λαϊκές αγορές, που πλήττουν τους αγρότες - λαϊ-
κατζήδες, αλλά και µία απαγόρευση µετακίνησής τους από
περιφέρεια σε περιφέρεια, που ήρθη βέβαια στη συνέχεια.

Ενώ λοιπόν ο πρωτογενής τοµέας αντιµετωπίζει µεγάλες δυ-
σκολίες και του τίθενται προσκόµµατα, η Κυβέρνηση µε το υπό
κρίση νοµοσχέδιο δεν έχει προβλέψει ουσιαστική στήριξή του.
Αντ’ αυτού, οι διάσπαρτες διατάξεις του επιχειρούν να επιλύσουν
τεχνικής φύσεως γραφειοκρατικά και ορισµένα ουσιαστικά προ-
βλήµατα, αλλά δεν συνιστούν αναβάθµιση και εκσυγχρονισµό
του αγροτικού τοµέα. 

Ενδεικτικά, σχετικά µε τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου για τις
ελληνοποιήσεις, προβλέπονται αυστηρότερες ποινές και αύξηση
των προστίµων για τους παραβάτες. Όµως, η νοθεία στα τρόφιµα
προσεγγίζεται µε τρόπο αµφιλεγόµενο και επιπλέον δεν επιλύεται
το πρόβληµα του εντατικότερου και αποτελεσµατικότερου ελέγ-
χου, ώστε να εντοπιζονται οι παραβάτες. 

Έρχοµαι τώρα στον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Είναι παρωχηµένος
και δεν έχει προσαρµοστεί στις νέες απαιτήσεις της εποχής, οι
οποίες συνδέονται µε την επίδραση της κλιµατικής αλλαγής. Εν-
δεικτικά, οι ζηµιές στην παραγωγή από υψηλές θερµοκρασίες
δεν αποζηµιώνονται. Επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου
να θωρακιστεί η αγροτική παραγωγή έναντι των νέων πηγών κιν-
δύνων, είχε δροµολογηθεί η αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ
µε την εκπόνηση αναλογιστικής µελέτης. Η σχετική διαδικασία
δεν προχώρησε και αυτό συνδέεται, κατά την άποψή µας, µε
άλλου είδους σκέψεις για το µέλλον του ΕΛΓΑ και για τις οποίες
έγιναν συγκεκριµένες ρητές αναφορές από συναδέλφους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

Επισηµαίνω επίσης ότι για την πρόσληψη γεωπόνων στον
ΕΛΓΑ, οι οποίοι είναι απαραίτητοι για τη λειτουργία του, παρήλθε
το δωδεκάµηνο από την απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών.
Μέχρι τότε είχαν προσληφθεί µόνο τριάντα τέσσερις γεωπόνοι
από τους εκατόν σαράντα που προέβλεπε η απόφαση του
Υπουργείου Εσωτερικών και δεν προωθήθηκε κάποια νοµοθετική
πρόβλεψη ώστε να προσληφθούν και οι υπόλοιποι. Σε αντίστιξη,
κρίνεται απολύτως αναγκαία για τη λειτουργία του ΕΛΓΑ η δηµι-
ουργία δύο θέσεων δικηγόρων µε έµµισθη εντολή που προβλέπει
το νοµοσχέδιο.

Κύριοι της Κυβέρνησης, απαξιώνετε τον ΕΛΓΑ, έναν δηµόσιο
οργανισµό που στηρίζει το εισόδηµα των αγροτών µε χίλια δυο
προβλήµατα όταν αυτό πλήττεται από καιρικά φαινόµενα, αλλά
αυτή είναι η πολιτική σας προκειµένου να επισπεύσετε την εί-
σοδο σε αυτόν ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών ή την παράλ-
ληλη λειτουργία ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών, όπως είπαν
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Πάντως, µας τροµάζει η δή-
λωση του Υπουργού ότι προετοιµάζετε πρόταση για τον ΕΛΓΑ.
Το εκλαµβάνω δυστυχώς ως απειλή. 

Σε τρεις τοµείς του πρωτογενούς τοµέα ήθελα να αναφερθώ
-δεν έχω χρόνο- οι οποίοι είναι σηµαντικοί για την ελληνική οικο-
νοµία, για την ελληνική επαρχία και για τη διατήρηση της ζωής
στην ύπαιθρο. Είναι η ελαιοκοµία, η αµπελουργία και η κτηνο-
τροφία. Για την ελαιοκοµία θέλω να πω µόνο ότι ο τόπος µας
είναι άρρηκτα δεµένος µε την ελιά, από την καλλιέργεια της
οποίας εξαρτώνται η διατήρηση της ζωής στην ύπαιθρο και η κοι-
νωνική συνοχή. 

Έχουµε προτείνει ειδική ενίσχυση της ελαιοκαλλιέργειας,
λόγω πτώσης της ζήτησης και των τιµών, ύψους 120 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, πρόβληµα βέβαια που προηγείτο της πανδηµίας, και
επιπλέον συνδροµή των Επιτροπών Ανταγωνισµού, ενεργοποί-
ηση των φορέων προώθησης των ελληνικών συµφερόντων για
το λάδι, ενίσχυση επιχειρήσεων µέσω προγραµµάτων για την τυ-

ποποίηση καινοτόµων δράσεων εξωστρέφειας και χαµηλότοκα
δάνεια, όπως επίσης -και κυρίως- ενισχύσεις στήριξης της ελαι-
οπαραγωγής µέσω de minimis για την αποκατάσταση ζηµιών που
προκαλούνται από δυσµενή φαινόµενα χωρίς να κινδυνεύουν να
χαρακτηριστούν ως παράνοµες κρατικές ενισχύσεις. Δυστυχώς
η Κυβέρνηση της ΝΔ κωφεύει διότι η άποψη της είναι ότι όλα
είναι θέµα αγοράς, προσφοράς και ζήτησης.

Ως προς την αµπελουργία προτείνεται ειδικό σχέδιο απόστα-
ξης οίνου µε ενίσχυση 30 εκατοµµυρίων ευρώ από το συγχρη-
µατοδοτούµενο επιχειρησιακό προγράµµα οίνου για την αλλαγή
χρήσης των αποθεµάτων, ώστε να καταστεί δυνατή η απορρό-
φηση της παραγωγής της αµπελουργίας αυτήν την καλλιεργη-
τική περίοδο.

Ως προς την κτηνοτροφία, προτείνεται η στήριξη των κτηνο-
τρόφων για απώλεια εισοδήµατος λόγω των χαµηλών τιµών πώ-
λησης των αµνοεριφίων και της λοιπής ζωικής παραγωγής. 

Για όλες αυτές τις καλλιέργειες και για τους αντίστοιχους πα-
ραγωγούς προτείνονται µια σειρά από µέτρα τα οποία είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικά για την επιβίωσή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι εδώ οµνύουµε στον πρω-
τογενή τοµέα και θεωρούµε ότι η γεωργία και η κτηνοτροφία θα
αποτελέσουν το βασικό εργαλείο για την ανάκαµψη της ελληνι-
κής οικονοµίας και την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας.
Το ζήτηµα είναι να το εννοούµε και να ασκούµε πολιτικές προς
αυτήν την κατεύθυνση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-

λουθεί ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής.
Παρακαλώ, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, και οι τέσσερις,

συνεννοηθείτε µεταξύ σας για τη σειρά πώς θα µιλήσετε, δια-
φορετικά θα µιλήσετε κατά την κοινοβουλευτική τάξη, δηλαδή
αρχίζοντας από τον τελευταίο. Σας το λέω για να τα ξέρετε αυτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Θα προλάβουµε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα προλάβετε. Δεν θα

κόψουµε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, αλλά σας λέω
συνεννοηθείτε µεταξύ σας, γιατί συµβαίνουν περίεργα πράγ-
µατα, δηλαδή καλώ κάποιον και µετά τον χάνω.

Ορίστε, κύριε Φόρτωµα, έχετε τον λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο επιλύει

χρόνια προβλήµατα και µε τις καινοτοµίες τις οποίες εισάγει θα
αποτελέσει ένα σηµαντικό αναπτυξιακό εργαλείο για τη χώρα
µας. Με στόχο την αύξηση του ποσοστού συµµετοχής της αγρο-
τικής παραγωγής στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, το παρόν νο-
µοσχέδιο έρχεται να επιλύσει ζητήµατα τα οποία εµποδίζουν την
ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας και που χρόνια λιµνάζουν.
Ζητήµατα που δυσχεραίνουν την πρόοδο σε τοµείς στους οποί-
ους η χώρα µας µπορεί, όχι µόνο να εξελιχθεί αλλά και να έχει
πρωταγωνιστικό ρόλο στην Ευρώπη.

Όλες οι διατάξεις οι οποίες εισάγονται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορούν πρακτικά όλους
τους τοµείς αρµοδιότητας του Υπουργείου και είναι είτε τροπο-
ποιήσεις διατάξεων που υπάρχουν σε διάφορες νοµοθεσίες είτε
νέες καινοτόµες που ανοίγουν τον δρόµο σε µια ολοκληρωµένη,
θα έλεγα, εθνική στρατηγική.

Θα ξεκινήσω από το Κεφάλαιο Ζ’, το οποίο αφορά την αυστη-
ροποίηση του νοµικού πλαισίου των παράνοµων ελληνοποιήσεων
προϊόντων και των φαινοµένων µιµητισµού. Οι υπάρχουσες έως
τώρα αποσπασµατικές και επιεικείς κυρώσεις είχαν ως αποτέλε-
σµα τη ζηµία παραγωγών και καταναλωτών και κατ’ επέκταση
της δηµόσιας οικονοµίας και της υγείας. Η βούληση της Κυβέρ-
νησης να ανατρέψει παράνοµες παγιωµένες τακτικές δηλώνεται
από τους αποτελεσµατικούς ελέγχους, τις ιδιαίτερα αυστηρές
ποινές και τα µεγάλα πρόστιµα τα οποία θεσµοθετούνται, στοι-
χεία τα οποία χαρακτηρίζουν την όλη προσπάθεια ως γενναία.

Επίσης, ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η τροπολογία, η οποία
δίνει τη δυνατότητα σε όσους εργάζονται περιστασιακά σε διά-
φορες αγροτικές εργασίες να λαµβάνουν επίδοµα από τον
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ΟΑΕΔ, ώστε να µην υπάρχουν ελλείψεις σε εργατικά χέρια κατά
τη διάρκεια εποχικών εργασιών.

Ως Βουλευτής Κυκλάδων όµως, θα ήθελα να δώσω έµφαση,
πρώτον, στη λειτουργία του ηλεκτρονικού µελισσοκοµικού µη-
τρώου και της θέσπισης ατοµικής µελισσοκοµικής ταυτότητας,
ένα ενιαίο σύστηµα καταγραφής δηλαδή, απογραφής και ταυτο-
ποίησης, το οποίο θα επιτρέψει, πρώτον, την προστασία του εθνι-
κού µας προϊόντος, δεύτερον, την πλήρη διαφάνεια και τη
στήριξη ενός κλάδου µη ενταγµένου έως σήµερα σε κάποιο πλαί-
σιο, πράγµα το οποίο είχε ως αποτέλεσµα µέχρι σήµερα την έλ-
λειψη στήριξης αλλά και ελέγχου, θα έλεγα. Ένα παράδειγµα
στήριξης είναι η απλούστευση των διαδικασιών συµµετοχής των
µελισσοκόµων σε διάφορα προγράµµατα οικονοµικών ενισχύ-
σεων ή καταβολής αποζηµιώσεων και προγραµµάτων ανάπτυ-
ξης. 

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Όσον αφορά την κτηνοτροφία, µε το παρόν νοµοσχέδιο µε-
ταξύ άλλων δίνεται η δυνατότητα ολοκλήρωσης της υποβολής
αίτησης για νοµιµοποίηση σταβλικών εγκαταστάσεων. Δεύτερον,
ρυθµίζεται η διαχείριση σχεδίων βόσκησης. Τρίτον, ρυθµίζονται
θέµατα τα οποία αφορούν αγροτικά αδικήµατα φθοράς εξαιτίας
βόσκησης. Οι ως άνω διατάξεις θα επιτρέψουν στον κάθε κτηνο-
τρόφο να µην είναι έρµαιο των υπηρεσιών και των κακών γειτό-
νων.

Ως προς τον τοµέα της αλιείας, κρίνεται πολύ σηµαντική η δυ-
νατότητα την οποία παρέχει το άρθρο 12 στην αύξηση των χρό-
νων παύσης της αλιευτικής δραστηριότητας µέχρι και ένα έτος,
στις περιπτώσεις που αυτό κρίνεται σκόπιµο, καθώς και ο όλος
προσδιορισµός της έννοιας της αλιευτικής δραστηριότητας,
ώστε να εξασφαλιστεί η τήρηση κανόνων. Πρόσθετες απαγορεύ-
σεις ως προς τις αποστάσεις από την ακτή, το βάθος και το είδος
των σκαφών στα οποία επιτρέπεται, στοιχειοθετούν στοιχεία
εθνικής στρατηγικής για τη µεσαία παράκτια αλιεία, η οποία έως
σήµερα δεν υπήρχε. Παράλληλα, θεσµοθετούµε διατάξεις προ-
κειµένου να απαλλάξουµε από τον βρόχο των διάφορων προστί-
µων τα οποία για χρόνια ταλαιπωρούσαν τους αλιείς. Με το
άρθρο 12 και στην παράγραφο 2 διαγράφονται οι διοικητικές κυ-
ρώσεις αφαίρεσης της άδειας επαγγελµατικών αλιευτικού σκά-
φους, τα οποία είχαν επιβληθεί έως τις 31-12-2014, εφόσον
έχουν καταβληθεί τα επιβληθέντα πρόστιµα.

Συγχαίρω για την όλη πρωτοβουλία και την Υφυπουργό αλλά
και τον Υπουργό και συνολικά την ηγεσία του Υπουργείου. Απο-
καθίσταται η όλη αδικία που υπέστησαν εκατοντάδες αλιείς µας,
οι οποίοι εξαιτίας ενός παράδοξου και παράλογου τρόπου υπο-
λογισµού προστίµων, υποχρεούνται να πληρώσουν µέχρι και
εννέα φορές µεγαλύτερο πρόστιµο έναντι άλλων που είχαν τε-
λέσει την ίδια παράβαση. Μοναδικό κριτήριο για το ύψος ήταν ο
χρόνος τέλεσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας, διαπιστώνουµε ότι
το παρόν νοµοσχέδιο διατρέχεται από την πρόθεση επιτάχυνσης,
τη διευκόλυνση απλούστευσης και την επικαιροποίηση διαδικα-
σιών. Με τον τρόπο αυτό, το σηµερινό νοµοσχέδιο επιτυγχάνει τον
στόχο του, δηλαδή την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα και των
ελληνικών προϊόντων, εκφράζοντας και τη συνέπεια των δεσµεύ-
σεων της δικής µας Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλησπέρα σας. Καλή εβδοµάδα. Καλό µήνα και από εµένα.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Κοµοτηνής κ. Αχµετ Ιλχάν από το

Κίνηµα Αλλαγής.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία του COVID 19 µάς

αποκάλυψε πόσο ευάλωτη είναι τελικά η ελληνική οικονοµία όταν
επιµένει «εµµονικά» στη µονοκαλλιέργεια του τουρισµού, επειδή
µιλάµε για αγροτικό νοµοσχέδιο. 

Παράλληλα, µας έδωσε µια µικρή γεύση για µελλοντικές κρί-
σεις που η ανθρωπότητα θα κληθεί να αντιµετωπίσει, εξαιτίας
της κλιµατικής αλλαγής, κρίσεις ακραίων καιρικών φαινοµένων

και φυσικών καταστροφών µε επιπτώσεις πολύ πιο εκτεταµένες
και αισθητές σε βάθος πολλών ετών. Δεν είναι τυχαίο πρόσφατο
δηµοσίευµα του «NATIONAL GEOGRAPHIC», στο οποίο επιση-
µαίνεται πως η Ελλάδα βρίσκεται στην εικοστή έκτη θέση της λί-
στας µε τις υδατικά δοκιµαζόµενες χώρες, γεγονός που,
συνδυαστικά και µε την κλιµατική αλλαγή, φέρνει πιο κοντά τον
κίνδυνο ερηµοποίησης για το 30% της χώρας µέσα στις επόµε-
νες δεκαετίες. Σε αυτό το πλαίσιο θα περίµενα ένα νοµοσχέδιο
έστω µε κάποια στοιχεία αναπτυξιακής παρέµβασης στον πρω-
τογενή τοµέα, που είναι σαφές πως τα επόµενα χρόνια θα πρέπει
να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο όχι µόνο στην οικονοµική ανάπτυξη
της χώρας, αλλά και στη θωράκισή της από µελλοντικές κρίσεις.
Επιβεβαιώνεται µε αυτόν τον τρόπο, όµως, δυστυχώς, η πεποί-
θηση του αγροτικού κόσµου για την παντελή απουσία πολιτικής
παρέµβασης στα προβλήµατα των γεωργών και των κτηνοτρό-
φων.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αναγκάζετε
να επανέλθω σε ένα θέµα που σας είναι γνωστό και έχετε δε-
σµευτεί από τον Σεπτέµβριο του 2019 σε αυτή την Αίθουσα. Τι
είναι αυτό; Το 2018 οι ξηροθερµικές συνθήκες στη Ροδόπη από
τον Μάρτιο µέχρι τον Ιούνιο είχαν ως αποτέλεσµα την κατα-
στροφή όλης της παραγωγής σε καπνά σε ποσοστό ογδόντα
80% µε 95%. Προς τούτο σας κατέθεσα και το πόρισµα της Δι-
εύθυνσης Αγροτικής Ανάπτυξης ΠΕ Ροδόπης που το πιστοποιεί
και το νοµιµοποιεί. Επειδή στον κανονισµό του ΕΛΓΑ δεν προ-
βλέπεται η αποζηµίωση για ιώσεις και ασθένειες, από την πρώτη
στιγµή οι κρατικές υπηρεσίες του ΕΛΓΑ είπαν ότι πρέπει να απο-
ζηµιωθεί από τις κρατικές χρηµατοδοτήσεις, από τον προϋπολο-
γισµό των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων, τα γνωστά ΠΣΕΑ. 

Τι έγινε όµως; Τον Φεβρουάριο του 2020, απαντώντας σε επί-
καιρη ερώτηση που είχα καταθέσει ενώπιον σας, δεσµευτήκατε,
εσείς ως πολιτική ηγεσία, το Υπουργείο, ο κ. Βορίδης συγκεκρι-
µένα, ότι «η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης» -διαβάζω τα
λόγια του κ. Βορίδη- «είναι ότι πρέπει να στηριχθεί το εισόδηµα
των παραγωγών µας σε όλες τις περιοχές και ειδικά στις ακριτι-
κές µας περιοχές µε ακόµα µεγαλύτερη ευαισθησία». Αναφέρατε
ότι θα συσταθεί µια ειδική επιστηµονική επιτροπή που να τεκµη-
ριώνεται επιστηµονικά ότι η παραγωγή του έτους ζηµιάς θα πρέ-
πει να έχει ζηµιωθεί κατά είδος προϊόντος σε επίπεδο νοµού σε
ποσοστό 30% και πάνω. Το αναφέρετε και εσείς, λέγοντας ότι
συντρέχει και εκπληρούται αυτή η προϋπόθεση.

Οι καπνοπαραγωγοί της Ροδόπης, όµως, βρίσκονται σήµερα
σε απόλυτη φτώχεια και απελπισία. Έχουν µπροστά τους µια πο-
λιτική ηγεσία που αδυνατεί να καταλάβει τις ανάγκες των καιρών
µας και να ενισχύσει το εισόδηµά τους, αποζηµιώνοντάς τους για
την ολοκληρωτική καταστροφή του 2018 που αφορά τη Ροδόπη
και τη Θράκη ειδικά και όχι τα καπνά σε όλη τη χώρα. Το τονίζω
ιδιαίτερα αυτό το γεγονός. Το τονίζω, γιατί χάρη στους καπνο-
παραγωγούς της Ροδόπης που είχα ζηµιά 80%, αποζηµιώθηκαν
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ από τα de minimis οι καπνοπα-
ραγωγοί όλης της χώρας. Σήµερα εκείνοι που πραγµατικά υπέ-
στησαν την καταστροφή της παραγωγής τους, δηλαδή οι
Ροδοπαίοι, µένουν κυριολεκτικά στον αέρα. Αδικήθηκαν, παρά
την ύπαρξη όλων των προϋποθέσεων και της πραγµατικής ζη-
µιάς. Επαναλαµβάνω ότι είναι εθνική επιταγή και όρος επιβίωσης
των καπνοπαραγωγών στη Θράκη η αποζηµίωσή τους.

Το ίδιο ζητώ να συµβεί και για τους βαµβακοπαραγωγούς της
Ροδόπης που παραµένουν εκτός αποζηµιώσεων από το 2018, τη
στιγµή που συνάδελφοί τους του Έβρου εντάχθηκαν σε αποζη-
µιώσεις πριν από λίγες εβδοµάδες. Στη Ροδόπη τίποτα.

Όπως γνωρίζετε, διανύουµε την περίοδο σποράς καπνών, αυτό
που λέµε χασλαµάδες, σανίδες. Τι είναι αυτό; Βάζουµε λωρίδες
και βάζουµε το φυτό πριν µεταφυτευτεί στο χωράφι. Εδώ και µία
εβδοµάδα έχουµε ισχυρές χαλαζοπτώσεις. Οι χαλαζοπτώσεις
έπληξαν και τους χασλαµάδες, δηλαδή τις σανίδες. Βέβαια, ο Ορ-
γανισµός του ΕΛΓΑ δεν καλύπτει, δυστυχώς, τους χασλαµάδες,
τις σανίδες, τα φυτώρια και τελείωσε η καλλιεργητική περίοδος
να βάλουµε σανίδες. Άρα, δηλαδή, δεν µπορούν να καλλιεργή-
σουν. Άλλη καταστροφή! Καλούµε τώρα την Κυβέρνηση και το
Υπουργείο να αποζηµιώσει µε άλλον τρόπο για απώλεια εισοδή-
µατος µε de minimis τις φετινές φυσικές καταστροφές.
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Το ίδιο πρόβληµα έχουν και οι κερασοπαραγωγοί στον νοµό
µας εξαιτίας των χαλαζοπτώσεων. Αναφέρθηκα στην αρχή της
οµιλίας µου για τις καιρικές συνθήκες. Εκτός του ότι πρέπει να
αποζηµιωθούν από τον ΕΛΓΑ, πρέπει να βρεθεί και ένα πρό-
γραµµα πώς µπορεί να γίνει µια ουσιαστική καταπολέµηση για
τις χαλαζοπτώσεις, προστασία δηλαδή µε κάποιον τρόπο, µε
στήριξη από την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε άλλα προγράµµατα
βέβαια από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Θέλω να κλείσω την οµιλία µου, κάνοντας µία αναφορά και
στους κτηνοτρόφους. Απευθύνω έκκληση για µια ακόµη φορά
προς το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για στήριξη του εισο-
δήµατος των κτηνοτρόφων µε έργα και όχι µε λόγια. Στο πλαίσιο
αυτό, ζητώ τα εξής. Όλοι οι συνάδελφοι ζήτησαν. Ζητάµε κι εµείς
ως Κίνηµα Αλλαγής, αλλά προσωπικά κι εγώ ως Βουλευτής του
Νοµού Ροδόπης. 

Πρώτον, ζητώ ένταξη των κτηνοτρόφων στους ΚΑΔ που ενι-
σχύονται µε το ποσό των 800 ευρώ. Δεύτερον, επιδότηση µε 2
ευρώ το κιλό των σφαγίων αµνοεριφίων το διάστηµα προ του
Πάσχα για την κάλυψη της ζηµιάς. Τρίτον, επιστροφή των προ-
στίµων των 279 εκατοµµυρίων ευρώ που κερδήθηκαν από το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο στους κτηνοτρόφους. Δικά τους λεφτά
είναι. Να επιστρέψετε στους κτηνοτρόφους τα 279 εκατοµµύρια.

Ακόµη, ζητώ άµεση χορήγηση του 50% της ενιαίας ενίσχυσης,
τώρα, όχι τον Οκτώβριο. Αυτό δεν αφορά µόνο τους κτηνοτρό-
φους, αλλά όλους τους γεωργούς. Οι άµεσες ενισχύσεις να κα-
ταβληθούν τώρα που έχουν ανάγκη να πάνε να σπείρουν, γιατί
δεν υπάρχουν λεφτά για να καλλιεργήσουν οι άνθρωποι τα χω-
ράφια τους.

Ζητάµε άµεση χορήγηση των εξισωτικών του 2013 και του
2014 και πάγωµα όλων των δόσεων δανείων σε τράπεζες, εφορία
και ασφαλιστικά ταµεία για όσο διάστηµα διαρκεί η κρίση. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, εµείς το παρόν νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε θα το υπερψηφίσουµε, διότι έχει όντως µέσα θετικά σηµεία,
τόσο για τους µελισσοκόµους, όσο και για την καταπολέµηση των
ελληνοποιήσεων και για τους συνταξιούχους. Αυτό όµως δεν ση-
µαίνει ότι αυτές οι ελλείψεις δεν υπάρχουν ή ότι είναι τραγικές και
πρέπει να εισακουστεί η φωνή των Ροδοπιτών αγροτών και κτη-
νοτρόφων της περιοχής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «ουδέν κακόν αµιγές καλού»

έλεγαν οι αρχαίοι ηµών πρόγονοι. Μετά από αυτή τη µεγάλη παν-
δηµία που έβαλε στον πάγο όλη την οικονοµική δραστηριότητα
και αφού η χώρα µας αντιµετώπισε την υγειονοµική κατάσταση
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο -και αυτό πανθοµολογούµενα-
ερχόµαστε τώρα παρόλες τις αντίξοες συνθήκες να επανεκκινή-
σουµε την οικονοµία.

Ο κεντρικός σχεδιασµός της Κυβέρνησης θα έχει τώρα µια τε-
ράστια ευκαιρία µε το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανάκαµψης, όπου προ-
βλέπεται να διατεθούν δεκάδες δισεκατοµµύρια από το
πρόγραµµα σε βάθος χρόνου, όχι µόνο να επουλώσουµε τις πλη-
γές της οικονοµίας, αλλά για να µεταµορφώσουµε την πατρίδα
µας µε ένα νέο, σύγχρονο, αναπτυξιακό σχέδιο.

Μέρος του σχεδίου θα είναι και η αγροτική οικονοµία, που ταυ-
τόχρονα µε τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική θα υπάρχει και νέος
προσανατολισµός πόρων από το πρόγραµµα ανάκαµψης.

Δεν πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, να χάσουµε αυτή τη διπλή ευ-
καιρία που πρέπει να αποτελέσει πολυεργαλείο ανάπτυξης της
αγροτικής οικονοµίας. Η στήριξη της ελληνικής υπαίθρου περ-
νάει µέσα από τη χάραξη µιας εθνικής στρατηγικής για την αγρο-
τική ανάπτυξη που θα διασφαλίζει δυνατότητες παραµονής του
πληθυσµού στην περιφέρεια και θα κινητροδοτεί την επιστροφή
των νέων από τα µεγάλα αστικά κέντρα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν τις
εισαγωγές και εξαγωγές φυτικών προϊόντων, το εθνικό µελισσο-
κοµικό µητρώο, τους ελέγχους ζωικής παραγωγής, τα διαχειρι-

στικά σχέδια βόσκησης, τις σχολές επαγγελµάτων κρέατος, το
εθνικό πρόγραµµα συλλογής και διαχείρισης νεκρών ζώων και
τα καταφύγια αδέσποτων ζώων. Τέλος, συµπεριλαµβάνονται δια-
τάξεις για την υδατοκαλλιέργεια, την αλιεία, για τη βελτίωση της
λειτουργίας του ΕΛΓΑ και του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου. 

Λόγω του περιορισµένου χρόνου, θα αρκεστώ σε ορισµένες
από τις διατάξεις. Διευκολύνονται οι κάτοχοι κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων που βρίσκονται εντός ή πλησίον κατοικηµένων πε-
ριοχών για τη νοµιµοποίησή τους και δίνεται το αναγκαίο χρονικό
διάστηµα έως τις 31 Δεκεµβρίου 2020 για να ολοκληρωθεί η δια-
δικασία έκδοσης της άδειας διατήρησης αυτών των εγκαταστά-
σεων δεδοµένου ότι για την έκδοση πολλών δικαιολογητικών
απαιτούνται χρονοβόρες διαδικασίες.

Καθιερώνεται το εθνικό ηλεκτρονικό µελισσοκοµικό µητρώο
και αντιµετωπίζονται ψηφιακά σηµαντικά θέµατα που προκαλούν
προβλήµατα στον κλάδο της µελισσοκοµίας. Και φυσικά, απλου-
στεύονται οι διαδικασίες συµµετοχής των µελισσοκόµων σε προ-
γράµµατα οικονοµικών ενισχύσεων ή καταβολής αποζηµιώσεων.

Προβλέπεται η ένταξη των επιχειρήσεων παραγωγής και εµ-
πορίας αυγών κατανάλωσης στην ενιαία βάση δεδοµένων «ΆΡ-
ΤΕΜΙΣ» για την επίτευξη του αποτελεσµατικού ελέγχου ισοζυγίου
ιχνηλασιµότητας και αντιµετώπισης των αθέµιτων πρακτικών και
ιδίως των ελληνοποιήσεων. Απλουστεύονται οι διαδικασίες ανα-
γνώρισης των δηµόσιων ή ιδιωτικών σχολών και ιδρυµάτων της
χώρας -επαγγελµάτων κρέατος- και τροποποιούνται διατάξεις
που αφορούν την εκπαίδευση των κρεοπωλών και των εκδορο-
σφαγέων.

Σε αυτό το σηµείο, κυρία Υπουργέ, θέλω να σας υπενθυµίσω
ότι σας είχα ζητήσει εδώ και καιρό την επαναλειτουργία της Σχο-
λής Επαγγελµάτων Κρέατος Σερρών που ιδρύθηκε µε το
π.δ.107/2014. Ξεκίνησε η λειτουργία της τον Σεπτέµβριο του
2014 στις εγκαταστάσεις της Διεύθυνσης Αγροτικής Οικονοµίας
και σταµάτησε η λειτουργία της επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. 

Η ίδρυση της σχολής κρίθηκε αναγκαία λόγω του αυξηµένου
αριθµού των υποψηφίων κρεοπωλών και εκδοροσφαγέων και της
αδυναµίας εξυπηρέτησής τους µέσα σε ένα εύλογο χρονικό διά-
στηµα από τη σχολή της Θεσσαλονίκης. Με τον τρόπο αυτό, µει-
ώναµε σηµαντικά τον χρόνο αναµονής των ενδιαφεροµένων, ο
οποίος ήταν -και είναι- µεγάλος -πάνω από δύο χρόνια- δεδοµέ-
νης της αυξηµένης ζήτησης για το επάγγελµα του κρεοπώλη.
Χρέος όλων µας είναι να στηρίξουµε την ύπαιθρο χώρα που κα-
θηµερινά ο πληθυσµός της συρρικνώνεται λόγω φυγής στα µε-
γάλα αστικά κέντρα και ιδίως τις παραµεθόριες περιοχές προς
όφελος του γεωργοκτηνοτροφικού τοµέα, εφαρµόζοντας πολι-
τικές αποκέντρωσης. Είναι ευκαιρία σήµερα που συζητάµε σχε-
τικό άρθρο για τις σχολές επαγγελµάτων κρέατος µε την
τροποποίηση των διατάξεων της διαδικασίας αναγνώρισης των
σχολών και σε θέµατα που αφορούν στην εκπαίδευση των κρεο-
πωλών και των εκδοροσφαγέων να επανεξετάσετε το θέµα και
να λειτουργήσει η σχολή των Σερρών. 

Αυτό όµως που έχει τεράστια σηµασία για τους παραγωγούς
και είναι η κορωνίδα του νοµοσχεδίου είναι η θεσµοθέτηση της
αποτελεσµατικής καταπολέµησης δίωξης και τιµωρίας µέσω δι-
οικητικών και ποινικών κυρώσεων παρανόµων συµπεριφορών
που αφορούν στην παραπλάνηση των καταναλωτών ως προς την
προέλευση των τροφίµων, πρακτική που κατά την κοινή αντίληψη
των Ελλήνων παραγωγών, αλλά και εµπόρων συνέβαλε στη µε-
γέθυνση του φαινοµένου των παράνοµων ελληνοποιήσεων µε
αποτέλεσµα τη βλάβη των πραγµατικών παραγωγών ή µεταποι-
ητών αντίστοιχων προϊόντων και την παραπλάνηση του κατανα-
λωτικού κοινού.

Επιπλέον, µέσα στις διατάξεις, µε τροπολογία επιδιώκεται η
ενίσχυση της εποχικής απασχόλησης σε αγροτικές εργασίες. Δί-
νονται κίνητρα για να παραµείνουν συνταξιούχοι του ΟΓΑ στο
χωράφι χωρίς να µειώνεται η σύνταξή τους, σε συνεργασία φυ-
σικά µε το Υπουργείο Εργασίας. Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα
και σε άλλους συνταξιούχους να παραµείνουν στο επάγγελµα
και να ασχοληθούν µε την αγροτική δραστηριότητα. Εκκρεµεί
φυσικά η υπόθεση της ενίσχυσης των αιγοπροβατοτρόφων, που
πιστεύω ότι ο Υπουργός µετά από διάλογο που έγινε µε τους φο-
ρείς των κτηνοτρόφων θα δώσει την πιο δίκαιη λύση.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, δεν είναι τυχαίο
-και το έχετε παρατηρήσει οι περισσότεροι από εσάς- ότι οι ερω-
τήσεις που γίνονται στη Βουλή έχουν σχέση οι περισσότερες µε
τις αποζηµιώσεις των αγροτών και κτηνοτρόφων, διότι απαιτείται
η πλήρης αναµόρφωση του απαρχαιωµένου συστήµατος ασφά-
λισης µε εκσυγχρονισµό θεσµικό, λειτουργικό και οικονοµικό µε
διεύρυνση των καλυπτόµενων και ασφαλισµένων από τον ΕΛΓΑ
κινδύνων, ιδίως, εκείνων που συναρτώνται µε την κλιµατική αλ-
λαγή και µε ψηφιοποίηση όλων των διαδικασιών. 

Η µεταρρύθµιση αυτή, που είναι αναγκαίο να γίνει, µπορεί να
εφαρµόσει ένα ρεαλιστικό, οικονοµικά βιώσιµο και κοινωνικά
αποδεκτό ασφαλιστικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε ότι η γεωστρατηγική
αναβάθµιση της Ελλάδας σε σηµαντικό διεθνή ενεργειακό
κόµβο, τα πλούσια θερµικά πεδία και οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας πρέπει να αποτελέσουν επιθετικές πολιτικές κινητροδότη-
σης για τη χρήση φυσικού αερίου, για την αξιοποίηση της
γεωθερµίας για χαµηλό κόστος παραγωγής, που είναι και το ζη-
τούµενο, αλλά και για να προσθέσουν έσοδα στο αγροτικό εισό-
δηµα.

Ο εκσυγχρονισµός των υφιστάµενων αρδευτικών δικτύων, η
ολοκλήρωση των αδρευτικών µέτρων µε έτοιµες µελέτες που
δροµολογήθηκαν και δεν προχώρησαν, οι αναδασµοί που στα-
µάτησαν ή δεν ξεκίνησαν θα δηµιουργήσουν νέες συνθήκες για
την αγροτική οικογένεια και νέες προϋποθέσεις για το σύγχρονο
πρότυπο του επαγγελµατία αγρότη. Τώρα είναι η ευκαιρία της
Ελλάδας να αλλάξει τροχιά µε την ανασύσταση της αγροτικής
οικονοµίας σε υγιείς βάσεις και µε την αποτελεσµατική αξιοποί-
ηση των πόρων που θα εισρεύσουν από τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική και το πρόγραµµα ανάκαµψης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα κλείσουµε τον κύκλο των οµιλητών για σήµερα -µε τη βοή-
θεια του Θεού οι υπόλοιποι αύριο- µε τον κ. Ιωάννη Μπουρνούς
από τη Λέσβο και τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά θα ακολουθήσουν οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, όσοι θέλουν να µιλήσουν. 

Κύριε Μπουρνούς, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ξεκινώντας θα ήθελα να µεταφέρω

στη Βουλή την αγωνία των ελαιοκαλλιεργητών της Λέσβου και
όχι µόνο για τις ζηµιές που υπέστησαν στην καρποδεσία λόγω
του φοβερού αυτού καύσωνα των προηγούµενων ηµερών και
των έντονων βροχοπτώσεων και την ανάγκη για µια έκτακτη απο-
ζηµίωση σε αυτούς, αλλά και στους αµπελουργούς, που επίσης
υπέστησαν ζηµιές τις οποίες έχουµε καταθέσει και σε ερωτήσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο παρόν νοµοσχέδιο θα περί-
µενε κανείς να δει επιτέλους να ξεδιπλώνεται η στρατηγική της
Κυβέρνησης για την αγροτική ανάπτυξη, για την αντιµετώπιση
των δοµικών προβληµάτων της αγροτικής οικονοµίας, για τον εκ-
συγχρονισµό της και την αύξηση της συµβολής της στο Ακαθά-
ριστο Εθνικό Προϊόν της χώρας. Το µόνο που βρίσκουµε, όµως,
στο σχέδιο νόµου σας είναι ρυθµίσεις επιµέρους προβληµάτων,
χωρίς µάλιστα να υπάρχει µέριµνα για επίκαιρα ζητήµατα που
προέκυψαν από την πανδηµία.

Η δική µας πεποίθηση είναι πως στα θέµατα της αγροτικής
ανάπτυξης πρέπει να είµαστε φιλόδοξοι, να έχουµε τους κλά-
δους της αγροτικής οικονοµίας στο κέντρο µιας αναπτυξιακής
στρατηγικής µακράς πνοής και να εργαζόµαστε για να αυξάνεται
τη συµβολή της αγροτικής οικονοµίας στο ΑΕΠ της χώρας. Πρέ-
πει να εργαζόµαστε, δηλαδή, για την ευηµερία των αγροτών, των
κτηνοτρόφων, των αλιέων, που είναι και ευηµερία της υπαίθρου,
ευηµερία των νησιών και των περιφερειών της χώρας.

Με δεδοµένες µάλιστα τις δοµικές αδυναµίες της αγροτικής
παραγωγής, µε το µικρό µέγεθος µονάδων και την αδυναµία συ-
νεργασίας και συνεταιρισµού των παραγωγών, το κράτος θα
έπρεπε να εξασφαλίζει µια εγγυηµένη τιµή για τα αγροτικά προ-
ϊόντα. Θα έπρεπε να αντισταθµίζει, δηλαδή, τη διαπραγµατευτική
αδυναµία των παραγωγών έναντι των εµπόρων. Και κάθε µακρό-
πνοη στρατηγική αγροτικής ανάπτυξης θα έπρεπε να κινητροδο-
τεί, να προωθεί και να διευκολύνει µια πολιτική συνεργασίας και

συµπράξεων των παραγωγών κατά τόπους και κατά κλάδο.
Ακόµη και αν αυτό αυξάνει τη διαπραγµατευτική ισχύ των αγρο-
τών, όχι µόνο έναντι των εµπόρων, αλλά και έναντι του πολιτικού
συστήµατος, ή µάλλον ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο.

Μάλιστα, εν µέσω µιας τόσο δύσκολης οικονοµικής συγκυρίας
και µε την άρση των δηµοσιονοµικών περιορισµών, θα ανέµενε
κανείς µια κίνηση ελάφρυνσης, όπως, παραδείγµατος χάριν, η
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης που είχε καταργηθεί
στο τρίτο µνηµόνιο και είχε προβλεφθεί, όµως, η επαναφορά του
στον προϋπολογισµό του 2019 αµέσως µετά την καθαρή έξοδο
της πατρίδας µας από τη µνηµονιακή επιτροπεία. Ούτε προβλέ-
πεται να δούµε µέτρα ενίσχυσης, όπως οι αλλαγές στις ηµερο-
µηνίες καταβολής των ευρωπαϊκών ενισχύσεων για να
διευκολυνθούν νωρίτερα οι αγρότες που υφίστανται τις οικονο-
µικές συνέπειες του lockdown.

Θα θέλαµε, επίσης, να δούµε το Υπουργείο να παρεµβαίνει
στον κ. Βρούτση για να γίνει πράξη η εντυπωσιακή και ανέξοδη
εξαγγελία του για ηλεκτρονική και ταχεία απονοµή των συντά-
ξεων των αγροτών του παλιού ΟΓΑ. Και δεν είναι µόνος τοµέας
που ακούµε για εκσυγχρονισµό διαδικασιών και ψηφιοποιήσεις,
αλλά διαπιστώνουµε, δυστυχώς, ακόµα µεγαλύτερες καθυστε-
ρήσεις. 

Δεν βλέπουµε, επίσης, πνεύµα εκσυγχρονισµού και αναβάθµι-
σης σε διατάξεις συγκέντρωσης αρµοδιοτήτων στο πρόσωπο
του Υπουργού και αφαίρεσής τους από τις περιφέρειες. Το κά-
νετε µε το άρθρο 2 για τις µεταβιβάσεις στους δήµους των αρ-
µοδιοτήτων διοίκησης και λειτουργίας των εγγείων βελτιώσεων
και κυρίως στο άρθρο 11 για την εκπόνηση σχεδίων βόσκησης.

Καταπιάνεστε και σωστά µε τις τεχνικές επιτροπές λιπασµά-
των, αλλά δεν τολµάτε να µειώσετε δραστικά τον αριθµό των
µελών τους για να τις κάνετε πιο ευέλικτες και αποτελεσµατικές
ούτε να συντοµεύσετε και να απλοποιήσετε τη διαδικασία γνω-
µοδότησης και έγκρισης των λιπασµάτων, που είναι ένα βασικό
ζήτηµα για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής γεωργίας.

Στο άρθρο για τις µη αδειοδοτηµένες κτηνοτροφικές εγκατα-
στάσεις, που είναι το άρθρο 8, προτείνετε πάλι τη διαιώνιση των
παρατάσεων στην προσκόµιση των δικαιολογητικών για την έκ-
δοση των αδειών, αντί να αξιοποιήσετε το νέο σχέδιο αδειοδο-
τήσεων που είχε ετοιµάσει η προηγούµενη πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν είναι ο χρόνος που λείπει,
είναι η αδυναµία να συγκεντρωθούν τα δικαιολογητικά που απαι-
τεί το υφιστάµενο πλαίσιο αδειοδότησης.

Στο άρθρο 12 για τις αλιευτικές ρυθµίσεις θα αναµέναµε κά-
ποια πρόνοια για τη στήριξη των αλιέων, καθώς οι µισοί από αυ-
τούς, το 50%, δεν πήρε κανένα έκτακτο επίδοµα. Θα ήθελα να
σας επισηµάνω, έπειτα από διαµαρτυρίες που έλαβα από αλιείς
και της Λήµνου και της Λέσβου, ότι οι περιπτώσεις συνιδιοκτη-
σίας των σκαφών εξαιρούνται από κάθε ενίσχυση. Πότε πι-
στεύετε ότι είναι καιρός να ενδιαφερθείτε για τη στήριξη των
αλιέων; 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να θίξω ένα ιδιαίτερα σηµαντικό ζή-
τηµα για το νησί της Λέσβου και τους αλιείς του. Σύµφωνα µε δη-
µοσιεύµατα προβλέπεται να χωροθετηθούν υδατοκαλλιέργειες σε
διάφορες περιοχές της χώρας, περιλαµβανοµένης και της Λέ-
σβου. Ελπίζω πραγµατικά, απηχώντας τα όσα µας λένε οι σύλλο-
γοι των αλιέων, να µην αφορά αυτό το κόλπο της Καλλονής και το
πολύ ιδιαίτερο οικοσύστηµα του. Η δική µας Κυβέρνηση είχε ανα-
στείλει την έκδοση άδειων µονάδων υδατοκαλλιέργειας στον
κόλπο της Καλλονής και ελπίζουµε να µην αλλάξει αυτό.

Επιστρέφοντας στο νοµοσχέδιο, παρ’ ότι περιλαµβάνεται
άρθρο για τη µελισσοκοµία και τη δηµιουργία ηλεκτρονικού µη-
τρώου σύµφωνου και µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, δεν προτεί-
νετε τίποτα για ένα κορυφαίο πρόβληµα του κλάδου, την
προστασία του ελληνικού µελιού από τις αθέµιτες ελληνοποι-
ήσεις και τις φτηνές εισαγωγές από τρίτες χώρες. Χρειάζεται, το
λιγότερο, η εκπόνηση και νοµοθέτηση ενός αυστηρού πλαισίου
σήµανσης και σε επίπεδο ευρωπαϊκής ένωσης για την υποχρεω-
τική αναγραφή χώρας συγκοµιδής. 

Τέλος, καταπιάνεστε µε τη βιοµηχανική και φαρµακευτική κάν-
ναβη, στα άρθρα 5 και 7, έναν παραγωγικό κλάδο που ουσια-
στικά ιδρύθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση και έχει
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λαµπρές προοπτικές να εξελιχθεί σε έναν από τους πιο δυναµι-
κούς για την αγροτική µας οικονοµία.

Τι έχετε κάνει εκεί; Έχετε καθυστερήσει χωρίς λόγο την υπο-
γραφή εγκρίσεων εγκατάστασης µεταποιητικών µονάδων για την
τελική επεξεργασία προϊόντων φαρµακευτικής κάνναβης. Δεν
προσφέρετε καµµία ουσιώδη προσαρµογή ενός ούτως η άλλως
καινούργιου νοµοθετικού πλαισίου και δεν απλοποιείτε περαι-
τέρω τη διαδικασία εγκρίσεων.

Τα σήµατα που παίρνουν οι επενδυτές δεν είναι καθόλου εν-
θαρρυντικά. Κι εδώ µιλάµε για έναν κλάδο που αντιµετωπίστηκε
µε ενθουσιασµό από πολύ µεγάλες ξένες εταιρείες που ήρθαν
να επενδύσουν στη χώρα µας. Ειδικά στους καλλιεργητές βιο-
µηχανικής κάνναβης προβαίνετε σε µια τιµωρητική -για να το πω
και από τη δική σας πλευρά, που είστε πάντα µε την αγορά- αν-
τιεπιχειρηµατική νοµοθέτηση για την καταστροφή καλλιεργειών
που υπερβαίνουν ακόµη και ελάχιστα το 0,2 περιεκτικότητα σε
THC. Αντί να ενθαρρύνετε επενδυτές, τους τροµοκρατείτε και
τους διώχνετε, ενώ βρήκατε επενδυτικούς φακέλους έτοιµους
στο Υπουργείο όταν αναλάβατε.

Δυστυχώς ένας κλάδος που υφίσταται εδώ και χρόνια σε ευ-
ρωπαϊκές και άλλες προηγµένες χώρες και η Ευρωπαϊκή Ένωση
µας προσφέρει και εργαλεία ενίσχυσής του, θα πέσει θύµα της
κραυγαλέας ιδεοληψίας σας και των υπερσυντηρητικών εµµονών
του ακροατηρίου σας. Δεν φταίνε οι επενδυτές της φαρµακευτι-
κής και της βιοµηχανικής κάνναβης για τα fake news που διαδί-
δατε τότε που ήσασταν αντιπολίτευση.

Μια µελλοντική προοδευτική κυβέρνηση θα αξιοποιούσε τις
συνθήκες κλίµατος και εδάφους που επικρατούν στην Ελλάδα
για να ενθαρρύνει την επέκταση των καλλιεργειών βιοµηχανικής
κάνναβης, όπως κάνει η Ιταλία και θα αδειοδοτούσε µονάδες για
την παραγωγή εκχυλισµάτων CBD.

Με όλα αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης, που ούτε δρόµοι για το µέλλον χαράζονται,
ούτε επείγοντα προβλήµατα του παρόντος επιλύονται, είναι απο-
ρίας άξιο πού βλέπετε την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό
του αγροτικού τοµέα, που βάλατε στο τίτλο του νοµοσχεδίου.

Στο πολύ δύσκολο προσεχές διάστηµα, δυστυχώς, ούτε ο πα-
ραγωγικός κόσµος της υπαίθρου θα εξαιρεθεί από τις συνέπειες
µιας κυβέρνησης που προχειρολογεί, εξυπηρετεί φίλους και ετοι-
µάζει βίαιες αναδιαρθρώσεις υπέρ των µεγάλων συµφερόντων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Αν και προηγούνται οι κυρίες, µου ζήτησε πρώτα τον λόγο ο

κ. Λίβανος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, και µετά να το πάµε ανάποδα, αν συµφωνούν όλοι οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Τον λόγο έχει, λοιπόν, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από
τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Σπήλιος Λιβανός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Επιτρέψτε
µου, κύριε Πρόεδρε, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου να αποχαι-
ρετήσω σήµερα από αυτό το Βήµα εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας, της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, αλλά και
προσωπικά, µια σπουδαία Ελληνίδα που έφυγε από τη ζωή, την
Αµαλία Μεγαπάνου. 

Ήταν µια γυναίκα του πνεύµατος, ένας εξαιρετικός άνθρωπος,
µια σηµαντική συγγραφέας, µια µαχητική πραγµατικά γυναίκα.
Ενώ δεν ασχολήθηκε ποτέ άµεσα µε την πολιτική, αντιθέτως την
αποστρεφόταν προσωπικά, δίδαξε µε την πορεία της την πολι-
τική ηθική. Παρ’ ότι ήταν ανιψιά του Παναγιώτη Κανελλόπουλου
και σύζυγος για κάποιο διάστηµα του Κωνσταντίνου Καραµανλή,
δεν µίλησε ποτέ για την προσωπική της ζωή, δεν µίλησε ποτέ για
αυτούς τους δύο σπουδαίους ανθρώπους. Στην εποχή που το
ιδιωτικό µπλέκεται τόσο πολύ µε το δηµόσιο εκείνη επί ενενήντα
ένα χρόνια µίλησε µε τη σιωπή της και µε το πνευµατικό της
έργο. 

Ήταν µια σπουδαία Ελληνίδα και την ευχαριστώ για την παρα-
καταθήκη, αλλά και τις συµβουλές της.

Κάποιες απαντήσεις τώρα θέλω να δώσω σε κάποια πράγµατα
που ακούστηκαν γενικής πολιτικής εκτός νοµοσχεδίου.

Στα ζητήµατα εθνικής πολιτικής είναι σαφές, αγαπητοί συνά-
δελφοι, ότι η Ελλάδα, η Κυβέρνηση, έχει µία και ενιαία πολιτική,

όχι µόνο η Κυβέρνηση, αλλά και η χώρα στο σύνολό της. Η όποια
προκλητικότητα και επιθετικότητα ασκείται αυτή τη στιγµή από
τη γείτονα δεν θα µας παρασύρει, δεν µας παρέσυρε ποτέ σε
µια πολιτική ανταγωνισµού. Δεν ετεροπροσδιορίζουµε την πολι-
τική µας, αυτόνοµα κινούµαστε και, όπως αποδείξαµε στον
Έβρο, µε υψηλό φρόνηµα, µε εθνική αυτοπεποίθηση, θα κά-
νουµε τα πάντα για να προασπίσουµε κάθε σπιθαµή της χώρας
βεβαίως και πάντα -και απορώ πώς δεν το καταλαβαίνετε- µέσα
στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου και του δικαίου της θάλασσας.

Μην παρερµηνεύσει, όµως, κανείς ούτε µέσα στο ελληνικό πο-
λιτικό σκηνικό ούτε έξω από αυτό τη δύναµη της σοβαρότητας
και της µετριοπάθειας. Οι κόκκινες γραµµές είναι συγκεκριµένες
και θα τις υπερασπιστούµε µε κάθε τρόπο ανά πάσα στιγµή. 

Όσον αφορά στον φράχτη, νοµίζω είναι πεντακάθαρη η θέση
της Κυβέρνησης. Τον χτίζουµε, τον συντηρούµε, τον θεωρούµε
απαραίτητο και προφανώς δεν θέλουµε να υπάρχουν άλλες δίο-
δοι, εκτός από αυτές που προβλέπονται για το Διεθνές Δίκαιο,
που είναι τα επίσηµα σύνορά µας.

Όσον αφορά στα γεγονότα στην Αµερική και στη σύνδεσή
τους µε τα δεδοµένα της Ελλάδας, προφανώς καταδικάζουµε τη
βία από όπου κι αν αυτή προέρχεται, τη βία στους δρόµους, βε-
βαίως τη βία στις τράπεζες, τη βία όπου κι αν υπάρχει.

Όµως, αγαπητές φίλες και φίλοι, άλλο η βία, άλλο ο ρατσισµός
και άλλο ο διχασµός που επιχειρείται από κάποιους. Κλονίζεται
προφανώς η Αµερική σήµερα µε τη µεγάλη ανεργία που υπάρχει
από µια προφανέστατα λανθασµένη στρατηγική αντιµετώπισης
του COVID. Όµως, -και δεν άκουσα τίποτα γι’ αυτό σε αυτή την
Αίθουσα από κανέναν-, το ίδιο δεν συµβαίνει στην Ευρώπη, διότι
η Ευρώπη τοποθετήθηκε καλύτερα και προφανώς η Ελλάδα.

Όµως, ας θυµηθούµε όλοι µαζί και ας µη διχαζόµαστε και σε
αυτό τι είχε πει ο Μάρτιν Λούθερ: «Το σηµαντικό είναι να αγωνι-
στεί και η µεσαία φιλήσυχη τάξη…» -πρακτικά αυτό είχε πει- «…
για τη δικαιοσύνη». 

Αυτό το πνεύµα ακολουθούµε και εµείς, ακολουθεί και η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Θέλουµε και χτίζουµε µια
κοινωνία µε κράτος δικαίου και ασφάλεια για τους πολίτες στην
πόλη, στο χωριό, για τους πολίτες παντού και µε το ίδιο δηµο-
κρατικό µέτρο, στο οποίο αναφέρθηκε νωρίτερα σωστά, κατά τη
γνώµη µου, ο κ. Ζαχαριάδης, ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Το ίδιο
θέλουµε να έχουµε και εδώ στην Ελλάδα, ασφάλεια, δικαιοσύνη,
κράτος δικαίου και στα ζητήµατα που αφορούν στους αγρότες.

Άρα ασφάλεια και δικαιοσύνη και στη φέτα και στις ελληνοποι-
ήσεις είναι αυτό που σας εξήγησε, αγαπητοί συνάδελφοι, και ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης πριν και θα σας καλούσα να µην
µπερδεύεστε και να µη λαϊκίζετε σε αυτά τα θέµατα.

Ο κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα σωστά
τοποθετήθηκε για την ανάγκη εκσυγχρονισµού των αρδευτικών
συστηµάτων σε όλη τη χώρα και κυρίως στη δυτική Ελλάδα, από
την οποία προέρχεται. Προφανώς συµφωνούµε µαζί του. Είναι
έργα µεγάλα αυτά τα οποία χρειάζονται σκέψη και πλάνο για να
γίνουν. Πάνω από όλα, όµως, συµφωνούµε ότι χρειάζεται µια γε-
νική συζήτηση και ένα συνολικότερο σχέδιο για την ευρύτερη
διαχείριση, για τη συνολική διαχείριση των υδάτινων πόρων στον
τόπο µας.

Και σε αυτό το πλαίσιο ο κ. Μπούµπας έχει µια σωστή κατεύ-
θυνση στον νου του για µια ενιαία πολιτική νερού στη χώρα µας.

Δεν είπε, όµως, κάτι ο εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος, δεν είπε τίποτα για τις λύσεις που δόθηκαν στα ΤΟΕΒ της
δυτικής Ελλάδας από αυτή την Κυβέρνηση τόσο για να µπουν
µπροστά οι µηχανές, να λυθούν τα προβλήµατα τα οποία υπήρ-
χαν µε τη ΔΕΗ και κυρίως το µακροχρόνιο σχέδιο αυτή τη στιγµή
που υπάρχει για να γίνουν φωτοβολταϊκά πάρκα από τα ΤΟΕΒ,
έτσι ώστε σταδιακά να αποπληρώνονται τα χρέη στη ΔΕΗ, να
υπάρχει αυτονοµία και τελικά να οδηγηθούµε σε αυτό που όλοι
θέλουµε, την έξυπνη γεωργία, υπηρετώντας ακριβώς αυτό το
οποίο λέτε, αγαπητοί συνάδελφοι από το ΚΚΕ, τον µικρό και µε-
σαίο αγρότη, τον άνθρωπο του µόχθου στο χωράφι. Εµείς, λοι-
πόν, προχωράµε µε έργα και όχι µε λόγια.

Μίλησε, επίσης, για την αποσύνδεση του καπνού και είπε ότι η
παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας έλεγε ψέµατα στους πολίτες.
Αυτό δεν συνέβη ποτέ. Αντιθέτως ο Υπουργός επί κυβερνήσεως
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Καραµανλή, ο κ. Κοντός, στον τόπο του έπεισε τους αγρότες του
να µην προχωρήσουν στην αποσύνδεση του καπνού. Σήµερα
βλέπουµε τα λάθη που έγιναν τότε, αλλά η Νέα Δηµοκρατία ποτέ
δεν παρέσυρε σε αυτή την κατεύθυνση κανέναν. Άλλοι ήταν
αυτοί που είχαν λανθασµένες πολιτικές.

Ο κ. Μπούµπας -και νοµίζω ότι αυτή είναι η σωστή δουλειά που
πρέπει να γίνεται στο Κοινοβούλιο, πρέπει να βλέπουµε τα
σωστά, να τα επισηµαίνουµε και η Κυβέρνηση, βεβαίως, να τα
ακούει και να τα ενσωµατώνει στην πολιτική της- αναφέρθηκε
στη σχολή ιχθυοκαλλιεργειών που υπήρχε στο Μεσολόγγι. Ήταν
µια σχολή που έβγαζε αποφοίτους που βοηθούσαν πάρα πολύ
έναν κορυφαίο τοµέα της ελληνικής παραγωγής, της ιχθυοκαλ-
λιέργειας, µε λάθη από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, όχι βε-
βαίως από τη σηµερινή. Αυτή η σχολή έχει µειώσει όλα της τα
δεδοµένα ενσωµατωµένη στο Πανεπιστήµιο της Πάτρας, έχει δη-
µιουργήσει προβλήµατα η πολιτική των προηγούµενων χρόνων
και στους αποφοίτους και πάνω από όλα δηµιουργεί προβλήµατα
στον κλάδο. Τέτοιου είδους ζητήµατα πρέπει να τα διαχειριστεί
η Κυβέρνησή µας, όχι βεβαίως το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, αλλά συµφωνώ µαζί του ότι είναι απαραίτητα, αν θέλουµε
να στήσουµε ξανά το παραγωγικό µοντέλο της χώρας.

Η κριτική που έγινε από τη µεριά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης θα µου επιτρέψετε να πω ότι ήταν άτονη, λειψή και βασικά
χωρίς επιχειρήµατα. Δεν βλέπω καν πολλούς Βουλευτές να έρ-
χονται να στηρίζουν αυτή την αντίθεση και ειλικρινά δεν µπορώ
να καταλάβω γιατί δεν ψηφίζετε, εκτός και αν στο τέλος ψηφί-
σετε, όλα τα άρθρα αυτού του νόµου γιατί είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση.

Κάποιοι δε από τους οµιλητές σας από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ
αφιέρωσαν όλο τον χρόνο σχεδόν των οµιλιών τους µε αναφορές
σε άλλα νοµοσχέδια, όπως, παραδείγµατος χάριν, στο περιβαλ-
λοντικό, κάνοντας µηδενική κριτική σε τούτο το νοµοσχέδιο. Τεκ-
µαίρεται προφανώς ότι ή δεν υπάρχει κριτική για αυτό το
νοµοσχέδιο ή είναι λειψή ή, όπως και τότε που φυγοµαχήσατε
και φύγατε, έτσι και σήµερα δηλώνετε απόντες.

Εάν έχω καταλάβει λάθος, περιµένουµε και από τους επόµε-
νους οµιλητές αύριο κυρίως τη θέση του κόµµατός σας για ζη-
τήµατα σαν κι αυτά στα οποία αναφέρθηκαν οι Υπουργοί να
δούµε τελικά τι θα κάνετε.

Σε κάθε περίπτωση, όταν λέτε ότι θέλετε να κατεβείτε πλέον
στο δηµόσιο διάλογο µε προτάσεις, να στέκεστε σε αυτές τις
προτάσεις, όπως κάνουν και άλλοι Βουλευτές -τις ακούει η Κυ-
βέρνηση και πολλές από αυτές τις ενσωµατώνει- όχι όµως να κά-
νετε στείρα κριτική µόνο για την κριτική.

Δυο λόγια και για το νοµοσχέδιο. Το πάθος και ο οίστρος µε
τον οποίο υπερασπίστηκαν πριν από λίγες ώρες, από αυτό εδώ
το Βήµα, τόσο ο Υπουργός κ. Βορίδης, όσο και η Υφυπουργός
κ. Αραµπατζή, το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να υπερψηφί-
σουµε σήµερα, δείχνει την αγάπη και των δύο, αλλά και τη συνο-
λική κάλυψη της Κυβέρνησης για τον κορυφαίο αυτό κλάδο της
οικονοµίας µας. Αποδεικνύει τη σηµασία, αλλά και τον αγωνιώδη
δρόµο στον οποίο έχει επιδοθεί από την πρώτη στιγµή της παν-
δηµίας του κορωνοϊού, για να στηρίξει τις Ελληνίδες και τους
Έλληνες αγρότες, τους ανθρώπους του µόχθου που επλήγησαν
καθοριστικά από αυτή την υγειονοµική κρίση. 

Η Κυβέρνηση συνολικά και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης ειδικότερα στάθηκαν έµπρακτα στο πλάι του αγροτικού κό-
σµου, λαµβάνοντας από την πρώτη στιγµή µέτρα που τα υλοποιεί
ακόµα. Σταδιακά διαθέτει 150 εκατοµµύρια για την ανακούφιση
των αγροτών, των κτηνοτρόφων και των αλιέων µας, στοχευµένα
σε συγκεκριµένες οµάδες που πονάνε και όχι οριζόντια, όπως
ανεύθυνα και ακοστολόγητα επιµένει να προτείνει η Αντιπολί-
τευση.

Αξιοποιούµε τα κονδύλια από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης, το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας.
Επισπεύσαµε καταβολές αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ και βέ-
βαια µια άλλη πολύ σηµαντική πρωτοβουλία που πήρε το Υπουρ-
γείο, ήταν η υπερδέσµευση κατά 107 εκατοµµύρια ευρώ για το
πρόγραµµα «LEADER». 

Είναι µια υπόθεση την οποία δουλέψαµε. Είµαι κι εγώ χαρού-
µενος και περήφανος ιδιαίτερα για την Αιτωλοακαρνανία, που

έχει δύο αναπτυξιακές εταιρείες. Η ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης ανταποκρίθηκε, έκανε αυτή την υπερδέ-
σµευση, έτσι ώστε να µπουν ακόµα 107 εκατοµµύρια -εκτός από
το πρώτο budget που υπήρχε για τα «LEADER»- να γίνουν επεν-
δύσεις ουσίας, οι οποίες θα πιάσουν τόπο και βεβαίως ταυτό-
χρονα θα δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας.

Ειδικά στην πατρίδα µου, την Αιτωλοακαρνανία, µε δύο ανα-
πτυξιακές, την «Τριχωνίδα», που παίρνει 3,8 εκατοµµύρια ακόµα
και την «Αιτωλική», που παίρνει 4 εκατοµµύρια ακόµα, έχουµε
προσεγγίσει σχεδόν αυτό το οποίο ζητούσε η τοπική κοινωνία
για να γίνουν ουσιαστικές επενδύσεις στον τόπο µας. 

Ένα ακόµα πρόβληµα, που αντιµετώπισαν οι παραγωγοί λόγω
της πανδηµίας και στο οποίο η Κυβέρνηση αντέδρασε γρήγορα,
αποτελεί η έλλειψη εργατικού δυναµικού από την αναστολή της
ελεύθερης κυκλοφορίας των εποχικών εργαζοµένων. Το αντιµε-
τώπισε µε τις ΠΝΠ. Τα ανέλυσε πριν και ο κ. Βορίδης επακριβώς.
Τα ξέρει και ο κόσµος της αγροτιάς αυτή τη στιγµή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ το µόνο που θέλω να πω είναι ότι ακριβώς στο ίδιο πλαίσιο
εύχοµαι -όπως πράγµατι είπαν και κάποιοι συνάδελφοι από τον
ΣΥΡΙΖΑ, από τη Μυτιλήνη παραδείγµατος χάριν- να ανταποκριθεί
το Υπουργείο και ο ΕΛΓΑ άµεσα και στις αποζηµιώσεις στους
ελαιοπαραγωγούς, όπου και αν αυτές χρειάζονται και έχουν
ελεγχθεί βεβαίως από τις υπηρεσίες, διότι ειδικά φέτος, µία χρο-
νιά που έχει πέσει κατά πολύ η τιµή της ελιάς -κάτω σχεδόν ή
στο ίσο µε το κόστος παραγωγής- κάτι πρέπει να γίνει.

Είµαι βέβαιος ότι το Υπουργείο θα το αντιµετωπίσει. Ξέρω ότι
βλέπει τους παράγοντες από όλη την Ελλάδα. Στην Αιτωλοακαρ-
νανία που έχουµε το 44% της παραγωγής ελιάς, περιµένουµε
επίσης µε αγωνία αυτή την πρωτοβουλία.

Το παρόν νοµοσχέδιο το ανέλυσε εξαιρετικά ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας, ο κ. Διονύσης Σταµενίτης. Για να µην κλέψω άλλο
χρόνο, εγώ θέλω απλά να σταθώ για άλλη µια φορά -στάθηκε για
πολύ χρόνο από την οµιλία του και ο κ. Βορίδης- στο θέµα της
αυστηροποίησης του πλαισίου των ποινών για τις παράνοµες ελ-
ληνοποιήσεις.

Είµαι βέβαιος, όπως είπε και εκείνος, ότι συµφωνείτε, απλά
ψάχνετε να βρείτε ένα λόγο να διαφωνήσουµε. Και είναι ευκαιρία
σήµερα να το σκεφτείτε το βράδυ και αύριο να έρθετε εδώ και
να ψηφίσουµε όλοι µαζί αυτό το οποίο προτείνει η Κυβέρνηση,
διότι απλούστατα είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Δεν θα αναφερθώ σε άλλες διατάξεις για να µην κλέψω τον
χρόνο. Τα είπε ο κ. Σταµενίτης. Θέλω απλά, κλείνοντας, να πω ότι
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει αποδείξει την έµπρακτη στήριξή
της. Η ηγεσία του Υπουργείου κάνει αυτή τη δουλειά νυχθηµερόν,
όλους αυτούς τους µήνες και θα συνεχίσει να την κάνει.

Τούτο εδώ το νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα βήµα στην υλοποί-
ηση ενός σχεδίου αναβάθµισης του πρωτογενούς τοµέα και δη-
µιουργίας ενός από τους βασικούς πυλώνες ανάπτυξης της
χώρας µας. Και σε αυτό το πνεύµα, θεωρώ ότι όσο περισσότεροι
Βουλευτές το ψηφίσουν, τόσο περισσότερο θα ανταποκρίνονται
στις ανάγκες των Ελλήνων αγροτών και θα αναµετρώνται από τη
σωστή πλευρά της ιστορίας µε τα προβλήµατα του τόπου µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πότε θα ψηφίσουµε, κύριε Πρό-
εδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μετά τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους και αν µιλήσει η Υφυπουργός.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ.
Φωτεινή Μπακαδήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας ξεκινήσουµε

από µία κοινά αποδεκτή αλήθεια, πως παρ’ ότι η χώρα µας έχει
πολλά αγροτικά προϊόντα, διαχρονικά η ανάπτυξη και η εφαρ-
µογή µιας ορθής αγροτικής πολιτικής δεν έχει ως τώρα επιτευχ-
θεί και φοβάµαι ότι θα αργήσει για αρκετό καιρό ακόµη.

Οι ανοικτές και απαράδεκτα χαµηλές τιµές παραγωγού στην
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πλειονότητα των αγροτικών προϊόντων, όπως το βαµβάκι, τα ρο-
δάκινα, το λάδι και πολλά άλλα, καθώς και το υψηλό κόστος πα-
ραγωγής που οφείλεται στην άρνηση και αυτής της Κυβέρνησης
να υλοποιήσει το πάγιο αίτηµα των αγροτών για το αγροτικό πε-
τρέλαιο, όπως συµβαίνει κατ’ αντιστοιχία και στον εφοπλιστικό
και στο βιοµηχανικό τοµέα, επιτείνει τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν οι Έλληνες αγρότες, προβλήµατα που ήδη λόγω της
οικονοµικής κρίσης βρίσκονται σε έξαρση. 

Την ίδια στιγµή ο ΕΛΓΑ δεν αναγνωρίζει και δεν αποζηµιώνει
το σύνολο των καταστροφών, η Κυβέρνηση προωθεί την είσοδο
της ιδιωτικής ασφάλισης στις γεωργικές ασφαλίσεις και υπάρχει
ο φόβος για πιθανή αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών των
αγροτών. Όλα αυτά χειροτερεύουν ακόµη περισσότερο την κα-
τάσταση.

Το ΜέΡΑ25, αναγνωρίζοντας τη σηµασία που έχει ο αγροτικός
τοµέας για την ανάπτυξη ολόκληρης της χώρας, έχει εξαρχής
εκπονήσει και καταθέσει µία ολοκληρωµένη πολιτική πρόταση
για την αγροτική πολιτική. Μιας και ο συνάδελφος, ο κ. Λιβανός,
πριν από µένα, αναφέρθηκε στο ότι θα πρέπει να καταθέτουµε
προτάσεις, αυτές λοιπόν είναι οι δικές µας προτάσεις για την
αγροτική πολιτική. 

Ποια είναι τα βασικά σηµεία των προτάσεών µας; Πρώτον, δια-
τροφική αυτάρκεια, µε ποιοτικά προϊόντα που παράγονται προ-
στατεύοντας τα εδάφη, τη βιοποικιλότητα, τους φυσικούς
πόρους και την πολιτιστική κληρονοµιά της χώρας µας.

Δεύτερον, ήπια αλιεία µε περιορισµό των ιχθυοκαλλιεργειών
και επιβολή αυστηρών κανόνων όσον αφορά τις τροφές και την
πυκνότητα εκείνων που θα παραµείνουν.

Τρίτον, συστηµατικός περιορισµός των χρησιµοποιούµενων
φυτοφαρµάκων και χηµικών βελτιωτικών εδάφους και ο πλήρης
αποκλεισµός των µεταλλαγµένων οργανισµών από τις πολυεθνι-
κές που τα εξελίσσουν.

Τέταρτον, έµφαση στη βιολογική παραγωγή. 
Πέµπτον, συνεχής καθαρισµός των δασικών εκτάσεων από

σκουπίδια, εύφλεκτες ύλες και άλλα από συνεργεία της τοπικής
αυτοδιοίκησης και της ΔΕΗ, ιδίως όταν µιλάµε για περιοχές που
βρίσκονται κοντά σε εγκαταστάσεις και καλώδιά της.

Έκτον, εξοικονόµηση νερού και επαναχρησιµοποίησή του.
Έβδοµον, αξιοποίηση των υπολειµµάτων, παράδειγµα για βι-

οενέργεια, παραγωγή λιπασµάτων κοµπόστ.
Όγδοον, αναδιάρθρωση των καλλιεργειών µε τρόπο που να

συνάδουν µε τις τοπικές συνθήκες κάθε περιοχής. 
Αναφορικά µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, πάγια θέση

µας αποτελεί το γεγονός της χρείας συνεταιρισµών στην αγρο-
τική παραγωγή, µε σκοπό ακριβώς την ανάπτυξη οικονοµιών κλί-
µακας που µειώνουν το κόστος παραγωγής, συνεταιρισµών,
όµως, που ακολουθούν την πορεία του αγροτικού προϊόντος από
τη σπορά µέχρι και τη διανοµή τους στη λιανική πώληση. Με
αυτόν τον τρόπο και µόνο έτσι µπορούν να παρακαµφθούν οι µε-
σάζοντες χονδρέµποροι που νέµονται ουσιαστικά την υπεραξία
του µόχθου των αγροτών µας, λύνοντας το θέµα των πολύ χα-
µηλών τιµών παραγωγού. 

Ταυτόχρονα, η όποια επιδοµατική και ενισχυτική πολιτική λει-
τουργεί πολλαπλασιαστικά ως προς τα οφέλη της σε µεγάλες
εκµεταλλεύσεις.

Όσον αφορά την Κοινή Αγροτική Πολιτική, όπως έχει περί-
τρανα αποδειχθεί, µετέτρεψε την πληθώρα των µικρών, µικρο-
µεσαίων και µεσαίων καλλιεργητών σε απλούς προσοδοθήρες,
οι οποίοι κυνηγούν την επιδότηση και όχι την ποιοτική και αντα-
γωνιστική παραγωγή στις διεθνείς αγορές. Γι’ αυτόν τον λόγο
είναι απαραίτητο και αυτή να αναδοµηθεί και να ανασυσταθεί εκ
βάθρων, ώστε να λειτουργήσει θετικά στηρίζοντας τους αγρότες
και προωθώντας την παραγωγή ποιοτικών αγροτικών προϊόντων.

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην ξεχνάµε πως
και τα δύο µεγάλα κόµµατα -και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ-
στηρίζουν τη συµβολαιακή γεωργία. Είναι ένα είδος γεωργίας
που επιφέρει τη συµπίεση του παραγωγού µεταξύ των συµπλη-
γάδων µιας µεγάλης εταιρείας που επεξεργάζεται την πρώτη ύλη
και διαθέτει το τελικό προϊόν στην αγορά από τη µία πλευρά και
στην τράπεζα που δανείζει βάσει του συµβολαίου µε την εταιρεία
τον παράγωγο από την άλλη. Ως εκ τούτου, έχουµε την πλήρη

υποβάθµιση του αγρότη σε έναν, οιονεί, υπάλληλο της εταιρείας
επεξεργασίας και διάθεσης του τελικού προϊόντος και δη υπερ-
χρεωµένου.

Ταυτόχρονα, η αγροτική παραγωγή γίνεται ένα παίγνιο για
τους µεγάλους, τις µεγάλες εταιρείες, τις µεγάλες τράπεζες, µε
τον αγρότη να παίρνει τον ρόλο του αναλώσιµου τελευταίου τρο-
χού της αµάξης.

Ειλικρινά αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν είναι
δυνατόν ορισµένοι από εµάς -έστω και ορισµένοι- να επιθυµούν
ένα τέτοιο µέλλον για τους αγρότες µας. Το βρίσκω δύσκολο να
το πιστέψω και δεν θέλω, ειλικρινά, να το πιστέψω.

Αναρωτιέµαι αν αξίζει µία χώρα µε τόσο πλούσιο έδαφος και
µε τις εξαιρετικές καιρικές συνθήκες που έχουµε, µία χώρα που
θα µπορούσε να είναι µία εκ των µεγάλων παραγωγικών δυνά-
µεων σε διεθνές επίπεδο, µια τέτοιου είδους πολιτική. Μια πολι-
τική που υποβαθµίζει και υποβιβάζει τόσο τους αγρότες όσο και
την παραγωγή τους, αποστερώντας τους την πραγµατική δυνα-
µική που θα µπορούσε να αναπτυχθεί στον βωµό της εξυπηρέ-
τησης των συµφερόντων µεγάλων εταιρειών και τραπεζικών
ιδρυµάτων, που ήδη παίζουν µεγάλο ρόλο στη ζωή µας και κα-
θορίζουν εν πολλοίς, δυστυχώς, το µέλλον όλων µας.

Διερωτώµαι, παράλληλα, πώς µπορεί να συνδυαστεί η συµβο-
λαιακή γεωργία µε τον εκσυγχρονισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα καίριο ζήτηµα που θα είχε
αξία να τεθεί προς συζήτηση -αν όχι σήµερα, κάποια στιγµή- είναι
το θέµα της χρηµατοδότησης της αγροτικής παραγωγής. Καθώς
όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά, η άσκηση αγροτικής δραστηριότη-
τας απαιτεί συνεχή ρευστότητα και πρόσβαση σε φθηνό κεφά-
λαιο κίνησης. Παλαιότερα υπήρχε η Αγροτική Τράπεζα, η οποία
ξεκίνησε ως κρατικός πυλώνας παροχής φθηνής ρευστότητας
στους αγρότες µας, για να µεταλλαχθεί, να µετεξελιχθεί, δυστυ-
χώς, σε ένα πιστωτικό ίδρυµα παροχής καταναλωτικών δανείων
στην πρώτη περίοδο του ευρώ, µέχρι που ξεπουλήθηκε για ένα
κοµµάτι ψωµί στην Τράπεζα Πειραιώς.

Σήµερα, λοιπόν, που δεν υπάρχει ένα αντίστοιχο ίδρυµα στή-
ριξης των αγροτών, δεν θα άξιζε να συζητήσουµε πώς θα είναι
δυνατόν να δοθεί στους αγρότες της χώρας µας αυτή η κεφα-
λαιακή υποστήριξη που είναι αυτή η τόσο απαραίτητη βοήθεια
για την αντιµετώπιση πολλών θεµάτων που καλούνται να επιλύ-
σουν καθηµερινά, ειδικά όταν βλέπουµε τους αγρότες µας να
πλήττονται από καιρικά φαινόµενα και να µένουν χωρίς καµµία
στήριξη;

Τελευταία πρόσφατα παραδείγµατα οι καταστροφές που υπέ-
στησαν τον προηγούµενο µήνα οι καλλιεργητές κερασιών του
Νοµού Λάρισας, µε τον παγετό να καταστρέφει σχεδόν ολοκλη-
ρωτικά την παραγωγή των πρώιµων, αλλά και των µεσαίων ποι-
κιλιών, αλλά και οι παραγωγοί µήλων και εποχικών φρούτων στο
ανατολικό Πήλιο λόγω χαλαζόπτωσης που σηµειώθηκε πριν από
λίγες µέρες. Είναι φαινόµενα που έχουν οδηγήσει και αυτούς
αλλά και άλλους συναδέλφους τους, άλλους αγρότες σε από-
γνωση, καθώς δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση πως ο ΕΛΓΑ θα
τους αποζηµιώσει.

Αν σε αυτή την κατάσταση προσθέσουµε τις επιπτώσεις που
έφερε και θα φέρει ακόµη η έλευση της πανδηµίας στη χώρα
µας, το µέλλον προβλέπεται εξαιρετικά ζοφερό και δυσοίωνο.

Εκτιµώντας τις νέες συνθήκες που δηµιούργησε ο κορωνοϊός
µε την ακύρωση των εξαγωγών των αγροτικών µας προϊόντων,
καθώς και όλα τα εµπόδια που ετέθησαν στις εγχώριες µεταφο-
ρές, συνθήκες που αναγκάζουν τους αγρότες µας καθηµερινά
να αποφασίζουν τη µείωση της αγροτικής τους παραγωγής -που
σηµαίνει ότι θα παραµείνει µειωµένη για αρκετό καιρό, αφ’ ότου
ξεπεράσουµε την πανδηµία, γιατί το υγειονοµικό στοίχηµα φαί-
νεται ότι το έχουµε κερδίσει σε αυτή τη φάση- θεωρούµε πως
αυτή η µεσοπρόθεσµη µείωση της προσφοράς αγροτικών προ-
ϊόντων επιφυλάσσει αυξήσεις στις τιµές των τροφίµων, τη στιγµή
που τα εισοδήµατα πολλών συµπολιτών µας καταρρέουν.

Συµπερασµατικά, η ανυπαρξία ουσιαστικής κυβερνητικής πο-
λιτικής στήριξης της αγροτικής παραγωγής θα φέρει εκτός από
την κατάρρευση των αγροτών µία τεράστια διατροφική κρίση για
όλους τους υπόλοιπους.

Μία ακόµη πρόταση που έχουµε να καταθέσουµε και την οποία
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κρίνουµε ως βέλτιστη λύση για να κρατηθεί ζωντανή η αγροτική
παραγωγή και να µην πεινάσουµε, ιδίως οι κάτοικοι των πόλεων,
είναι µία πρόταση που θα µπορούσε -θεωρούµε- να αποτελέσει
πυλώνα στήριξης των αγροτών.

Τα βασικά συστατικά αυτής είναι δύο πολύ απλά πράγµατα:
Πρώτον, το κράτος να εγγυηθεί στους αγρότες ότι θα αγοράσει
στις αντίστοιχες περυσινές τιµές όλες τις ποσότητες αδιάθετων
λόγω της κρίσης αγροτικών αγαθών. Δεύτερον, το κράτος σε συ-
νεργασία µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς να προωθήσει
αυτά τα αγροτικά προϊόντα στις λαϊκές αγορές, τις οποίες τα
σουπερµάρκετ εποφθαλµιούν ώστε να γιγαντώσουν κι άλλο την
ολιγοπωλιακή τους θέση εις βάρος των πολιτών.

Κατανοώ πως κατ’ αναλογία, όπως οι κεντρικές τράπεζες λει-
τουργούν ως δανειστές ύστατης ανάγκης σε περιόδους κατάρ-
ρευσης των τραπεζών, έτσι το κράτος έχει την υποχρέωση να
λειτουργήσει ως αγοραστής ύστατης ανάγκης των αγροτικών
προϊόντων και να στηρίξει τόσο τους αγρότες όσο και τους πο-
λίτες που βλέπουν τα εισοδήµατά τους να µειώνονται µέρα µε
τη µέρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αδιαµφισβήτητα, η αγροτική πο-
λιτική απαιτεί κεντρικό εθνικό σχέδιο µε διττό στόχο, από τη µία
η χρηµατοδότηση να λαµβάνει χώρα χωρίς τα ιδιωτικοοικονοµικά
κερδοσκοπικά κριτήρια της συµβολαιακής γεωργίας µε πολύ χα-
µηλά επιτόκια και µεγάλες ευκολίες, από την άλλη η αγροτική
παραγωγή στη χώρα µας να διασυνδεθεί άµεσα µε τον τουρισµό,
αυξάνοντας την προστιθέµενη αξία της επικαλούµενης βαριάς
βιοµηχανίας της χώρας µας, η οποία «µατώνει» λόγω των εισα-
γωγών για την ικανοποίηση των αναγκών των επισκεπτών µας,
αλλά και των δικών µας, των εγχώριων αναγκών, ακόµη και σε
προϊόντα που δεν θα έπρεπε καν να εισάγουµε, όπως είναι τα
εσπεριδοειδή, το ελαιόλαδο και πολλά άλλα.

Θα πρέπει παραγωγοί και καλλιεργητές να δουν το κράτος να
στέκεται έµπρακτα δίπλα τους, γιατί καµµία προσπάθεια εκσυγ-
χρονισµού δεν θα πετύχει αν δεν υπάρχει παραγωγή, αν οι αγρό-
τες µας δεν νιώσουν το χέρι της πολιτείας να είναι δίπλα τους,
να τους βοηθά να σταθούν στα πόδια τους, ειδικά σε µία τόσο
δύσκολη περίοδο, όπως διαγράφεται η µετά τον κορωνοϊό
εποχή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

αβίαστη διαπίστωση κάθε καλόπιστου κριτή για τις εσωτερικές
εξελίξεις είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πολύ γρή-
γορα ξέχασε τόσο τα διδάγµατα από τη µακρόχρονη κρίση, που
βίωσε η Ελλάδα, αλλά και τις εξαγγελίες της τις προεκλογικές.

Ταυτόχρονα φαίνεται να έχει επαναπαυτεί στην ευηµερία των
δηµοσκοπήσεων και να µην έχει αντιληφθεί ότι δεν αρκούν οι
καλές αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το Ταµείο Ανά-
καµψης, αλλά χρειάζεται εθνικό σχέδιο και αποτελεσµατική δια-
χείριση.

Υπενθυµίζω ότι και το 2001 πετύχαµε κάτι που πολλοί θεωρού-
σαν ακατόρθωτο. Με στρατηγική που διαµορφώθηκε το 2003
από τον Ανδρέα Παπανδρέου πετύχαµε οκτώ χρόνια µετά µε
Πρωθυπουργό τον Κώστα Σηµίτη την ένταξη στον σκληρό πυ-
ρήνα της Ευρώπης, στην Ευρωζώνη, που αποτελούσε αναγκαία
συνθήκη για τη σύγχρονη πορεία της χώρας.

Η αναγκαία, όµως, αυτή συνθήκη αποδείχθηκε ότι δεν ήταν και
ικανή, αφού οι εθνικές πολιτικές του οικονοµικού εκτροχιασµού
που ακολούθησαν ανέκοψαν την προοπτική, απαξίωσαν το µε-
γάλο αυτό πλεονέκτηµα που απέκτησε η χώρα και οδήγησαν σε
δέκα χρόνια κρίσης.

Οι δήθεν αντιµνηµονιακές δυνάµεις όχι µόνο δεν συνέδραµαν
την προσπάθεια αντιµετώπισης της κρίσης αλλά αντέδρασαν
λυσσαλέα στο µεταρρυθµιστικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ και του
Γιώργου Παπανδρέου και το ανέτρεψαν µόλις ανέλαβαν την κυ-
βέρνηση µε τη µορφή των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Δεν σταµάτησαν όµως εκεί. Έδεσαν χειροπόδαρα τη χώρα όχι
µόνο µε το τρίτο αλλά και µε το τέταρτο µνηµόνιο και τις µακρο-
χρόνιες δεσµεύσεις των υψηλών πλεονασµάτων και του Υπερτα-

µείου µε την εκχώρηση της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα
εννιά χρόνια στους δανειστές µε τον ν. 4389/2016 που ψήφισαν
µόνο ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ. Οι αρνητικές εµπειρίες µπορούν να είναι
χρήσιµες για να αποφευχθούν λαθεµένες επιλογές σήµερα.
Μετά τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αντιµετώ-
πιση της ύφεσης που προκαλούν τα περιοριστικά µέτρα θα πρέ-
πει η Κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της. Είναι στα χέρια
των κυβερνήσεων πλέον το παιχνίδι. Για να αξιοποιηθούν αποτε-
λεσµατικά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που διαθέτει η Ευρωπαϊκή
Ένωση στις χώρες από το 2021 και µετά θα πρέπει να υπάρξει
προετοιµασία, καλή διαχείριση και, βεβαίως, προτεραιότητες
που να συνάδουν µε τις ανάγκες της χώρας, τόσο στον κοινωνικό
τοµέα, µε πυλώνα τη δηµόσια υγεία, όσο και στην πράσινη ανά-
πτυξη αλλά και τον συγχρονισµό µε τις τεχνολογικές εξελίξεις. 

Εµείς, ως υπεύθυνη πολιτική δύναµη, καταθέσαµε και το εν-
διάµεσο πρόγραµµα και συγκεκριµένες προτάσεις γιατί µέχρι να
έρθει αξιοποίηση των χρηµάτων του ταµείου ανάκαµψης η
ύφεση όχι µόνο καραδοκεί αλλά λειτουργεί και τρώει τα σωθικά
της ελληνικής οικονοµίας. 

Ο αγροτικός τοµέας θα έλειπε παντελώς θα έλεγα, αν δεν
υπήρχαν ορισµένες εξαιρέσεις, από τα µέτρα που εξήγγειλε η
Κυβέρνηση. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι πολύ µακριά από
τις ανάγκες των αγροτών και του αγροδιατροφικού τοµέα. Οι πε-
ρισσότερες από τις προβλέψεις των διατάξεων που περιλαµβά-
νει, πολλές από τις οποίες είναι ορθές, θα µπορούσαν να έχουν
υλοποιηθεί µε υπουργικές αποφάσεις ή άλλες κανονιστικές πρά-
ξεις ή ακόµα και εγκυκλίους του Υπουργείου. Επιβεβαιώνει η κυ-
βέρνηση ότι δεν ασχολείται µε τα σοβαρά προβλήµατα του
αγροδιατροφικού τοµέα και την προοπτική του αλλά αρκείται
στην επικοινωνιακού τύπου διαχείριση. 

Η ανάδειξη της αύξησης των προστίµων για τις ελληνοποι-
ήσεις, ως τη µείζονα κυβερνητική πολιτική για τον αγροτικό και
κτηνοτροφικό τοµέα, όταν δεν περιλαµβάνει ούτε ένα µέτρο για
την ενίσχυση των µηχανισµών και των λειτουργιών που θα απο-
τρέπουν το φαινόµενο, µας θυµίζει τα υψηλότατα πρόστιµα του
κώδικα οδικής κυκλοφορίας που επέβαλε κάποτε ο Μιχάλης Λιά-
πης, που είχαν ως αποτέλεσµα την αύξηση της παραβατικότητας
και των ατυχηµάτων. Η πολιτική σας διακατέχεται από την αντί-
ληψη της καταστολής, την οποία στο τέλος δεν επιτυγχάνετε και
αδιαφορείτε για πολιτικές ενίσχυσης της παραγωγής ανταγωνι-
στικών τροφίµων. Αυτό είναι το ζητούµενο. 

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής, όπως και οι αγρότες, είναι αλήθεια
ότι δεν περιµέναµε κάτι σπουδαίο από εσάς παρά τις µεγαλό-
στοµες προεκλογικές δεσµεύσεις. Αλλά δεν βλέπουµε και τα
στοιχειώδη. Ακόµα και τα χρήµατα των αγροτών, από τις αποζη-
µιώσεις µέχρι τις ενισχύσεις, καταβάλλονται µε µεγάλη καθυστέ-
ρηση ή δεν καταβάλλονται καθόλου. Θα είµαι πιο αναλυτικός
παρακάτω. 

Η συνεχής επανάληψη των τσιτάτων για την πάταξη των ελλη-
νοποιήσεων και τα 150 εκατοµµύρια που διαθέτετε για τον αγρο-
τικό τοµέα έχουν καταντήσει κοροϊδία για τους αγρότες που
έχουν εξαιρεθεί οριζόντια από όλα σχεδόν τα µέτρα. Ακούν για
ενισχύσεις, δισεκατοµµύρια, εκατοµµύρια αλλά δεν παίρνουν
ούτε ευρώ. Μπορείτε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, πότε και µε
ποιον τρόπο, µε ποιους κανόνες και ποιες διαδικασίες θα υλο-
ποιήσετε την απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ενίσχυση
σε κάθε αγρότη που επλήγη µε ποσό έως 5.000 ευρώ και σε κάθε
επιχείρηση του αγροτικού τοµέα που επλήγη µε ποσό έως 50.000
ευρώ; Συγκεκριµένα πράγµατα. Ελάτε να µας τα πείτε συγκεκρι-
µένα. 

Πρέπει να κατανοήσετε ότι ο παραγωγικός τοµέας και οι αγρό-
τες έχουν ανάγκη στήριξης για να επιβιώσουν αλλά η προοπτική
έχει σήµερα ανάγκη απόφασης. Δεν γίνεται να περιµένουµε τα
γεγονότα και να αντιδρούµε στις αρνητικές εξελίξεις. Η παρα-
γωγή υπακούει στον φυσικό βιολογικό κύκλο και αν δεν λαµβά-
νονται αποφάσεις στην ώρα τους, τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται δεν µπορούν να διορθωθούν µε ετεροχρονισµέ-
νες αποφάσεις, όσο καλές κι αν είναι αυτές. Σε κάθε περίπτωση
το κόστος είναι πολύ µεγαλύτερο. 

Είστε σχεδόν έναν χρόνο Κυβέρνηση και δεν αντιµετωπίσατε
σχεδόν κανένα από τα άµεσα και σοβαρά προβλήµατα στον πρω-
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τογενή τοµέα που προκλήθηκαν από τις λαθεµένες πολιτικές του
ΣΥΡΙΖΑ και για τα οποία είχατε δεσµευτεί προεκλογικά. Μήπως
αλλάξατε το ασφυκτικό, το αποτυχηµένο µείγµα φορολογικής
πολιτικής και ασφαλιστικών εισφορών που συνεχίζουν να πνίγουν
τον αγρότη; Δεν έχετε πάρει µέτρα για να µειωθεί το κόστος πα-
ραγωγής και κυρίως το κόστος ενέργειας. Σας ρωτάµε αν θα
υλοποιήσετε επιτέλους την κάρτα αγροτικού πετρελαίου που
έχουµε προτείνει κατ’ επανάληψη. Δεν έχετε λάβει µέτρα ώστε
να διασφαλιστεί η τραπεζική ρευστότητα και η χρηµατοδότηση
των παραγωγικών δραστηριοτήτων. Δεν έχετε λάβει κανένα
µέτρο για τα εθνικά προϊόντα, το ελαιόλαδο, το βαµβάκι, τα γα-
λακτοκοµικά. Δεν υπάρχει κανένα αποτέλεσµα για την αποζη-
µίωση των ελαιοπαραγωγών για την υποβολή του περίφηµου
φακέλου. Πότε θα µάθουµε, κύριε Υπουργέ; Θα πάει στην Ευρω-
παϊκή Ένωση; Μου φαίνεται ότι έχετε κολλήσει κάπου στο ταχυ-
δροµείο. Δεν ξέρω. Να µας ενηµερώσετε. Υπάρχει επεξεργασία;
Υπάρχει φάκελος; Τι να περιµένουν οι αγρότες; 

Ήρθαν ωστόσο ζηµιές και στην αµπελοκαλλιέργεια, εκτός από
τους ελαιοπαραγωγούς που έχουν χάσει εισόδηµα για πολλά
χρόνια. Θα πρέπει να εγκύψετε επιτέλους στα άµεσα προβλή-
µατα. Όταν καταστρέφεται η παραγωγή δεν υπάρχει δυνατότητα
συνέχισής της χωρίς την καταβολή των αποζηµιώσεων. Δεν
ακούµε τίποτα για την αναβάθµιση του συστήµατος δακοκτονίας.
Τα ίδια µε το παρελθόν. Οι συνθήκες όµως έχουν αλλάξει. Η κα-
τάσταση πρέπει να αντιµετωπιστεί έγκαιρα. 

Το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης 2014-2020 έχει βαλτώ-
σει, όπως φυσικά και το ΕΣΠΑ, µε αποτέλεσµα πολύτιµοι κοινο-
τικοί πόροι να µην αξιοποιούνται και να κινδυνεύουν να χαθούν.
Τα σχέδια βελτίωσης µετά τον σκόπελο της αξιολόγησης ξέµει-
ναν από χρηµατοδότηση. Κι εδώ θέλω να µιλήσω για το
«LEADER». Nα πούµε την αλήθεια για το «LEADER» και όχι τα
ωραία λόγια που λέτε. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, λοι-
πόν, είχε µε απόφαση της προηγούµενης κυβέρνησης δυνατό-
τητα υπερδέσµευσης για 1,4 δισεκατοµµύριο. Είχε δυνατότητα
να αξιοποιήσει επιπλέον 1,4 δισεκατοµµύριο. Από αυτά, τα 170
εκατοµµύρια δόθηκαν στο «LEADER». Από τα 170 εκατοµµύρια
του «LEADER» τα 40 εκατοµµύρια απορροφήθηκαν σε συγκεκρι-
µένα έργα. Υλοποιήθηκαν και έµειναν 130 εκατοµµύρια. Προσθέ-
στε 45 εκατοµµύρια από τα ΠΕΠ. Μας κάνει 175 εκατοµµύρια,
κύριε Λιβανέ. Από τα 175 εκατοµµύρια έµειναν 107 εκατοµµύρια
και πανηγυρίζετε. Μπορείτε να µου εξηγήσετε αυτή την αριθµη-
τική; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν είναι
καλύτερα από το µηδέν; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μα ήταν 170 εκατοµµύρια. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Πριν τον

κορωνοϊό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι, δα! 
Ήταν λοιπόν, 170 εκατοµµύρια. Δώσατε 68 εκατοµµύρια σε

κάποιες άλλες πολιτικές και κάποιες άλλες αποφάσεις, µείνανε
107 εκατοµµύρια και πανηγυρίζετε. Τα ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε την παραγωγή, µε την ενίσχυση της επιχειρηµατικό-
τητας στον πρωτογενή τοµέα τα είχατε και εσείς σε προτεραι-
ότητα. Θα πρέπει να στηριχθεί κάθε επιχειρηµατικό και
επενδυτικό σχέδιο που έχει υποβληθεί. Κανένα σχέδιο να µη µεί-
νει εκτός του «LEADER». 

Άρα, λοιπόν, θα βρείτε τα υπόλοιπα από αλλού -που έχουν να
κάνουν µε αδρανή, µε λιµνάζοντα χρήµατα- για να τα µεταφέρετε
σε επενδυτικά σχέδια που περιµένουν για να υλοποιηθούν, όπως
το σφουγγάρι, το νερό. Δεν µπορούµε να κόβουµε και να βάζουµε
θηλιά στις παραγωγικές δραστηριότητες. Σε αυτό το θέµα περι-
µένω την τεκµηριωµένη απάντηση και τη µελέτη του Υπουργού αν
όχι σήµερα, τότε αύριο. Περιµένω και την πρόθεση του να µην
αφήσει κανένα επενδυτικό σχέδιο εκτός. Δεν έχει λάβει κανένα
µέτρο για τη διασφάλιση της εξόφλησης αγροτικών προϊόντων,
ούτε βέβαια νοµοθετική πρωτοβουλία για τον ΕΛΓΑ και την ανάγκη
για αναβάθµιση των κανονισµών. Οι καθυστερήσεις καταβολής
αποζηµιώσεων έχουν επανέλθει στα επίπεδα του 2008-2009. 

Πολλοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν. Είπαν ότι είναι διαχρονικά
τα προβλήµατα, το ένα, το άλλο κ.λπ.. Ναι, υπάρχουν και διαχρο-
νικά προβλήµατα, αλλά υπάρχουν και πολιτικές. Η κατάσταση

στον ΕΛΓΑ το 2009 -θυµίζω- ήταν µικρογραφία της κατάστασης
της χώρας µετά τον οικονοµικό εκτροχιασµό 2004-2009. 

Το ΠΑΣΟΚ, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, παρέ-
λαβε έναν χρεωµένο ΕΛΓΑ µε 3,8 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµα
δάνεια και πολλά εκατοµµύρια απλήρωτες αποζηµιώσεις. Κυ-
ρίως, όµως, παρέλαβε έναν οργανισµό µε στρεβλό, αναποτελε-
σµατικό, πελατειακό τρόπο λειτουργίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Λίγο, πολύ λίγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η µεταρρύθµιση του ΕΛΓΑ µε

τον ν.3877/2010 ήταν παραπάνω από αναγκαία. Εξυγίανε τον ορ-
γανισµό, έδωσε τέλος στις πελατειακού τύπου αποζηµιώσεις και
στις κατ’ εξαίρεση αποφάσεις σε µεγάλο βαθµό. Κάποιοι βρήκαν
στη συνέχεια «τρύπες» και χρηµατοδότησαν προεκλογικά τους
νοµούς τους. Άµα θέλετε, αυτές να τις πούµε και αποφάσεις. Κα-
ταβολές αποζηµιώσεων γίνονται σε µία δόση και ο χρόνος από
τη ζηµιά µέχρι την καταβολή συνεχώς µειωνόταν. 

Η διοίκηση του 2014 -και θυµάµαι τότε ότι είχαµε συστήσει ει-
δική οµάδα στον Τοµέα Αγροτικής Πολιτικής του ΠΑΣΟΚ- προ-
ετοίµασε την αλλαγή κανονισµών φυτικής και ζωικής
παραγωγής, ούτως ώστε να καλύπτονται περισσότεροι κίνδυνοι
και κυρίως αυτοί που προκύπτουν από την κλιµατική κρίση και
τα προβλήµατα που βλέπουµε σήµερα να µην εντάσσονται στις
αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ και βέβαια προετοίµασε ένα δικαιότερο
σύστηµα εισφορών που ήταν πράγµατι αναγκαίο.

Το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ «πάγωσε» όλες τις αλλαγές, µεταξύ των
οποίων βέβαια «πάγωσε» και την ενίσχυση του οργανισµού από
πόρους του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης που, ενώ είχε
επιτραπεί, δεν προχώρησε. Ο ΕΛΓΑ τότε είχε πλεόνασµα 132
εκατοµµύρια. Το Υπουργείο Οικονοµικών του ΣΥΡΙΖΑ άρπαξε
από το ταµείο του ΕΛΓΑ µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου 50
εκατοµµύρια. Έγιναν «καπνός». Αυτά ήταν οι εισφορές των αγρο-
τών, δεν ήταν οι κρατικές χρηµατοδοτήσεις για να τα κάνει κου-
µάντο το κράτος. Πάνε αυτά τα 50 εκατοµµύρια.

Οφείλετε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε µια ενηµέρωση στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου και να πείτε τι παραλάβατε σε
σχέση µε τον ΕΛΓΑ, τι ζητήµατα εκκρεµούν και τι σκοπεύετε να
κάνετε. Φέρτε την ενηµέρωση για να προχωρήσουµε και να ολο-
κληρώσουµε τη µεταρρύθµιση, αν έχετε βούληση, στην κατεύ-
θυνση ενός δηµόσιου ασφαλιστικού συστήµατος που θα
περιλαµβάνει πραγµατικά όλους τους κινδύνους που σήµερα αν-
τιµετωπίζει ο αγρότης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν φαίνεται να
έχετε δροµολογήσει κάτι χειροπιαστό ακόµα και για τα στρατη-
γικά µέτρα, προετοιµασία της νέας ΚΑΠ, το αναγκαίο εθνικό
στρατηγικό σχέδιο για τη γεωργία και πώς αυτό θα ενσωµατωθεί
στο εθνικό παραγωγικό µοντέλο. Είναι «στον αέρα». Ακόµα και
για την Πράσινη Συµφωνία µόνο συνθήµατα ακούµε, ενώ είναι
ένα ζήτηµα που θα απασχολήσει και θα επηρεάσει τόσο την πα-
ραγωγική διαδικασία όσο και την κατανάλωση και, βέβαια, τον
τρόπο καταβολής των ενισχύσεων. 

Το Κίνηµα Αλλαγής είναι κοντά στα προβλήµατα, κοντά στον
κόσµο της εργασίας και της παραγωγής και έχουµε επεξεργα-
στεί προτάσεις τις οποίες έχουµε καταθέσει.

Λόγω έλλειψης χρόνου αναφέρω ενδεικτικά τρεις προτάσεις
που πρέπει να δείτε άµεσα. Επιµένουµε. Τις έχετε µέχρι τώρα
απορρίψει. Κάνετε ότι δεν τις ακούτε. Δεν πιστεύω να φοράτε
ωτοασπίδες!

Πρώτη πρόταση. Μπορεί να γίνει άµεση προκαταβολή ενισχύ-
σεων µέσα στον Ιούνιο ύψους 850 εκατοµµυρίων -είναι δικά τους
λεφτά- µε ταµειακή διευκόλυνση που θα συµψηφιστεί µε τις ενι-
σχύσεις του 2020 αργότερα. Το δηµόσιο θα επιβαρυνθεί µόνο
τους τόκους των τριών-τεσσάρων µηνών. Να τους υπολογίσετε. 

Ειδική εισοδηµατική στήριξη όλων των αγροτών που επλήγη-
σαν, των κτηνοτρόφων, των αλιέων και όλων των κλάδων του
πρωτογενούς τοµέα.

Αξιοποίηση των 460 εκατοµµυρίων που επιστρέφονται στη

13988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χώρα µας από πρόστιµα για τα οποία δικαιωθήκαµε, προκειµέ-
νου να χρησιµοποιηθούν για εγγυοδοσία και χορήγηση χαµηλό-
τοκων δανείων ως κεφάλαια κίνησης. 

Περίληψη των αγροτών στις ρυθµίσεις κάθε µορφής που
έχουν να κάνουν µε δάνεια, που έχουν να κάνουν µε ασφαλιστικά
ταµεία, που έχουν να κάνουν µε διευκολύνσεις που χρειάζονται. 

Ένταξη των αγροεργατών στο Πρόγραµµα Επιδότησης Εργα-
σίας. Δεν µπορεί να εξαιρείται ο τοµέας αυτός από το Πρό-
γραµµα Επιδότησης Εργασίας. Και, βέβαια, ολοκληρωµένη λύση
για τους αγροεργάτες, γιατί δώσατε µερική λύση και αποσπα-
σµατική.

Ολοκληρώνω λέγοντας ότι υπάρχουν πάρα πολλοί κανονισµοί
και τµήµατα, µέρη του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης που
µε την απελευθέρωση ουσιαστικά που έχει γίνει από την Ευρω-
παϊκή Ένωση µπορούν και να µετακινηθούν και να αξιοποιηθούν
πόροι, για να µπορέσουµε γρήγορα να ενεργοποιήσουµε και να
φουλάρουµε τις µηχανές για την παραγωγή και την ενίσχυση της
ανταγωνιστικότητας των προϊόντων µας. Η ενεργοποίηση, παρα-
δείγµατος χάριν, του κανονισµού de minimis πρέπει να φτάσει
στο µάξιµουµ. Αυτό το εργαλείο δεν µπορεί να το χρησιµοποι-
ούµε µε το σταγονόµετρο. 

Έχετε τα εργαλεία, έχετε τη χρηµατοδότηση, πάρτε αποφά-
σεις, πάρτε πρωτοβουλίες, προκειµένου να υπάρξει ενεργοποί-
ηση της παραγωγικής διαδικασίας, να στηριχθεί ο αγρότης. 

Αποδείχτηκε µέσα στην κρίση ότι ο αγροδιατροφικός τοµέας
είναι η «καρδιά» της παραγωγής και της οικονοµίας και βέβαια
της ζωής µιας χώρας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο τελευταίος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους, ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): O Υπουργός είπε ότι
δεν θα µιλήσει, αλλά ο κ. Κεγκέρογλου τον άναψε! Βλέπω ότι
κρατούσε σηµειώσεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μόνο για µια τροπολογία θέλω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όπως είπα, θα µιλήσω αύριο για το νοµοσχέδιο
και θα το τηρήσω αυτό.

Απλώς κατετέθη η υπ’ αριθµόν 331/21 τροπολογία µε θέµα
«Ποινική απεµπλοκή των κτηνοτρόφων για χρέη προς το δηµό-
σιο» από τρεις συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. Η τροπο-
λογία αυτή είναι εκπρόθεσµη και εµµέσως ενδεχοµένως να έχει
και δηµοσιονοµική επίπτωση, καθότι αφορά ουσιαστικά µια ποι-
νική διάσταση, που όµως έχει σχέση µε την εισπραξιµότητα
χρεών, εποµένως θα µπορούσε να πει κανείς ότι εδώ ενέχει µια
οικονοµική διακινδύνευση και άρα δεν έχει και έγκριση από το
Γενικό Λογιστήριο. Εποµένως γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορεί να
γίνει δεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άρα οι άλλες γίνονται δεκτές.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν έχω κάνει καµµία εκπρόθεσµη τροπολογία
δεκτή και καµµία που να µη συνοδεύεται από έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άλλο λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, όχι διά-

λογο τώρα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ο κ. Κεγκέρογλου παραπονείται τώρα για µια
τροπολογία για την οποία είπα ότι θέλει περισσότερη νοµική δου-
λειά και την οποία θα εξετάσω. Γι’ αυτό παραπονείται. Η άλλη
τροπολογία του έχει δηµοσιονοµικό κόστος και δεν συνοδεύεται

από έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Λέω σαν γενική αρχή ότι
δεν επιτρέπεται από το Σύνταγµα και δεν µπορώ να κάνω δεκτές
τροπολογίες οι οποίες προέρχονται από το Κοινοβούλιο και οι
οποίες έχουν δηµοσιονοµικό κόστος και δεν συνοδεύονται από
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Αυτό δεν µπορώ να το κάνω
δεκτό. Τι να κάνουµε τώρα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μόνο εσείς µπορείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,

σας παρακαλώ. Μου κλέψατε και πέντε λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Γι’ αυτό και είπα, κύριε Κεγκέρογλου, ότι θα εξε-
τάσω τις τροπολογίες. Απορρίπτονται επί του παρόντος. Κρα-
τούνται περαιτέρω προς εξέταση. Αυτό είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όλος ο χρόνος
είναι δώδεκα λεπτά και για σήµερα και για αύριο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αύριο είναι οκτώ
λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, άκουσα ότι κάποιος συνάδελ-
φος έθεσε ένα θέµα ότι η Κυβέρνηση δεν εκπροσωπείται εάν
απουσιάζει ο Υπουργός, γιατί ο Υφυπουργός δεν έχει νοµοθετική
πρωτοβουλία. Για να συνεννοούµαστε εδώ και να µην ακούγονται
πράγµατα τα οποία δεν είναι ορθά, θα πω ότι η Κυβέρνηση προ-
φανώς εκπροσωπείται στο επίπεδο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν νοµίζω να
υπήρξε…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κάποιος συνάδελφος εδώ στην Αίθουσα έθεσε
αυτό το θέµα. Για να µη λέγονται αυτά, γιατί αυτά είναι απολύτως
ανακριβή, θα πω ότι η Κυβέρνηση εκπροσωπείται, βεβαίως, από
τον Υφυπουργό και εκπροσωπείται συλλογικά. Αυτός που δεν
έχει νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβερνήσεως δεν µπορεί
απλώς να κάνει δεκτές τροπολογίες ή να καταθέσει, δηλαδή να
παρέµβει στο νοµοθετικό κείµενο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι γνωστά αυτά και
αυτό απαντήθηκε, κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ως προς την εκπροσώπηση, προφανώς η εκπρο-
σώπηση γίνεται και είναι µία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η Νέα Δηµοκρατία σε άλλο νο-
µοσχέδιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ. Στην Αίθουσα της Ολοµέλειας πρέπει να αρχίσει
σε λίγο η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Να το σεβαστούµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν έχουµε δικαίωµα να πά-
ρουµε τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Περιµένει µία ώρα ο
συνάδελφός σας κ. Αραχωβίτης στο Βήµα. Σας παρακαλώ, κύριε
Κεγκέρογλου.

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο σήµερα µετά από τη συζήτηση που

έγινε στις επιτροπές, όπου κατά κοινή οµολογία φάνηκε ότι είναι
ένα νοµοσχέδιο από εισηγήσεις και συρραφές των υπηρεσιών,
που αντιµετωπίζει επί µέρους ζητήµατα χωρίς όµως να δίνει µία
κεντρική κατεύθυνση, χωρίς να αντιµετωπίζει και πολύ περισσό-
τερο χωρίς να απαντά στις αγωνίες των αγροτών και ιδιαίτερα
µέσα σε αυτές τις συνθήκες της πανδηµίας. Προφανώς υπάρ-
χουν και διατάξεις καλές, τις οποίες θα τις ψηφίσουµε. Προφα-
νώς -και τα είπαµε στις επιτροπές- υπάρχουν και διατάξεις οι
οποίες δεν είναι καλές και τις επισηµάναµε και θα τις επισηµά-
νουµε ξανά. Είναι ένα νοµοσχέδιο που επί το πλείστον είναι πλίν-
θοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα. 

Αλλά για να ξεκινάµε και να βάζουµε το πλαίσιο της συζήτησής
µας, όπως ο αγαπητός συνάδελφος κ. Λιβανός είπε από την
αρχή, αυτό που συµβαίνει αυτές τις ηµέρες στην Αµερική είναι
ένας λαϊκός ξεσηκωµός µετά τη δολοφονία του Φλόιντ, είναι το
αποτέλεσµα µιας κοινωνικής εξέγερσης, µιας κοινωνίας ανισο-
τήτων. Αυτό το επιτείνει ακόµα περισσότερο -και είναι ξεκάθαρο-
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η πανδηµία, ο τρόπος µε τον οποίον αντιµετωπίστηκε και οι συ-
νέπειες που θα βιώσουµε για τα επόµενα χρόνια. Και γιατί αυτό
είναι σχετικό µε αυτά που συζητάµε σήµερα; Γιατί τόσο ο FAO
όσο και ο ΠΟΥ αλλά και ο υπεύθυνος επισιτισµού των Ηνωµένων
Εθνών µίλησαν για επικείµενη επισιτιστική κρίση. Και το ερώτηµα
είναι: η επισιτιστική κρίση θα είναι κρίση λόγω έλλειψης τροφής
ή λόγω αύξησης των τροφίµων στον καταναλωτή χωρίς να επω-
φελείται αντίστοιχα ο παραγωγός; Η απάντηση είναι ότι οι κοι-
νωνικές ανισότητες εντείνονται µε τον τρόπο και µε το σύστηµα
διαµοιρασµού της εφοδιαστικής αλυσίδας που πατάει τους πα-
ραγωγούς χωρίς να επωφελούνται οι καταναλωτές. Άρα αυτές
οι ανισότητες, το άνοιγµα της «ψαλίδας» που δηµιουργείται είναι
αυτό που δηµιουργεί και την επικείµενη ή πιθανή, αν θέλετε,
απειλή επισιτιστικής κρίσης.

Ακούσαµε κατά τη συζήτηση αυτή όλες αυτές τις ηµέρες µία
επίθεση στον ΣΥΡΙΖΑ ως προηγούµενη κυβέρνηση, σαν να κυ-
βερνάει ακόµα. Δεν έχετε καταλάβει ότι µετά από δέκα µήνες
έχετε εξ ολοκλήρου την ευθύνη των πράξεων και των παραλεί-
ψεών σας για το τι συµβαίνει στον τοµέα ευθύνης σας; Αυτή η
παλαιοκοµµατική, χρεοκοπηµένη λογική να κάνουµε αντιπολί-
τευση στην Αντιπολίτευση δεν περνάει στον κόσµο. Ας το κατα-
λάβουµε αυτό. Δεν περνάει τον κόσµο και µάλιστα είναι µία
οµολογία αποτυχίας στα µάτια των αγροτών που µας ακούνε.
Είναι σαν να παραδέχεστε ότι όντως δεν κάνατε τίποτα, αλλά «τι
έκαναν και οι προηγούµενοι;» Ας περάσουµε, νοµίζω, σε πιο πα-
ραγωγικά ζητήµατα. 

Βέβαια το ότι η Κυβέρνηση δεν βλέπει τους αγρότες, ότι οι
αγρότες είναι αόρατοι φάνηκε από την τοποθέτηση του ίδιου του
Πρωθυπουργού στο διάγγελµά του που δεν βρήκε ούτε µία
στιγµή να πει τη λέξη «αγρότες», να αναφερθεί κάπου και για
τους αγρότες. Άρα είναι µία κυβερνητική πολιτική και δεν θα πρέ-
πει να εστιάζουµε στον Υπουργό και στο έργο του στο Υπουρ-
γείο.

Εδώ υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα, υπάρχει ένα ζήτηµα διατρο-
φικής ασφάλειας και θα πρέπει να το δούµε πολύ σοβαρά το τι
συµβαίνει και στη χώρα µας αυτή τη στιγµή και τι συµβαίνει στον
περίγυρό µας. Αν δεν στηριχθεί, η πρωτογενής παραγωγή πραγ-
µατικά απειλείται, για τους λόγους που είπαµε στην αρχή, επισι-
τιστική κρίση. Και η πρωτογενής παραγωγή για να στηριχθεί
πρέπει να καταλάβουν όλοι τον µηχανισµό που λειτουργεί. Δεν
είναι µια ηλεκτρική συσκευή που µπαίνει στην πρίζα, δουλεύει,
βγαίνει από την πρίζα, σταµατάει να δουλεύει και όταν αποφασί-
σουµε ξανά να τη βάλουµε στην πρίζα θα ξαναδουλέψει. Η πα-
ραγωγή έχει κύκλους. Αν ο κύκλος διακοπεί βίαια σε κάποια
στιγµή, δεν µπορεί να ξαναξεκινήσει. Αυτό λέµε και αυτό φωνά-
ζουµε και επιµένουµε στη λήψη άµεσων, εµπροσθοβαρών µέ-
τρων τώρα.

Το βασικό ερώτηµα είναι πού θα βρεθούν χρήµατα για τη στή-
ριξη της πρωτογενούς παραγωγής. Χρήµατα µπορούν να εξοι-
κονοµηθούν είτε από τα πρόστιµα και τους καταλογισµούς που
δεν θα κληθούµε να πληρώσουµε, ακριβώς γιατί η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ µερίµνησε και άλλαξε τον ορισµό του Omnibus και
έχουµε τις αθωωτικές αποφάσεις από το 2009 µέχρι το 2012 και
συνεχίζουµε, από χρήµατα τα οποία µπορούν να διεκδικηθούν
από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως έκτακτη χρηµατοδότηση µιας κα-
τάστασης που αντιµετωπίζει όχι µόνο η χώρα µας, αλλά όλες οι
χώρες της Ευρώπης και ταυτόχρονα υπάρχουν και προγράµµατα
που µπορούν να αναπτυχθούν χωρίς να απαιτείται µεγαλύτερο
κόστος, που τα περιγράφουµε στο πρόγραµµά µας «Μένουµε
Όρθιοι», όπως, για παράδειγµα, το κράτος σαν αγοραστής έκτα-
κτης καταφυγής για προϊόντα που παράγονται στην Ελλάδα, για
εγχωρίως παραγόµενα τρόφιµα. 

Πάµε τώρα να δούµε τι συµβαίνει µε τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική που λαµβάνονται κρίσιµες αποφάσεις τούτες τις ώρες.
Μαθαίνουµε ότι θα έχουµε µία αρκετά µεγάλη µείωση στον προ-
ϋπολογισµό, ιδιαίτερα στον δεύτερο πυλώνα που αφορά το κοµ-
µάτι των επενδύσεων. Εδώ θα πρέπει να κάνουµε και µία
ξεχωριστή κουβέντα για το τι συµβαίνει και ποιες θα είναι οι επι-
πτώσεις στα επόµενα χρόνια για την πρωτογενή παραγωγή, τι
σηµαίνει αυτή η µείωση στην ΚΑΠ, στις επιδοτήσεις και στα ανα-
πτυξιακά προγράµµατα. Αλλά το µεγάλο ερώτηµα είναι ότι ο κ.

Βοϊτσεχόφσκι, ο οποίος ανήκει στη δικιά σας πολιτική οικογένεια,
στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, έχει δείξει ιδιαίτερη ατολµία για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας και συνεχίζει στη διαπραγµά-
τευση για τη νέα ΚΑΠ όχι µόνο να είναι άτολµος, αλλά και να δέ-
χεται χωρίς ουσιαστικές αντιδράσεις τη µείωση του
προϋπολογισµού της νέας ΚΑΠ. Οι επιπτώσεις, λοιπόν, τις
οποίες θα δεχθεί η χώρα µας την επόµενη δεκαετία κρίνονται
τώρα. Τώρα λαµβάνονται οι αποφάσεις. Και εδώ θα περιµέναµε
να δούµε το Υπουργείο διεκδικητικό και µε προτάσεις, πόσω µάλ-
λον όταν ο Επίτροπος είναι -επαναλαµβάνω- της δικιάς σας πο-
λιτικής οικογένειας. 

Πάµε στην ελαιοκαλλιέργεια. Η τιµή του λαδιού και της βρώ-
σιµης ελιάς βρίσκονται στο χαµηλότερο επίπεδο των τελευταίων
µπόλικων ετών. Χρειάζονται στήριξη και λόγω της κλιµατικής αλ-
λαγής όπου έχουµε ακραία φαινόµενα. Είχαµε πριν από λίγες
µέρες καύσωνα και µετά στη συνέχεια είχαµε χαλάζι. Είχαµε καύ-
σωνα µε ρεκόρ θερµοκρασιών και µε ρεκόρ πρωιµότητας, µέρες
νωρίτερα, που δεν έχουν σηµειωθεί ξανά. Τον µήνα Μάιο από το
1800 έχει σηµειωθεί δεκαοκτώ φορές στην ιστορία καύσωνας
πάνω από 36 βαθµούς. Τόσο νωρίς και τόσο υψηλές θερµοκρα-
σίες είναι ρεκόρ! 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε έναν Κανονισµό του ΕΛΓΑ ο οποίος πράγ-
µατι δεν καλύπτει και πράγµατι χρειάζεται προσαρµογή. Είχαµε
ξεκινήσει όµως τη διαδικασία οργανωµένης αλλαγής του κανο-
νισµού µε την ανάθεση αναλογιστικής µελέτης, η οποία πάγωσε.
Γιατί πάγωσε; Γιατί δεν προχωρήσατε έγκαιρα στις προσλήψεις
του προσωπικού, όταν αυτές τις µέρες µετά τον καύσωνα έχουµε
χαλάζι, τα οποία υπάγονται στον Κανονισµό του ΕΛΓΑ και χρει-
άζεται προσωπικό ο ΕΛΓΑ και δεν έχει; Γιατί παρατηρούµε µία
διαδικασία απαξίωσης του οργανισµού; Μήπως για να ανοίξουµε
την πόρτα στους ιδιώτες;

Κύριε Λιβανέ, είστε από την Αιτωλοακαρνανία. Όσον αφορά
την τιµή στη βρώσιµη ελιά, βλέπουµε ότι αυξάνεται κατά 58% το
ασφάλιστρο σε ένα προϊόν που η τιµή του είναι στον πάτο, που
η τιµή του προϊόντος είναι στα κατώτερά της. Γιατί συµβαίνει
αυτό; Μήπως η προηγούµενη τιµή ήταν απαγορευτική για την εί-
σοδο των ιδιωτών; Και αυτή η αύξηση της τιµής του ασφαλί-
στρου δεν συµβαίνει µόνο στην ελιά, συµβαίνει σε µία σειρά από
προϊόντα αυτή την εποχή. 

Να απαντήσουµε όµως και σε αυτό που είπε ο συνάδελφος κ.
Κεγκέρογλου για τα 50 εκατοµµύρια. Αυτά, κύριε συνάδελφε, µε-
ταφέρθηκαν στην Τράπεζα της Ελλάδας, ουδέποτε έγιναν κα-
πνός. Να µη λέγονται αυτά τα πράγµατα σε αυτή την Αίθουσα,
γιατί απλά είναι ανακρίβειες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,

δεν έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Τα 50 εκατοµµύρια µεταφέρθηκαν

ως περιουσιακό στοιχείο του ΕΛΓΑ στην Τράπεζα της Ελλάδος
και είναι εκεί. Και ο οργανισµός σήµερα έχει ταµειακά διαθέσιµα.
Είναι έτσι ή δεν είναι; Έχει την προίκα του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ:… (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,

δεν σας βοηθάει και η φωνή σας να ακουστείτε. Σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Πρόκειται για έναν οργανισµό ο

οποίος µπορεί να σταθεί στο πλάι των αγροτών. Χρειάζεται όµως
εκσυγχρονισµό και χρειάζεται κοινωνική δικαιοσύνη, χρειάζεται
προσαρµογή στις καινούργιες συνθήκες. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λαίλαπα…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Κεγκέρογλου, µην ανοίξουµε

διάλογο. 
Για να µη θυµηθούµε τώρα τι έγινε το 2010, όταν είχατε την

ευκαιρία να τον αλλάξετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι διάλογο. Μην τα

χαλάσουµε τώρα στο τέλος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεν θα τα χαλάσουµε. Έχουµε

πολλά να πούµε ακόµη. Αλλά πάµε να δούµε και κάποια ζητή-
µατα του νοµοσχεδίου, γιατί ο χρόνος τρέχει και ενδεχοµένως
δεν θα µπορέσουµε να τα πούµε σήµερα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αριστερότερος από τον ΣΥΡΙΖΑ ο Κεγκέρογλου!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, µην
τον τσιγκλάτε. Σεβαστείτε τον κ. Αραχωβίτη που µιλάει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχετε κάνει «ση-
µαία» ότι ποινικοποιήσατε ορισµένες παραβάσεις. Για να δούµε
τώρα πρώτα την ουσία. Ποια είναι η ουσία; Η ουσία είναι ότι δια-
λύοντας τους µηχανισµούς ελέγχου, δεν έχει κανένα νόηµα αν
θα αυξήσετε ή θα µειώσετε τις παραβάσεις. Και µέσα στο νοµο-
σχέδιό σας έχετε την εξής αντίφαση, το ένα άρθρο µε το άλλο. 

Στο άρθρο για την αλιεία χαρίζετε πρόστιµα -υψηλά, κακώς,
καλώς- από τη µία και από την άλλη, αυστηροποιείτε πρόστιµα.
Δηλαδή τι µας λέτε; Ποιο είναι το µήνυµα που εκπέµπετε αυτή
τη στιγµή; Γιατί είναι αντιφατικό το µήνυµα; Από τη µία, χαρί-
ζουµε πρόστιµα και από την άλλη, αυστηροποιούµε πρόστιµα και
κυρώσεις. Πάµε όµως να δούµε αν πραγµατικά είναι έτσι όπως
το λέτε. 

Διότι οι παραγωγοί της πατάτας βοούν ότι αυτές τις µέρες οι
ελληνοποιήσεις κάνουν «πάρτι». Δεν είδαµε να έχει γίνει κανένας
σοβαρός έλεγχος, να έχει πιαστεί κανένα κύκλωµα. Άρα για τι
πράγµα µιλάµε; 

Πάµε να δούµε την ΚΥΑ για τα µέτρα ελέγχου της αγοράς του
γάλακτος, την ΚΥΑ 838/21-3-2019. Οι ποινές εδώ έχουν συνδεθεί
µε τους τζίρους και µάλιστα, σας διαβάζω στο άρθρο 8 για τις
κυρώσεις ότι φτάνουν µέχρι το 3% του τζίρου συν το πάγιο. Και
µάλιστα στο ίδιο άρθρο στο σηµείο 4 προβλέπεται και η υπο-
τροπή µε αφαίρεση αδείας. Θα σας το καταθέσω στα Πρακτικά.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα πλαίσιο κυρώσεων. Το ζήτηµα είναι
πόσο τηρούνται οι έλεγχοι. Και για να δούµε τώρα πάλι µέσα σε
αυτό που εσείς νοµοθετείτε αυτή την ώρα και µας καλείτε να ψη-
φίσουµε τι λέτε. Λέτε ότι τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον
τριών µηνών ή χρηµατική ποινή. Το «ή» είναι άλλη µία αντίφαση. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το αλλάξαµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Το αλλάξατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Το αλλάξατε; Πάλι καλά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το κάναµε «και».
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συµπλεκτικά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Χαιρόµαστε. Διότι κι αυτό ήταν µια

αντίφαση µέσα σε αυτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν χαλάµε χατίρι!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είναι καλό ότι ακούτε, λοιπόν. Είναι

πολύ καλό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ό,τι αυστηρότερο µας λέτε, θα το κάνουµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κι επειδή έχω καταχραστεί τον

χρόνο και δεν έχω και χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχετε καθόλου

χρόνο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε.
Να µείνουµε στο άρθρο 19 για τους συνεταιρισµούς. Σας ξα-

ναρωτάµε αν το έχετε συµφωνήσει, αν υπάρχει συµφωνία, τόσο
µε την επιτροπή όσο και µε όλους τους εµπλεκόµενους, έχει

καλώς. Αν δεν υπάρχει, όµως, συµφωνία και υπάρχει µερική συµ-
φωνία µε κάποιους, σας καλούµε να το αποσύρετε, να συµφω-
νήσετε κι εδώ είµαστε. Όµως µην κάνουµε µεγαλύτερη ζηµιά
από ό,τι πάµε να λύσουµε. 

Όσον αφορά στην αλιεία, µιας και θίξαµε το θέµα πριν, έχει
µείνει η πλειοψηφία των αλιέων, τόσο των παράκτιων όσο και των
εσωτερικών υδάτων, εκτός ΚΑΔ για τα 800 ευρώ. Γιατί; Γιατί το
Υπουργείο Οικονοµικών πρώτα έβαλε τις εξαιρέσεις της συµ-
πλοιοκτησίας και µια σειρά άλλες παραµέτρους και µετά νοµο-
θέτησε την ευνοϊκή ρύθµιση. Άρα κι εδώ φαίνεται µια µεγάλη σας
αντίφαση. 

Τελειώνω και θα έχουµε την ευκαιρία να τα πούµε. 
Ο αγροτικός κόσµος τώρα πια χρειάζεται πράξεις, χρειάζεται

αποτελέσµατα απ’ όλους µας και κυρίως από εσάς που έχετε την
ευθύνη εδώ και δέκα µήνες. Μην το ξεχνάµε. Χρειάζεται να δει
τα αποτελέσµατα τόσο στην τσέπη του όσο και στη ζωή του έµ-
πρακτα.

Με αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε σήµερα και ψηφί-
ζεται αύριο, δεν εξυπηρετείται αυτός ο στόχος. Καταθέτω αυτό,
λοιπόν, στα Πρακτικά για να έχουν όλοι πρόσβαση σ’ αυτό έτσι
ώστε να δούµε πραγµατικά αν είναι ζήτηµα κυρώσεων ή ζήτηµα
ελέγχων. Να πάµε την ουσία στην πραγµατική της διάσταση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του
αγροτικού τοµέα».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής. Σας επισηµαίνουµε
ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του νοµοσχεδίου. Βε-
βαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυν-
θείτε στο Προεδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµό-
διοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ πολύ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εφόσον έχετε ολοκλη-

ρώσει τη ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό

του αγροτικού τοµέα

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

13992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του
αγροτικού τοµέα» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.58’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 3 Ιουνίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση επί των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων: «Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρο-
νισµό του αγροτικού τοµέα».
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


